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   جنيدي: بايد مجلس را براي تعيين حداقل
18 سال سن ازدواج دختران همسو كرد

 معاون حقوقي رييس جمهوري گفت: بايد مجلس ش��وراي اسلامي را براي 
تعيين حداقل 18 سال سن ازدواج براي دختران همسو كرد. 

لعيا جنيدي در گفت وگو با ايرنا افزود: براي همين موضوع در فراكس��يون 
زنان مجلس ش��وراي اس��لامي روي موضوع س��ن ازدواج بالاتر براي اين افراد 
بحث شده است تا سال بالاتر را براي حداقل سن ازدواج تعيين كنند كه حدود 

18 سال سن تاكنون مطرح است. 
وي اظهار داش��ت: البته برخي مس��اله سن 15 س��ال را مطرح كردند، كه 
هنوز روي آن نيز حرف هس��ت، اگرچه س��ن 13 س��ال مورد مناقشه است و 
بسياري روي آن ايراد گرفتند كه بايد تلاش شود تا سن ازدواج به حداقل 18 
س��ال برسد.  جنيدي اضافه كرد: با ازدواج زودهنگام كودكان به ويژه دختران، 
فرص��ت تحصيل از اين افراد گرفته مي ش��ود و در واقع آنها را از درس محروم 
مي كنيم.  معاون حقوقي رييس جمهوري افزود: براي موضوع ازدواج زودهنگام 
تاكنون جلس��ات مختلفي در فراكسيون زنان مجلس ش��وراي اسلامي برگزار 
شده است، چون اغلب اين ازدواج هاي زودهنگام در دوران وجوب تعليم است. 
وي تصري��ح كرد: با اين اقدام فرزندان لازم التعليم اين مملكت عملا از حق 
تحصيل و حمايت ش��ان در عرصه درس محروم مي ش��وند كه به همين منظور 
تمهيداتي انديش��يده ش��ود تا در زمان معقولي كه هست فرصت تحصيل براي 
آنها وجود داشته باشد.  جنيدي ادامه داد: معاون حقوقي رييس جمهوري ادامه 
داد: باي��د دق��ت كرد كه درك اين كودكان از رابطه و مس��ائل اجتماعي كامل 
نامش��خص اس��ت و مي تواند دچار اش��كال كند و اينها ممكن است توجهي به 
حداقل حقوق و روابط انساني خودشان نداشته باشد و از اين رابطه انساني كه 
بايد مبتني بر ارتباط باشد تبديل به رابطه يي بشود كه از نظر موازين رواني و 

جسمي و از نظر پزشكي ايجاد اشكال مي كند. 
وي اب��راز اميدواري كرد با همت همه مس��وولان بتوانيم در تعيين حداقل 
س��ن ازدواج براي ك��ودكان تلاش هاي جدي صورت گيرد ت��ا اين كودكان در 

سنين بسيار پايين وارد عرصه زندگي نشوند. 
س��ينا كلهر رييس دفتر فرهنگي مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي 
در يك نشس��ت تخصصي با موضوع نگاهي نو به ازدواج زودهنگام، آمار مربوط 
به ازدواج كودكان را اين گونه اعلام كرد؛ براساس آمارها، ازدواج بين 10 تا 14 
س��ال كه كل مناقشه روي اين بازه سني اس��ت در واقع مجموع اين ازدواج ها 

37هزار و 137 مورد در سال 94 بوده است. 
به گفته وي؛ اين ازدواج ها در تمام 31 اس��تان كش��ور رخ داده اس��ت و به 
لحاظ نس��بت اين ازدواج با كل ازدواج هاي هر استان، استان زنجان اول است؛ 

به لحاظ تعداد، خراسان رضوي در كشور اول است. 

نيـاز اقتـصاد ايـران
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رييس مرك��ز پژوهش هاي مجلس 
شوراي اس��لامي با بيان اينكه لايحه 
بودج��ه س��ال 97 داراي 11 مس��اله 
اساسي است از احتمال 1۲00 توماني 

شدن قيمت بنزين خبر داد. 
كاظم جلال��ي در گفت وگو با خانه 
مل��ت، در خص��وص فقرزدايي لايحه 
بودجه س��ال 97 توضي��ح داد: دولت 
در نظ��ر دارد دهك هايي از جامعه را 
از درياف��ت يارانه نق��دي حذف كند 
ت��ا ب��ه مي��زان پرداختي ب��ه افرادي 
كه تحت پوش��ش كميت��ه امداد امام 
خميني)ره( و بهزيس��تي هس��تند يا 
افرادي كه درآمد كافي ندارند يا فاقد 
درآمد هس��تند، بيفزايد. رييس مركز 
پژوهش هاي مجلس ش��وراي اسلامي 
عنوان كرد: موضوعي كه در اين ميان 
مطرح اس��ت اين اس��ت كه مكانيسم 
لازم براي اين كار مشخص نيست و به 
ريز تعيين نش��ده است كه چه ميزان 
به هر خان��وار پرداخت خواهد ش��د.  
افزايش قيمت هاي  وي توضي��ح داد: 
حامل ه��اي انرژي ك��ه در تبصره 18 
لايحه بودجه آمده اس��ت در خصوص 
فقرزدايي نيس��ت بلكه در اين تبصره 
آمده اس��ت 17ه��زار و 400 ميليارد 
توم��ان از افزايش قيم��ت حامل هاي 
انرژي ب��ه اش��تغال زايي داده ش��ود.  
نماينده مردم تهران، ري، شميرانات، 
اسلامشهر و پرديس در مجلس شوراي 
اسلامي با بيان اينكه ۲3هزار ميليارد 
تومان از بخش يارانه ها براي فقرزدايي 
در نظر گرفته ش��ده است، ادامه داد: 
سال گذش��ته دولت 41هزار ميليارد 
تومان براي پرداخت يارانه هاي نقدي 
در نظ��ر داش��ت و همچني��ن 4هزار 
ميليارد تومان به بحث نان اختصاص 
داده بود. در بودجه س��ال 97 در نظر 
دارد علاوه ب��ر 37هزار ميليارد تومان 
براي فقرزداي��ي 3هزار ميليارد تومان 
در بخش نان در نظ��ر بگيرد بنابراين 
ارقام به نس��بت س��ال گذشته تفاوت 

چشمگيري نداشته است. 

نق�دي  ياران�ه  ح�ذف   س�ازوكار 
در بودجه سال 97 مشخص نيست

وي گفت: براس��اس ب��رآورد مركز 
پژوهش ه��ا حدود 30ميلي��ون نفر از 
گرفتن يارانه نقدي بايد حذف ش��وند 
اما س��ازوكار آن هنوز مشخص نيست 
و دولت بايد در اين زمينه توضيحاتي 

ارائه كند. 
جلالي ب��ا تاكيد ب��ر اينكه بودجه 
س��ال 97 ي��ك گام به پيش اس��ت، 
اظه��ار داش��ت: اتفاق��ات مثبت��ي در 

لايح��ه بودج��ه س��ال آت��ي رخ داده 
اس��ت و در كل رويكرد حاكم بر اين 
لايحه خوب ارزيابي مي شود اما چند 
مش��كل اساسي دارد كه مهم ترين آن 
اين اس��ت كه ميزان درآمد در س��ال 
97 بالغ بر ۲94 ميليارد تومان برآورد 
ش��ده اس��ت و هزينه ها با احتس��اب 
هزينه ها در سال 94 حدود ۲71 هزار 
ميليارد تومان اس��ت بنابراين ۲3هزار 
ميلي��ارد تومان فاصله بي��ن درآمد و 

هزينه ها داريم. 

نگراني�م 67هزار ميلي�ارد تومان 
سرنوش�ت  اش�تغال زايي  ب�راي 

نامطلوبي داشته باشد
ح��دود  دول��ت  داد:  ادام��ه  وي 
67ه��زار ميليارد توم��ان اعتبار براي 
ايجاد اش��تغال در نظر گرفته اس��ت 
بح��ث ما اين اس��ت كه در اش��تغال 
مانند طرح هاي زودبازده عمل نش��ود 
يعني اگ��ر ظرفيت براس��اس ضوابط 
كاملا دقيق ايجاد نشود احتمال دارد 
67هزار ميليارد تومان دچار مش��كل 

شود. 
عض��و كميس��يون امني��ت ملي و 
سياس��ت خارج��ي مجلس ش��وراي 
اس��لامي در خص��وص اج��راي قانون 
هدفمندي يارانه ه��ا در لايحه بودجه 
س��ال 97 اظه��ار داش��ت: در اجراي 
حذف يارانه نقدي بايد دقيقا مشخص 
ش��ود كه با چه ضوابط��ي خانوارها و 
دهك ها از درياف��ت يارانه نقدي منع 
مي شوند و با چه مكانيسمي در جهت 
فقرزداي��ي مبالغي در اختيار اقش��ار 

آسيب پذير جامعه قرار مي گيرد. 
جلال��ي در ادام��ه گفت وگ��و ب��ا 
خبرگ��زاري خانه ملت ب��ا بيان اينكه 
دول��ت قص��د دارد از افزاي��ش قيمت 
حامل ه��اي ان��رژي 17ه��زار و 400 
ميلي��ارد تومان كس��ب درآم��د كند، 

توضيح داد: كس��ب درآم��د اين مبلغ 
بستگي به اين دارد كه با چه فرمولي 
افزايش  انرژي  قرار اس��ت حامل هاي 
پيدا كند، اين نكته حائز اهميت است 
كه در مجل��س عده ي��ي مخالف اين 
موضوع هس��تند و كميس��يون انرژي 

كلا تبصره 18 را رد كرده است. 

احتمالا بنزين 1200 تومان مي شود
وي گفت: بايد مش��خص شود كه 
براي كس��ب 17هزار و 400 ميليارد 
توم��ان فق��ط ق��رار اس��ت بنزي��ن و 
گازوييل گران شود يا ساير حامل هاي 
ان��رژي ني��ز افزايش قيم��ت خواهند 
داشت اگر ديدگاه دوم در نظر گرفته 
ش��ود در واقع باي��د حداقل هر حامل 
انرژي ۲0 درصد افزايش قيمت داشته 
باش��د و به عبارت ديگر قيمت بنزين 

1۲00 تومان در نظر گرفته شود. 
رييس مرك��ز پژوهش هاي مجلس 
ش��وراي اس��لامي در خصوص بودجه 
عمراني بيان داش��ت: دولت 60 هزار 
ميلي��ارد توم��ان بودج��ه عمراني در 
لايح��ه بودجه س��ال آين��ده در نظر 
گرفته اس��ت در اين حوزه دولت 39 
هزار و 500 ميليارد تومان چاپ اوراق 
قرض��ه در نظ��ر گرفته اس��ت كه اين 

مساله بسيار جدي است. 
اين نماينده مجلس توضيح داد: در 
س��ال 97 بايد حدود ۲3هزار ميليارد 
تومان اصل اوراق مش��اركت پرداخت 
شود و س��ود اين اوراق بالغ بر 7هزار 
ميليارد تومان برآورد مي شود اين در 
حالي اس��ت كه مقرر ش��ده 39هزار 
اوراق  ني��ز  و 500 ميلي��ارد توم��ان 

مشاركت چاپ شود. 
در  يعن��ي  داد:  ادام��ه  جلال��ي 
س��ال هاي آينده با اي��ن روش منابع 
كشور را پيش��خور كرده ايم اين دقيقا 
كاري است كه ش��هرداري ها زماني با 

شهرهاي كلان انجام داده بودند. 
رييس مرك��ز پژوهش هاي مجلس 
ش��وراي اس��لامي با بيان اينكه طبق 
قان��ون برنامه شش��م توس��عه س��هم 
صندوق توس��عه ملي 3۲ درصد است، 
گف��ت: دول��ت در نظ��ر دارد ۲1هزار 
ميليارد تومان از صندوق توسعه ملي 
برداشت كند اين يعني سهم صندوق 
برخ��لاف برنام��ه شش��م ۲0 درص��د 
ش��ود كه براي اي��ن كار هم بايد رأي 
دوس��ومي از مجلس گرفته شود و هم 

نياز به اذن رهبري دارد. 
وي تاكي��د كرد: نمي خواهم بگويم 
كه همه بودجه منفي است يا رسانه ها 
به ن��كات منفي اين لايح��ه بپردازند 
بلك��ه ضم��ن اينكه ن��كات مثبتي در 
لايحه بودج��ه وج��ود دارد، اما نقاط 

ابهام در آن كم نيست. 

دس�تمزد  و  حق�وق  پرداخ�ت 
بازنشس�تگان تحمي�ل ب�ه دولت 

است
جلال��ي ب��ا تاكيد ب��ر اينك��ه بايد 
بودجه صرفه جويانه يي براي كش��ور 
طراح��ي كني��م، گف��ت: 106ه��زار 
ميليارد تومان حقوق و دستمزد براي 
ش��اغلين در نظر گرفته ش��ده اس��ت 
و 97ه��زار ميلي��ارد توم��ان حقوق و 
دستمزد براي بازنشستگان كه حاكي 
از نزديك شدن حقوق بازنشستگان به 
كاركنان است كه اين در واقع تحميل 

به دولت است. 
عض��و كميس��يون امني��ت ملي و 
سياس��ت خارج��ي مجلس ش��وراي 
اس��لامي عن��وان كرد: اي��ن در حالي 
اس��ت كه صندوق هاي بازنشس��تگي 
باي��د عه��ده دار حقوق ها مي ش��دند، 
لازم ب��ه ذك��ر اس��ت ك��ه ع��لاوه بر 
بودج��ه 98ه��زار ميلي��ارد تومان��ي 
براي حقوق و دس��تمزد بازنشستگان 
اعتب��ار جداگانه ي��ي ب��راي صن��دوق 
تامي��ن اجتماعي جه��ت پرداخت به 
بازنشستگان در نظر گرفته شده است 

كه رقم قابل توجهي است. 
رييس فراكسيون مستقلين ولايي 
در مجلس ش��وراي اس��لامي با تاكيد 
بر اينكه مركز پژوهش ها 11 مس��اله 
اساس��ي در لايح��ه بودجه س��ال 97 
شناس��ايي كرده اس��ت، گف��ت: حل 
اي��ن ن��كات نيازمن��د مفاهمه جدي 
بين مجلس و دولت اس��ت و به اراده 
دس��ت جمعي نياز دارد، در اين لايحه 
هم موضوعات خوب وجود دارد و هم 
لازم است ساز و كارهايي براي اجراي 

برخي نكات تعيين شود. 

خبر سرمقاله

  رسم اعتدال

  هفت��ه قبل »تعادل« در س��رمقاله يي اين س��وال مه��م را مطرح كرد كه 
دولت تدبير و اميد مي خواهد يك دولت محبوب باش��د يا يك دولت مس��وول. 
اين س��وال مهم از دو ديدگاه اصلي در جريان اقتصاد ايران شكل گرفته است. 
ديدگاه اول مي گويد دوره دوم دولت با توجه به اينكه ديگر مس��اله راي مردم 
اهمي��ت زيادي ندارد، بهترين فرصت براي اصلاحات س��اختاري اقتصاد ايران 
اس��ت. طرفداران اين ديدگاه مي گويند مش��كلات ريشه يي و ساختاري اقتصاد 
ايران اجازه بهبود شرايط را نمي دهد و حال كه دولت مي خواهد شرايط اقتصاد 
را سامان دهد با تغيير در ساختارهايي كه به شكل در هم تنيده مانع از توسعه 

اقتصادي مي شود يك كار ماندگار از خود باقي گذارد. 
دي��دگاه دومي اما امروز در اقتصاد وجود دارد كه مي گويد ش��رايط ركودي 
اقتصاد و چند س��ال س��خت كه براي مردم و همچنين فعالان بخش خصوصي 
سپري شده اس��ت، اجازه نمي دهد كه بيش از اين به مردم و فعالان اقتصادي 
فشار آورد و بايد در مرحله اول بحث رفاه اقتصادي و در كنار آن بهبود وضعيت 

بنگاه هاي اقتصادي در دستور كار قرار گيرد. 
در هفته هاي اخير س��خنراني مش��اور اقتص��ادي رييس جمهور در همايش 
اقتصاد ايران دلالت بر اين موضوع داش��ت كه لااقل تئوريس��ين هاي اقتصادي 
دول��ت تدبير و اميد به ديدگاه اول اعتقاد دارند. در عين حال فضاي مجازي و 
واكنش هاي مردم در ش��هرهاي مختلف نشان مي دهد كه آستانه تحمل مردم 
نيز به شدت پايين آمده است. هرچند مسوولان دولتي در واكنش به اعتراضات 
س��عي كردند مسائل را از منظر سياسي تحليل كنند اما نمي توان اين واقعيت 

را انكار كرد كه مردم و فعالان بخش خصوصي از وضعيت ناراضي هستند. 
حال تصميم دولت در اين خصوص بس��يار اهميت دارد. حركت به س��مت 
دولت محبوب يا دولت مس��وول يك تصميم تاريخي براي روحاني خواهد بود 
و مطمئنا كارنامه وي در سال 1400 بر اساس همين تصميم سنجيده خواهد 
ش��د. حركت به سمت هر يك طبيعتا تبعاتي در پي دارد و مزاياي كوتاه مدت 

يا بلندمدت را براي دولت ايجاد خواهد كرد. 
با وجود اين يك تفاوت اساس��ي ميان نگاه سياس��ي با نگاه اقتصادي وجود 
دارد. عل��م اقتص��اد به ما مي آموزد ك��ه جز در مواردي خ��اص معمولا جواب 
را نمي ت��وان در تصميمات ج��دي ديد. تصميمي كه يك س��و از آن لااقل در 
كوتاه م��دت به صورت كامل متضرر ش��ود و بخواهد به امي��د منافع بلندمدت 
بماند مطمئنا تصميمي كارآمد نيس��ت. هرچند امكانات كشور در شرايط فعلي 
به ش��دت محدود اس��ت اما مگر نه آنكه اقتصاد علم تخصيص منابع محدود به 
نيازهاي نامحدود اس��ت.  س��اختار اقتصادي كش��ور با برنامه يي مدون و با در 
نظر گرفتن تمام جوانب اصلاح مي ش��ود اما فراموش نكنيم كه همراهي مردم 
در اين مس��ير اهميت بسيار زيادي دارد. در عين حال حركت صرف به سمت 
راضي نگهداشتن مردم،  اقتصاد را به ورطه پوپوليسم خواهد كشاند. البته حالت 
بدتري را نيز مي توان متصور بود و آن اين اس��ت كه دولت به جاي حركت بر 
اساس هر يك از اين دو ديدگاه استراتژي انفعال را در پيش گيرد و عملا تلاش 

كند صرفا شرايط را آرام نگه دارد. 
حال��ت بينابيني ايجاد يك لوي��ي جرگه اقتص��ادي از ديدگاه هاي مختلف 
ممكن اس��ت. ش��رايط پيچيده اقتصاد ام��روز و نارضايتي هايي كه ش��اهد آن 
هس��تيم نياز دارد كه يك اجماع بي��ن اقتصاددانان و فعالان اقتصادي با هدف 
برون رفت از ش��رايط كنوني و ايجاد رضايت نسبي در بين مردم احساس شود. 
س��وال اساسي امروز بايد اين باشد كه چگونه مي توان ساختار اقتصاد را اصلاح 
كرد در ش��رايطي كه مردم نيز با اين تغيير همراه شوند. سياست دولت در اين 
مس��ير بايد بر اساس اصول اقتصاد رفتاري و س��نجش پتانسيل هايي باشد كه 
هنوز براي دولت باقي مانده اس��ت. بالا رفتن قيم��ت بعضي كالاهاي به ظاهر 
س��اده اثر اندكي ب��ر اقتصاد دارد اما در عين حال آثار رواني بس��يار مهمي در 
جامعه دارد. امروز ديگر بحث دولت تورم نيس��ت بلكه افزايش قيمت هايي كه 
مردم احس��اس مي كنند يك مس��اله اساسي اس��ت. در حقيقت دولت تدبير و 
اميد بايد بتواند همزمان هم دولتي محبوب باشد و هم مسوول اما مسير چنين 

مدينه فاضله يي بس سخت و دشوار است. 
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از سوي معاون اقتصادي مركز پژوهش هاي مجلس بررسي شد

آسيب شناسي بودجه 97
 صفحه 3 

 صفحه 2 

جهان

 ترامپ چين را
 تهديد كرد

7

روايت جلالي از برخي ابهامات لايحه بودجه سال 97 

بنزين شايد ليتري 1200 تومان شود 

  هفته قبل »تعادل« در س��رمقاله يي اين سوال 
مهم را مطرح كرد كه دولت تدبير و اميد مي خواهد 
يك دولت محبوب باش��د يا يك دولت مسوول. اين 
س��وال مهم از دو ديدگاه اصل��ي در جريان اقتصاد 
ايران شكل گرفته است. ديدگاه اول مي گويد دوره 
دوم دولت با توجه به اينكه ديگر مس��اله راي مردم 
اهميت زيادي ندارد، بهترين فرصت براي اصلاحات 
ساختاري اقتصاد ايران است. طرفداران اين ديدگاه 
مي گويند مش��كلات ريشه يي و س��اختاري اقتصاد 
ايران اج��ازه بهبود ش��رايط را نمي دهد و حال كه 
دولت مي خواهد ش��رايط اقتصاد را س��امان دهد با 
تغيير در س��اختارهايي كه به ش��كل در هم تنيده 
مانع از توسعه اقتصادي مي شود يك كار ماندگار از 

خود باقي گذارد ...

گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|
امروز دو فروند هواپيماي جديد ATR به ناوگان 
 هما افزوده مي  شود و تعداد هواپيماهاي ATR ايران اير
ب��ه 8 و تع��داد هواپيماه��اي برجامي ب��ه 11فروند 
 ATR مي  رسد. ۲1 فروردين سال جاري ايران اير با
قراردادي را امضا كرد كه براساس آن هما ۲0 فروند 
هواپيما از اين ش��ركت سازنده خريداري كرد و قرار 
شد كه هواپيماها براساس برنامه از پيش طراحي شده 
و به صورت مرحله يي به ناوگان هما افزوده ش��وند. 
 در اي��ن ميان اهدافي هم از س��وي مديران ايران اير 
براي به كارگيري هواپيماهاي جديد مطرح شد. در 
زمان ورود نخستين هواپيماهاي ATR مديرعامل 
ايران اير اعلام كرد كه يكي از مقاصد اصلي پرواز اين 

هواپيماها، فرودگاه هاي كوچك و بومي هستند...

رسم اعتدال

 افزايش فعاليت فرودگاه هاي كوچك 
با ATRها

سرمقاله

گزارش

 همين صفحه  

 صفحه 13  

نفت و انرژي

15

نيروگاه سيريك در انتظار 
بودجه 2018 روسيه

گروه انرژي   حميد مظفر   
دومين روز اسفند ماه سال گذشته جزيره سيريك 
در اس��تان هرمزگان روز شلوغي را پشت سر گذاشت. 
الكساندر نواك، وزير انرژي روسيه و حميد چيت چيان 
با بالگرد و تش��ريفات ويژه يي به اين جزيره وارد شدند 
تا كلنگ س��اخت يك نيروگاه 1400مگاواتي را زمين 
بزنن��د. 10ماه از آن روز گذش��ته اس��ت اما خبرهاي 
منتشر شده، نش��ان مي دهد پروژه يي كه سال گذشته 
همه از اهميت آن س��خن مي گفتند پيشرفت چنداني 
نداش��ته و تنها زمي��ن آن به پيمانكار يعني ش��ركت 
»تكنوپروم اكس��پورت« تحويل داده ش��ده است. سال 
گذش��ته و همزمان با امضاي اين ق��رارداد »تعادل« در 
گزارش هايي با عناوين »تبع��ات همكاري نيروگاهي با 
ش��ركت تحريم ش��ده روس« و »تناقض گويي روس ها 
درب��اره تكنوپروم اكس��پورت« اعلام كرد ك��ه پيمانكار 
انتخاب شده براي ساخت اين نيروگاه تحت تحريم هاي 

اتحاديه اروپا و ايالات متحده امريكاست ...

 فراز جبلي   

 فراز جبلي   
مشاور سردبير

رنا
: اي

س
عك

هشدار جهانگيري به بانيان اتفاقات اخير

 دود اين ماجرا 
به چشم خودتان مي رود



رهبرمعظمانقلاباسلاميدرديداردستاندركاران
كنگرهمفسرقرآنآيتاللهآقانجفيهمداني:

 سلوك انقلابي و مردمي بودن 
دو امتياز مهم مرحوم آيت الله آقانجفي

بيانات رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار دست اندركاران 
 كنگره مفس��ر قرآن آيت الله آقانجفي همداني كه در تاريخ

۳۰ مرداد ۹۶ برگزار شده بود، صبح روز پنجشنبه 7دي ماه 
در محل اين همايش در همدان منتشر شد. 

به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني دفتر مقام معظم رهبري 
حضرت آيت الله خامنه اي در اين ديدار، انتس��اب شخصيت 
برجس��ته يي همچون آي��ت الله آقانجفي همدان��ي به ديار 
همدان را امتيازي مهم براي آن منطقه خواندند و با اش��اره 
به مراتب ب��الاي علمي، عملي، س��لوكي و اخلاقي مرحوم 
آقانجفي همداني گفتند: يكي از امتيازات مرحوم آقانجفي، 
فارسي نويسي در آثار مكتوب و در واقع برخورداري از انگيزه 
مهمِ »با مردم ب��ودن و براي مردم بودن« و قرار دادن ذهن 

فعال، پرتلاش و پرمحتوا در اختيار مردم است. 
رهبر معظم انقلاب اس��لامي، »س��لوك انقلاب��ي« را از 
ديگر ويژگي هاي ممتاز مرحوم آقانجفي دانستند و افزودند: 
در دوران دف��اع مقدس و در ش��رايطي كه برخي از تهاجم 
دش��من و تهديد كش��ور و ملت و انقلاب غافل يا نسبت به 
آن بي تف��اوت بودند، افرادي همچون مرحوم آقانجفي با آن 
مقامات و مراتب علمي، از اين مساله مهم غافل نبودند و با 
برخورد بسيار گرم و گيرا با جوانان رزمنده، مرجع آنان بودند 

و اين سلوك انقلابي بسيار برجسته و چشم نواز است. 

وح�دتوهوش�منديمليدربراب�رفتنهآفرينيهاي
جديد؛سپاهنيوزسپاه پاس��داران انقلاب اسلامي با پاسداشت 
»حماسه ماندگار ۹ دي«، »روز بصيرت و ميثاق امت با ولايت«، 
وحدت، هوش��مندي و هوش��ياري ملي برابر نقش��ه هاي دشمن 
براي فتنه آفريني ه��اي جديد و مرزبندي بين »انقلابي نمايي« و 
»انقلابي گ��ري« را از درس ها و عبرت هاي فتنه 88 دانس��ت.  در 
بخش��ي از اين بيانيه آمده اس��ت: در شرايط خطير كنوني كه با 
وجود روش��نگري هاي مس��تمر جبهه متحد ضد انقلاب داخلي 
و خارج��ي تحت راهبردهاي پنهان و آش��كار مثلث پليد امريكا، 
رژيم صهيونيستي و انگليس با همراهي ارتجاع منطقه خط تحريف 
حقاي��ق تاريخي و تطهير چهره اصحاب فتنه و باغيان عليه نظام 
را دنبال مي كنند و با عمليات رواني گسترده در پي وارونه سازي 
واقعيات و القاي نشانه هاي غلط و انحرافي هستند، هوشمندي و 
تيزبيني در مس��دود كردن روزنه هاي اميد و آرزوهاي شوم آنان 
از اولويت هاي امروز دلس��وزان انقلاب و ه��ر ايراني علاقه مند به 

استقلال و عظمت ايران اسلامي محسوب مي شود. 
ايراندنبالگفتوگووايجادثباتدرمنطقهاست؛ايلنا
س��فير ايران در روس��يه تاكيد كرد كه اي��ران دنبال گفت وگو و 
ايجاد ثبات در منطقه اس��ت. مهدي س��نايي در ديدار ميخاييل 
باگدانوف معاون وزير خارجه روسيه و نماينده ويژه رييس جمهور 
اين كش��ور در امور خاورميانه و آفريقا با اشاره به روند رو به رشد 
روابط ميان دوكشور تاكيد كرد كه ايران دنبال گفت وگو و ايجاد 
ثبات در منطقه اس��ت و شرايط حساس منطقه اقتضا دارد كه 
رايزني هاي ديپلماتيك در سطح دو جانبه و منطقه يي توسعه 
يابد. وي با اش��اره به مواضع مقامات كشورمان در بحران هاي 
س��وريه و يمن خاطرنش��ان ك��رد: هيچ كس از اس��تمرار اين 
بحران ها و درگيري ها س��ود نخواهد برد و اگر اين مس��ائل با 
همفك��ري و مش��ورت ميان كش��ورهاي منطقه حل نش��ود، 

ديگران به اين منطقه طمع خواهند ورزيد. 
اعتراضديروزمردممش�هدبهگرانيبرحقبود؛
ايلناامام جمعه مش��هد اعتراض روز گذش��ته مردم مشهد به 
گراني را برحق دانست و گفت:  نبايد با فراخوان هر فرد يا گروهي 
به خيابان ها بياييم بلكه بايد دقت كنيم. امنيت يك كش��ور مهم 
است و مشكلات زندگي ما نبايد ابزاري براي پيروزي دشمن باشد.  
احمد علم الهدي ظهر ديروز در خطبه هاي نماز جمعه اين هفته 
شهر مشهد با اشاره به مشكلات اقتصادي  و معيشتي اي كه مردم 
با آن گرفتار هستند، گفت: مردم حق دارند، حل شدن مشكلات 
معيش��تي خ��ود را مطالبه كنند و بايد مس��وولان نيز براي حل 
مشكلات آنها از قبيل مسكن و گراني كار كنند.  امام جمعه مشهد 
ادامه داد: نبايد شرايط به گونه يي باشد كه كارد به استخوان مردم 
برسد و براي گفتن مشكلات خود وسط خيابان بيايند. متاسفانه 
امروز برخي مديران و مس��وولان در دستگاه هاي اجرايي حضور 

دارند كه به فكر مشكلات مردم نيستند. 
اينروزهاشاهدصدقپيشبينيهايآيتاللههاشمي
هستيم؛ايسنادبيركل انجمن اسلامي جامعه پزشكي ايران 
گفت: در س��الروز درگذش��ت آيت الله هاش��مي ش��اهد صدق 
پيش بيني ه��اي او هس��تيم. امروز كوس رس��وايي افرادي كه 
آيت الله پيش بيني كرده بود، نواخته شده است.  ظفرقندي در 
بيست وپنجمين مجمع عمومي انجمن اسلامي جامعه پزشكي 
با اش��اره به اينكه ش��اهد برگزاري بيس��ت و پنجمين مجمع 
اصلاح طلب و تاثيرگذار در سراس��ر كشور هستيم، اظهار كرد: 
سال گذشته و امسال اين مجمع بدون حضور آيت الله هاشمي 
برگزار ش��د، اما ما امروز شاهد صدق نظرات و پيش بيني هاي 
او هستيم. امروز كوس رسوايي بداخلاقي و دروغگويي افرادي 
كه سال ها پيش آنها را شناخته و درباره آنها هشدار داده بود، 

نواخته شده است.  
ج�داللفظيبرس�رايراندرپارلمانعربي؛ايس�نا
پارلمان عربي روز پنج شنبه نشستي برگزار كرد كه اين نشست 
بسيار پرتنش بود و برخي نمايندگان پارلمان ايران را به دخالت 
در ام��ور عربي متهم كردند اما در مقاب��ل نمايندگان عراق در 
اي��ن پارلمان از ايران دفاع كردند. در نشس��ت روز پنج ش��نبه 
پارلمان عربي برخي نمايندگان اين پارلمان در رابطه با گزارش 
كميسيون سياسي و امنيت ملي در مورد دخالت ايران در امور 
كش��ورهاي عربي دچار اختلاف شدند.  عباس البياتي نماينده 
عراق در پارلمان عربي از گزارش كميس��يون سياسي و امنيت 
مل��ي دفاع ك��رد و گفت: اين گ��زارش ديدگاه هاي مش��ترك 

كشورهاي عربي را در نظر گرفته است. 
عراقازگردنهبحرانهايامنيتيعبوركردهاس�ت؛
مهررييس مجلس ش��وراي اسلامي با بيان اينكه كشور عراق 
ام��روز در حوزه مس��ائل امنيت��ي از گردنه عبور كرده اس��ت، 
گفت: توس��عه روابط اقتصادي و اجتماعي دو كش��ور ضروري 
اس��ت.  علي لاريجاني رييس مجلس روز پنج شنبه در ديدار با 
»عبدالحس��ين عبدالرضا عبطان« وزير ورزش و جوانان عراق 
با اش��اره به روابط گسترده و ديرينه ايران و عراق گفت: روابط 
دولت هاي دو كش��ور همواره متاث��ر از روابط ملت هاي ايران و 
ع��راق بوده، از طرفي ديگر در ش��رايط كنون��ي همكاري هاي 
مثبتي وجود دارد اما اين تعاملات نبايد تنها در حوزه سياسي 
و امنيتي باشد بلكه توسعه همكاري هاي اجتماعي و اقتصادي 

نيز اهميت دارد. 

روي موج خبر

جهانگيريدرمجمععموميانجمناسلاميجامعهپزشكيهشدارداد

دود تلاش هاي مخالفان دولت به چشم خودشان مي رود

رييسجمهوريبااشارهبهبياناتاخيررهبرمعظمانقلاب:

انقلابيگريكمكبهتوسعهماديومعنويكشوراست
گروهايران|

نخبگان  مس��وولان،  عم��وم  رييس جمه��وري 
و رس��انه ها را مخاطب��ان اصل��ي بيان��ات اخي��ر 
رهب��ر معظم انقلاب دانس��ت و تاكي��د كرد: امروز 
از  كاس��تن  انقلابي گ��ري،  ش��اخص  مهم تري��ن 
فاصله ه��ا، اميدآفريني و كمك به توس��عه مادي و 
معنوي كش��ور است. به گزارش پاد، روحاني صبح 
پنج ش��نبه در جلسه ستاد اقتصادي دولت با اشاره 
به بيانات روز گذش��ته مق��ام معظم رهبري افزود: 
اينك و در پي اقتدار جمهوري اس��لامي ايران در 
عرصه هاي منطقه يي و بين المللي، دشمنان انقلاب 
درصدد نااميد كردن مردم از آينده، اختلاف افكني 
و ضربه به پش��توانه اجتماعي نظ��ام بر آمده اند و 
ضروري اس��ت همگان در برابر اين توطئه هوشيار 
و نخبگان نيز در روش��نگري جامعه و به ويژه نسل 
جوان كوش��ا باش��ند. رييس ش��وراي عالي امنيت 

ملي، انس��جام ملي را براي تقويت س��اختار دروني 
نظام و پيش��رفت پرشتاب كش��ور ضروري خواند و 
گفت: هر گونه اختلاف افكني ميان قوا و دستگاه ها، 
بزرگنماي��ي ضعف ه��ا و معض��لات كوتاه م��دت و 
همچني��ن ياس آفريني در افكار عمومي نس��بت به 
آينده كش��ور، حرك��ت در »خط تقابل« و مس��ير 

طراحي شده بدخواهان ايران اسلامي است. 
روحاني نقد دلسوزانه در چارچوب قانون را لازمه 
اصلاح رويه ها، تحول آفرين��ي و پويايي حوزه هاي 
مديريت��ي خواند و اف��زود: تخريب و س��ياه نمايي 
زمينه ساز تفرقه است و بي ترديد بزرگ ترين مولفه 
قدرت ملي، وحدت اقوام، مذاهب و اقش��ار مختلف 
جامعه براي تحقق آرمان هاي انقلابي و ملي است. 
رييس جمهور در بخش ديگري از س��خنان خود 
به مهم ترين موضوعات اقتصادي كش��ور و از جمله 
ويژگي ه��اي لايحه بودجه س��ال ۹7 اش��اره كرد و 

گف��ت: دولت با هدايت رهب��ري و حمايت عمومي، 
ضمن اجراي سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي و با 
هدف گيري توليد و اشتغال، حل مشكلات معيشتي 

و اقتصادي مردم را در صدر اولويت هاي خود دارد. 
روحان��ي با تاكيد بر اينكه براي حل مش��كلات 
اقتص��ادي نيازمند واقع بيني و همراهي قوا و نهادها 
هستيم، ادامه داد: كاهش وابستگي بودجه به نفت، 
توسعه ديپلماسي اقتصادي، افزايش صادرات، رونق 
تولي��د و اش��تغال، پنج ركن برنامه ه��اي اقتصادي 

دولت است. 
رييس جمه��ور ب��ا تقدي��ر از بيان��ات صريح و 
وحدت بخ��ش مق��ام معظم رهب��ري، جهت گيري 
دول��ت را ايج��اد فرص��ت ب��راي ش��كوفايي همه 
اس��تعدادها، هم��كاري با همه نيروه��ا و پرهيز از 
سياس��ت زدگي و جناح گرايي در حركت اقتصادي 
كش��ور اعلام كرد و گفت: با شفافيت حداكثري در 
بودجه و امور اقتصادي كش��ور بلندترين گام را در 
مقابله با فس��اد و ناكارآمدي ب��ر مي داريم و ديگر 
زمينه يي نخواهد ماند كه متهمان فس��اد و تضييع 
امكانات، تخلفات خود را در پس دعواهاي سياسي 

پنهان كنند. 

گروهايران
برگزاري مجمع عمومي انجمن اسلامي جامعه پزشكي 
روز پنج شنبه فرصتي ش��د تا معاون اول رييس جمهوري 
درباره موضوعات مهم كشوري و رويدادهاي اخير صحبت 
كند. موضوعاتي كه طي روزهاي گذشته فضاي سياسي و 
اجتماعي كشور را تحت تاثير قرار داده و باعث بروز برخي 
نارضايتي ها در كشور ش��ده است.  در شرايطي كه برخي 
طيف ها ت��لاش مي كنند تا از نيازهاي معيش��تي مردم و 
طبقات كمتر برخوردار اس��تفاده ابزاري كنند، معاون اول 
رييس جمهوري به اين افراد و جريانات سياس��ي هش��دار 
مي دهد كه »كس��اني كه باني برخي اقدامات عليه دولت 
ش��ده اند، بدانند دود آن به چش��م خودش��ان م��ي رود.« 
جهانگي��ري خطاب به اين جريانات كه به آتش اعتراضات 
خياباني مي دمند، تذكر مي دهد كس��اني كه اعتراضات را 
آغاز مي كنند، لزوما پايان دهنده آن نخواهند بود و اين نوع 
حركات در ادامه از دست ايجاد كنندگان آن خارج خواهد 
شد و دود آن به چشم سرچشمه هاي اين اعتراضات خواهد 
رفت.  جهانگيري با بازخواني دستاوردهاي دولت دوازدهم 
در بخش هاي اقتصادي و معيش��تي خطاب به كساني كه 
امروز منتقد مشكلات معيشتي شده اند، به اين نكته اشاره 
كرد كه اكثر شاخص هاي كلان اقتصادي رو به رشد است 
و اين اعداد و ارقام نشان مي دهد كه دولت قدم هاي بلندي 
در اين زمينه برداشته است و براي ادامه اين مسير بايد تمام 
اركان كشور دست به دست هم دهند. اسحاق جهانگيري 
مع��اون اول رييس جمهور همچني��ن از تمايل خود براي 
حضور بيشتر در مراسم و برنامه هاي اصلاح طلبان خبر داد 
و بر عزمش براي توس��عه مناس��بات با اصلاح طلبان اشاره 
كرد. غير از جهانگي��ري چهره هاي ديگري نيز مانند علي 
مطهري در اين همايش به بيان ديدگاه هايشان پرداختند. 

دستاوردهاياقتصاديدولت
جهانگي��ري دي��روز در بيس��ت و پنجمي��ن مجمع 
عمومي انجمن اسلامي جامعه پزشكي ايران اظهار كرد: 
شاخص هاي اقتصادي كشور در وضعيت مناسبي است. 
ولي چند كالا گران ش��ده است كه دلايل خود را دارد و 

دولت هم مكلف است، قيمت آنها را اصلاح كند. 
وي در ادام��ه اف��زود: اما مس��ائل اقتص��ادي بهانه 
برخي مس��ائل ش��ده اس��ت. در پش��ت پرده مسائل 
ديگري مطرح اس��ت. كس��اني كه باني برخي اقدامات 
علي��ه دولت ش��ده اند، بدانن��د دود اقدام��ات آنها به 
چش��م خودش��ان مي رود. وقتي حركت سياس��ي در 
خيابان شروع مي ش��ود، ديگران بر آن سوار مي شوند 
و كس��اني كه آن حركت را شروع كردند، پايان دهنده 
آن نيس��تند.  معاون اول دولت با بيان اينكه در زمينه 
اقتصادي دولت دس��تاوردهاي خوبي داش��ته اس��ت، 
گفت: س��ال گذش��ته رش��د اقتصادي ۹درصد بود كه 
رشد س��رمايه گذاري مثبت و تورم هم تك رقمي شد. 
سال گذشته ۶۰۰هزار ش��غل و در ۶ماهه اول امسال 
هم 7۰۰هزار ش��غل درس��ت ش��ده ولي دولت مكلف 
است قيمت چند كالا كه به دلايلي گران شده است را 
اص��لاح كند.  وي در بخش ديگري از اظهارات خود با 

بيان اينكه نهادهاي مدني، سياسي، صنفي و نخبگان 
تضمين كننده و تثبيت كنن��ده حركت صحيح جامعه 
هس��تند، خاطرنش��ان كرد: ما اگر به نهادينه ش��دن 
دموكراس��ي يا حركت ه��اي قانونمند در كش��ور فكر 
 كنيم يا به پاس��خگو بودن مسوولان، بايد از نهادهاي 
مدني، صنفي و سياس��ي حمايت كنيم. دولت خود را 
مديون نخبگان، جريان ها، تشكل هاي سياسي و مدني 
مي دان��د كه در مقاطع مختلف به ويژه انتخابات ۹2 و 

۹۶ مردم را به صحنه آوردند. 
جهانگي��ري ادامه داد: انتظار دولت اين اس��ت كه 
همواره مورد حمايت جرياني باشد كه از ابتدا از دولت 
حمايت كرده اس��ت. البته معناي حمايت اين نيست 
كه گفته شود هر اقدام دولت خوب است. نقد منصفانه 
و ارائه راهكار به دولت يكي ديگر از انتظارات ماست. 

معاون اول رييس جمهور با بيان اينكه فقط ميدان 
سياس��ت نيست كه نيازمند حضور مردم و دموكراسي 
است، افزود: ساير ميدان ها از جمله اقتصاد، فرهنگ يا 
مس��ائل اجتماعي بدون حضور مردم، آزادي و عدالت 
به ش��كوفايي نمي رس��د. بنابراين باي��د رعايت حقوق 
شهروندي و حمايت از تشكل هاي مدني و نقش دادن 
به مردم در دس��تور كار حاكميت و دولت باشد. براي 
رس��يدن به اين هدف تشكل هاي مدني بايد به عنوان 
يك فرصت تلقي شوند و نه تهديد. دولت هم به سهم 
خود تلاش مي كند از احزاب رس��مي و شناس��نامه دار 

حمايت كرده و آن را تقويت كند. 

دركمشتركازمشكلات
جهانگيري خاطرنشان كرد: ما جهت حل مشكلات 
كش��ور بايد به يك درك مش��تركي از مسائل و تفاهم 
مل��ي براي حل آنها برس��يم تا بتوانيم ب��ه راهكارهاي 
مناسب و مورد تفاهم دست يافته و از همه فرصت ها و 
ظرفيت هاي كشور بهره ببريم. همه جريان هاي سياسي 
كشور در ش��رايطي مي توانند مش��كلات كشور را حل 
كنن��د كه كنار هم قرار بگيرن��د و يك جريان با حذف 
س��اير جريان ها كشور را اداره كند. جريان هاي سياسي 
اصلاح طلب، اصولگرا و اعتدالي كه دغدغه امروز و فرداي 
ايران را دارند بايد در كنار هم قرار بگيرند. هش��دارها و 
رهنمودهاي رهب��ري و اظهار نگراني ه��اي چهره هاي 
دلسوز كشور بايد جدي گرفته شده تا بتوانيم تهديدات 
را ب��ه فرصت تبديل كنيم. م��ا چالش هاي بزرگي مثل 
بيكاري، مسائل معيشتي مردم و تهديدات منطقه يي و 
بين المللي داريم. بنابراين بايد از همه ظرفيت هاي مادي 
و معنوي كشور بهره ببريم. برجام يكي از موفقيت هاي 
دول��ت بود و بنا بود كه فرصت مناس��ب و مثبتي براي 
توس��عه و رش��د كش��ور ايجاد كند اما امريكا در تلاش 
است كه اين فضاي مناسب براي ايران ايجاد نشود.  وي 
با اش��اره به ضرورت همه جانبه گري در مسائل كشور و 
تلاش براي درك مس��ائل پيش رو اظهار كرد: نهادهاي 
مدني، صنفي، سياس��ي و همچنين نخبگان بايد تلاش 
كنند كه در تعريف وضعيت موجود كشور و منابع لازم 
ب��راي حل مش��كلات يك اجماع و تفاهم ايجاد ش��ود. 

همچنين بايد ميان نقد و تهمت، لجن پراكني و فحاشي 
تفكيكي انجام ش��ود. ما به نق��د نيازمنديم اما تخريب 
و تهمت زيانبار اس��ت. ما اميد داريم، نخبگان كشور با 
نقد سياس��ت هاي دولت و ارائه راهكارهاي مناس��ب به 
دول��ت كمك كنند.  جهانگيري همچنين تصريح كرد: 
م��ا به امي��د اجتماعي هم نيازمنديم. م��ن معتقدم در 
موفقيت هاي كش��ور بيش از آنكه سياس��ت هاي دولت 
موثر باش��د، امي��د مردم موجب دس��تيابي به موفقيت 
ش��د. ما به تقويت اميد اجتماعي و نقش آفريني بيشتر 
جوان��ان، زنان، اقوام و اقليت ها نيازمنديم. اين در حالي 
است كه به شدت اميد مردم از سوي برخي نشانه گرفته 
شده است تا در جامعه يأس حاكم شود. همچنين علاوه 
بر تقويت اميد اجتماعي براي خروج از تنگناها به نقش 

احزاب و رسانه هاي مستقل نيز نيازمنديم. 
جهانگي��ري يك��ي ديگ��ر از ضرورت هاي كش��ور را 
گس��ترش تعاملات بين المللي دانست و گفت: نمي توان 
با ديوار كشيدن دور ايران مشكلات را حل كرد ما براي 
حل مش��كلات اقتصادي ه��م به ارتباط��ات بين المللي 
نيازمندي��م.  وي در پايان با بي��ان اينكه با اجراي بيمه 
طرح بيمه س��لامت موفقيت هاي خوبي به دس��ت آمد، 
خاطرنش��ان كرد: البته اين طرح ب��ا چالش هايي روبه رو 
ش��ده اس��ت كه حتما ب��ا ارائ��ه راهكاره��اي مفيد اين 
چالش ها حل مي ش��ود. دول��ت دنبال ارتق��اي كيفيت 
خدمات و دسترس��ي بيشتر مردم به خدمات طرح بيمه 

سلامت است. 

فساداخلاقيامتهاراازبينميبرد
چهره مهم ديگري كه در همايش روز گذش��ته به 
اظهارنظر پرداخت، علي مطه��ري نماينده تهران در 
مجلس دهم اس��ت. نايب رييس مجلس دهم با بيان 
اينكه انقلاب اسلامي تنها با انقلاب صدر اسلام قابل 
قياس است، گفت: هيچ ضمانتي وجود ندارد كه اگر 

به هر شكل عمل كنيم، انقلاب باقي خواهد ماند. 
علي مطهري در بيست وپنجمين مجمع عمومي 
انجمن اسلامي جامعه پزش��كي ايران، علم پزشكي 
را يك علم اس��لامي برش��مرد و گفت: نظريه مورد 
قبول براي علم اس��لامي آن اس��ت كه اين علم نياز 
جامعه اسلامي را برطرف و از وابستگي به غرب رها 
مي كن��د. با اين نگاه مي توان علوم تجربي، فيزيك و 
رياضي را علم اس��لامي دانست.  نايب رييس مجلس 
شوراي اسلامي به مقايس��ه انقلاب اسلامي با ساير 
انقلاب ها پرداخ��ت و اظهار كرد: اهداف انقلاب هاي 
ديگر ك��ه در جهان رخ داده در انقلاب ما نيز وجود 
دارد. در انق��لاب فرانس��ه از اه��داف اصلي موضوع 
حق��وق بش��ر و آزادي بود و آنچ��ه در انقلاب اكتبر 
روس��يه مطرح بود، بحث عدالت است. البته مفهوم 
آزادي و حقوق بشر در انقلاب ما متفاوت از آنها بود 

لذا همه اين مفهوم ها در قالب اسلامي بود. 
مطه��ري بيان كرد: تنها انقلاب��ي كه با انقلاب ما 
قابل قياس اس��ت، انقلاب صدر اس��لام است. انقلاب 

اسلامي فرزند انقلاب صدر اسلام است. 
نماينده تهران تاكيد كرد: هيچ ضمانتي وجود ندارد 
كه اگر به هر شكل عمل كنيم، انقلاب باقي خواهد ماند. 
انقلاب��ي كه در صدر اس��لام و در زمان حضرت محمد 
)ص( شروع شد، باقي نماند. آنهايي كه بعد از فتح مكه 
اظهار به اس��لام كردند و اعتقادي به اس��لام نداشتند، 
منتظر فرصت براي ضربه به اس��لام بودن��د كه بعد از 
رحلت پيامبر به انحراف كشيده شد.  مطهري با اشاره به 
آيات قرآني اعلام كرد: به طور كلي قرآن كريم ۴ مورد را 
براي فناي امت ها بيان مي كند كه يكي از آنها ظلم است. 
اگر در جامعه يي ظلم بر عدالت غلبه پيدا كند، آن جامعه 
باقي نخواهد ماند. خداوند جامعه يي كه مردم آن مصلح 

و صالح هستند را هلاك نمي كند. 
نماينده تهران عام��ل دوم از بين رفتن امت ها را 
فس��اد اخلاقي افراد مطرح ك��رد و افزود: اگر تك تك 
اعضاي جامعه فاس��د باش��ند آن جامعه فرو خواهد 
ريخ��ت. در تاري��خ مش��اهده كرده ايم، اف��رادي كه 
مي خواهن��د ملتي را نابود كنند، فس��اد اخلاق را در 

آن رواج مي دادند. 
وي از تش��تت و تفرقه به عنوان س��ومين عامل 
از بي��ن رفتن ي��ك امت ياد كرد و گف��ت: امام علي 
)ع( وقتي ديد، اس��اس اسلام در خطر است به خلفا 
تمكين كرد و مش��اوره مي داد زيرا حفظ اس��لام را 
مقدم مي ش��مرد. شهيد مطهري اين رفتار امام علي 
)ع( را بهترين الگو براي حفظ اس��لام مي دانس��ت و 
مي گفت: از ديد اس��لام، تنازع؛ نيروي متحد ش��ده 

ملت ها را از بين مي برد. 
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چهرهها

ب��ا  جلس��ه يي  در  كش��ور  وزي��ر 
برجس��ته  اس��تادان  و  متخصص��ان 
دانشگاهي در حوزه زلزله شناسي دستور 
داد، دس��تگاه هاي جدي��د لرزه نگاري و 
موقعيت ياب در كش��ور نصب شود.  به 
گ��زارش روابط عمومي وزارت كش��ور 
وزارت كش��ور  در  ك��ه  در جلس��ه يي 
برگزار ش��د، عبدالرضا رحماني فضلي از 
اس��تاندار تهران و رييس س��ازمان مديريت بحران خواس��ت تا هر 
چه س��ريع تر نسبت به رفع مشكل كار شناسان سازمان لرزه نگاري 
و ايجاد ايس��تگاه لرزه نگاري در شهرستان ملارد اقدام هاي لازم را 
انجام دهند.  رحماني فضلي همچنين از اس��تاندار تهران خواس��ت 
نس��بت به س��اماندهي چاه هاي زيرزميني در اين استان اقدام هاي 
لازم صورت گيرد و تدابير مناس��ب نس��بت به حفظ س��ايت موزه 
زلزله شناس��ي در تهران انجام ش��ود.  وزير كشور از آمادگي نصب 
دس��تگاه هاي جديد لرزه نگاري و GPS در مناطق مختلف كشور 
خبر داد و از س��ازمان لرزه نگاري و س��ازمان نقشه برداري خواست 
ت��ا مناطق اولويت دار خ��ود را هر چه زود تر به س��ازمان مديريت 
بحران معرفي كنند.  وي بر فرهنگ س��ازي و آموزش هنگام زلزله 
از س��وي رس��انه هاي جمعي به خصوص صدا و سيما تاكيد كرد و 
گفت: فرهنگ س��ازي و آموزش نقش بسيار مهم در نحوه برخورد 
و مواجهه مردم هنگام زلزله دارد لذا س��ازمان مديريت بحران بايد 
با همكاري صداوس��يما نس��بت به تهيه برنامه هاي آموزشي اقدام 
كند. استادان دانش��گاه و متخصصان برجسته زلزله شناسي نيز در 
اين جلس��ه آخرين وضعيت رفتارهاي زلزله در استان هاي كرمان، 

كرمانشاه، البرز و تهران را مورد بررسي قرار دادند.  

دستوروزيركشوربراينصبدستگاههايجديد
لرزهنگاريوموقعيتياب

خطيب نمازجمعه اين هفته تهران در 
سخنان خود دو بار صراحتا به دولت انتقاد 
كرد و گفت:»اين حرف شد كه بايد همه را 
آزاد بگذريم و فيلتر هم نگذاريم تا هر فكر 
مسموم و حرف غلط وارد ذهن جوانان ما 
ش��ود؟« و بار ديگر آنجا كه گفت »اينكه 
مي گويند هوا در دهلي و مكزيكوس��يتي 
مانند ماس��ت، اين افتخار نيست كه وضع 
م��ا اينچنين باش��د.« او هر دو بار ابراز اميدواري كرد كه مس��وولان از 
خواب بيدار ش��وند.  به گزارش خبرآنلاين، حجت الاس��لام محمدعلي 
موحدي كرماني ظهر ديروز در خطبه هاي نماز جمعه تهران به تفصيل 
به موضوع زلزله در پايتخت پرداخت و گفت: روز ايمني در كش��ور ما 
پنجم دي ماه است كه با زلزله هاي اخير، عجب اين روز با وضع امروز ما 
متناسب است. مردم ما روزهاي تلخي را به مناسبت زلزله و هواي آلوده 
در اين ايام پشت سر گذاشتند.  وي افزود: افراد ظاهربين مي گويند اين 
زلزله ها به  خاطر ش��رايط طبيعي اس��ت. ما اين را قبول داريم ولي اين 
هم��ه حوادث ظاهري يك علت اصلي معنوي ه��م دارد. اگر در زمين 
زلزله رخ مي دهد اين گناهان روي زمين اس��ت كه زمين را مي لرزاند. 
خداوند مي فرمايد: خوب و بد بكنيد به شما بازمي گردد. تجاوز، خوردن 
مال حرام، تجاوز به بيت المال، تصرفات غيرقانوني به اموال بيت المال، 
دروغ ها، اهانت ها و... گناه است. رواج ربا در بانك ها و... زمين را مي لرزاند. 
بر مردم رحم كنيم و گناه نكنيم، لغزش زمين تمام مي شود. 
اگ��ر مردم به يكديگر رحم نكنند، ق��وي به ضعيف رحم نكند و 
مس��وول به وظايف خود عمل نكند، زمين ب��ه خود مي لرزد. در 
خيلي از كشورها مشكل زلزله حل شده است. ژاپن مرتب مي لرزد 

ولي آسيبي به مردم نمي رسد. 

آيتاللهموحديكرماني:
گناهانزمينراميلرزاند

 نماينده تبريز، آذرش��هر و اس��كو در 
مجلس دهم از جلس��ه نمايندگان ۳ قوه 
ب��راي پرداخت ۱۰ه��زار س��پرده بالاي 
2۰۰ميليون در موسس��ه كاس��پين خبر 
داد و گفت: نبايد س��عي كرد، تنش هاي 
اجتماعي و سياسي در جامعه ايجاد كرد. 
به گزارش تسنيم مس��عود پزشكيان در 
تشريح آخرين نشست نمايندگان سران ۳ 
قوه براي بررسي آخرين وضعيت سپرده گذاران كاسپين گفت: آخرين 
نشست براي بررس��ي وضعيت سپرده گذاران روز چهارشنبه با حضور 
وزير اطلاعات، وزير كشور، رييس كل بانك مركزي و نهاونديان برگزار 
شد.  نايب رييس مجلس دهم با بيان اينكه قرار بود كه تا پايان آذر ماه 
تا سقف ۱۰۰ميليون تومان به سپرده گذاران موسسات مالي و اعتباري 
همانند افضل توس و... و س��قف 2۰۰ميليون تومان به سپرده گذاران 
كاسپين پرداخت ش��ود، افزود: نزديك به 2 الي ۳هزار ميليارد تومان 
به س��پرده گذاران اين موسسات پرداخت ش��ده  كه برخي از اين افراد 
سپرده هاي خود را در بانك هاي عامل نگه  داشته و برخي سپرده خود 
را برداشت كرده اند كه اين نزديك به ۹8درصد تمامي سپرده گذاران را 
پوشش مي دهد و مابقي نيز افرادي هستند كه خودشان اقدام نكرده اند.  
وي ادامه داد: البته برخي س��پرده گذاران شكايت هايي مبني بر اينكه 
بانك عاملي سپرده را نمي دهد يا ضعيف پرداخت مي كند با نمايندگان 
خود مطرح كرده اند كه دستور داده شد اين موضوع پيگيري شود و با 
بانك هايي كه سپرده را پرداخت نمي كنند، برخورد شود چراكه رديف 
اعتباري وجود دارد اما دليل اينكه پرداخت نش��ده بايد مشخص شود 
و بانك بايد پاسخگو باشد.  نايب رييس مجلس دهم تصريح كرد: بايد 

سيستمي ايجاد كرد كه دغدغه سپرده گذاران را بشنود و پاسخ دهد.

جلسه۳قوهبرايپرداخت۱۰هزارسپرده
بالاي۲۰۰ميليونكاسپين

مع��اون امنيت��ي اس��تانداري تهران 
از بازداش��ت موق��ت تع��داد اندك��ي از 
تجمع كنندگان روز گإش��ته خب��ر داد و 
تاكيد كرد: پليس پ��س از ثبت اطلاعات 
اين افراد درصدد اس��ت تا در نخس��تين 
فرص��ت بازداشت ش��دگان را آزاد كن��د.  
محسن نس��ج همداني در گفت وگو با ايلنا 
درخصوص تجمع غيرقانوني برخي از افراد 
در برخي از ميادين ش��هر و تمهيدات صورت گرفته در اين باره گفت: 
اساس��ا تا اين لحظه هيچ درخواس��تي براي برگزاري تجمع قانوني به 
اس��تانداري تهران و حتي فرمانداري واصل نشده است.  نسج همداني 
ادام��ه داد: متاس��فانه عمده اف��رادي كه در اينگونه تجمعات ش��ركت 
مي كنند، افراد س��اده لوحي هستند كه از پشت پرده اينگونه فراخوان ها 
بي اطلاع هستند و وقتي با فراخوان هايي مانند اعتراض در برابر گراني 
روبه رو مي شوند با آن فراخوان همراهي مي كنند درحالي كه نمي دانند 
جريان هاي ضدانقلاب درصدد سوءاس��تفاده از نيات آنها و س��ر دادن 
ش��عارهاي خلاف واقع است.  وي در پاسخ به اين سوال كه آيا تاكنون 
با تجمعي برخوردي هم صورت گرفته شده است؟ خاطرنشان كرد: به 
ان��دازه حجم تبليغاتي كه براي اين فراخوان غيرقانوني روبه رو بوديم از 
آن استقبالي نشده است. در برخي از ميادين تعداد محدود و قليلي از 
افراد حضور داشتند كه با تذكر دوستانه پليس صحنه را ترك مي كردند. 
معاون امنيتي اس��تانداري تهران افزود: در يكي از ميادين كمتر از 
۵۰ نفر حضور داشتند كه تعدادي از افراد پس از تذكر پليس صحنه را 
ترك كردند اما تعداد اندكي نيز بودند كه با وجود تذكر پليس همچنان 
در ميدان باقي ماندند. پس از اين مساله و استعلام پليس از ما با حكم 

قضايي تعداد كمي بازداشت موقت شدند. 

موظفبهبرخوردقاطع
بااقداماتغيرقانونيهستيم

نا 
اير
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3 كلان
كسري ۱۳۷هزار ميلياردي 

لايحه بودجه صحت ندارد

 سخنگوي سازمان برنامه و بودجه گفت: لايحه بودجه 
س��ال آينده بدون هيچ گونه كس��ري بودجه يي در سطح 
مناب��ع و مصارف معادل ۳۶۸ه��زار ميليارد تومان به دقت 

بسته شده است. 
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني دولت، سخنگوي ستاد 
بودجه ۹۷ س��ازمان برنامه و بودجه درباره كس��ري ۱۳۷ 
هزار ميليارد توماني لايحه بودجه ۹۷ )بدون نفت( به نقل 
از مركز پژوهش هاي مجلس با ارائه توضيحاتي تاكيد كرد: 
لايحه بودجه سال آينده بدون هيچ گونه كسري بودجه يي 
در سطح منابع و مصارف معادل ۳۶۸ هزار ميليارد تومان 

به دقت بسته شده است. 
امير باقري افزود: س��ازمان برنام��ه و بودجه در تنظيم 
 لايح��ه بودج��ه ۱۳۹۷ تم��ام ارقام در كمال ش��فافيت و 
بر اس��اس عملكردهاي گذش��ته و واقعيت هاي پيش رو و 
با تعامل دس��تگاه هاي اجرايي برآورد شده و از اين حيث 
لايحه بودجه س��ال آتي نس��بت به لوايح گذشته سرآمد 
است.او اظهار كرد: ظاهرا مركز پژوهش هاي مجلس به اين 
نكته اشاره كرده است كه منابع حاصل از نفت و برداشت 
از صندوق توسعه ملي در لايحه معادل ۱۳۷ هزار ميليارد 
تومان اس��ت كه اگ��ر آن را از بودجه حذف كنيم بنابراين 
كل منابع به اين ان��دازه كاهش مي يابد. جدا از اينكه اين 
رقم چه ميزان صحيح است يا خير بايد از نظر كارشناسي 
به اين موضوع توجه ش��ود كه نمي توان و نبايد اين رقم را 
به عنوان كسري بودجه معرفي كرد و در ذهن مردم ايران 

اين شبهه نادرست را اشاعه داد. 
وي ادامه داد: هيچ گاه و در هيچ مرجع علمي كس��ري 
بودج��ه را اين گون��ه تعري��ف نكرده اند، دولت هرس��اله با 
اس��تفاده از منابع نفتي، حجم بزرگ��ي از كارهاي عمراني 
و حمايت ه��اي متف��اوت از بخ��ش خصوصي ي��ا وظايف 
حاكميت��ي در حوزه هاي اقتص��ادي، اجتماعي، فرهنگي 
را پيش بين��ي و انجام مي ده��د، اما تعري��ف منابع نفتي 
به عنوان كس��ري بودجه توس��ط مركز پژوهش ها، بياني 

غيركارشناسي و انحرافي است. 
وي گفت: بيان موضوعات غيركارشناس��ي و ابهام ساز 
از يك جايگاه پژوهش��ي جاي تاسف دارد، از نظر سازمان 
برنامه وبودجه همانند س��ال هاي گذش��ته دولت از منابع 
نفتي براي اجراي پروژه هاي عمراني و تامين زيرساخت و 
رفع محروميت ها و همچنين حمايت از بخش خصوصي و 
انجام وظايف حاكميتي در حوزه هاي اقتصادي، اجتماعي 
و فرهنگي استفاده مي كند و اصولا به اين موضوع كسري 
بودجه گفته نمي ش��ود و منابع و مصارف لايحه بودجه با 

دقت و شفافيت برآورد و تدقيق شده است.

كلان

در جلسه اخير موسسه مطالعات دين و اقتصاد با محور ارزيابي لايحه بودجه 9۷ مطرح شد

زواياي پنهان آسيب هاي بودجه 97

محمد خزاعي از جزئيات قرارداد اخير وام بين بانكي خبر داد

توسعه روابط اقتصادي ايران و روسيه
محم��د خزاعي درب��اره جزئيات ق��رارداد اخير وام 
بين بانكي ايران و روس��يه بيان كرد كه خط اعتباري 
توافق ش��ده محدوديتي ندارد و درباره پروژه هايي كه 
مي توانند از اين وام استفاده كنند، توضيحاتي را ارائه 

كرد. 
رييس كل سازمان سرمايه گذاري و كمك هاي فني 
و اقتصادي ايران در گفت وگو با ايس��نا درباره قرارداد 
وام بين بانكي كه ميان ايران و روسيه به امضا رسيده 
است، چنين اظهار كرد: علاوه بر روابط سياسي خوبي 
ك��ه بين ايران و روس��يه وج��ود دارد، اكن��ون روابط 
اقتصادي بين اين دو كش��ور نيز در حال توسعه است 
و ط��ي ماه هاي گذش��ته چندين ب��ار در ملاقات هاي 
ميان روس��اي جمهور درباره گسترش روابط اقتصادي 
دو كش��ور مذاكراتي صورت گرفته و در ادامه ش��اهد 
افزايش حجم روابط اقتصادي بين دو كشور بوده ايم. 

وي اضاف��ه ك��رد: در اي��ن ديداره��ا ق��رار بر اين 
شده اس��ت كه در زمينه هاي متعددي براي افزايش 
همكاري ه��اي اقتص��ادي بررس��ي هاي لازم صورت 
گيرد، يك��ي از اين زمينه ها همكاري هاي مش��ترك 
براي اجراي پروژه ها و همچنين تامين مالي پروژه ها 
توس��ط بانك ها و دولت روسيه است. خوشبختانه در 
گذشته بعد از توافقي كه بين رييس جمهور دو كشور 
صورت گرفت، دس��تگاه هاي اجرايي دو كشور توافق 
و ق��رارداد دريافت وامي از روس��يه را امضا كردند كه 
براي دو پروژه نيروگاه بندرعباس و همچنين راه آهن 
اينچه برون -گرمسار در نظر گرفته و مقدمات اجرايي 
آن فراهم ش��ده و اكنون نيز وزارت نيرو و وزارت راه 
و شهرس��ازي در حال پيگيري امورات مربوط به آنها 

هستند. 
معاون وزير اقتصاد ادامه داد: ما در گذشته روابط 
اعتباري بين بانكي قابل چنداني با روسيه نداشته ايم 
ولي از چندين ماه قب��ل مذاكرات بين بانك مركزي 
و س��ازمان سرمايه گذاري كش��ور با اكسيار )موسسه 
دولتي بيمه صادراتي روس��يه( و اگزيم بانك روس��يه 
آغاز ش��د تا بتوانيم همان گونه كه با س��اير كشورها 
از قبي��ل چين، كره، اتريش و س��ايرين براي خطوط 
اعتباري مذاكره كردي��م، قراردادهاي همكاري مالي 

بين بانكي را برقرار كنيم. 
خزاعي ادامه داد: اكنون بانك مركزي و س��ازمان 
س��رمايه گذاري خارجي پس از چندين ماه مذاكره با 
اكسيار روسيه درباره متن قرارداد و نحوه ضمانتنامه 
گفت وگوه��اي طولان��ي انجام دادند ت��ا اينكه نهايتا 
دي��روز مذاكره ب��راي متون ضمانتنام��ه و وام و خط 
اعتباري نهايي شد در نتيجه اين امر چهار بانك سپه، 
پاسارگاد، پارسيان و توسعه صادرات را معرفي كرديم 
تا بتوانند قرارداد خط اعتباري را با اگزيم بانك روسيه 

امضا كنند. 
وي اظهار كرد: خطوط اعتباري به طور كلي به سه 
دسته تقسيم مي شود؛ يك دسته از آنها مربوط به يك 
وام مشخص براي يك پروژه مشخص است مثل وامي 
كه براي اينچه برون گرمس��ار يا وامي كه براي نيروگاه 
گازي بندرعباس مذاكره ش��د. در اين مورد براي يك 
خط اعتباري توافق مي ش��ود و مت��ن قرارداد آن امضا 
ش��ده و ضمانتنامه آن صادر مي ش��ود و يك س��قف 
مشخص دارد. در قراردادي كه با اوبربانك اتريش امضا 
كرديم، سقف مش��خصي تعيين شده و به موجب آن 

پروژه هايي از دس��تگاه هاي مختلف كه مراحل داخلي 
خود )از قبيل مصوبه ش��وراي اقتصاد، رعايت ماده ۶۲ 
قانون محاس��بات، تعيين بانك عامل و موارد ديگر( را 
طي كرده باش��ند، به بانك خارجي معرفي ش��ده و از 
آن س��قف در نظر گرفته ش��ده به مقدار آن پروژه به 
آن پروژه اختصاص داده مي شود و بانك ها به دريافت 
منابع و اجراي پروژه بر مبناي مقررات و توافق تجاري 

كه بين دو بانك بسته شده اقدام مي كنند. 
معاون وزير اقتصاد ادامه داد: نوع ديگري از خطوط 
اعتب��اري وجود دارد مانند مذاك��رات ما با اگزيم بانك 
چين ك��ه در اي��ن مورد خ��ط اعتباري فاقد س��قف 
مش��خص اس��ت به اين معنا كه به هر تعداد و نسبتي 
كه پروژه معرفي ش��ود )پروژه هايي كه مراحل خود را 
ط��ي كرده اند( آن بانك خارجي پروژه ها را بررس��ي و 
آنها را تامين منابع مالي مي كند. در توافقي كه اكنون 
با روسيه شده است، چنين وضعيتي وجود دارد سقف 
بس��تگي به آن دارد كه چ��ه تعداد پروژه را بتوانيم در 
آينده با طرف روس��ي معرفي كني��م؛ نكته يي كه بايد 
حتما در نظر گرفته ش��ود، اين اس��ت كه اگزيم بانك 
روس��يه علاوه بر اينكه خود منابع��ي را تامين خواهد 
كرد از س��اير بانك هاي تجاري روس��يه هم منابعي را 
براي پروژه هايي كه معرفي مي شود، جلب خواهد كرد. 
اين مبلغ مي تواند بيش از ۲ تا ۳ميليارد دلار باشد كه 

محدوديتي ندارد. 
خزاع��ي گفت: به ط��ور كلي در اي��ن مذاكراتي كه 
صورت گرفته حدود نرخي ك��ه براي پروژه ها در نظر 
گرفته مي ش��ود، تقريبا عبارت است از نرخ يوروبور به 
علاوه ۳درصد به اين معنا كه نرخ تعيين ش��ده كمي 
بيش از ۳درصد پيش بيني مي شود، بود. اين نكته قيد 
ش��ود كه براي هر پروژه براس��اس نوع پروژه و قرارداد 
خ��اص پروژه ك��ه بين بانك ايراني و روس��يه بس��ته 
مي ش��ود، جزئيات آن ممكن است متفاوت باشد ولي 
به طور كلي بناست كه نرخ مورد محاسبه نرخ يوروبور 
به اضافه ۳درصد محاس��به شود. طبق قرارداد طبيعتا 
بخش��ي از آن وام ه��ا صرف خري��د تجهيزاتي خواهد 
ش��د كه ب��راي اجراي آن پ��روژه بايد مورد اس��تفاده 
قرار گيرد. حالا ممكن اس��ت حسب قرارداد در پروژه 
 انج��ام بخش هايي از پروژه توس��ط پيمانكاران داخلي

صورت گيرد. 
رييس س��ازمان س��رمايه گذاري ادامه داد: به هيچ 
عنوان نمي توان اين خطوط اعتباري و س��اير خطوط 
اعتب��اري ك��ه مذاكرات آن انجام ش��ده و توافقات آن 

صورت گرفته و نهايي شده را صرف واردات و كالاهاي 
مصرفي كرد و چنين اقدامي نخواهد شد. 

او توضي��ح داد: اين قرارداد خ��ط اعتباري كه بين 
ايران و روس��يه امضا شد، نخس��تين قرارداد وام بين 
بانك��ي اس��ت كه در اي��ن حجم بين ايران و روس��يه 
امضا ش��ده و فكر مي كنم كه اين قدم تاثير بزرگي در 
گسترش مناسبات اقتصادي دو كشور خواهد داشت. 

وي در پاس��خ به اين س��وال كه ضمانت اين خط 
اعتب��اري چگون��ه در نظر گرفته ش��ده اس��ت، گفت: 
ضمانتنامه ه��ا را وزارت امور اقتص��ادي و دارايي ايران 
ص��ادر مي كن��د مانند س��اير خطوط اعتب��اري كه ما 
داش��ته ايم و داريم. البته مذاكرات ديگري در كنار اين 
موارد با برخي بانك هاي روسيه توسط وزارت راه انجام 
شده و چند شركت خصوصي واگن سازي ايران جدا از 
اي��ن خط اعتباري، خود براي خريد برخي تجهيزات و 
واگن ها و برخي بانك هاي روسيه وارد عمل شدند كه 
آنها نيازمند ضمانتنامه دولتي نيستند و بنابراين خود 
تجهيزات خريداري ش��ده به عن��وان وثيقه در اختيار 

بانك ها قرار مي گيرد. 
خزاعي اضافه كرد: در نظر داش��ته باشيد هنوز اين 
خط��وط اعتباري به معني بدهكاري دولت محس��وب 
نمي ش��ود. به ه��ر مقداري ك��ه پروژه ها در ش��وراي 
اقتصاد تصوي��ب و كارهاي داخلي آنها انجام ش��ود و 
معرفي ش��وند و بع��د از آن از محل اين خط اعتباري 
پرداخت ها صورت گيرد، آنگاه بدهكاري آن شركت و 
آن وزارتخانه به بانك خارجي محس��وب خواهد ش��د 
ك��ه البته مقدمات آن در بودجه لحاظ ش��ده اس��ت. 
اس��تحضار داريد كه در تبصره ۳ بودجه سال ۱۳۹۶ و 
همچنين س��ال ۱۳۹۷ كه در مجلس در حال تصويب 
است، سقف خوبي براي استفاده از منابع مالي خارجي 

به صورت فاينانس پيش بيني شده است. 
وي درباره قرارداد جديد ايران با روسيه اين را هم 
گف��ت: از طرف ايران چهار بانك معرفي ش��ده اند كه 
ب��راي امضا اقدام كرده اند، اين بانك ها بانك هاي عامل 
خواهن��د بود ولي در م��ورد اينكه از اين خط اعتباري 
چه پروژه هايي استفاده كنند هنوز توافق نهايي صورت 
نگرفته است. اكنون چندين پروژه درخواست كرده اند 
ك��ه بايد بررس��ي هاي نهايي صورت گرفت��ه از طريق 
وزارت اقتص��اد و بانك مرك��زي تاييد و به اگزيم بانك 

روسيه معرفي شوند. 
مع��اون وزي��ر اقتصاد در پاس��خ به اين س��وال كه 
بيش��تر پروژه ها مربوط به بخ��ش خصوصي يا دولتي 
است، اظهار كرد: هيچ فرقي نمي كند محدوديتي براي 
بخش خصوص��ي و دولتي وجود ندارد. درباره س��هم 
طرف خارجي نيز بايد بگوي��م كه به طور معمول بايد 
۱۵درصد آورده اوليه را از طرف داخل و ۸۵درصد آن 
از ط��رف خارجي تامين ش��ود. در اين موارد نيز براي 
هر بخش حسب نوع قرارداد ممكن است، تفاوت هايي 

وجود داشته باشد. 
خزاع��ي توضيح داد: البت��ه تاكيد مي كنم جزئيات 
آنها در حس��ب نوع قراردادها ممكن اس��ت، متفاوت 
باش��د. فرض كنيد در يك خ��ط اعتباري از ۸۵درصد 
طرف خارجي ممكن است در قرارداد خاص آن پروژه 
منظور شود كه چه درصدي از تجهيزات مورد نياز آن 
پروژه مي توان از غير از كشور وام دهنده يعني از ساير 

كشورها خريداري شود. 

گروه اقتصادكلان|
جلسه اخير موسسه دين و اقتصاد به ارزيابي انتقادي 
لايحه بودج��ه ۱۳۹۷ پرداخت. محمد قاس��مي معاون 
اقتص��ادي مركز پژوهش هاي مجلس كه از س��خنرانان 
اين جلسه بود، لايحه بودجه سال آينده را نسخه شماره 
دو هدفمن��دي يارانه ها عنوان كرد. به گفته قاس��مي در 
زمان اجراي هدفمندي يارانه ها، هزينه حامل هاي انرژي 
افزاي��ش يافت و يارانه نقدي به همه افراد پرداخت ش��د 
كه بخش مهمي از اه��داف اين قانون از تحقق باز ماند. 
حال در لايحه بودجه سال ۹۷ افزايش قيمت حامل هاي 
انرژي پيش بيني شده اما ابعاد اين طرح مشخص نيست. 
در نتيجه خروجي تنها افزايش قيمت حامل هاي انرژي 
خواه��د بود. وي بر اين باور اس��ت كه دولت بايد بودجه 
ش��فافي ارائه م��ي داد و برخ��ي حقايق تل��خ بودجه را 
مي پذيرفت. عدم پذيرش كاهش هزينه ها و تنها انتشار 
اوراق، شرايط در آينده بحراني تر مي شود. به باور قاسمي، 
شايد بهتر باشد حتي يك ريال هم به طرح هاي عمراني 
اختصاص پيدا نكند اما اوراق هم منتش��ر نشود. در اين 
رابطه فرش��اد مومني هم بر اين باور است كه اگر دولت 
با مردم شفاف رفتار كند، با جلب اعتماد جامعه مي تواند 
با هزينه هاي بس��يار كمتري كش��ور را اداره كند. به باور 
اين اقتصاددان، شرايط امروز اقتصاد ايران محصول نگاه 
بنيادگرايي بازار اس��ت؛ بنابراين دولت بايد به ايدئولوژي 
انقلاب اسلامي برگردد و از ايدئولوژي يك دلار يك راي 
فاصله بگيرد. در ادامه مشروح اظهارات اين دو اقتصاددان 

را در خصوص لايحه بودجه ۹۷ مي خوانيد. 
محمد قاس��مي معاون اقتصادي مركز پژوهش هاي 
مجلس در ابتدا به بررسي منابع و مخارج دولت در لايحه 
بودجه سال آينده پرداخت و گفت: »دولت در مورد لايحه 
بودجه ۹۷ محاس��به س��اده يي را پيش روي خود داشته 
است. نخست اينكه چقدر منابع نفت وجود دارد؟ اين رقم 
بر مبناي فروضي ۱۱۱هزار ميليارد تومان محاسبه شده 
اس��ت. منابع غيرنفتي جز اس��تقراض ۱۸۳هزار ميليارد 
تومان اس��ت. جمع اين دو رقم ۲۹4هزار ميليارد تومان 
است. با كسر مصارف و هزينه هاي اجتناب ناپذير دولت، 
مجم��وع منابع در اختيار دولت ح��دود ۲۳هزار ميليارد 
تومان است. دولت بايد با اين منابع براي افزايش حقوق، 
پرداخت هاي عمراني و س��اير هزينه هاي اجتناب ناپذير 
تصمي��م  مي گرف��ت. اگ��ر افزايش ۱0درص��دي حقوق 
كاركنان و بازنشس��تگان را هم در نظر بگيريم، ۱۷هزار 
ميليارد تومان هم از اين رقم كس��ر خواهد شد. بنابراين 

تنها ۶هزار ميليارد تومان منابع باقي مي ماند.«
وي افزود: »بودجه از جنس تعهد است و در حقيقت 
هر بودجه ماحصل تصميماتي است كه ۱۶دولت پيشين 

گرفته اند. در اين ميان كاري كه دولت ها مي توانند انجام 
دهند، اين است كه در تصميم هاي قبلي بازنگري كنند تا 

منابع در دسترس را افزايش دهند.«

 منابع تامين بودجه عمراني 60 هزار ميلياردي
قاسمي به محل تامين منابع مورد نياز براي پروژه هاي 
عمراني پرداخت و گفت: »دولت منابع عمراني را ۶0 هزار 
ميليارد تومان در نظر گرفته است. در حالي كه همان طور 
كه گفته شد، تنها ۶هزار ميليارد تومان منابع در اختيار 
دولت خواهد بود. دولت دو تصميم گرفته است. نخست 
اينكه ۲0هزار ميليارد تومان از منابع صندوق توسعه ملي 
برداشت كند و ديگر اينكه ۳۹هزار ميليارد تومان از بخش 
خصوصي استقراض كند. البته تصميم اول خلاف صريح 

قانون است.«
وي در خص��وص درآمده��اي نفتي ه��م گفت: »در 
خص��وص درآمدهاي نفتي، در بودج��ه قيمت نفت ۵۵ 
دلار در نظر گرفته ش��ده اس��ت. با فرض صادرات روزانه 
۲ ميليون و ۵۳0 هزار بش��كه نف��ت و ميعانات گازي و 
فروش ۱00هزار بش��كه ميعانات گازي به پالايشگاه هاي 
داخلي، ۱۱۱هزار ميليارد تومان منابع نفتي تامين خواهد 
شد و به همين دليل هم وابستگي به نفت در ارقام لايحه 

بودجه ۹۷ افزايش پيدا كرده است.«
وي ب��ا بيان اينكه در م��ورد ماليات ها دولت تصميم 
گرفته كه به ماليات اش��خاص حقوقي دولتي فش��اري 
وارد نكند، افزود: »بخشي از مساله به اين برمي گردد كه 
دولت در سال ۱۳۹۶ با عدم تحقق بخشي از درآمدهاي 
مالياتي مواجه شده اس��ت. در ماليات بر درآمد افزايش 
۱۸درصدي نس��بت به عملكرد افزايش پيش بيني شده 
است. در ماليات بر ثروت هم افزايش ۲۱درصدي نسبت 
به عملكرد در نظر گرفته ش��ده اس��ت. ب��ه اين ترتيب 
ماليات هاي مس��تقيم ۱4درصد افزايش يافته است. در 
بخش ماليات هاي غيرمس��تقيم دولت نس��بت به ارقام 
مصوب افزايش ۱۱درصدي و نس��بت به ارقام پيش بيني 
عملكرد افزايش ۲۱ درصدي را پيش بيني كرده اس��ت. 
در بخش ماليات بر واردات دولت نسبت به ارقام مصوب 
۳۲درصد افزايش داده اس��ت. به اين ترتيب ماليات هاي 

غيرمستقيم حدود ۱۹ درصد رشد پيدا كرده است.«
قاس��مي اف��زود: »در خص��وص بخش س��وم منابع 
ك��ه واگ��ذاري دارايي هاي مالي اس��ت، دولت از مجلس 
 مجوزي خواسته كه دولت و شركت هاي دولتي مي توانند

۷0 هزار ميليارد تومان اوراق تعهدزا منتشر كنند. از اين 
رقم بازپرداخت اصل و سود حدود 4۳ هزار ميليارد تومان 
را بايد دولت متعهد شود. اين ارقام اثر بزرگي در بودجه 

كشور در سال ۱۳۹۷ داشته است.«

وي با بيان اينكه نخس��تين تصمي��م مهم دولت در 
مورد بودج��ه ۱۳۹۷ در مورد هدفمندي يارانه هاس��ت، 
اظه��ار كرد: »از ابتدا اين بحث مط��رح بود كه پرداخت 
يكسان و سرانه نه به لحاظ منطق عدالت اجتماعي و نه 
اقتصادي قابل دفاع نيست. تصميمي كه دولت در لايحه 
 بودج��ه ۹۷ در رابطه با يارانه ها گرفته اين اس��ت كه به

40 ميليون نفر يارانه نقدي پرداخت كند.«

 منابع قابل تصميم گيري
فقط 2۳ هزار ميليارد تومان 

قاس��مي اظهار كرد: »دومين تصميم دولت استفاده 
از منابع صندوق توس��عه ملي و نفت اس��ت. عملا منابع 
قاب��ل تصميم گي��ري در بودجه ۱۳۹۷ ح��دود ۲۳ هزار 
ميليارد تومان بوده است. دولت تصميم گرفته است كه 
در خشكسالي منابع به سمت منابع صندوق توسعه ملي 
برود. اين امر قطعا برخلاف سياس��ت هاي كلي است اما 
در طرف ديگر، بودجه و منابع و مصارف مطرح است كه 
بايد تنظيم ش��ود. در لايحه بودجه انواع و اقسام تكاليف 
بر صندوق توسعه مالي تحميل شده است كه بايد حدود 
۲۶ه��زار ميليارد تومان از مناب��ع اين صندوق تبديل به 

سپرده ريالي در بانك ها شود.«
وي با بيان اينكه دولت اجازه خواسته است تا هزينه 
حامل هاي انرژي را افزايش دهد، تصريح كرد: »مجموعه 
مناب��ع حاصل از اين بخ��ش و بخش هاي ديگري كه در 
تبصره ۱۸ عنوان شده، براي اشتغال فراگير در نظر گرفته 
شده اس��ت. قيمت حامل هاي انرژي در ايران يك عامل 
انحراف مصرف است. بنابراين قطعا بايد قيمت ها اصلاح 
شود. اما اين بحث وجود دارد كه آيا مي توان قيمت ها را 
بالاتر ب��رد و منابع حاصل از آن را صرف جاهاي ديگري 
ك��رد؟ در اين ميان اگر به مصرف كننده كمك نكنيم تا 
مصرف انرژي را بهينه كند، تنها سهم انرژي را در خانوار 
بالاتر برده و آنها را فقيرتر كرده ايم. ايده آل اين است كه 
قيمت حامل هاي انرژي افزايش پيدا كند اما سهم انرژي 
را در بودج��ه خانوار بالاتر نبريم. آي��ا مي توانيم بگوييم 

هزينه انرژي را بالا مي بريم تا اشتغال ايجاد كنيم؟«
قاس��مي اف��زود: »اين اق��دام در حقيقت هدفمندي 
ش��ماره دو اس��ت. در مرحله اول قيمت ها را بالا برديم و 
در عوض ب��ه همه مردم يارانه نق��دي داديم. اين بار هم 
مي خواهي��م طرحي را اجرا كنيم كه ابعاد آن مش��خص 
نيس��ت. بنابراين پولي هزينه خواهد شد و خروجي تنها 

اين است كه هزينه هاي انرژي افزايش پيدا مي كند.«
به گفته معاون اقتص��ادي مركز پژوهش هاي مجلس، 
دولت در تنگنايي گير كرده كه هزينه ها به صورت نمايي در 
حال افزايش است. در طرف ديگر، درآمد نفتي هم مشخص 

است و سرعت رشد هزينه ها بسيار بيشتر از درآمدهاست. 
مس��ووليت اصلي در اين ميان بر عهده دولت اس��ت. سند 
بودجه خاصيتي دارد كه مي توان تمام واقعيت هاي كشور را 
زير اعداد و ارقام دفن كرد. متاسفانه اين شكل بودجه ريزي 
واقعيت هاي كش��ور را دفن مي كند. تصميم گيري در اين 

زمينه همگاني است و به كمك همه مردم نياز دارد. 

 كاهش هزينه به جاي انتشار بي محاباي اوراق
قاسمي با بيان اينكه دولت بايد بودجه شفافي ارائه 
مي داد، اظهار كرد: »حتي به صرفه اس��ت كه يك ريال 
هم به طرح هاي عمراني اختصاص داده نش��ود يا حتي 
از بانك مركزي اس��تقراض ش��ود، اما اوراق هم منتشر 
نش��ود. سهم دولت در بازار بدهي در سال ۹۲ به ميزان 
۶درصد بوده اس��ت كه در سال ۹۵ به ۶۶درصد رسيده 
اس��ت. بنابراين در عمل منابعي براي بخش خصوصي 
وجود ندارد.« وي با اشاره به اينكه بايد هزينه ها به شدت 
كاهش پيدا كند، افزود: »اگ��ر اين اقدام صورت نگيرد 
در آين��ده بايد دارويي به مراتب تلخ تر از اينها را تحمل 
كنيم. متاس��فانه نظام ماليه دولت به بن بس��ت رسيده 
است اما ظرفيت  هاي عظيمي وجود دارد كه مي توانيم 

از اين وضعيت خارج شويم.«
همچنين فرشاد مومني ديگر اقتصاددان كشورمان با 
بيان اينكه بازگشت به مردم به جاي تشديد فشار به مردم 
با در رويكرد توسعه گرا راه نجات كشور است، اظهار كرد: 
»سازوكارهاي اجرايي كردن آن هم كم و بيش در ذخيره 
دانايي موجود در علم اقتصاد ايران هم در سطوح نظري 
و هم در عرصه عملي قابل دسترسي است. بنابراين بايد 
همه كمك كنيم تا هم مجلس و هم بقيه اركان ساختار 

قدرت متوجه شوند كه با دستكاري قيمت هاي كليدي، 
افزايش فشار معيشت بر مردم، افزايش هزينه هاي توليد 
و تش��ديد نابرابري هاي ناموجه نمي توان كش��ور را اداره 
كرد. بايد يك بازنگ��ري بنيادي صورت گيرد. البته الان 
زمان مقصريابي نيس��ت. بايد هم��ه توانايي هايمان را به 

خدمت حل گرفتاري ها به كار گيريم.«
مومني افزود: »از زمان س��ال ۱۳۶۸ تا به امروز اين 
مساله عنوان مي ش��د كه آزادسازي در دستور كار قرار 
مي گيرد تا بهينه س��ازي و بهره وري افزايش پيدا كند و 
دولت به جاي تصدي گري به يك استراتژيس��ت تبديل 
ش��ود. اين در حالي اس��ت كه س��هم تصدي گري هاي 
دولت بيش از ۵0 درصد نس��بت به تصدي گري دولت 
در ش��رايط جنگي افزايش پيدا كرده اس��ت. آن قدر از 
طريق شوك درماني و دستكاري قيمت ها فضاي كشور 
نامطمئن شده كه پديده ريسك گريزي بخش خصوصي 
تبديل به يك عادت ش��ده اس��ت. اين امر براي توسعه 

كشور بسيار خطرناك است.«
به باور اين اقتصاددان، مس��اله مهم ديگر روند شانه 
خالي ك��ردن دول��ت از وظايف حاكميتي اس��ت. اين 
وظاي��ف نه تنها ب��ا كارايي و بهينگي در تضاد نيس��ت 
بلكه مهم ترين ابزار تس��هيل توس��عه اس��ت. مهم ترين 
عنصر براي تسهيل توسعه، مسووليت هايي است كه در 
زمينه بهداشت، آموزش، زيرساخت هاي فيزيكي و... بر 
عهده مردم اس��ت. اين مسووليت گريزي دولت در امور 
حاكميتي در س��ال هاي اخير به شدت در حال افزايش 
اس��ت. بخش مهمي از فش��ارهاي اساس��ي بر كيفيت 
زندگي مردم ايران هم ريشه در همين مسووليت گريزي 

دولت درباره امور حاكميتي دارد. 
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ارتباط ايران با بانك هاي 
خارجي رو به بهبود است

قائم مقام بانك مركزي گفت: كل تسهيلات سال گذشته 
بانك ها ۵۴۸هزار ميليارد بوده ام��ا با هدف گذاري كه براي 
اش��تغال و توليد تعيين شده است اين آمار طبق ارزيابي ها، 
امسال به ۶۷۰هزار ميليارد تومان خواهد رسيد كه ۵۰هزار 
ميليارد آن براي رونق توليد است كه 3۰هزار ميليارد تومان 
آن وي��ژه حماي��ت از رونق توليد و بقيه ه��م از محل منابع 

اختصاصي سيستم بانكي براي اشتغال است. 
به گزارش پژوهشكده پولي و بانكي، اكبر كميجاني گفت: 
علاوه بر آن با موافقت مقام معظم رهبري 1.۵ ميليارد دلار 
نيز از محل صندوق توس��عه ملي و معادل ريالي آن از محل 
منابع بانكي براي اش��تغال ويژه روستاها و مناطق عشايري 
در نظر گرفته شد. پارسال ۵۴۸هزار ميليارد تومان مجموع 
تسهيلات پرداختي بانك ها بود، پيش بيني مي شود، اين مبلغ 
امسال تا ۶۷۰هزار ميليارد تومان افزايش يابد كه بخش عمده 
آن شامل ۵۰هزار ميليارد تومان براي طرح حمايت از رونق 

توليد است كه پرداخت مي شود. 
كميجاني در ادامه به تحولات بين المللي سيستم بانكي 
در قبل و بعد از برجام اشاره كرد و گفت: تا قبل از برجام و 
در زمان تحريم ها با ۲۷ بانك جهاني ارتباط داشتيم كه شايد 
كوچك و پرخطر بود كه با تلاش بانك مركزي بعد از اجراي 
برجام ب��ا بيش از 33۰بانك بين الملل��ي رابطه كارگزاري و 
كاري داريم ولي با اين حال كاملا زير ذره بين امريكا هستيم. 
طبق گفته اين مقام مسوول بانك مركزي سال گذشته 
س��هم بالايي در اجرايي ش��دن طرح رونق توليد داش��ت و 
بانك ها نيز همكاري مطلوبي داشتند به گونه يي كه 1۶۸هزار 
ميليارد ريال از مبلغ تسهيلات بانكي سال ۹۵ به واحدهاي 
توليدي داراي مش��كل پرداخت ش��د. در سال جاري شاهد 
برگ��زاري انتخابات و اجراي طرح موفق تس��هيلات ازدواج 
ب��ه متقاضيان بوده ايم و از نيمه مهرم��اه بانك ها به صورت 
اختصاصي به مشكل واحدهاي توليدي و پرداخت تسهيلات 
اي��ن بخش پرداختند. كميجاني با بيان اينكه هم اكنون و با 
تغيير جهت گيري ها ش��اهد افزايش سهم تامين سرمايه در 
گردش در بخش توليد هستيم، ادامه داد: اين سهم با هدف 
حمايت از توليد و اش��تغال از ۴۶ درصد به ۶۴ تا ۶۵درصد 
رس��يد و امسال نيز تداوم دارد، ضمن آنكه تمام بخش هاي 
صنعت و معدن از رشد منفي خارج و رشد مثبت داشته اند. 
اين مقام ارشد بانكي به وضعيت بخش مسكن نيز اشاره كرد 
و گفت: در اين بخش نيز سال جاري به ويژه در ۶ ماهه دوم 
سال شاهد رشد مثبت هستيم به گونه يي كه ارزش افزوده 
اين بخش رشد مثبت را تجربه كرده و اميدواريم در ماه هاي 

پاياني نيز شتاب يابد. 

 پوشش ۳۰ درصدي بيمه
۳هزار ميليارد دلار ريسك

رييس كل بيمه مركزي گفت: بيش از 3هزار ميليارد دلار 
ريسك در كشور وجود دارد كه نياز به پوشش هاي بيمه يي 

دارند و تنها 3۰ درصد از آنها داراي پوشش هستند. 
عبدالناصر همتي در گفت وگو با ايبِنا، درباره كاس��تن از 
س��هم بيمه ايران در بازار و افزوده ش��دن به سهم بيمه هاي 
خصوصي گفت: بيمه مركزي برنامه يي براي كاهش س��هم 
بيمه ايران در بازار ندارد بلكه ما بيشتر به دنبال آن هستيم تا 

كيك بازار را بزرگ تر كنيم. 
وي با بيان اينكه بزرگ تر ش��دن كي��ك بازار به معناي 
پر كردن ظرفيت هاي خالي بيمه يي در كش��ور است، اظهار 
داشت: ۷۰ درصد از ظرفيت هاي بيمه در كشور خالي است؛ 
بيش از 3هزار ميليارد دلار ريس��ك در كشور وجود دارد كه 
نياز به پوش��ش هاي بيمه يي دارن��د و تنها 3۰ درصد از آنها 

داراي پوشش هستند. 
ريي��س ش��وراي عال��ي بيمه تاكي��د كرد ك��ه تمامي 
ش��ركت هاي بيمه و حتي بيمه ايران به عنوان تنها شركت 
دولتي مي توانند براي پر كردن ظرفيت هاي خالي بيمه يي در 
كشور تلاش كند. همتي ادامه داد: ما به توسعه بازار بيمه در 
كش��ور توجه داريم و سياست ما كاستن از سهم بيمه ايران 
در بازار نيست. رييس كل بيمه مركزي اظهار داشت: معتقد 
هس��تم كه 3۰ درصد از س��هم بازار براي بيمه ايران سهم 
خوبي است و ش��ركت هاي خصوصي ۷۰ درصد ديگر بازار 
را در اختيار دارند؛ هر اندازه كيك بازار بزرگ تر شود، خوب 
اس��ت ولي بالا يا پايين شدن س��هم بيمه ايران براي بيمه 

مركزي اولويت اول نيست. 

 كاهش جرايم بانكي
از طريق مبارزه با پولشويي

گروه بانك و بيمه| 
عبدالمهدي ارجمندنژاد مديركل مق��ررات، مجوزهاي 
بانكي و مبارزه با پولش��ويي گفت: انتظ��ار مي رود در آينده 
نزدي��ك و با اس��تفاده از زيرس��اخت هاي جديد مب��ارزه با 
پولش��ويي، وقوع جرم و جنايات درسيس��تم بانكي پيش از 

پيش كاهش يابد. 
به گزارش ستاد خبري هفتمين همايش سالانه بانكداري 
الكترونيك و نظام هاي پرداخ��ت، عبدالمهدي ارجمندنژاد 
درباره اقدامات انجام شده در بانكداري الكترونيك براي كشف 
تقلب اظهار داشت: كشف تقلب و تخلفات مالي با محوريت 
دس��تگاه هاي نظارتي و بازرس��ي همزمان ب��ا به كارگيري 

فناوري هاي اطلاعات در بانك ها وجود داشته است. 
وي اف��زود: فناوري هاي��ي ك��ه در اين زمين��ه در غالب 
سياست ها و مقررات بوده، به كشف تقلب ها كمك مي كرد 
ولي همزمان با توسعه و تعميق مباحث مربوط به مبارزه با 
پولشويي، بانك ها سيس��تم هاي جديدي را نيز براي كشف 

تخلف و تقلب به كار گرفته اند. 
مديركل مقررات، مجوزهاي بانكي و مبارزه با پولشويي 
بانك مركزي در همين ارتباط تصريح كرد: در بانك مركزي، 
وزارت امور اقتصادي و دارايي و دبيرخانه شوراي عالي مبارزه 
با پولشويي نيز زيرساخت هايي براي استفاده بانك ها در اين 
حوزه فراهم ش��ده است تا با استفاده از اطلاعاتي كه مبادله 
مي ش��ود، تخلفات و تقلب ها كش��ف و اقدامات انتظامي و 

قضايي براي مقابله با آنها انجام شود. 
ارجمندنژاد گفت: به مرور اين سيستم ها تقويت مي شود 
تا در آينده نزديك و با استفاده از اين زيرساخت ها، وقوع جرم 
و جنايت در سيس��تم بانكي به صفر برسد. وي در پاسخ به 
اين سوال كه آيا آماري از جرايم كشف شده در نظام بانكي 
با اس��تفاده از سيستم هاي نظارتي جديد وجود دارد؟ افزود: 
از آنجاي��ي كه بانك ها موظف به ارس��ال اين موارد به واحد 
اطلاعات مالي هستند، آمار تجميعي در اختيار آن واحد قرار 
دارد ت��ا پيگيري هاي لازم به عم��ل آورد. مديركل مقررات، 
مجوزهاي بانكي و مبارزه با پولش��ويي بانك مركزي درباره 
اشخاص مش��مول مبارزه با پولشويي گفت: تمام اشخاصي 
كه در ايران هستند و كار و زندگي مي كنند اعم از داخلي يا 
خارجي، شخص حقيقي يا حقوقي، مشمول قوانين مبارزه با 
پولشويي و تامين مالي تروريسم هستند، ولي طبيعي است 

كه عمده تمركز بانك مركزي روي نهادهاي پولي باشد. 

اخبار

وضعيت بازار ارز، بانك هاي مركزي و بورس هاي جهان در آخرين روز ۲۰۱۷ نشان مي دهد

افزايش نرخ دلار و طلا 
هشدار كره و بنگلادش نسبت به بيت كوين

»تعادل« راهكار چالش هاي اقتصادي و بانكي را بررسي مي كند 

حل مشكلات پولي و بانكي نيازمند اصلاح ساختار است نه بهبود چند شاخص كلان
گروه بانك وبيمه | احسان شمشيري|

طي روزه��اي اخير اعتراضات نس��بت به وضعيت 
موسس��ات غيرمج��از، نارضايت��ي از روش ه��اي غلط 
مديريت��ي در كنت��رل بحران هاي اقتص��ادي و مالي، 
و... باعث ش��ده كه برخي كارشناس��ان، بخشي از اين 
وضعيت را به عملكرد مديريت��ي مجموعه وزارت امور 
اقتص��ادي و داراي��ي و بان��ك مركزي و ش��بكه بانكي 
نسبت دهند، زيرا بخش عمده يي از وضعيت معيشتي 
و انتقاده��ا متوجه عملكرد موسس��ات غيرمجاز و آثار 
آن بر اقتصاد كش��ور و معيشت و كسب وكارها بوده و 
مشكلات بانك ها افزايش يافته و توان آنها در كمك به 

واحدهاي اقتصادي نيز محدود شده است. 
اي��ن در حالي اس��ت كه بس��ياري از كارشناس��ان 
اقتصادي معتقدند، دولت روحاني در چهار س��ال اخير 
در بهبود ش��اخص هاي اقتصادي و پولي و بانكي مانند 
كنت��رل تورم، ثبات نس��بي ب��ازار ارز، امض��اي برجام 
و دور ك��ردن س��ايه جنگ از كش��ور و برق��رار كردن 
مجدد صادرات نفت خام، اصلاح نظام سلامت، احياي 
سازمان برنامه و بودجه و انتظام بخشي بسياري از امور 
ريز و درشت كه در دوره هشت ساله رياست جمهوري 
احمدي نژاد ب��ه بيراهه رفته بود تا حدودي موفق بوده 
اس��ت، اما اكنون بخش��ي از جامع��ه از نتايج حاصل و 
ش��رايط اقتصادي و معيش��تي، بيكاري و... انتقاد دارد 
و بايد به درس��تي بررس��ي ش��ود كه علاوه بر عملكرد 
و مديريت و برنامه هاي دولت، ش��بكه بانكي و بيمه يي 
كش��ور و... بايد چه اقداماتي انجام ش��ود كه به بهبود 
كس��ب وكار ومعيش��ت مردم كمك كند و مردم نگران 

آينده و معيشت خود نباشند. 
به گ��زارش تعادل، برخي از كارشناس��ان معتقدند 
كه تنها با تكيه به ش��اخص هاي كلان رش��د اقتصادي 
و كنت��رل تورم و بهب��ود درآمد نف��ت و... نمي توان با 
چالش هاي گس��ترده اقتصادي و معيشتي مقابله كرد، 
زي��را مجموعه چالش هاي گس��ترده معيش��تي مردم 
نيازمند بهبود وضعيت كسب وكار است و تنها نمي توان 
با چند ش��اخص كلان مشكلات را حل كرد بلكه لازم 
اس��ت كه س��اختار اقتصادي و سياسي و اجتماعي نيز 
به گونه يي اصلاح ش��ود كه در راس��تاي بهبود توانايي 

واحدهاي اقتصادي و فعالان اقتصادي موثر واقع ش��ود 
و بهبود س��رمايه گذاري ها و افزايش درآمد سرانه را به 
همراه داشته باش��د. بر اين اساس مجموعه بخش هاي 
مختلف كش��ور بايد در حماي��ت و هماهنگي با دولت 
به اصلاح س��اختارهاي مختلف اقدام كنند تا با بهبود 
سياس��ت خارج��ي و سياس��ت داخل��ي، زمين��ه حل 
مش��كلات از طريق اص��لاح س��اختارهاي اجتماعي و 
سياس��ي و اقتصادي فراهم آيد، زيرا عمده مش��كلات 
فعلي حاصل مش��كلات س��اختاري اس��ت نه شاخص 
ت��ورم و بيكاري به تنهايي و اين دو ش��اخص محصول 
فرآيند و ساختاري است كه بايد به تدريج اصلاح شود. 
براين اس��اس اگرچه س��خنان معاون رييس جمهور در 
مورد بهبود ش��اخص هاي اقتصادي مانند بهبود درآمد 
نفت، كنترل تورم و... درس��ت است اما اين شاخص ها 
براي حل مشكلات ساختاري كافي نبوده است و بهبود 
كس��ب وكار نيازمن��د اصلاح س��اختارهاي اجتماعي و 
سياسي و اقتصادي و آزادي عمل اقتصادي و اجتماعي 
است. به طوري كه در چهار سال گذشته بانك مركزي 
همواره يكي از بخش هاي پرحاش��يه دولت به ش��مار 
رفته و كارشناس��ان انتقاد داش��ته اند كه ب��ه موقع به 
س��اماندهي موسسات غيرمجاز توجه نشده و سرمايه و 
پس انداز مردم با مشكل مواجه شد و هزينه هايي براي 
مردم، بانك ها، بانك مركزي به همراه داشته و خطوط 
اعتب��اري قابل توجهي براي مقابل��ه با اين چالش ها به 
كار گرفته ش��ده است. به طوري كه حواشي ايجاد شده 
در خصوص عملكرد مدي��ران بانك مركزي به يكي از 
چالش ه��اي تيم اقتصادي دولت يازدهم تبديل ش��ده 
اس��ت. كارشناس��ان اقتصادي يك��ي از دلايل عملكرد 
ضعيف مهم ترين سياس��ت گذار پولي كش��ور در چهار 
س��ال گذشته را وجود مديران ناكارآمد مي دانند كه به 
موقع ريش��ه هاي مش��كلات را ارزيابي نكرده و هشدار 
نداده ان��د و ب��ه موقع برخ��ورد نكرده اند و ب��ا توجه به 
اختي��ارات و ابزارهايي كه دارند به مردم اطلاع رس��اني 
كاف��ي نكرده اند. به طوري كه بررس��ي كارنامه مديران 
نهاد پولي نش��ان مي دهد كه ت��لاش وافري براي حل 
مش��كلات وجود ندارد. در ش��رايطي كه مديران بانك 
مركزي اغلب يا از دوره هاي گذش��ته در بانك مركزي 

مانده اند يا كارنامه چندان درخشاني در حوزه مديريت 
اقتصادي كشور نداشته اند و با مسائل ساختاري اقتصاد 
آشنايي ندارند و عمدتا مدير بانكي بوده اند، اما عملكرد 
آنها در ح��وزه نظارت، مطالبات مع��وق، بدهي دولت، 
عدم پيش بيني بحران موسس��ات مالي و س��كوت در 
مقابل رسانه هاي پرسشگر و پيگير ضعيف بوده و اكنون 
رشد بي سابقه نقدينگي و پايه پولي و نزديك شدن به 
عدد يك هزار و پانصد تريليون تومان و آثار موسس��ات 
مال��ي و اعتب��اري غيرمجاز ب��ر بازارها اثر گذاش��ته و 
پيش بيني مي ش��ود كه باعث تورم بيشتر و ادامه ركود 

در برخي بخش هاي اقتصادي شود. 
اگرچه ش��اخص هاي كلان مانند رشد تورم، رشد 
اقتص��ادي و بهب��ود روابط بانكي با دني��ا بهبود يافته 
ام��ا در عين ح��ال وضعيت نمادهاي بس��ته بانك ها، 
مديريت ضعيف برخي بانك ها، عدم استاندارد س��ازي 
ش��بكه بانكي و... نش��ان مي دهد كه فشار بر بانك ها 
براي رعايت استانداردهاي ifrs در مدت كوتاه باعث 
ش��ده كه نماد تعدادي از بانك ها همچنان بسته باقي 
بماند. همچني��ن به جاي اينكه خط��وط اعتباري از 
طري��ق خود موسس��ات بانكي يا از طري��ق تنها يك 
بانك، پول س��پرده گذاران را پرداخت كند عملا چند 
بانك و مشتريان آنها را با چالش مواجه كرده و نگراني 
مشتريان نيز بر عملكرد بانك ها اثرگذار بود. در حالي 
ك��ه اگر مديريت بهتر و به موقع را ش��اهد مي بوديم، 
قطع��ا با هزين��ه كمتري ام��كان كنترل موسس��ات 
غيرمجاز تحقق مي يافت. در اين رابطه سعيد اميريان 
كارشناس اقتصادي به خبرنگار ما گفت: واقعيت اين 
است كه ريشه مشكلات در ركود عميقي است كه بر 
اقتصاد حاكم اس��ت و ريش��ه اين ركود نيز در تاكيد 
بي��ش از حد ش��خص آقاي روحان��ي و تيم اقتصادي 
ايشان در كنترل تورم از يك سو و اعمال سياست هاي 

اصلاح ساختاري از سوي ديگر است.
وي افزود: منظور از اصلاحات س��اختاري عمدتا 
شامل كاهش مصرف انرژي، برچيدن صنايع زيانده 
و صنايعي كه كش��ور ما در آنها مزيت نس��بي ندارد 
و افزاي��ش پيوند اقتصاد ملي ب��ا اقتصاد بين المللي، 
كاهش نقش دولت در اقتصاد و كاهش سهم بخش 

مس��كن در اقتصاد اس��ت به طوري كه آخرين آمار 
نش��ان مي دهد منش��ا بيش از ۵1درصد درآمدهاي 
م��ردم در اي��ران غي��ركاري و غيرمولد اس��ت. وي 
تصريح كرد: معيش��ت بخش��ي از درآمد خانوارهاي 
ايراني ناش��ي از بهره حساب هاي بانكي، سود سهام 
شركت هاي تجاري، اجاره بهاي خانه هاي استيجاري 
و ساير انواع اموال سرمايه يي است. ركود طولاني در 
اقتصاد و زيانده بودن ش��ركت هاي س��هامي، به گِل 
نشستن سرمايه ها در بخش مسكن، تعطيلي بخش 
عم��ده طرح ه��اي عمراني و كاهش ن��رخ بهره هاي 
بانك��ي در كنار بيكاري گس��ترده، مناب��ع درآمدي 
اقشار مختلف كشور را مورد تهاجم قرار داده و اخيرا 
هم بحث هاي مربوط به لايحه بودجه ۹۷ و افزايش 

۵۰ درصدي قيمت حامل هاي انرژي كه عمق ركود 
اقتصادي را بيشتر خواهد كرد، تهديد بزرگ تري بر 

منابع درآمدي مردم محسوب مي شود. 
 در ش��رايطي كه بس��ياري از مردم يا بيكارند يا 
حقوق ه��اي دريافتي كفاف هزينه هاي زندگيش��ان 
را نمي ده��د و هر كس��ي به نوبه خ��ود تلاش كرده 
است تا در گوش��ه يي سرمايه يي را جمع آوري كرده 
و منافع ناش��ي از آن را براي جبران كمبود دستمزد 
خود در نظ��ر بگيرد و اكنون اين منابع را در تهديد 
ناش��ي از تداوم ركود يا اصلاحات ساختاري اقتصاد 
مي بيند و لذا طبيعي است كه تداوم اين وضعيت را 
در جهت منافع خود نديده و نس��بت به وضع پيش 

آمده ناراحت و ناراضي باشد. 

گروه بانك و بيمه| محسن شمشيري|
بان��ك مرك��زي ن��رخ تبادل��ي 3۹ ارز در روز 
پنج ش��نبه ۷ دي ۹۶ را اعلام كرد كه بهاي 3۲ ارز 
مانند دلار، يورو و پوند نسبت به چهارشنبه افزايش 
و قيم��ت ۵ واحد پولي ديگر كاهش يافت و وضع ۲ 
ارز ني��ز ثابت ماند. بانك مرك��زي هر دلار امريكا را 
با 3۵ريال افزايش نس��بت به چهارشنبه 3۶هزار و 
۷۴ريال قيمت گذاري ك��رد. بهاي هر پوند انگليس 
نيز ب��ا 1۹۸ريال رش��د ۴۸ه��زار و ۴1۰ريال بود. 
ه��ر يورو با ۲۲۸ريال افزاي��ش ۴۲هزار و ۹۷۹ريال 

ارزش گذاري شد. 
به گ��زارش »تع��ادل« اي��ن درحالي اس��ت كه 
چهارش��نبه قيم��ت بيش��تر ارزهاي عم��ده در بازار 
آزاد ته��ران رو ب��ه افزايش نهاد و ه��ر دلار امريكا با 
۵۰ ريال رش��د ۴1هزار و ۹۴۰ريال به فروش رفت. 
هر ي��ورو در معاملات ۸۰ ريال و ه��ر درهم امارات 
3۰ريال رش��د قيمت را تجرب��ه كرد و به ترتيب ۵۰ 
هزار و 33۰ريال و 11هزار و ۵۸۰ ريال فروخته شد. 
قيمت پوند انگلي��س با كاهش ۷۰ريالي به ۵۷ هزار 

و 11۰ريال رسيد. 
در س��امانه نظارت ارز)س��نا( نرخ هر دلار امريكا 
۴1ه��زار و ۷۵۰ري��ال، يورو ۴۹ه��زار و ۹۸۶ريال و 
درهم امارات 11هزار و ۴۷1ريال ثبت شد كه بيانگر 
ميانگي��ن قيمت ف��روش آنه��ا در صرافي هاي مجاز 
سراسر كش��ور اس��ت.  در بازار آزاد نيز صرافي هاي 
پايتخ��ت هر دلار امريكا را با 1۰تومان رش��د ۴هزار 
و ۲۰3توم��ان  فروختند. همچنين ه��ر يورو امروز با 
3۹توم��ان افزاي��ش ۵ هزار و ۶۸ توم��ان و هر پوند 
انگليس نيز ب��دون تغيير ۵ ه��زار و ۷۰۸تومان داد 

و ستد شد. 
بر اين اساس تفاوت نرخ دلار آزاد و مبادله يي به 

۵۹۶ تومان رسيد. 
در ب��ازار طلا ني��ز اونس جهان��ي همچنان روند 
افزايشي خود را به سمت مرز 13۰۰دلار حفظ كرده 
و روز جمعه به 1۲۹۶دلار رس��يد در نتيجه با رش��د 
نرخ جهاني اونس و نرخ دلار در بازار ايران، نرخ طلا 
و سكه روند افزايشي به خود گرفته و هر گرم طلاي 
1۸عيار با ۹۷۸تومان افزايش 131هزار و ۷۷۸تومان 
قيمت گذاري ش��د اما نرخ س��كه با كاهش نسبي و 
اندك مواجه ش��د و نرخ س��كه همچنان بالاي يك 

ميليون و ۴۰۰هزار تومان است. 
در جريان معاملات پنج شنبه هر قطعه سكه تمام 
بهار آزادي طرح جديد در بازار با ۸۰۰ تومان كاهش 
يك ميليون و ۴1۵هزار و ۷۰۰تومان داد و ستد شد. 
همچنين هر قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح قديم 
ني��ز با ۸ هزار تومان كاهش يك ميليون و 3۷۶هزار 
تومان فروخته ش��د. هر قطعه س��كه نيم بهار آزادي 
ب��ا ۲هزار توم��ان افزايش ۶۹۴ هزار توم��ان معامله 
ش��د. هر قطعه س��كه ربع بهار آزادي نيز ۴۰۸هزار 
و ۷۰۰تومان داد و س��تد شد كه ۸۰۰ تومان كاهش 
داشت. قيمت هر قطعه س��كه گرمي نيز بايك هزار 

تومان افزايش ۲۷1هزار تومان تعيين شده بود. 

 كشف قاچاق اتوبوسي طلا 
مام��وران گم��رك در بازرس��ي از يك دس��تگاه 
اتوبوس ۶ كيلو و ۲۷۷گرم طلاي ساخته شده كشف 
كردند. اين مقدار طلاي ساخته شده در قسمت هاي 
مختلف صندلي ش��اگرد اتوبوس ب��ه طرز ماهرانه يي 
جاسازي ش��ده بود اما ماموران گمرك با هوشياري 
و در بازرس��ي از قس��مت هاي مختل��ف اين اتوبوس 
موفق به كش��ف بيش از ۶ كيلوگرم طلاي س��اخته 

ش��ده ش��دند. عمده ترين دليل قاچاق مسافري طلا 
در يك ماهه اخير نوس��انات شديد قيمت طلا و ارز 
در دو طرف مرزهاي اي��ران و تركيه بوده كه انگيزه 
س��ودجويان را نس��بت به قاچاق ط��لا و ارز افزايش 

داده است. 

 وضعيت بازار ارز در آخرين روز ۲۰۱۷
در ب��ازار ارز، دلار امريكا عملكرد ضعيفي از خود 
در سال جاري ميلادي به نمايش گذاشت و بيش از 
۹درص��د ارزش خود را در برابر يورو از دس��ت داد و 
با بيش��ترين ضرر سالانه خود از سال ۲۰۰3ميلادي 

به بعد روبه رو شد. 
البت��ه يورو در روز جمعه با رس��يدن به 1.1۹۴۴ 
دلار به نزديك به بيش��ترين س��طح خود در يك ماه 
اخير رسيد و در سال جاري ميلادي تقريبا 1۴درصد 

رشد ارزش پيدا كرده است. 
همچنين دلار در برابر ين در سال ۲۰1۷ميلادي 
3.۵ درصد از ارزش خود را از دست داد. البته كاهش 
ارزش دلار منجر به رشد چشمگير قيمت كالاها شده 
است؛ ضمن اينكه بسياري از كالاها از زغال سنگ تا 
سنگ آهن با رشد قيمت روبه رو شدند و قيمت مس 
هم به دليل گمانه زن��ي براي توليد انبوه خودروهاي 
برقي با جهش قيمت س��ال ۲۰1۷ميلادي را پشت 
س��ر گذاشت. قيمت مس در روز جمعه در هر تن به 
۷هزار و ۲۸۴دلار رس��يد كه به بيشترين بهاي خود 

در ۴سال اخير رسيد. 
ب��ر پايه اين گزارش، قيمت طلا در س��ال جاري 
ميلادي بيش از 1۲درصد جهش زد و در روز جمعه 
در براب��ر يك ه��زار و ۲۹۵دلار در ه��ر اونس معامله 
ش��د. درحالي آخرين روز ب��ازار معاملات جهاني در 
س��ال جاري ميلادي به كار خ��ود پايان مي دهد كه 
ركوردهاي چش��مگيري در بازارهاي مالي ثبت شده 
است؛ اما تورم پايين دست و پاي سياست بانك هاي 
مركزي را بس��ته اس��ت. به گزارش رويترز، شاخص 
ب��ورس كش��ورهاي آس��يايي در روز جمعه درحالي 
س��ال ۲۰1۷ميلادي را به پايان رس��اند كه به دنبال 
رش��د جهاني سود شركت ها و افزايش قيمت كالاها، 

عملك��رد قابل توجهي را از خود به جاي گذاش��ت و 
در آخري��ن روز بازار معاملاتي س��ال جاري ميلادي 
هم افزايش داشت. اين درحالي است كه تورم پايين 
در بس��ياري از اقتصادي ه��اي پيش��رفته همچن��ان 
بانك هاي مركزي را نس��بت به اعمال سياس��ت هاي 
پولي باز داش��ته است. به گفته برخي از كارشناسان 
اقتصادي، جهاني ش��دن و تغييرات فناوري ازجمله 
دلايل موثر براي پايي��ن ماندن تورم در جهان تلقي 
مي ش��ود. به عبارت ديگر مصرف كنندگان مي توانند 
ه��ر موقع و هر جا كه كالايي را نياز دارند، خريداري 
كنند. در همين حال ميانگين شاخص بورس آسيا- 
اقيانوسيه در منطقه خارج از ژاپن ۰/3درصد جهش 
زد كه همچنان بر فراز قله يك دهه اخير خود است 
و در ط��ول س��ال جاري ميلادي 33درصد رش��د را 

تجربه كرده است. 
ش��اخص بورس هنگ سنگ هنگ كنگ در سال 
۲۰1۷ميلادي 3۶درصد و بورس كاسپي كره جنوبي 
هم ۲۲درصد افزاي��ش را تجربه كردند؛ ضمن اينكه 
ش��اخص بورس هند و نيكي ژاپن هر كدام به ترتيب 
۲۷درصد و تقرييا ۲۰درصد رش��د را در سال جاري 
ميلادي داش��تند. در اروپا ش��اخص بورس فوتس��ي 
لن��دن و داك��س آلمان هر كدام ب��ه ترتيب ۷درصد 
و تقريب��ا 1۴درصد در س��ال ۲۰1۷ميلادي جهش 
داشتند. بر همين اس��اس شاخص ۷3 بورس جهان 
در س��ال جاري مي��لادي تقريبا رون��دي نزديك به 

ركورد از خود به جاي گذاشتند. 

 هشدار كره و بنگلادش به بيت كوين
به گزارش رويترز، دولت كره جنوبي روز پنج شنبه 
اعلام كرد كه قوانين جديدي را براي تنظيم مقررات 
تجارت ارزهاي ديجيتال در اين كشور اعمال خواهد 
كرد. دولت ك��ره در بيانيه يي اعلام كرد: دولت تا به 
حال چندين بار هش��دار داده اس��ت كه س��كه هاي 
مجازي نمي توانن��د نقش ارزهاي واقعي را ايفا كنند 
و از آنجايي كه نوس��انات ش��ديدي دارند، مي توانند 
منجر به ضررهاي بزرگي ش��وند. در اين بيانيه آمده 
اس��ت كه قيمت ه��اي معامله ارزه��اي ديجيتال در 

بورس هاي كره جنوبي، نس��بت به بورس هاي س��اير 
كش��ورها بس��يار بالاتر اس��ت. هرچند در اين بيانيه 
اش��اره دقيقي به مثال مش��خصي نشده است. طبق 
قانون��ي كه توس��ط وزارت دادگس��تري كره جنوبي 
پيش��نهاد ش��ده اس��ت، گام هايي ب��راي ممنوعيت 
حس��اب هاي بي نام ارز ديجيتال برداشته خواهد شد 
و قوانين جديد به قانونگذار اجازه مي دهد در صورت 
لزوم، بورس  س��كه هاي مجازي را ببندد. كره جنوبي 
قب��لا برنامه ه��اي خود براي وضع مالي��ات بر درآمد 
تب��ادلات ارزه��اي ديجيتال را اعلام ك��رده بود تا با 
ريس��ك خيالي بودن بيش از ح��د آن، مقابله كند. 
معروف تري��ن ارز ديجيتال جهان يعني بيت كوين در 
كره جنوبي بس��يار محبوب اس��ت و مشاركت بسيار 
بالايي از خانم هاي خانه دار و دانش آموزان را به خود 

جلب كرده است. 
بان��ك مرك��زي بن��گلادش ني��ز در اطلاعيه يي 
اس��تفاده از ارز مجازي موسوم به »بيت كوين« را در 

معاملات ممنوع اعلام كرد. 
اطلاعي��ه مذك��ور تاكي��د ك��رده اس��ت ك��ه 
»بيت كوين« در هيچ كش��ور ديگري نيز يك واحد 
پول قانوني و رس��مي نيست. براساس دستورالعمل 
جدي��د بانك مركزي بن��گلادش، هرگونه معاملات 
مال��ي از طري��ق بيت كوين ممكن اس��ت تهديدي 
ب��راي فعاليت ه��اي دول��ت عليه پولش��ويي تعبير 
ش��ده و عليه مقررات مبارزه ب��ا تامين مالي اعمال 
تروريستي تلقي شود. درعين حال در اين اطلاعيه 
اش��اره نشده است كه مفاد اين دستورالعمل به چه 
شكل اعمال خواهد شد تا جلو معاملات بيت كوين 
را در فضاي مجازي بگيرد. بانك مركزي بنگلادش 
بر اين نكته ني��ز تاكيد كرد كه چون »بيت كوين« 
واحد پول رسمي هيچ كشوري نيست، ممكن است 
افراد با اس��تفاده از آن در معاملات خود ضررهاي 

مالي هنگفتي متحمل شوند. 
از آنجا ك��ه »بيت كوين« يك واح��د پول واقعي 
نيس��ت و بانك هاي مركزي هيچ كنترلي بر صدور و 
اس��تفاده از آن ندارند و همچنين معاملاتي كه با آن 
انجام مي شوند هيچ سود مالي براي دولت ها ندارند، 

اكثر كش��ورهاي جهان اس��تفاده از آن را ممنوع يا 
حداقل محدود كرده اند. 

دولت ه��ا مي گويند: چ��ون براي اس��تفاده از ارز 
مج��ازي صرفا ثبت نام در ي��ك پلتفرم مجازي كافي 
اس��ت، هوي��ت واقعي كس��اني ك��ه از آن اس��تفاده 
مي كنند احراز نمي ش��ود و گروه هاي تروريس��تي يا 
كس��اني كه اقدام به پولشويي مي كنند، مي توانند به 

راحتي از آن استفاده كنند. 
در عي��ن حال برخي تحليلگ��ران بازار بيت كوين 
معتقدند در سال ۲۰1۸ ارزش بيت كوين مي تواند از 
مرز ۶۰هزار دلار بگذرد ام��ا احتمال افت ارزش نيز 
وجود دارد. بيت كوين نخستين ارز ديجيتال طراحي 
ش��ده در جهان است كه در س��ال ۲۰1۷ به پديده 
تبديل شد، در بازارهاي مالي سراسر جهان گسترش 

يافت و از انحصار رايانه بازها به درآمد. 
از ابت��داي س��ال ۲۰1۷ تاكن��ون، ن��رخ برابري 
بيت كوي��ن در مقابل دلار امري��كا بيش از يك هزار 
و ۹۰۰ درص��د افزايش يافته اس��ت. اي��ن افزايش 
ب��اور نكردني در كنار اينكه برخ��ي تحليلگران اين 
پول ديجيتال را اب��زار جديدي مي دانند كه ممكن 
اس��ت اقتصاد جهان را به بحران ديگري بكش��اند، 
موجب ش��ده اس��ت كه برچس��ب حبابي شدن به 
بازار بيت كوين چسبانده شود. در حالي كه ذهنيت 
حباب ب��ه بازار »بيت كوين« متصل اس��ت، اما اين 
پول ديجيتال بعيد اس��ت كه خطري براي سيستم 
مالي جهان باشد زيرا بازار بيت كوين يك بازار كاملا 
مس��تقل است. از سوي ديگر سال ۲۰1۷ همچنين 
سالي بود كه ژاپن، روسيه و نروژ »بيت كوين« را به 
عنوان ابزار پرداخت قانوني پذيرفتند. اتحاديه اروپا 
نيز در حال بررس��ي اين مساله است و اين احتمال 
وجود دارد كه در نشس��ت آتي كشورهاي گروه ۲۰ 
با درخواس��ت مقررات بيشتر در مورد اين پول، در 
م��ورد پذيرش آن ب��ه عنوان يك وس��يله پرداخت 
تصميم گي��ري كند. آلمان و فرانس��ه هر دو نگراني 
خود را از نبود ش��فافيت در معاملات »بيت كوين« 
و تواناي��ي بالقوه آن براي به هم زدن تعادل اقتصاد 
جهان بيان كرده اند. بان��ك مركزي ايران نيز اعلام 
كرده كه بررس��ي اس��تفاده يا ممنوعي��ت ارزهاي 
ديجيت��ال را در دس��تور كار دارد و نتيج��ه آن را 
تا نيمه نخس��ت س��ال آين��ده علن��ي مي كند؛ اين 
بان��ك در عين حال به دليل نوس��ان بالا در معامله 
ارزه��اي ديجيتال به مردم هش��دار داده اس��ت كه 
از س��رمايه گذاري در آنها تا زمان مش��خص شدن 

سياست رسمي كشور بپرهيزند. 

 مديريت تقاضاي پول نقد در اختيار 
بانك هاي چين

بان��ك مركزي چين ب��راي مديريت تقاضاي پول 
نقد در آس��تانه س��ال جديد اين كشور، اين اجازه را 
به بانك ه��ا مي دهد تا ذخاير پولي را نزد خزانه خود 
حفظ كنند. به گزارش رويت��رز، بانك مركزي چين 
اعلام كرد كه ب��ه برخي بانك هاي تجاري اين اجازه 
را مي دهد كه ذخاير پولي در اختيار داشته باشند تا 
افزايش تقاضاي چشمگير براي پول نقد را در آستانه 

سال جديد چيني مديريت كنند. 
همچنين بانك خلق چين در بيانيه يي اعلام كرد: 
برخ��ي بانك ها مجاز خواهند بود تا نس��بت ضرورت 
ذخي��ره خود را ت��ا ۲۰۰نقطه پايه ب��ه مدت 3۰روز 
پايين ت��ر نگه دارن��د؛ در حالي كه نس��بت ضرورت 
ذخيره براي بانك هاي اصلي و بزرگ چين به ميزان 

1۷ درصد از سپرده هاي آنهاست. 

اگرچه سخنان معاون رييس جمهور در مورد بهبود شاخص هاي اقتصادي مانند بهبود 
درآمد نفت، كنترل تورم و... درست است اما اين شاخص ها براي حل مشكلات 
ساختاري كافي نبوده و بهبود كسب وكار نيازمند اصلاح ساختارهاي اجتماعي و 

سياسي و اقتصادي و آزادي عمل اقتصادي و اجتماعي است
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5 بورس و فرابورس
 انتشار پرتفوي يك ماهه »وصندوق«: شركت 
سرمايه گذاري صندوق بازنشستگي كشوري صورت 
وضعيت پرتفوي يك ماهه منتهي به 30 آذرماه 96 را 
حسابرسي نشده و با سرمايه معادل 27هزار ميليارد 
ريال منتش��ر كرد. علاوه بر اين، ش��ركت با انتش��ار 
عملكرد يك ماهه آذرماه س��ال جاري اعلام كرد در 
ابتداي دوره يك ماهه ياد شده تعدادي از سهام چند 
شركت بورسي را با بهاي تمام شده معادل 15هزار و 
83ميلي��ارد و 494ميليون ريال و ارزش بازار معادل 
42هزار و 476ميليارد و 526ميليون ريال در س��بد 
سهام خود داشت. همچنين در اين دوره بهاي تمام 
شده سهام بورسي اين شركت با افزايش 13ميليارد 
و 852ميليون ريالي به مبلغ 15هزار و 97ميليارد و 
346ميليون ريال رس��يد. در سويي ديگر ارزش بازار 
آن نيز با افزايش 3هزار و 549 ميليارد و 58 ميليون 
ري��ال به 46هزار و 25ميلي��ارد و 584 ميليون ريال 
رسيد. بر اين اساس، در اين دوره سهام هيچ شركت 
بورس��ي را واگذار نكرد درحالي كه طي همين دوره 
تعدادي از سهام چند شركت بورسي را با بهاي تمام 
شده 13 ميليارد و 852 ميليون ريال خريداري كرد. 
 افزاي�ش 396ميلي�ارد ريال�ي ارزش ب�ازار 
»وآتي«: شركت گروه س��رمايه گذاري آتيه دماوند 
)سرمايه گذاري آتيه دماوند( صورت وضعيت پرتفوي 
ي��ك ماهه منتهي به 30 آذر ماه 96 را حسابرس��ي 
نش��ده و با س��رمايه معادل 4ه��زار و 500 ميليارد 
ريال منتشر كرد. همچنين شركت با انتشار عملكرد 
يك ماهه آذر ماه س��ال جاري اعلام كرد در ابتداي 
دوره ي��ك ماه��ه ياد ش��ده تعدادي از س��هام چند 
 ش��ركت بورسي را با بهاي تمام شده معادل 2هزار و

28 ميليارد و 572 ميليون ريال و ارزش بازار معادل 
6هزار و 443 ميليارد و 574 ميليون ريال در س��بد 
س��هام خود داش��ت. در س��ويي ديگر در اين دوره 
بهاي تمام ش��ده سهام بورسي اين شركت با افزايش 
166ميليارد و 645ميلي��ون ريالي به مبلغ 2هزار و 
195ميلي��ارد و 217ميليون ريال رس��يد. افزون بر 
اي��ن، ارزش بازار آن نيز با افزاي��ش 396 ميليارد و 
285 ميلي��ون ريال به مبلغ 6ه��زار 839 ميليارد و 
859ميليون ريال رس��يد. گفتني اس��ت »وآتي« در 
اين دوره تعدادي از س��هام چند شركت بورسي را با 
بهاي تمام شده 91ميليارد و 90ميليون ريال و مبلغ 
237ميليارد و 710ميليون ريال به فروش رس��اند و 
از اين بابت معادل 146ميليارد و 620 ميليون ريال 

سود شناسايي كرد. 
 اع�ام مارگاري�ن گ�زارش تولي�د و فروش: 
ش��ركت مارگارين با س��رمايه ثبت ش��ده 360هزار 
ميليون ريال )س��رمايه ثبت نشده 480هزار ميليون 
ريال( گ��زارش فعاليت ماهانه ي��ك ماهه منتهي به 
پايان آذر ماه امسال را منتشر كرد. همچنين شركت 
در ماهي كه گذش��ت 14هزار و 407 تن روغن نباتي 
تولي��د ك��رد. افزون بر اي��ن »غم��ارگ«  در آذرماه 
661 ميلي��ارد و 131ميلي��ون ريال ان��واع محصول 
فروخ��ت. همچنين اين ش��ركت در 9ماهه امس��ال 
185ه��زار و538 ت��ن از دو محص��ول روغن نباتي و 
روغن كارمزدي توليد كرد ك��ه روغن نباتي با توليد 
182ه��زار و 636تن بيش��ترين حجم توليد را از آن 
خود كرد. بر اين اساس »غمارگ« در 9 ماهه امسال 
7 ه��زار و 391 ميليارد و 803 ميلي��ون ريال انواع 
محصول را به فروش رس��اند. بر اساس اين گزارش، 
ش��ركت در پايان گزارش تاكيد كرده به علت نهايي 
نب��ودن تخفيفات ف��روش، مبلغ ف��روش به صورت 

ناخالص ارائه شده است. 
 خري�د و ف�روش »وآت�ي«: ش��ركت گ��روه 
س��رمايه گذاري آتيه دماوند صورت وضعيت پرتفوي 
 س��رمايه گذاري ها در دوره ي��ك ماه��ه منته��ي به

30 آذر ماه 96 را با س��رمايه 4ه��زار و 500ميليارد 
ريال منتش��ر كرد. همچنين شركت در ابتداي دوره 
يك ماهه منتهي به پايان آذرماه امس��ال تعدادي از 
س��هام چند شركت بورس��ي را با بهاي تمام شده 2 
 هزار و 28 ميليارد و 572ميليون ريال و ارزش بازار
6 ه��زار و 443 ميلي��ارد و 574 ميلي��ون ري��ال در 
س��بد س��هام خود داش��ت. علاوه بر اين، بهاي تمام 
شده س��هام بورسي اين ش��ركت در دوره يك ماهه 
ياد ش��ده 166ميليارد و 645ميلي��ون ريال افزايش 
يافت و به رق��م 2هزار و 195ميليارد و 217ميليون 
ريال رس��يد. همچنين ارزش بازار اين ش��ركت طي 
همين دوره 396ميليارد و 285ميليون ريال افزايش 
ياف��ت و در پايان دوره معادل 6هزار و 839 ميليارد 
و 859 ميليون ريال محاس��به ش��د. اف��زون بر اين، 
»وآتي« در دوره يك ماهه منتهي به 30 آذر ماه 96 
سهام چند شركت بورسي را به مبلغ 237 ميليارد و 
710ميليون ريال واگذار و از اين محل 146 ميليارد 
و 620 ميليون ريال س��ود كسب كرد. بر اساس اين 
گزارش، شركت در دوره يك ماهه ياد شده تعدادي 
از س��هام چند شركت بورس��ي را با بهاي تمام شده 

239 ميليارد و 322 ميليون ريال خريداري كرد. 
 كاهش سهام اپل تحت تاثير آيفون X: انتشار 
گزارش اكانومي��ك ديلي تايوان و نظرات چند نفر از 
تحليلگران اقتصادي باعث ش��د تا ارزش س��هام اپل 
كاهش يابد. به گزارش خبرآنلاين، اپل دستور توليد 
كمت��ر از 30 ميليون آيفون ايك��س را صادر كرد در 
حالي كه پيش بيني و دستور توليد 50 ميليون انتظار 
مي رف��ت اما كارب��ران رغبتي براي خريد بر اس��اس 
انتظارات اپل نش��ان نمي دهند. همچنين اپل فروش 
فص��ل خود منتهي به نوامبر را اعلام نكرده اس��ت و 
س��خنگوي اپل نيز گفت دليلي براي پاس��خگويي به 
ش��ايعات موجود در بازار نمي بيند. سهام اپل قبل از 
عرضه آيفون ايكس 45درصد رشد كرد و تحليلگران 
گفته بودند كاربران زيادي علاقه مند به خريد گوشي 
متفاوت اپل هستند. بر اين اساس روز سه شنبه سهام 
اي��ن كمپاني ب��ا 5.2درصد افت ب��ه 170دلار در هر 
سهم رسيد و 27 ميليارد از ارزش كل اين كمپاني از 
دس��ت رفت. علاوه بر اين، تيم كوك كه ماه پيش به 
چين سفر كرده بود از فروش فوق العاده آيفون ايكس 
س��خن گفت و اينكه بيش از انتظار فروش داشته اند! 
كارشناس��ان موسس��ه »وارن كپيت��ال« مي گوين��د 
انتظ��ار فروش 25ميليون آيف��ون ايكس را در فصل 
مالي دارند ك��ه دليل افت تقاضا، قيمت بالا و فقدان 
نوآوري هاي مورد انتظار كاربران آيفون باز اس��ت. اما 
كمپاني »لوپ كپيتال« در شيكاگو عرضه 40 تا 45 
ميليون و »جفريس« عرضه 40 ميليون آيفون ايكس 
را پيش بيني كرده بودند. كمپاني فاكس��كان، سازنده 
اصلي آيفون نيز با كاهش 8.1درصدي ارزش س��هام 
خود در بازار مواجه ش��د. اپل هنگام عرضه آيفون 6 
در نخستين فصل 11ميليون گوشي فروخت اما اين 
رقم براي آيفون ايكس 97.4 ميليون گوشي به ثبت 

رسيده كه دور از انتظار است. 

رويخطشركتها

»تعادل« محرك هاي احتمالي بازار سهام در هفته جاري را بررسي مي كند

چشم انداز هفتگي بورس تهران
گروه بورس 

شاخص بورس تهران در هفته گذشته 2.5درصد 
ديگ��ر رش��د كرد ت��ا براي س��ومين هفت��ه متوالي 
كارنامه يي رشدي داشته باشد. بر اين اساس ميانگين 
بازدهي س��هامداران از ابتداي سال جاري تاكنون به 
27درصد رس��يد. در اواخر هفته گذشته اما كاهش 
هيجان بازار س��هام در آخري��ن روزهاي كاري هفته 
گذشته محسوس بود. روزهاي سه شنبه و چهارشنبه 
به طور معناداري از تقاضاي در بازار س��هام كاس��ته 
ش��د و قيمت ها رو به نزول گذاش��تند. اين در حالي 
بود كه س��يگنال هاي بنيادي بازار سهام كه از تيرماه 
شكل گرفته بودند به قوت خود باقي هستند. به نظر 
مي رسد، آنچه باعث شد فشار فروش سهام در آخرين 
روزهاي هفته افزايش پيدا كند، پتانسيل قابل توجه 
س��هامداران براي شناسايي سود بوده است. علاوه بر 
آن احتمالا فعالان بازار س��هام رفته رفته به استقبال 
تصميم رييس جمهور اي��الات متحده مي روند و اين 
امكان وجود خواهد داشت كه در هفته جاري هراس 
از ريسك هاي سياسي بورس وارد دوره يي احتياطي 
ش��ود. در مقابل خريداران بالقوه سهام احتمالا با دل 
بستن به قيمت هاي جهاني و همچنين سيگنال هاي 
نقدينگي وارد شده به بازار سهام، همچنان در سمت 
تقاض��ا قدرت  نمايي خواهن��د ك��رد. بنابراين هفته 
جاري را مي توان هفته تقابل ريس��ك هاي سياسي و 

پتانسيل هاي بنيادي بازار سهام در نظر گرفت. 

 پايان 3 هفته پررونق
ش��اخص بورس تهران در هفته يي كه گذش��ت 
بي��ش از 2هزار و 390 واحد رش��د نش��ان داد و به 
س��طح 97هزار و 899 واحد رس��يد. بر اين اساس 
در هفته يي كه گذشت س��هامداران بورسي به طور 
متوس��ط 2.5درصد بازدهي كس��ب كردند. اين در 
حالي بود ك��ه در ميانه هاي هفته )روز سه ش��نبه( 
ب��ه يك ب��اره از تقاضاي موثر بازار كاس��ته ش��د و 
عرضه ها بر سفارش هاي خريد غلبه كرد. در آخرين 
س��اعات معاملاتي روز دوشنبه، شاخص كل بورس 
بيش��ترين ميزان تاريخي خ��ود را تجربه كرد و در 
س��طح 98هزار و 358واحد ايس��تاد. ب��ا افت هاي 
206 و 253واح��دي ك��ه ب��ه ترتي��ب در روزهاي 
سه ش��نبه و چهارشنبه براي شاخص كل بورس رخ 
داد، مق��داري از خوش بيني فعالان ب��ازار به ادامه 
رش��دهاي هيجاني بورس كاسته ش��د. در آخرين 
روزه��اي كاري هفته گذش��ته، دقيقا گروه هايي در 
معرض فش��ار فروش ق��رار گرفتند كه ت��ا پيش از 
آن ب��ه عنوان ليدرهاي بي  چون و چراي رش��دهاي 
اخير ش��اخص بورس مطرح بودن��د. همان طور كه 
در گزارش هاي پيش��ين »تعادل« اش��اره شده بود، 
گروه هاي فلزي، معدني و پالايشي در ماه هاي اخير 
بيش از س��اير گروه ها خريدار داش��تند. در آخرين 
روزهاي هفته گذش��ته بازار در اين گروه ها بيش��تر 
فروش��نده بود تا خريدار. از ميان گروه هاي 39گانه 
بورس تهران، ش��اخص 10 گروه در هفته گذش��ته 
كار خ��ود را ب��ا افزايش بازدهي به پايان رس��اندند. 
گروه ه��اي محص��ولات ش��يميايي )پتروش��يمي(، 
تامين آب، برق و گاز )معروف به يوتيليتي( و گروه 
فرآورده هاي نفتي )پالايش��گاه ها( بيشترين بازدهي 
را به خود اختصاص دادند. در طرف ديگر ش��اخص 
24 گروه در هفته يي كه گذشت با افت مواجه شد. 
بر اين اساس گروه هاي محصولات كاغذي، انتشار و 
چاپ و تكثير و استخراج نفت و گاز بيشترين زيان 

هفتگي را به سهامداران خود تحميل كردند. 
همچنين بيش��ترين ارزش معام��لات در هفته 
گذش��ته به گروه ه��اي فلزات اساس��ي، محصولات 
ش��يميايي، فرآورده هاي نفتي و خودرو و س��اخت 
قطع��ات اختصاص يافت. اغلب گروه هاي مذكور در 
هفته گذشته بازدهي مناس��بي را براي سهامداران 
خود به ارمغان آوردند. در ميان گروه هاي پرمعامله 
بازار، اين گ��روه خودرويي بود كه با وجود عملكرد 
مناس��ب در ابت��داي هفته در كل هفت��ه كم فروغ 
ظاهر شد. ش��اخص گروه خودرو و ساخت قطعات 
در هفته يي كه گذشت 2.7درصد تنزل يافت. آنچه 

باعث ش��ده بود گروه خودرويي در هفته هاي پيش 
مورد توجه قرار بگيرد، احتمال عدم شمول ماليات 
براي افزايش س��رمايه از محل مازاد تجديد ارزيابي 
دارايي ه��ا بود. به همي��ن دليل بود ك��ه نمادهاي 
وابس��ته به ش��ركت ايران خودرو )با توج��ه به آنكه 
اين نمادها بر خلاف ش��ركت هاي گروه سايپا از اين 
محل افزايش س��رمايه نداده اند( بيشتر مورد توجه 
قرار گرفتند. اما از آنجا كه اين موضوع اما و اگرهاي 
فراواني دارد، طرف عرضه ها به خريداران نه نگفتند 

و هيجان خودرويي ها فروكش كرد. 
نكته قابل توجه ديگري كه در معاملات آخرين 
روزهاي كاري هفته گذش��ته به چش��م مي خورد، 
كاهش نس��بي ارزش معاملات روزان��ه بود. به طور 
س��نتي در روزه��اي رون��ق ب��ورس ته��ران ارزش 
معاملات افزايش مي يابد و در روزهايي كه قيمت ها 
س��مت و سوي نزولي پيدا مي كنند ارزش معاملات 
كاهش مي يابد. در برهه فعلي به نظر مي رس��د اين 
موضوع طبيعي باش��د، ام��ا وق��وع آن مي تواند به 

معناي پايان يك روند تلقي شود. 

 يك هفته فرابورس در يك نگاه
زمس��تان،  فص��ل  كاري  هفت��ه  نخس��تين  در 
معامله گران دادوس��تد يك هزار و 550ميليون ورقه 
بهادار به ارزش بالغ بر 7ه��زار و 500ميليارد ريال 
را در بازاره��اي 9گانه فرابورس اي��ران رقم زدند و 
بدين ترتي��ب در 5 روز كاري اي��ن هفت��ه به ط��ور 
ميانگين روزان��ه 310 ميليون ورقه به ارزش افزون 
بر يك هزار و 500 ميليارد ريال دست به دست شد. 
در پي نقل وانتقال 921ميليون س��هم به ارزش 
2ه��زار و 261ميليارد ريال در بازارهاي اول و دوم، 
نزديك به 60درصد از حجم و 30درصد از ارزش كل 
مبادلات فرابورس ب��ه اين دو بازار اختصاص يافت. 
از س��وي ديگر بيش��ترين ارزش مبادلاتي در هفته 
جاري مرب��وط به مبادلات ص��ورت  گرفته در بازار 
ابزارهاي نوين مالي بود؛ به گونه يي كه 130ميليون 
ورقه به ارزش بالغ بر 4هزار و 500ميليون ريال در 
37هزار نوبت دادوس��تدي در اين بازار نقل وانتقال 
يافت. دادوس��تدهاي ب��ازار پايه نيز ب��ه جابه جايي 
499ميلي��ون ورق��ه ب��ه ارزش 765ميلي��ارد ريال 
منتهي ش��د كه اين بازار در مقايس��ه با هفته پيش 
با اف��ت 34درصدي حجم و ارزش مبادلاتي روبه رو 
ش��ده اس��ت. طي هفته معاملاتي منتهي به هشتم 
دي ماه، ش��اخص كل فرابورس ني��ز فرازوفرودهاي 
زيادي را تجربه كرد و در نهايت با يك درصد رش��د 

در ارتفاع 1082 واحدي قرار گرفت. 
در ادام��ه روند پذيرش اس��ناد خزانه اس��لامي 
در فرابورس ايران، در روز س��وم دي ماه س��ه سري 

اخزاي جديد در نماده��اي معاملاتي »اخزا604«، 
»اخزا605« و »اخزا606« در ب��ازار ابزارهاي نوين 
مالي ب��ه ارزش مجموع��ا 480هزار ميلي��ارد ريال 
پذيرش ش��د تا بدين ترتي��ب از طريق پذيرش و در 
پي آن عرضه اي��ن اوراق جديد بر عمق بازار بدهي 
افزوده ش��ود. خبر ديگر آنكه بر اساس مصوبه بانك 
مسكن به تاريخ 16 آبان ماه 96 در خصوص افزايش 
سقف تس��هيلات جعاله، مدت اجراي طرح اعطاي 
تس��هيلات جعاله مس��كن ت��ا س��قف 200ميليون 
ري��ال از مح��ل اوراق گواه��ي حق تقدم اس��تفاده 
 از تس��هيلات مس��كن تا پايان س��ال جاري يعني

29 اسفندماه 96 تمديد شد. 
اما نگاهي به معاملات اوراق تس��هيلات مسكن 
در اي��ن هفته حاكي از آن اس��ت كه حجم و ارزش 
مبادلاتي اين اوراق نس��بت به هفته گذشته حدود 
25درصد افزايش يافته اس��ت؛ از اين رو خريداران 
و فروش��ندگان اين اوراق 30هزار ورقه تس��ه را به 
ارزش 298ميليارد ريال جابه جا كرده اند. از س��وي 
ديگر در روز پنجم دي  ماه، نرخ سود روزشمار اوراق 
مرابحه سلامت در نماد »سلامت6« منتشر شده در 
تاريخ 22 آذر ماه س��ال جاري از طريق اطلاعيه يي 
از س��وي فرابورس اعلام شد؛ براساس اين اطلاعيه 
در 22خرداد ماه سال 97 نخستين دوره سود اوراق 
»س��لامت 6« پرداخت مي ش��ود. اين اوراق كه در 
روزهاي پاياني آذر ماه ش��اهد پذيره نويس��ي آن در 
ب��ازار ابزاره��اي نوين مالي بوديم داراي سررس��يد 

4ساله است. 
همچنين س��ازمان خصوصي س��ازي قرار اس��ت 
16.75درصد از سهام شركت ذوب آهن اصفهان كه 
متعلق به صندوق حمايت و بازنشس��تگي كاركنان 
ف��ولاد اس��ت در روز 20 دي  م��اه به ط��ور يكجا و 
ش��رايطي از طريق عرضه در ب��ازار فرابورس ايران 
به فروش برس��اند. ش��ركت كارگزاري بانك صنعت 
و مع��دن به عنوان كارگ��زار عرضه كننده اين بلوك 
تع��داد 5 ميلي��ارد و 556 ميلي��ون و 361ه��زار و 
4سهم از كل س��هام ثبت  شده شركت ذوب آهن را 
با قيمت پايه 794ريال در بازار دوم فرابورس ايران 
عرضه مي كند. همچنين مطابق با اطلاعيه منتش��ر 
ش��ده ثمن معامله به دو طريق يكج��ا و نقد يا نقد 
و اقس��اط)در ش��رايطي كه 10درصد مبلغ نقدي و 
مابقي در اقس��اط مس��اوي 6  ماهه طي 6 س��ال با 
نرخ 13درصد باش��د( قابل پرداخت اس��ت. گفتني 
اس��ت كه نماد معاملاتي شركت ذوب آهن اصفهان 
مهر ماه س��ال 90 در گروه فلزات اساس��ي در بازار 
دوم فراب��ورس درج و معاملات س��هام آن از تاريخ 
19بهمن  ماه همان س��ال آغاز شد. تاكنون چندين 
بار سازمان خصوصي سازي در راستاي اجراي اصل 

44 قانون اساس��ي درصدي از سهام اين شركت را 
در معرض فروش گذاشته است. 

 پيش  نگر بازار
همانطور ك��ه در گزارش هاي پيش��ين»تعادل« 
اش��اره ش��ده بود، دليل توجه ب��ه گروه هاي فلزي، 
معدن��ي و پالايش��ي در هفته هاي گذش��ته، رش��د 
قيمت هاي جهاني فلزات اساس��ي و كانه هاي فلزي، 
رشد بهاي نفت در بازارهاي جهاني همچنين افزايش 
ن��رخ ارز به عنوان عامل ش��تاب دهنده س��ودآوري 
ريالي شركت هاي وابسته به قيمت هاي جهاني بود. 
همين عوامل باعث شدند شاخص گروه هاي فلزات 
اساسي، فرآورده هاي نفتي)پالايشي ها( و استخراج 
 كانه ه��اي فلزي)معدني ه��ا( از ابت��داي س��ال بين

70 تا 80 درصد بازدهي ثبت كند. حال اين س��وال 
بين فعالان بازار س��هام مطرح شده كه آيا رشد اين 
گروه ها مي تواند ادامه دار باش��د يا دوره ليدري اين 

گروه ها به سر آمده است؟
الف( س��يگنال هاي بنيادين به ق��وت خود باقي 
اس��ت: اگرچه گروه هاي فلزي، معدني و پالايشگاهي 
در ماه هاي اخير رش��د قابل توجهي را ثبت كرده اند 
ام��ا به نظر مي رس��د هنوز دلايل كافي ب��راي ادامه 
رش��د براي اين ش��ركت ها وج��ود دارد. قيمت هاي 
جهان��ي همچن��ان در محدوده ه��اي مطلوب��ي قرار 
دارند و رويكرد ش��ركت مل��ي پالايش و پخش براي 
قيمت گذاري محصولات پالايشگاه ها مناسب ارزيابي 
مي ش��ود. از خبرهاي مهمي ك��ه مي تواند در هفته 
جاري روي بازار س��هام تاثيرگذار باش��د، عبور بهاي 
هر تن مس در بازارهاي جهاني از سقف 4ساله خود 
است. روز پنج ش��نبه بهاي هر تن مس در بازارهاي 
جهاني از 7هزار و 200دلار عبور كرد و ركورد 4سال 
اين موضوع شكسته شد. در اين باره بايد به اين نكته 
توجه داشت كه نوسان قيمت هاي جهاني در آستانه 
س��ال نو ميلادي چندان قابل اتكا نيس��ت. در هفته 
جاري با از س��رگيري معاملات ع��ادي در بازارهاي 
جهاني مي توان قيمت هاي قابل اتكاتري را مشاهده 
ك��رد. بنابراين انتظار مي رود، فعالان بازار س��هام در 
ابتداي هفته با احتياط بيشتري به معاملات خود در 
سهام شركت هاي وابسته به قيمت هاي جهاني ادامه 
دهند. چنانچه فلز »مس« را به عنوان ليدر بازارهاي 
جهاني فلزات در نظر بگيريم )آنچه در گذش��ته نيز 
بارها اثبات ش��ده اس��ت( مي توان امي��دوار بود كه 
قيمت هاي جهاني فل��زات دوره پررونقي را در پيش 
داشته باشند. اغلب پيش بيني هاي معتبر بين المللي 
نيز نشان از خوش بيني كارشناسان به اقتصاد جهاني 

در سال 2018 دارد. 
درب��اره ف��ولاد و مقاط��ع ف��ولادي ني��ز به نظر 

مي رسد همچنان مي توان به سياست هاي اقتصادي 
چين به هدف كاهش آلاينده هاي زيس��ت محيطي 
و كاهش توليد در صنايع آلوده كننده محيط زيست 
امي��دوار بود. در اين ميان تنه��ا عاملي كه مي تواند 
براي بورس تهران نگران كننده باش��د، رش��د نسبتا 
س��ريع قيمت هاي س��هام در هفته هاي اخير است. 
اين موضوع مي تواند به لحاظ ذهني معامله گران را 
وارد لاك احتياطي كند. همين موضوع در معاملات 
روزهاي سه شنبه و چهارشنبه گذشته بود كه باعث 

شد، قيمت ها تا حدودي عقب نشيني كنند. 
ب( نظر كارشناس��ان چيس��ت؟ همزمان با افت 
ش��اخص كل در آخري��ن روزه��اي معاملاتي هفته 
گذشته »تعادل« نظر كارشناسان را درباره اهميت 
افت هاي محقق شده جويا ش��د. عليرضا كديور در 
اين باره به »تعادل« گفت: كاهش روز گذشته بازار 
سهام شروعي براي ريزش بورس نيست. متغير هاي 
تاثير گذار بر روند افزايش��ي قيمت سهام شركت ها 
تاكنون تغييري اساس��ي تجربه  نكرده اند كه بتواند 
اين موضوع عاملي براي ريزش بازار محسوب شود. 
در س��ويي ديگر مهدي طحان��ي، تحليلگر بازار 
س��رمايه درخص��وص كاهش نماگر بازار س��هام در 
گفت وگ��و با »تع��ادل« عنوان ك��رد: درحال حاضر 
بازار هاي جهاني به دليل اينكه در كريس��مس قرار 
داريم، بس��ته هس��تند و به دليل اينكه س��هم هاي 
بزرگ بازار در گروه هاي فلزي، پالايش��ي و بعضا در 
كانه هاي فلزي بيش از 60 الي 70درصد رشد را در 
مقطع��ي 6 ماهه تجربه كرده ان��د در نتيجه طبيعي 
به نظر مي رس��د كه برخي از سرمايه گذاران ذخيره 
كردن س��ود را به نگه داري سهام ترجيح  دهند. در 
چنين ش��رايطي عده يي ديگر هم اق��دام به خريد 
سهام در بازار مي كنند. در ادامه بايد ديد كه آيا در 
سال 2018 هم چش��م انداز به  آن ترتيبي است كه 
همچنان بيلت جهاني بتواند بيش از 450دلار، مس 
نزدي��ك به 7هزار دلار و روي بي��ش از 3هزار دلار 
ايس��تادگي كند يا خي��ر. در صورتي كه جواب اين 
سوال مثبت باشد، قيمت هاي فعلي صرفا استراحت 
تلقي مي ش��وند و دوباره پس از چند روز دس��ت به 
دست شدن سهام و ورود سرمايه گذاران جديد و با 

انرژي دوباره مي تواند روند بازار صعودي شود. 
اف��زون بر اين رضا زنگنه، ديگر كارش��ناس بازار 
س��رمايه درباره اس��تراحت مقطعي يا روند ريزشي 
بازار س��هام در گفت وگ��و با »تع��ادل« اظهار كرد: 
كاهش اخير نماگر بورس را نمي توان شروعي براي 
ي��ك ريزش در ب��ازار در نظر گرفت. ت��ا زماني كه 
قيمت ه��اي جهاني)محصولات پتروش��يمي، فلزات 
اساس��ي و...( با بازار س��رمايه همراه��ي مي كنند، 

بورس كشور دچار افت شديد نخواهد شد. 
علاوه بر اين، سيدياسر ش��ريعت، تحليلگر بازار 
سرمايه نيز در گفت وگو با »تعادل« اذعان كرد: پس 
از رش��د قابل توجه حدود 30درصدي در گروه هاي 
ب��زرگ بازار مخصوص��ا گروه هايي)معدن��ي، فلزي، 
پتروشيمي، پالايشگاهي( كه با دلار رابطه مستقمي 
داش��ته اند، طبيعي به نظر مي رس��د كه سهام اين 

گروه ها يك استراحت مقطعي داشته باشند. 
با توجه به اظهارنظرهاي فوق به نظر مي رس��د، 
كارشناس��ان بازار س��هام همچنان اعتقاد دارند كه 

خطري بنيادين بورس تهران را تهديد نمي كند. 
ريس��ك هاي  و  سياس��ي  تنش ه��اي  ج( 
سيس��تماتيك: همانطور كه اش��اره ش��د، خبري از 
ريس��ك هاي بنيادين در بورس تهران نيس��ت. اما 
آنچه مي تواند روند بورس را دچار سكته يي مقطعي 
كند احتم��الا تنش هاي سياس��ي و واكنش ترامپ 
درب��اره برجام خواهد بود. در ماه گذش��ته قرار بود، 
كنگره امريكا موضع خود را درباره برجام اعلام كند 
درحال��ي كه خب��ري از كنگره امري��كا در اين باره 
منتش��ر نش��د. با انفعال كنگره ح��الا تصميم ادامه 
برج��ام بر عه��ده رييس جمهور امريكا ق��رار گرفته 
است. به نظر مي رسد از هفته جاري و تا زمان اعلام 
موض��ع رييس جمهور ايالات متح��ده درباره برجام 
دس��ت كم بخش��ي از بورس بازان رفتاري محتاطانه 

در پيش بگيرند. 

كشاورزان از منافع بورس كالا منتفع مي شوند
 لايح��ه بودجه س��ال آينده بخش كش��اورزي 
درحالي تقديم مجلس ش��ده كه به نظر مي رس��د، 
دولت تمام توان خود را به كار بس��ته تا در راستاي 
اصلاح سياس��ت خريد تضمين��ي و جايگزيني آن 
با سياس��ت قيمت تضميني گامي اساس��ي بردارد. 
به ط��وري كه ش��اهد كاهش ميزان اعتب��ار يارانه 
خريد تضميني كالاهاي اساس��ي بخش كشاورزي 
در نخس��تين لايحه پيش��نهادي دول��ت دوازدهم 
به 17هزارميليارد ريال هس��تيم تا از س��ال آينده 
سياس��ت قيمت تضميني ب��راي محصول گندم به 

طور كامل از بستر بورس كالا صورت پذيرد.
در همي��ن ارتب��اط ي��ك عض��و كميس��يون 
كش��اورزي مجلس ش��وراي اس��لامي درخصوص 
بودجه پيش��نهادي دولت براي بخش كش��اورزي 
و يارانه بخ��ش خريد تضميني كالاهاي اساس��ي 
گفت: پيش��نهاد بودجه 17هزارميليارد ريالي براي 
خريد تضميني محصولات كش��اورزي متناسب با 

صحبت ه��اي وزير جهاد كش��اورزي ب��راي عرضه 
كل گندم از س��ال آينده در بورس كالاس��ت. زيرا 
مقرر ش��د در ابتدا و در راس��تاي اصلاح سياست 
 خريد تضميني، طرح آزمايشي قيمت تضميني در

4 اس��تان به اجرا درآيد ت��ا نقاط قوت و ضعف آن 
شناسايي ش��ود و بعد از آن طرح قيمت تضميني 
اجرا ش��ود. به گزارش ميزان، عل��ي اكبري اظهار 
ك��رد: جايگزيني اين دو ط��رح با يكديگر از طريق 
بورس كالا اقدام درستي است؛ چراكه با اين اقدام 
پول گن��دم خريداري ش��ده توس��ط كارخانجات 
آردس��ازي دوباره به چرخه توليد برمي گردد. وي 
ادام��ه داد: اج��راي اين طرح به ط��ور كامل براي 
محصول اس��تراتژيك گندم موجب مي ش��ود، پول 
كش��اورزان در كوتاه تري��ن زم��ان ممكن پرداخت 
شود ضمن اينكه در بورس چنانچه گندم به قيمت 
بالاتري نسبت به قيمت تعيين شده معامله شد به 
نفع توليدكننده اس��ت و اگر ب��ه قيمت پايين تري 

كاهش يافت، دولت متعهد اس��ت مابه التفاوت آن 
را به كش��اورز بپ��ردازد و اين امر اف��زون بر اينكه 
هزينه هاي دولت را كاهش مي دهد، فرصتي مغتنم 
براي كش��اورزان است تا از منافع بورس نيز منتفع 

شوند. 
اين نماينده خانه ملت به بحث افزايش كيفيت 
محصول با عرضه در بورس كالا اشاره كرد و گفت: 
گندم كالايي اس��تراتژيك محسوب مي شود و براي 
عرضه آن در بورس اس��تانداردها و نمونه برداري و 
مقايس��ه با ش��اخص هاي موجود كيفيت محصول 
در آن رعاي��ت مي ش��ود ك��ه همي��ن ام��ر مانع از 
بروز سوءاس��تفاده هاي احتمالي مي ش��ود و دست 
حلقه هاي واسط را كوتاه مي كند. نماينده شيراز در 
مجلس شوراي اس��لامي، اعتبار پيشنهادي بودجه 
در لايحه پيشنهادي دولت به مجلس را در راستاي 
جب��ران هزينه مابه التف��اوت قيمت بورس با قيمت 
تعيين ش��ده دانس��ت و ورود كل گندم توليدي به 

بورس را موجب ايجاد افزايش انگيزه در كشاورزان 
عنوان كرد. 

 برند سازي محصولات در بازار هاي جهاني
در س��ويي ديگ��ر موس��وي لارگاني، نايب رييس 
كميس��يون اقتصادي مجلس گفت: خريد و فروش 
پر حج��م محصولات مهم ايراني همچون پس��ته و 
زعف��ران در تالار صادراتي بورس كالا به مرور باعث 
ايجاد تحول در صادرات غيرنفتي كش��ور، توس��عه 
بخ��ش كش��اورزي و رش��د اقتصادي خواهد ش��د. 
سيدناصر موس��وي لارگاني درباره عرضه محصولات 
كش��اورزي ازجمل��ه زعفران در ب��ورس كالا گفت: 
بورس كالا با در نظر گرفتن اس��تانداردهاي لازم و 
ارزيابي كيفي��ت زعفران مي تواند در تثبيت جايگاه 
جهاني اين محصول تاثير بس��زايي داش��ته باش��د. 
لارگان��ي افزود: بورس مي تواند باعث رونق كش��ت 
زعفران در كش��ور، پاي��ان صادرات ب��دون برنامه، 
آغاز ص��ادرات هدفمند و تاثيرگذاري بر قيمت هاي 
منطقه يي ش��ود. به گزارش ايانا، نماينده فلاورجان 
در مجل��س ش��وراي اس��لامي عرض��ه محصولات 

كش��اورزي ازجمله زعف��ران را در افزايش كيفيت 
محصولات كشاورزي موثر دانست و افزود: با عرضه 
زعف��ران در بورس كالا مي توان به برندس��ازي اين 
محص��ول در بازارهاي جهاني دس��ت يافت اما اين 
امر مستلزم بسته بندي مناسب و كوتاه شدن دست 
دلالان از اين بازار پر س��ود اين محصول اس��ت كه 
اي��ن امر فقط با حض��ور زعفران در ب��ورس امكان 

خواهد داشت. 
وي ب��ا تاكي��د ب��ر ل��زوم ارزياب��ي دقيق تر در 
زعفران هاي توليدي از لح��اظ كيفيت براي حضور 
در بازار ه��اي جهان��ي گف��ت: براي حف��ظ جايگاه 
زعف��ران و حض��ور پرنگ ت��ر در بازار ه��اي جهاني، 
بورس كالا با در نظر گرفتن اس��تانداردهاي لازم و 
ارزياب��ي كيفيت محصولات مي توان��د در افزايش و 
اعتباربخش��ي به صادرات زعفران كشور موثر واقع 
ش��ود. نايب رييس كميس��يون اقتص��ادي مجلس 
تصريح كرد: بايد به اين نكته توجه داشت با عرضه 
محص��ولات كش��اورزي ازجمله زعف��ران در بورس 
كه ارزآوري بالاي��ي دارد، مي توان درآمدهاي ارزي 

وابسته به بخش كشاورزي را توسعه داد. 

  مديرعامل شركت سرمايه گذاري تامين اجتماعي 
گفت: خ��روج از بنگاهداري و واگذاري ش��ماري از 
ش��ركت هاي تحت پوش��ش در بورس از برنامه هاي 
اساسي شستاس��ت. به گزارش ايرنا، مرتضي لطفي 
در نخستين نشست هم انديشي مديران سابق شستا 
با بيان اين مطلب برنامه ه��اي راهبردي دور جديد 
مديريت شس��تا را تبيين كرد و گفت: چابك سازي 
و تعديل هلدينگ هاي تحت پوشش به 5 هلدينگ 

و اصلاحات س��اختاري ب��ه ويژه شايسته س��الاري 
و بهره من��دي از نيروهاي با تجرب��ه و جوان از ديگر 

برنامه هاي در دست اقدام شستاست.
وي اظه��ار كرد: ب��راي رقابت در ان��دازه اقتصاد 
بين المللي چاره يي نداريم جز رفتن به سمت ادغام 
شركت هاي كوچك هر صنعت و ايجاد شركت هاي 
ب��زرگ رقابت پذي��ر در عرصه بين الملل��ي كه اين 
كار را ما ش��روع كرده اي��م. در ادامه كرامتي، معاون 

برنامه ريزي و توسعه شستا با ارائه گزارشي به معرفي 
شس��تا و تبيين اه��داف، سياس��ت ها و راهبردهاي 
ش��ركت در افق 1401 پرداخت. در اين جلسه كه با 
حضور تركان، رييس هيات مديره و معاونان شركت 
س��رمايه گذاري تامين اجتماع��ي و 8 نفر از مديران 
عامل س��ابق شستا از 4تا 30س��ال سابقه مديريت 
در مجموعه ه��اي مختل��ف به وي��ژه در بزرگ ترين 
هلدينگ كش��ور ش��امل آقايان ناص��ري، يزدانجو، 
آذرب��ادگان، آيت الله��ي، فياض بخ��ش، يارمحمد و 
س��عيدي برگزار ش��د هر يك به تبيين مشكلات و 
مس��ائل شستا و نيز بيان ديدگاه ها و تجربيات خود 

پيرامون موضوعات شس��تا در دوران مديريتي خود 
پرداختند. سند چش��م انداز پ5 ساله، روابط شستا 
با هلدينگ ها از منظر اختيارات و انتظارات همچنين 
تنظي��م آيين نامه ها و حدود اختي��ارات مديرعامل، 
تاكيد بر عدم تمركز بر گذشته، رويكرد آينده نگري، 
هزينه هاي س��نگين مالي، توجه ب��ه تامين مالي از 
منابع خارجي با توجه به پتانس��يل شس��تا، ايجاد 
صندوق هاي س��رمايه گذاري مش��ترك بين المللي، 
ارتباط سازمان تامين اجتماعي با شستا، شستا درگاه 
ورود تكنولوژي و سرمايه به كشور، اثربخشي ادغام 
شركت هاي مشابه براي ارتقاي توانمندي  شركت ها 

در س��طح ملي، ل��زوم اداره ش��ركت ها ب��ا رويكرد 
علمي، اج��راي دقيق برنامه خ��روج از بنگاهداري، 
رد فش��ارهاي سنگين س��ازمان تامين اجتماعي به 
شس��تا جهت تامين سريع نقدينگي، درك منطقي 
ظرفيت ها و وظايف شس��تا، نقش مهم هيات مديره 
كنوني شس��تا در برقراري روابط منطقي با سازمان 
تامي��ن اجتماعي، مذاكرات جمعي مديران با وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي و سازمان تامين اجتماعي 
براي جلوگيري يا كاهش دخالت نهادهاي نظارتي و 
اطلاعاتي ازجمله مهم ترين موارد مورد اشاره مديران 

مدعو بود. 

واگذاري شركت هاي تحت پوشش در بورس
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جريمه گران  فروشي و 
كم فروشي بسيار اندك است 

علي فاضلي، رييس اتاق اصن��اف ايران درخصوص 
پايين بودن نرخ جريمه هاي گران فروشي و كم فروشي 
اظه��ار كرد: يك��ي از ايرادهاي موج��ود در قانون نظام 
صنفي كش��ور؛ پايين بودن جريمه هاي گران فروش��ي 
و كم فروش��ي بوده زيرا ميزان جرم با تخلف سازگاري 
ندارد به همين تنه��ا راهكار موجود اصلاح قانون نظام 
صنفي كشور و تعزيرات است تا يك تناسبي ميان جرم 
و وضعيت مالي كه قانونگذار تعيين كرده، برقرار شود. 

وي تصري��ح ك��رد: افزاي��ش نظ��ارت در مجموعه 
ساختاري اقتصاد به خصوص در صحنه بازار يكي ديگر 
از راهكارها در زمينه مقابله با كم فروشي و گران فروشي 
بوده است. فاضلي در ادامه افزود: يكي ديگر از مشكلات 
موج��ود در اين خصوص، عدم تناس��ب مي��ان ميزان 
حمايت از س��طوح بازرس��ي در كش��ور و مجموعه يي 
كه قانونگ��ذار آن را تعريف كرده اس��ت؛ به طوري كه 
براس��اس تبصره 7 ماده 72 نظ��ام صنفي درخصوص 
تامين بازرس��ان در نظر گرفته شده است اما طبق آن 
اقداماتي صورت نمي گيرد.  به گفته وي؛ اين امر موجب 
مي ش��ود تا 3ميليون بنگاه صنفي كشور را هزار و 500 
نفر بازرسي كنند كه اين تعداد بسيار اندك بوده است. 
رييس اتاق اصناف ايران با اشاره به اينكه نرخ جريمه 
گران فروشي و كم فروشي بسيار اندك است، بيان كرد: 
طرحي در اين خصوص به دولت ارائه شده و در صورت 
تصوي��ب در مجلس به مرحله اجرايي خواهد رس��يد. 
البته علني ش��دن اين طرح در مجلس يك مدت زمان 
6 ماهه خواهد برد. اين مقام مس��وول در خاتمه يادآور 
شد: درحال حاضر دستگاه نظارتي به امور گران فروشي 
و كم فروشي رسيدگي مي كند اما موضوع لازم بررسي 

ميزان برخورد كيفيت آن است. 

واردات زيتون كنسروي 
ضرورتي ندارد 

نادر جلالت، عضو ش��وراي ملي زيت��ون با انتقاد از 
سرانه پايين مصرف روغن زيتون در ايران اظهار كرد: در 
شرايط كنوني سرانه مصرف روغن زيتون در ايران نصف 
متوسط جهاني است كه انتظار مي رود با ترويج فرهنگ 
مصرف، سرانه روغن زيتون افزايش يابد چراكه اين امر 

تاثير بسزايي در سلامت افراد دارد. 
وي سرانه مصرف روغن زيتون در ايران را 250گرم 
اعلام كرد و گفت: سرانه مصرف روغن زيتون در يونان 
20، اسپانيا 14، ايتاليا 12كيلو و متوسط جهاني 500 
گرم است.  جلالت با اشاره به اينكه سالانه 12تا 13هزار 
تن روغن زيتون در داخل توليد مي ش��ود، افزود: ميزان 
تولي��د روغن زيت��ون در ايران به اندازه يي نيس��ت كه 
جوابگوي نياز كشور باشد از اين رو اخذ تعرفه مناسب 
واردات مي تواند عاملي مهم در جهت كنترل قيمت در 
بازار باشد.   عضو ش��وراي ملي زيتون از قاچاق زيتون 
كنس��روي در بازار خبر داد و گفت: با وجود ممنوعيت 
واردات، اخيرا در برخي س��وپرماركت ها و فروشگاه هاي 
زنجيره يي شاهد عرضه زيتون هاي كنسروي اسپانيايي 
و يونايي هس��تيم كه مس��وولان امر بايد جوابگوي اين 
موضوع باش��ند چراكه توليد زيتون كنس��روي كشور 
جوابگوي نياز داخل اس��ت.  ب��ه گفته وي نبود كنترل 
مناس��ب بازار زمينه را براي كمبود محصول و افزايش 
قيمت رقم مي زند. اين مقام مس��وول ادامه داد: س��ال 
گذش��ته، س��ال ناآور زيتون بود ك��ه در نهايت اين امر 
افزاي��ش قيمت در چند ماه اخير را به همراه داش��ت و 
مجددا با برداش��ت و عرضه مناسب محصول قيمت ها 
به تعادل رس��يد. جلالت با اشاره به نوسانات نرخ روغن 
زيت��ون در بازار تصريح كرد: در چند ماه اخير، نوس��ان 
نرخ دلار منجر به رشد قيمت روغن زيتون در بازار شد 
ك��ه در صورت حمايت دول��ت در بحث تعرفه تا حدي 

قيمت ها تعديل خواهد يافت. 

خبري از افزايش قيمت سيمان 
نيست

دبير انجمن صنفي كارفرمايان صنعت سيمان با بيان 
اينكه قيمت فعلي سيمان واقعي نيست، گفت: صنعت 
س��يمان براي ادامه توليد حتما نيازمند اين اس��ت كه 
قيمت هاي آن بهتر شود. به گزارش اگزيم نيوز عبدالرضا 
ش��يخان اعلام كرد: بازار سيمان همانند گذشته بود و 
تغيير مبني بر افزايش قيمت ها نداشتيم بلكه به دليل 
رقابت منفي كه وجود داشته قيمت ها كاهش هم يافته 
اس��ت. دبير انجمن صنفي كارفرمايان صنعت سيمان 
افزود: البته اين موضوع مزيت به حس��اب نمي آيد بلكه 
بايد هميشه قيمت بهينه را براي فروش در نظر داشت 

تا كارخانه ها بتوانند سرپا بمانند. 
وي ب��ا بيان اينكه با قيمت ه��اي فعلي كارخانجات 
سيمان در حاشيه خوبي قرار ندارند، گفت: بايد قيمت 
توس��ط عرضه و تقاضا تعيين شود تا كارخانه ها بتوانند 

روند توليد و حفظ اشتغال خود را ادامه دهند. 
دبي��ر انجمن صنفي كارفرمايان صنعت س��يمان با 
تاكيد بر اينكه قيمت واقعي س��يمان چيزي نيست كه 
درحال حاضر به فروش مي رس��د، تصريح كرد: عوامل 
قيم��ت تمام ش��ده در حال افزايش اس��ت و از طرفي 
اگر قيمت س��وخت نيز افزايش يابد قطعا روي قيمت 
تاثيرگ��ذار خواهد بود اما درحال حاضر صحبتي درباره 

افزايش قيمت در انجمن صورت نگرفته است. 
شيخان گفت: صنعت سيمان براي ادامه توليد حتما 
نيازمند اين اس��ت كه قيمت هاي آن بهتر شود و بدين 
منظور حتما بايد به سمتي برويم كه اين سازوكار را بهتر 
كنيم و اگر اين كار صورت نگيرد قطعا ش��اهد تعطيلي 
كارخانجات خواهيم بود البته در اين بين بايد كش��ش 

بازار را هم مد نظر قرار دهيم. 
وي ادامه داد: براي اينكه اين ش��رايط ايجاد ش��ود 
بايد س��يمان وارد بورس كالا ش��ود ت��ا هم قيمت ها 
ش��فاف ش��ود و هم دلالي كمرنگ شود و در اين بين 
منافع��ي كه دلالان از آن س��ود مي برند را به س��مت 
توليدكنندگان مصرف كنندگان هدايت كنيم.  شيخان 
با بيان اينكه طي اين مدت س��يمان گران نشده بلكه 
تخفيفات��ي كه كارخانجات ارائ��ه مي دهند كم و زياد 
مي شود، گفت: قيمت هر تن سيمان فله تيپ 2 درب 

كارخانه 120هزار تومان است.  
دبير انجم��ن صنفي كارفرمايان صنعت س��يمان 
درباره بازار عراق هم افزود: صادرات س��يمان به عراق 
به علت راه ان��دازي كارخانجات اين كش��ور و حمايت 
دولت از صنايع داخلي بسيار كم شده و درحال حاضر 
فقط كلينكر به اين كشور صادر مي شود البته مقداري 
صادرات س��يمان هنوز به كردس��تان ع��راق صورت 

صورت مي گيرد.

اخبار

عضو اتاق بازرگاني تهران عنوان كرد

دو نرخي بودن ارز بلاي جان اقتصاد است
ابراهيم بهادراني مش��اور رييس ات��اق بازرگاني 
تهران با اشاره به نرخ تورم در ايران اظهار كرد: تورم 
خارجي حدود 3 درصد اس��ت و اين رقم در كشور 
ما حدود 10 درصد اس��ت كه اي��ن تفاوت قيمت، 
هزينه ه��اي صادرات را براي م��ا افزايش مي دهد و 
عرصه را براي حضور كالا هاي ايراني تنگ و واردات 

كالا به كشور افزايش پيدا مي كند. 
وي ب��ا بيان اينكه قيمت دلار تابع ش��رايط بازار 
اس��ت، افزود: دلار مانند هر كالايي تابع قيمت بازار 
است و نياز است در صورت افزايش قيمت كالا هاي 
ديگر به تناسب بازار قيمت آن افزايش يابد، در اين 
مي��ان ارائه ارز دولتي باعث مي ش��ود كه نرخ ارز به 

ص��ورت مصنوعي ثابت بمان��د و قيمت آن افزايش 
پيدا نكند.  مش��اور رييس ات��اق بازرگاني تهران با 
اشاره به غيرواقعي بودن قيمت ارز در كشور، گفت: 
اعلام نرخ ارز به صورت غيرواقعي براي كنترل بازار 
و كاهش تورم توس��ط دولت ص��ورت مي گيرد كه 
اين ن��رخ غيرواقعي ارز در ب��ازار مانند فنر متراكم 
شده فشار زيادي را تحمل مي كند و با كمبود ارز و 
تورم، جهش ناگهاني پيدا كرده و بازار را دچار شك 

قيمت خواهد كرد. 
وي با اش��اره به اينكه قيم��ت ارز باعث افزايش 
واردات مي ش��ود، تصريح ك��رد: به دليل قيمت غير 
واقع��ي ارز و تورم بازار، وارد كننده س��ود كلاني از 

كالا ه��اي وارداتي درياف��ت و تقاضا ب��راي واردات 
افزايش مي يابد و توليدات داخلي نيز دچار تعطيلي 

و ورشكستگي مي شوند. 
بهادران��ي با بيان اينكه نرخ دلار بايد متناس��ب 
ب��ا تورم افزايش يابد، ياداور ش��د: اگر دلار با توجه 
به وضع بازار افزايش پي��دا كند فضاي بازار رقابتي 
خواهد شد و توليدات داخلي توان رقابت با كالا هاي 

خارجي را پيدا خواهند كرد. 
وي با رد ك��ردن اين موضوع ك��ه جلوگيري از 
افزاي��ش قيمت ارز در راس��تاي حمايت از اقش��ار 
آس��يب پذير اس��ت، بي��ان ك��رد: كمك ك��ردن به 
مصرف كننده به بهاي بهم ريختن بازار قابل توجيه 

نيس��ت، اگر قرار اس��ت به اقشار آسيب پذير كمك 
ش��ود، بايد شفاف و از طريق س��ازمان هاي مربوطه 

مانند بهزيستي و كميته امداد صورت گيرد. 
مش��اور رييس اتاق بازرگاني ته��ران با تاكيد بر 
اينك��ه دولت در ادامه براي كنترل تورم با مش��كل 
مواجه خواهد ش��د، افزود: دولت براي كنترل تورم 
هزينه هاي س��نگيني مي پردازد؛ نظم بازار را برهم 
مي زند، باعث افزايش واردات مي شود، توليد داخلي 
را در معرض ورشكستگي قرار مي دهد كه قيمت ها 

افزايش پيدا نكند. 
بهادراني با اش��اره به اينكه كنت��رل تورم باعث 
مشكلاتي براي بخش خصوصي مي شود، يادآور شد: 
با كمبود بودجه و اس��تقراض دولت از بانك مركزي 
كه باعث افزايش تورم مي شود، بخش خصوصي نيز 
براي تامين منابع مالي خود به مش��كل بر مي خورد 

و توليد اين بخش كاهش خواهد يافت. 
وي ب��ا بيان اينكه ب��ازار را نبايد فداي نرخ تورم 
كرد، تصريح كرد: تورم را بايد با تعادل ميان عرضه 

و تقاضا و رون��ق فعاليت هاي توليدي در دراز مدت 
ايجاد كرد. تورم را نمي توان به ش��كل دس��توري با 

برهم زدن نظم بازار به وجود آورد. 
مشاور رييس اتاق بازرگاني تهران با بيان اينكه 
2 نرخي بودن ارز بلاي جان اقتصاد اس��ت، اظهار 
كرد: 2 نرخي بودن ارز عملا باعث تقويت بازار هاي 
خارجي و تضعيف توليدكنندگان داخلي مي ش��ود 
و تف��اوت بين ارز مبادلاتي و بازار آزاد باعث ايجاد 
رانت 700 توماني براي وارد كننده مي ش��ود و در 
مقاب��ل با افزايش قيمت توليد داخلي متناس��ب با 
تورم، كالاي خارجي با قيمت مناس��ب تر وارد بازار 
مي ش��ود و در اي��ن ميان وارد كننده س��ود كلاني 
مي ب��رد.  بهادراني با بيان اينك��ه نمي توان با نرخ 
ارز برخورد س��ليقگي انجام داد، گف��ت: با اجراي 
قوانين مربوط به فضاي كسب و كار، رفع مشكلات 
سيس��تم بانكي و مديريت بازار مي توان نرخ ارز را 
واقعي و در اين ميان بايد از برخورد هاي سليقه يي 

خودداري كرد. 

از ماه هاي اول ش��روع به كار دولت تدبير و اميد 
بحث كشت فراسرزميني به شكل جدي مطرح شد 
و در نهاي��ت هيات دولت اي��ن مصوبه را به تصويب 
رس��اند. با اين وجود هيچگاه اي��ن طرح به صورت 
جدي اجرايي نش��د. به نظر مي رس��د، نگراني هايي 
كه بابت سوءاستفاده از اين طرح وجود داشت مانع 
از اجرايي ش��دن صحيح اين طرح بود و اين نگراني 
تاكنون ادامه دارد. بعضي از مسوولان كشاورزي اين 
نگران��ي را مطرح مي كنند كه اين ط��رح باعث باز 
ش��دن دروازه هاي واردات و آسيب جدي به اقتصاد 
ملي شود اما در عين حال اجراي اين طرح با توجه 
به شرايط آبي كشور يك نياز جدي است. در چنين 
ش��رايطي طبيعي اس��ت كه يك راه حل برون رفت 
بايد در دس��تور كار قرار گيرد. شايد بهترين راه حل 
س��پردن اجراي اي��ن طرح به تش��كل هاي توليدي 

همان محصولات كشاورزي باشد. 

 طرحي كه فراگير نشد
ب��ا وجود اينكه ايران كش��وري 4 فصل و داراي 
ش��رايط اقليمي مس��اعد اس��ت؛ اما متاس��فانه در 
سال هاي اخير مشكلاتي همچون خشكسالي و كم  
آبي بر حوزه كشاورزي ايران سايه انداخته و موجب 
ش��ده تا مسوولان در پي راهكارهايي مناسب جهت 

توليد محصولات و تامين نياز كشور برآيند. 
بر اين اساس در 21ش��هريور 92 راهكار كشت 

فراس��رزميني با هدف تامين پاي��دار امنيت غذايي 
توسط هيات وزيران به تصويب رسيد. 

البت��ه ناگفت��ه نماند كه كش��ت فراس��رزميني 
براي برخي كش��ورها كه از نظ��ر منابع آب و خاك 
در مضيقه هس��تند با هدف ايجاد اش��تغال، توليد 
محصولات كش��اورزي ب��ا قيمت مناس��ب و اجاره 
آب و زمي��ن ارزان در آن س��وي مرزه��ا اقدام��ي 
پسنديده است؛ اما در صورت رسوخ واردات چي ها و 
دست هاي پشت پرده براي افزايش واردات مي تواند 

تهديدي براي امنيت غذايي كشور به شمار رود. 
حال به نظر مي رس��د با وجود شرايط اقليمي و 
مديريت ناهمگون حوزه آب و مش��كلات جدي در 
توليد محصولات آب بر، مسوولان امر با به  كارگيري 
راهكارهاي مناس��ب افزون بر تامين نياز كش��ور از 
واردات بي روي��ه و مغاي��ر با سياس��ت هاي اقتصاد 
مقاومت��ي جلوگي��ري كنن��د.  عناي��ت الله بياباني، 
قائم مقام خانه كش��اورز اش��اره به آخرين وضعيت 
كش��ت فرامنطقه يي اظهار كرد: ب��ا توجه به بحران 
منابع آبي، كشت فراسرزميني براي محصولات آب 
ب��ر يك اصل قابل قبول به ش��مار مي رود. به گفته 
وي توليد محصولات آب بر به قيمت نابودي بحران 

منابع آبي، توجيه اقتصادي ندارد. 
بياباني در پاسخ به اين سوال كه كشت فراسرزميني 
مي توان��د بهانه يي ب��راي واردات بي روي��ه محصولات 
كشاورزي به كشور باشد، گفت: مسوولان امر با نظارت 

كافي بايد از دست هاي پشت پرده كشت فرامنطقه يي 
براي واردات بي رويه محصولات جلوگيري كنند و تنها 
اجاره زمين در خارج از كش��ور با هدف كنترل مصرف 
آب هاي زيرزميني و رفع بحران منابع آبي به كار گرفته 
ش��ود.  اين مقام مس��وول ادامه داد: سياس��ت كشت 
فراس��رزميني براي تامين نيازهاي كشور امري مثبت 
تلقي مي ش��ود و در غير اين صورت تنها بهانه يي براي 
واردات محصولات مختلف كشاورزي به كشور مي شود. 
وي در پاس��خ ب��ه س��وال ديگر كه مس��وولان 
معتقدند كه محصولات اساس��ي نظير گندم به هر 
قيمتي باي��د در داخل توليد ش��وند، بيان كرد: در 
ش��رايط كنوني قيمت هر كيلو گن��دم داخلي هزار 
و 250ت��ا هزار و 350تومان ب��وده درحالي كه نرخ 
گندم خارجي نصف اين رقم اس��ت از اين رو توليد 
گندم نبايد به قيمت نابودي منابع آبي تمام ش��ود 
چراك��ه در صورت تحقق اين ام��ر و نابودي محيط 
زيس��ت و خاك امكان توليد هيچ يك از محصولات 

كشاورزي در داخل وجود ندارد. 
قائ��م مق��ام خانه كش��اورز با اش��اره ب��ه اينكه 
كش��ت فرامنطقه يي تهديدي ب��راي امنيت غذايي 
كش��ور محسوب نمي ش��ود، اذعان كرد: با توجه به 
پايي��ن بودن نرخ گندم جهاني نس��بت به داخلي و 
مزيت هاي متعدد كش��ور در توليد محصولات باغي 
مي توان با صادرات محصولات باغي و واردات گندم 

به توليد پايدار دست يافت. 

وي تصريح كرد: با توجه به بحران كنوني منابع 
آبي، توليد برنج تنها در دو اس��تان ش��مالي صرفه 
اقتصادي دارد از اين رو ساير استان ها به سبب نبود 
مزيت نسبي بايد به سمت و سوي توليد محصولات 
ديگر روند و در مقابل با توسعه كشت فرامنطقه يي 
در كش��ورهاي بدون محدوديت اس��تفاده از منابع 

آبي، مابقي نياز كشور تامين شود. 

 نظارت بر واردات امري ضروري است
مس��عود اس��دي، ريي��س تش��كل هاي بخ��ش 
كش��اورزي گفت: با توجه به محدوديت منابع آبي، 
كش��ت فرامنطقه يي در اصل، كار ناپسندي نيست؛ 
اما براي جلوگيري از سوءاس��تفاده هاي احتمالي و 
رس��وخ واردات چي ها بايد نظارت بر واردات صورت 
گيرد. وي با اش��اره به اينكه توليد محصولات آب بر 
با منابع كنوني آب كش��ور س��ازگاري ندارد، افزود: 
كشت فرامنطقه يي در كشورهاي داراي آب و زمين 
ارزان ب��دون محدوديت مي توان��د مزاياي متعددي 
نظير اشتغال و توليد پايدار را به همراه داشته باشد. 
اس��دي در پاس��خ به اين س��وال كه آيا كش��ت 
فرامنطقه يي مي تواند بهانه يي براي توس��عه واردات 
محصولات مختلف كش��اورزي به كشور باشد، بيان 
كرد: در كش��ت فرامنطقه ي��ي الزامي مبني بر ورود 
محصولات كش��اورزي به كشور وجود ندارد چراكه 
ب��ه لحاظ دارا بودن اصول كش��اورزي مي توان پس 

از توليد و تامين نياز كشور اقدام به صادرات كرد. 
رييس تش��كل هاي بخش كش��اورزي ادامه داد: 
بنابر فرمايش مقام معظم رهبري، توليد محصولاتي 
نظير گندم كه با امنيت ملي كش��ور س��روكار دارد 
باي��د ب��ا تكيه بر مناب��ع داخلي توليد ش��ود و تنها 
محصولات كم اهميت را مي توان از خارج از كش��ور 

تامين كرد تا بحران منابع آبي مرتفع شود. 
وي تصري��ح ك��رد: ام��روزه بخ��ش عمده يي از 
متخصصان كش��اورزي نظر بر آن دارند كه ايران به 
س��بب مسائل امنيتي هيچگاه نبايد متكي به گندم 

خارج باشد.
 

 سپردن پروژه به تشكل هاي توليدي
ش��ايد بهتري��ن روش براي اينكه اي��ن اطمينان 
وجود داش��ته باش��د كه توليدكنندگان از اين طرح 
آسيب نمي بينند س��پردن بحث كشت فراسرزميني 
به خودشان باشد. اين كار اين حسن را دارد كه اين 
افراد بحث كشاورزي و توليد را به خوبي مي شناسند 
اما اين عيب را دارد كه آنها تاجر و بازرگان نيستند. با 
توجه به اينكه قرار نيست از اين مسير واردات صورت 
گيرد تنها ايجاد هم افزايي براي كشاورزان در اجراي 
اين طرح كفايت مي كند و در اين مس��ير اس��تفاده 
از تشكل هاي كشاورزي موجود بهترين راه حل براي 
برون رفت از بن بستي است كه گريبانگير طرح كشت 

فراسرزميني شده است. 

س��يد جلال ابراهيم��ي روابط تجاري اي��ران و تركيه را 
طبيعي و رو به جلو توصيف كرد و افزود: هدف گذاري اصلي 
براي توس��عه تج��ارت فيمابين 30 ميليارد دلار اس��ت كه 
تلاش داريم 15 ميليارد دلار آن به سرعت عملياتي شود. 

دبير اتاق بازرگاني مش��ترك ايران و تركيه اظهار داشت: 
ه��ر از گاه��ي از طرف برخي افراد س��ودجو ي��ا غير مطلع 
اخباري مبني بر بس��ته شدن حساب هاي ايرانيان در تركيه 

اعلام مي شود كه واقعيت ندارد. 
 ابراهيمي با اش��اره به اهميت ب��ازار 170 ميليون نفري 
اي��ران و تركي��ه گف��ت: هر ق��در روابط تجاري دو كش��ور 
همجوار قوي تر شود مي توانند بازار كشورهاي همجوار چون 
آذربايجان، گرجس��تان، افغانستان، آسياي ميانه و امارات را 
كه در مجموع بازاري حدودا 300 ميليون نفري است را زير 
چتر خود قرار دهند. ابراهيمي افزود: تشكيل بازار مشترك 
كش��ورهاي اسلامي ايده يي دور از ذهن نيست با ايجاد بازار 
بدون تعرفه مي توان شرايطي چون اتحاديه اروپا با مركزيت 
ايران و تركيه ايجاد كرد كه منافع اقتصادي بي ش��ماري در 
پي خواهد داش��ت. اگر ايران و تركيه روابط تجاري خود را 
توس��عه دهند مي توانند نيازهاي كشورهاي آسياي ميانه و 

حوزه درياي خزر را به راحتي پوشش دهند. 
دبير اتاق مش��ترك ايران و تركيه ب��ه موضوع نظارت بر 
حس��اب هاي خارجي در تركيه اش��اره كرد و گفت: افرادي 
كه اطلاعات درست و دقيقي از فرايندهاي بانكي ندارند اين 
شايعه را به وجود آوردند كه حساب هاي ايراني ها در تركيه 
مسدود شده اس��ت. بايد توجه داشت كه موضوع نظارت بر 
حس��اب هاي بانك��ي و قوانين پولش��ويي در همه جاي دنيا 
معمول اس��ت و منحصر به تركيه نمي ش��ود. عدم آگاهي از 
جزييات اين قوانين و اظهارنظرهاي غير كارشناسانه در اين 
حوزه منجر به بروز ش��ايعه در اين مورد ش��د كه شخصا آن 

را تكذيب مي كنم. 
 ابراهيمي افزود: حس��اب توريس��ت ها، افرادي كه اقامت 
دايم در تركيه، مجوز فعاليت اقتصادي در اين كشور ندارند 
يا طبق مقررات و ضوابط اقامتي و تجاري اين كش��ور عمل 
نمي كنن��د، در صورت عدم رعايت قوانين بس��ته مي ش��ود. 
اي��ن رويه منحصر به تركيه نمي ش��ود و در همه جاي دنيا 
اج��را مي ش��ود. مجددا تاكي��د مي كنم كه تج��ار و فعالين 
اقتصادي بدون مش��كل در تركي��ه فعاليت مي كنند و نبايد 

با اظهارنظرهاي غير كارشناس��انه ج��و نگران كننده را براي 
مردم ايجاد كرد. 

دبي��ر اتاق مش��ترك ايران و تركيه با تاكيد بر اس��تعلام 
از مناب��ع معتبر در مورد اخباري از اين دس��ت گفت: براي 
جلوگيري از ايجاد هيجان و جو نامس��اعد بهتر است اخبار 
مربوط به حوزه تجارت و اقتصاد از منابع معتبر اخذ شود. 

وي گفت: از 86 بانك تركيه، تعداد كمي از آنها اكثريت 
سهامشان متعلق به خارجي هاست؛ بانك هايي از كشورهاي 
چي��ن و انگليس و ژاپن وجود دارند كه اكثريت س��هام آنها 
متعلق به خارجي هاس��ت و فلس��فه حضور اين بانك ها اين 
اس��ت كه بتوانند به تجار حوزه هاي مختلف اقتصادي خود 
در كش��ور مقصد از طريق اعطاي اعتبارات اسنادي و مالي 
كم��ك كنند. با توجه به اينك��ه ايران كماكان با تحريم هاي 
بانكي دست به گريبان اس��ت بالاجبار اين بانك ها به دليل 

ترس از جريمه هاي امريكا با ايراني ها كار نمي كنند. 
 ابراهيمي خاطرنشان كرد: سيستم بانكي تركيه همواره 
ب��ا تجار ايران��ي مانند تجار ترك رفتار كرده و اگر ش��ركت 
تج��اري ايراني در تركيه ثبت ش��ود رفتار سيس��تم بانكي 
تركي��ه با آن عينا مانند يك ش��ركت ترك اس��ت و در اين 

زمينه برخورد يكساني دارند. 
وي يادآور ش��د ما با تركيه اخيرا قرارداد استفاده از پول 
مل��ي را به امضا رس��انده ايم. قبلا اين مي��زان به 12 درصد 
نرس��يده بود اما پس از سفر رييس جمهور تركيه و مذاكرات 
انجام ش��ده امروز معاملات بطور كامل با پول ملي دو كشور 
قابل انجام اس��ت. اين به معن��ي عدم خريد و فروش با دلار 
و يورو نيس��ت. بلكه براي تس��هيل در ام��ر تجارت و فاصله 
گرفتن از اس��تفاده تام و تم��ام از ارزهايي چون دلار و يورو 
س��عي بر اين است كه از پول هاي ملي اس��تفاده شود. اين 
كار علاوه بر رونق اقتص��ادي، هزينه ها تبديل ارز را كاهش 

خواهد داد. 
به گفته س��يدجلال ابراهيمي از آنجايي كه خريد تركيه 
از اروپا به يورو انجام مي ش��ود و از س��وي ديگر بدهي هاي 
خ��ود را به بانك جهاني به دلار پرداخت مي كند، در نتيجه 
ني��از مبرم به اين دو ارز دارد لذا هرچه از پول ملي خود در 
تج��ارت اس��تفاده كند، ذخيره ارزي خ��ود را حفظ كرده و 
صرف پرداخت هاي خود به بان��ك جهاني مي كند. بنابراين 
موضوع استفاده از پول ملي از سوي تركيه استقبال مي شود. 

دبير اتاق مشترك ايران و تركيه: 

بسته شدن حساب ايراني ها در تركيه كذب است
دبيركل اتاق بازرگاني مشترك ايران و عراق مطرح كرد 

 بازار عراق راهي براي ورود به بازار گاز اروپا
س��يدحميد حسيني دبيركل اتاق بازرگاني مشترك ايران و عراق 
گفت در زمينه ص��ادرات گاز، قرارداد خوبي با تركيه منعقد كرده ايم 
و چندي پيش نيز قراردادي با عراق داش��ته ايم كه در راستاي اجراي 
آن از طريق خط بغداد 35ميليون مترمكعب گاز به نيروگاه ها ارسال 
خواهد ش��د. همچنين از طريق خط بصره 35ميليون مترمكعب گاز 
ديگر به اين منطقه صادر خواهد شد.  وي افزود: عراقي ها براي دريافت 
گاز از ايران براي تامين نياز مصارف خانگي و صنايع علاقه شديدي به 
كش��ور ما داشته و اكنون وارد فاز مذاكره شده اند.  سخنگوي اتحاديه 
فرآورده هاي نفت ، گاز و پتروش��يمي با اشاره به در دست داشتن بازار 
عراق، افزود: با به دس��ت آوردن بازار افغانس��تان در آينده و اس��تفاده 
از عراق براي دسترس��ي ب��ه بازارهاي كويت، اردن، س��وريه و لبنان؛ 
به مديترانه رس��يده و از آنجا راه ورود به بازار اروپا براي ايران ميس��ر 
خواهد ش��د. حس��يني ادامه داد: اين موضوع به شدت موجب نگراني 
عده بسيار زيادي شده است. حتي برخي به هنگام تحليل بسياري از 
وقايع رخ داده در سوريه، موضوع را به دسترسي ايران به مديترانه و در 
نهايت بازار اروپا ربط مي دهند. اين موضوع نشان مي دهد كه در ايران 

پتانسيل ورود به بازار گاز اروپا وجود دارد. 
سخنگوي اتحاديه فرآورده هاي نفت ، گاز و پتروشيمي اظهار كرد: 
اگرچه در زمينه افزايش توليد نفت موفقيت هاي زيادي نداشته ايم اما 
توانس��ته ايم در حوزه گاز با تكمي��ل فازهاي پارس جنوبي به افزايش 
برداش��ت، دس��ت پيدا كنيم. به طوري كه اكنون ميزان برداش��ت از 

فازهاي پارس جنوبي 725 ميليارد متر مكعب است. 
وي با بيان اينكه سياست كشور، از نگاه صادراتي به دور بوده  است، 
افزود: اولويت اول كشور، جايگزيني صادرات با مصرف فرآورده هاست، 
بطوريكه گاز توليد شده تبديل به وسيله يي براي استفاده در سيستم 
گرمايش خانه هاي مردم و س��وخت صنايع شده است.  وي ادامه داد: 
همچنين به س��مت ح��ذف بنزين و توليد و اس��تفاده از خودروهاي 
گازس��وز پيش رفته ايم، به همين منظور، در اين زمينه روزانه حدود 
 CNG 20 ميلي��ون متر مكعب گاز توليد مي كنيم. ب��ه عبارتي گاز
را جايگزين بنزين كرده ايم. بنابراين اولويت اول گازي كشور، مصرف 
داخلي است.   سخنگوي اتحاديه فرآورده هاي نفت ، گاز و پتروشيمي 
گفت: تزريق گاز به چاه هاي نفت براي افزايش برداشت با ضريب بالا 
دومين اولويت كشور در زمينه گاز توليدي است. حسيني در تشريح 
اولويت س��وم كش��ور، بيان كرد: تبديل گاز به ف��رآورده و پايه گذاري 
صنعت بزرگي به نام پتروش��يمي سومين اولويت كشور در اين حوزه 
به ش��مار مي رود. چراكه سالانه حدود 15 ميليارد متر مكعب گاز به 
صنعت پتروشيمي تحويل داده مي شود كه بخشي از اين ميزان صرف 

خوراك پتروش��يمي شده و بخش ديگر نيز براي سوخت اين صنعت 
مصرف مي ش��ود. وي گفت: ص��ادرات گاز اولويت چه��ارم را به خود 
اختصاص داده اس��ت.  حسيني در بخشي ديگر از صحبت هاي خود 
اعلام كرد، بيان كرد: اكنون توليد گاز كشور 700 ميليون مترمكعب 
در روز اس��ت كه طبق برنامه ريزي هاي انجام ش��ده به 1200ميليون 
مترمكعب در روز افزايش پيدا خواهد كرد. بنابراين با تحقق اين هدف، 
صادرات 200 تا 250 ميليون متر مكعب گاز در روز يعني به اندازه 10 
فاز پارس جنوبي ممكن خواهد شد. ضمن اينكه در كنار آن، قرارداد 
عراق و تركيه را نيز پوشش مي دهيم.  سخنگوي اتحاديه فرآورده هاي 
نفت ، گاز و پتروشيمي ادامه داد: همچنين به علت رسيدن به حجمي 
از گاز مازاد، صادرات به عمان و افغانس��تان و س��اير كش��ورها مرتفع 
خواهد شد.  حسيني با اشاره به دو مسير موجود براي صادرات گاز در 
تشريح آنها گفت: يا بايد به فكر صادرات گاز از طريق LNG باشيم يا 
به عنوان خوراك به واحدهاي پتروشيمي افتتاح شده تحويل داده و از 
اين رو به دنبال صادرات نباشيم. اما اگر به فكر صادرات باشيم بايد بر 
تنوع سبد صادراتي خود بيفزاييم، چرا كه هميشه نمي توانيم در همه 
بازارهاي صادراتي گاز بر انتقال گاز از طريق خط لوله تكيه كنيم. البته 
چندي گذشته نيز وزارت نفت صادرات گاز از طريق LNG را شروع 
كرده اس��ت.  وي بيان كرد: اگرچه قرارداد جديد فوق 500 هزار متر 
مكعب در روز بوده و چندان چشمگير و بزرگ نيست، ولي قبل از اين 
به علت نداش��تن تكنولوژي، منابع مالي و تجهيزات؛ پروژه ال ان جي 
 LNG متوقف شده بود. بنابراين اگرچه قرارداد صادرات گاز به شكل
توجي��ه اقتصادي ندارد ولي براي اينكه در بازار بزرگ گاز حرفي براي 
گفتن داش��ته باش��يم، نبايد خود را محدود به منطقه كنيم و بايد به 

تنوع سازي سبد صادراتي خود اقدام كنيم. 
س��خنگوي اتحاديه فرآورده هاي نفت ، گاز و پتروش��يمي با بيان 
اينكه بايد براي ورود به يك بازار جديد هزينه كرده و در ابتدا به فكر 
يادگيري و آشنا ش��دن با تكنولوژي جديد شويم، افزود: برخي سر و 
ص��داي زيادي مبني بر قيمت اين قرارداد به پا كرده اند، در حالي كه 
بايد دانست بعد از يك مرحله مقدماتي هزينه بر، در ظرفيت هاي بعدي 

اين موارد جبران مي شود. 
حس��يني با بيان اينكه قرارداد منعقد شده با تركيه براي صادرات 
گاز، نباي��د مان��ع همه كارهاي توس��عه يي اي��ران ش��ده و در ديگر 
قراردادهاي صادراتي گاز به عنوان مبنا و ملاك قرار گيرد، افزود: براي 
مثال عراق حاضر به انعقاد قرارداد بلندمدت نش��ده و قرارداد آن با ما 
مدتي 6 ساله دارد، چرا كه معتقد است قيمت ارائه شده از جانب ايران 

منطقي نيست. 

ورود تشكل ها به كشت فرا سرزميني براي جلوگيري از نگراني ها

خطر سوءاستفاده وارداتي مانع توسعه كشت فرا سرزميني
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7  جهان
فراخوان بزرگ ترين اتحاديه 
كارگري آلمان براي اعتصاب 

گ�روه جهان   بزرگ تري��ن اتحاديه كارگ��ري آلمان به 
كارفرماها هشدار داد كه درصورت بي توجهي به خواست ها 
درباره ساعات كار و افزايش دستمزد، سال جديد ميلادي را 
با اعتصاب هاي گس��ترده آغاز خواهد ك��رد. به گزارش ايرنا، 
اتحاديه كارگري آي جي متال كه حدود 3.9ميليون كارگر را 
در صنايع فلزات و برق آلمان نمايندگي مي كند، اعلام كرد 
كه در مذاكرات اوليه با كارفرماها پيش��رفت زيادي حاصل 
نش��ده و اين اتحادي��ه در تدارك اقدامات عملي اس��ت. در 
حال��ي كه توافق قبلي اين اتحاديه ب��ا كارفرماها براي دوره 
عدم اعتص��اب روز 31 دس��امبر به پايان مي رس��د، يورگ 
هافم��ن رييس اين اتحاديه، گفته كارفرماه��ا بايد از روز 8 
ژانويه منتظر اعتصاب هاي هش��دار باش��ند و تاكيد كرد كه 
اقدامات گس��ترده تر نيز پس از آن ممكن است انجام شود. 
وي گفته است: »اگر تا پايان ماه ژانويه كارفرماها موضع خود 
را تغيير ندهند، ما اعتصاب 24 س��اعتي يا حتي درخواست 
اعتصاب سراسري را نيز بررسي خواهيم كرد.« اين اتحاديه 
كارگري در آلمان خواستار افزايش 6 درصدي دستمزدها و 
همچنين امكان تغيير ساعات كاري به 28 ساعت در هفته 
براي يك دوره دو ساله براي هر كارگر بدون تاثير زياد روي 
دستمزد است. اين پيش��نهاد براي كارگراني است كه براي 
نگه��داري از كودك ي��ا اعضاي بيمار خان��واده نياز به وقت 
آزاد بيشتري دارند. اين اتحاديه همچنين خواستار تضمين 
بازگشت كارگر به س��اعات كاري 35 ساعتي در هفته پس 
از مدت دو سال است. فدراس��يون كارفرماهاي گزامتمتال 
تاكنون پيش��نهاد افزايش 2درص��دي را داده زمينه را براي 
توافق در حد وسط مهيا كرده است. اين فدراسيون همچنين 
كاهش س��اعات كاري با همان ميزان دستمزد را نيز بسيار 
پرهزينه و غيرمنصفانه دانسته است. فدراسيون كارفرماهاي 
آلمان مي گويد: كارگران هم اكنون گزينه ساعات كاري كمتر 
از طريق كار پاره وقت با دس��تمزد متناس��ب با آن را دارند. 
اين درخواس��ت با مقاومت ش��ديد روساي شركت ها مواجه 
شده و بحث هاي زيادي درباره كيفيت زندگي و آينده كاري 
در آلمان ايجاد كرده اس��ت. راين��ر دالگر رييس گزامتمتال 
گفته تدابير پيشنهادي اتحاديه كارگري مي تواند به كاهش 
كارگ��ران ماهر در بخش ه��اي حياتي ب��راي اقتصاد آلمان 
منجر شود. انتظار مي رود اين مباحثات در هفته هاي آينده 
به عرصه سياسي آلمان نيز كش��يده شود. حزب دموكرات 
مس��يحي آنگلا مركل صدراعظم آلمان، قرار اس��ت پس از 
تعطيلات س��ال نو مذاكرات را با حزب سوس��يال دموكرات 
براي تش��كيل دولت آغاز كند. آندريا نالس وزير س��ابق كار 
كه يكي از مذاكره كنندگان اصلي حزب سوسيال دموكرات 
خواهد بود، گفته اقدام خوبي اس��ت ك��ه اتحاديه كارگري 
آي جي متال موضوع س��اعات كار را در مركز خواس��ته هاي 

خود قرار داده است. 

پوتين به پاكستان سفر مي كند
سركنسول فدراسيون روسيه در كراچي از برنامه ريزي 
ولاديمير پوتين رييس جمهوري روس��يه براي س��فر به 
پاكستان خبر داد. به گزارش ايرنا، الكساندر خوزين گفته 
مسكو تصميم دارد با هدف تقويت نظام دفاعي پاكستان 
و پيشبرد جنگ با تروريس��م به اين كشور هواپيماهاي 
جنگي تحويل دهد. اين مقام روس��ي تاكيد كرده پوتين 
قرار اس��ت به زودي و با فراهم ش��دن فضاي س��ازگار به 

پاكستان سفر كند. 

امريكا و تركيه صدور ويزا را 
از سر گرفتند

تركيه و امري��كا پس از ماه ها تنش، ارائه كامل خدمات 
ويزا به يكديگر را از سر گرفتند. به گزارش راشاتودي، چندي 
قبل در پي بازداش��ت يكي از كاركنان محلي كنس��ولگري 
امريكا در استانبول توسط نيروهاي امنيتي تركيه، اين كشور 
ارائه خدمات ويزا را به شهروندان تركيه يي متوقف كرد. در 

واكنش به اين اقدام آنكارا نيز عمل متقابل انجام داد. 

فرزندان پادشاه سابق عربستان 
آزاد شدند

شاهزاده فيصل و مش��عل بن عبدالله فرزندان پادشاه 
س��ابق عربستان س��عودي كه به اتهام فس��اد بازداشت 
شده بودند با قبول پيش��نهاد محمد بن سلمان وليعهد 
اين كش��ور در ازاي پرداخت پول آزاد ش��دند. پادشاهي 
عربستان دو ماه پيش به بهانه مبارزه با فساد مالي، دستور 
بازداش��ت 10شاهزاده و 30مقام س��ابق و فعلي را صادر 
كرد. در فهرس��ت بازداشت شدگان اسامي وليد بن طلال 
ميلياردر معروف س��عودي، خالد التويجري رييس سابق 
ديوان اميري و عادل فقيه وزير سابق كار نيز ديده مي شد. 

 حملات داعش در كابل
۴۰ كشته برجاي گذاشت

يك حمل��ه انتحاري به س��اختمان دفتر خبرگزاري 
»آوا« و مرك��ز فرهنگي تبيان در غرب كابل دس��ت كم 
40كش��ته بر جاي گذاشت. در اين حمله حدود 30 نفر 
نيز زخمي شده اند. داعش مسووليت اين حمله را به عهده 
گرفته است. به گزارش خبرگزاري فرانسه، نصرت رحيمي 
معاون س��خنگوي وزارت داخله افغانستان به خبرگزاري 
فرانسه گفت: حمله انتحاري هنگامي به وقوع پيوست كه 

يك گردهمايي در مركز فرهنگي تبيان در جريان بود. 

 اميدواري اردوغان
براي بهبود روابط با آلمان

رييس جمهوري تركيه س��ران آلم��ان، هلند و بلژيك را 
دوس��تان قديمي خود خوانده و گفته اميدوار اس��ت روابط 
تنش آل��ود تركي��ه با اين كش��ورها بهبود ياب��د. به گزارش 
دويچه ول��ه، رجب طيب اردوغان در س��فر خ��ود از چاد به 
تونس گفته اميدوار اس��ت روابط كش��ورش با اتحاديه اروپا 
و كش��ورهاي عضو اين اتحاديه بهبود ياب��د. اردوغان گفته 
اس��ت: »هميشه گفته ام كه تركيه بايد شمار دشمنان خود 
را كاهش و تعداد دوس��تانش را افزايش دهد.« اين درحالي 
اس��ت كه اردوغان پيش از همه پرس��ي درباره اصلاح نظام 
رياست جمهوري تركيه، همين كشورها را به اتخاذ روش هاي 
نازي متهم كرده بود چون اين سه دولت به مقام هاي تركيه 

اجازه سخنراني در اين كشورها را نداده بودند.

دريچه

كوتاه از منطقه

 رونمايي از پاداش استعفاي
رابرت موگابه

پيروزي »ژرژ وه آ« در انتخابات 
رياست جمهوري ليبريا

درآمد 12 ميليارد دلاري گردشگري 
سال نو چين 

گروه جهان  
قرار اس��ت براي رييس جمهوري بركنار ش��ده زيمبابوه يك مكان س��كونت، يك 
ي��گان خودرويي و امكانات براي پروازهاي خصوصي در نظر گرفته ش��ود كه جزئي 
از بس��ته بازنشستگي با حمايت مالي دولت محسوب مي شود. به گزارش خبرگزاري 
فرانس��ه، در اين بسته بازنشس��تگي براي رابرت موگابه رييس جمهوري بركنار شده 
زيمبابوه، دس��ت كم 20 كارمند ش��امل 6 محافظ شخصي در نظر گرفته شده است. 
موگابه 93 س��اله كه ماه گذش��ته ميلادي و پس از يك كودتاي نظامي از س��متش 
كناره گيري كرد، نخس��تين كس��ي است كه در تاريخ اين كش��ور آفريقايي از چنين 

بسته يي نفع مي برد. رييس جمهوري كنوني زيمبابوه »امرسون منانگاگوا« است. 
مدت رياست جمهوري 3۷ ساله رابرت موگابه با يكسري نقض هاي حقوق بشري، 

فساد در انتخابات و بي ثباتي اقتصادي همراه بود. 
پيش تر گزارش ش��ده ب��ود كه رابرت موگابه رييس جمهوري 93 س��اله زيمبابوه 
كه نهايتا زير فش��ارها براي اس��تعفا از قدرت پس از 3۷ سال سر خم كرد، مي گويد 
به توافقي با ارتش دس��ت يافته كه به او و همس��رش گري��س اجازه مي دهد دوران 
بازنشستگي لوكسي را در همين كشور داشته باشند و به تبعيد نروند. گرچه موگابه 
با كودتاي نظامي نرم بركنار ش��د، اما رس��انه هاي محلي گزارش دادند او همچنان از 
امتياز حفاظت به عنوان رييس سابق كشور برخوردار مي شود و علاوه بر اين، حقوق 
كامل رياس��ت جمهوري مع��ادل 112هزار و 500 پوند را به صورت س��الانه تا زمان 
مرگ دريافت خواهد كرد. گريس موگابه هم كه 40 سال از همسرش كوچك تر است 
و ب��ه داش��تن زندگي لوكس عادت دارد، نيمي از حق��وق او را پس از مرگ دريافت 
مي كند. طبق گزارش ها، موگابه اين بس��ته خروج براي خود و همسر 52 ساله اش را 

از طريق رايزني تيمي از مذاكره كنندگان دريافت كرده است. 
ي��ك منبع مطلع در زيمبابوه به اينديپندن��ت گفت: دولت به او ۷.5ميليون پوند 
مي دهد كه 3.۷5 ميليون پوند آن به صورت يكجا و مابقي به صورت اقساط خواهد 
بود. او همچنين از تمام امكانات پزش��كي و نيز حقوق ماهانه برخوردار مي ش��ود. در 

صورت مرگ هم، همسرش گريس ماهانه نيمي از حقوق موگابه را مي گيرد.

گروه جهان  
با مشخص شدن نتايج اوليه ژرژ وه آ، فوتباليست پيشين و نامزد كنگره دموكراتيك 
تغيير در انتخابات رياس��ت جمهوري ليبريا پيروز اس��ت. به گزارش رويترز با ش��مارش 
98درصد آرا مشخص شد كه ژرژ وه آ 61.5 درصد آرا را به دست آورده و ژوزف بواكاي، 
نامزد رقيب او فقط 38.5درصد آراء را كسب كرده است. ژرژ وه آ 51 ساله، جانشين آلن 
جانسون سيرليف مي شود كه نخستين رييس جمهوري زن در آفريقا بود. هواداران ژرژ وه آ 

با اعلام نتايج اوليه در خيابان ها تجمع كردند و به جشن و پايكوپي پرداختند. 
ژرژ وه آ را به عنوان يكي از سرشناس ترين مهاجمان آفريقايي تاريخ فوتبال مي شناسند. 
او در فاصله سال هاي 1988تا 2001 براي باشگاه هاي معتبر اروپايي مانند موناكو، پاري 
سن ژرمن، ميلان، چلسي، منچسترسيتي و مارسي بازي كرد و تنها فوتباليست آفريقايي 
است كه عنوان مرد سال فوتبال فيفا و توپ طلا را به خود اختصاص داده است. او از سال 
2002 وارد دنياي سياست شد و پيش از انتخابات رياست جمهوري عضو مجلس سنا بود. 
وه آ در دور نخس��ت انتخابات در اكتبر س��ال 201۷ بيش از 38 درصد آرا را كس��ب 
كرده بود و در دور دوم توانس��ت با كس��ب بيش از 61 درصد آرا به پيروزي قاطع دست 
يابد. وي در كمتر از يك ماه ديگر رسما رييس جمهوري ليبريا را بر عهده خواهد گرفت. 
رييس جمهوري وه آ در حقيقت نخس��تين انتقال مسالمت آميز قدرت در ليبريا از سال 
1944 تاكنون محسوب مي شود. وي از محبوبيت بالايي در ميان مردم ليبريا برخوردار 
است و بسياري از او به عنوان نماد مبارزه با فساد ياد مي كنند. اين نخستين  بار در تاريخ 
سياسي اين كشور است كه فردي برآمده از طبقه فرودست جامعه رييس جمهور مي شود. 
ژرژ وه آ در كارزارهاي انتخاباتي خود وعده مبارزه با فساد، رايگان كردن مدرسه و توسعه 

زيرساخت هاي بهداشتي را داده است. 
پيش از او فوتباليس��ت هاي ديگري نيز تلاش كرده اند وارد دنياي سياس��ت ش��وند. 
روماريو د سوزا فاريا، بازيكن پيشين تيم ملي فوتبال برزيل اكنون عهده دار مقام سناتوري 
اس��ت و سعي دارد در س��ال 2018 بر كرس��ي فرمانداري ايالت ريودو ژانيرو در برزيل 
بنشيند. پله، فوتباليست نامدار برزيلي نيز در فاصله سال هاي 1995تا 1998 وزير ورزش 

اين كشور بود. كاخا كالادزه، فوتباليست پيشين گرجي نيز وزير انرژي بود.

گروه جهان  
درآمد گردش��گري مربوط به س��ال نو 2018 در اين كشور به 12ميليارد دلار مي رسد. 
سازمان گردشگري چين اعلام كرده اين رقم در مقايسه با دوره مشابه سال گذشته نزديك 
به 12.۷ درصد رشد نشان مي دهد. به نوشته چاينا ديلي، پيش بيني شده در كل نزديك به 
135ميليون سفر در اين روزها انجام شود كه نشان مي دهد در مقايسه با دوره مشابه سال 
قبل 12.5درصد بيش��تر بوده است. بيشتر س��فرهاي مردم در اين ايام در چين به مناطق 
جنوبي انجام مي ش��ود كه گرمسير اس��ت و در كنار آن بسياري نيز از جشنواره برف و يخ 
ش��هر هاربين در استان خه لونگ جيانگ در ش��مال شرق اين كشور بازديد خواهند كرد. 
چين درصدد يك سرمايه گذاري بزرگ در بخش گردشگري است تا اين صنعت را به يكي 
از موتورهاي رش��د اقتصادي تبديل كند. چين اعلام ك��رده از اين پس صنعت خدمات و 
عرضه و تقاضا و تمركز بر ويژگي هاي توليدي به جاي سرمايه گذاري خارجي مستقيم مسير 
رشد اقتصادي را تعيين خواهد كرد. دولت چين در پنج سال گذشته به  تدريج تلاش كرده 
تا صنايع خدمات و گردش��گري را به  جاي صادرات و س��رمايه گذاري به موتورهاي محركه 
رشد تبديل كند. بر اساس برنامه ريزي دولت چين در 201۷ افزون بر 218ميليارد دلار در 
صنعت خدمات گردشگري سرمايه گذاري شد. توسعه تجهيزات و مراكز گردشگري، بهبود 
ساختارهاي زيربنايي و همچنين رشد گردشگري در مناطق روستايي از برنامه هاي چين 
است.  تارنماي چاينا ارگ در گزارشي آورده سرانه رشد توليد ناخالص داخلي كشور از مرز 
8هزار دلار فراتر رفته اس��ت و اين كمك زيادي مي  كند تا درآمد خانوارها افزايش يافته و 
آنها بيش��تر براي گردش��گري هزينه كنند. در 2016 درآمد گردش��گري چين به 4هزار و 
690ميليارد يوآن رس��يد كه اين رقم 11درصد از كل رش��د اقتصادي را به خود اختصاص 
داده اس��ت. در پنج سال گذش��ته چين 500ميليارد دلار براي توسعه صنعت گردشگري 
كشور هزينه كرده كه حالا اعلام شده است براي برنامه سيزدهم پنج ساله از 2016 تا 2020 
اين رقم س��رمايه گذاري يك هزار و 220ميليارد دلار خواهد بود كه با اين حس��اب بيش از 
10درصد از جي دي پي )رش��د توليد ناخالص داخلي( چين را صنعت گردشگري به خود 
اختصاص خواهد داد. انجمن گردشگري تجاري جهاني در گزارش خود آورده چين با پيشي 

گرفتن از امريكا به بزرگ ترين بازار گردشگري تجاري تبديل شده است. 

انتقاد رييس جمهوري امريكا از دومين اقتصاد بزرگ جهان

ترامپ چين را تهديد كرد

چالش جديد سياسي براي رشد اقتصادي اتحاديه اروپا

انتخابات ايتاليا ثبات را نويد نمي دهد
گروه جهان  طلا تسليمي 

در پي انح��لال پارلم��ان ايتاليا، نخس��ت وزير اين 
كش��ور اعلام كرد انتخابات سراسري ماه مارس برگزار 
مي شود. سرجيو ماتارلا رييس جمهور ايتاليا، يك شب 
پي��ش از اين خبر با امضاي قانون��ي براي فراهم كردن 
شرايط برگزاري انتخابات زودهنگام، پارلمان اين كشور 
را منحل كرده بود. پائولو جنتيلوني نخست وزير ايتاليا 
گفته تا زمان تشكيل دولت جديد زمام امور را در دست 
خواهد داشت. اگرچه جنتيلوني از ايتاليايي ها خواسته 
كه ترس��ي از بلاتكليفي سياسي نداش��ته باشند و اين 
مس��اله را مش��كل عمومي در اروپا توصي��ف كرده، اما 
چشم انداز مبهم انتخابات سياسي مي تواند به بزرگ ترين 
مان��ع اتحاديه اروپا در ايجاد ثبات و انس��جام و جبران 

شوك برگزيت به رشد اقتصادي تبديل شود. 
به گزارش فايننشال تايمز، راي دهندگان در سومين 
اقتصاد ب��زرگ منطقه يورو چهارم م��اه مارس به پاي 
صندوق ه��اي راي خواهند رفت و اين در حالي اس��ت 
ك��ه حمايت ها از حزب چپ ميان��ه »دموكراتيك« كه 
ح��زب حاك��م حامي اتحاديه اروپاس��ت كاه��ش و در 
مقابل، حمايت ها از حزب مخالف افزايش يافته اس��ت. 
سناريوهاي محتمل از پارلماني متنوع كه هيچ حزبي در 
آن از اكثريت مطلق برخوردار نباش��د تا روي كار آمدن 
ائتلاف بزرگ يا دولتي پوپوليستي با ديدگاهي تهاجمي 
به بروكسل، متغير اس��ت. اما در كشوري كه از ديدگاه 
اقتصادي و مالي ضعيف ترين كشور در بلوك 28 عضوي 
اتحاديه اروپاست، هيچ كدام از اين سناريوها نمي تواند 

ثبات را به ارمغان آورد. 

ب��ا اين حال، انتظار مي رود اقتصاد بي رمق ايتاليا در 
كارزار انتخابات��ي در كانون توجه ق��رار بگيرد و پس از 
آن نيز احتمالا به بحران مهاجرت پرداخته خواهد شد. 
بحراني كه در 4س��ال گذش��ته در نتيجه ورود بيش از 
620هزار پناه جو از سراسر درياي مديترانه تشديد شده 
است. اما به گفته تحليلگران، موضوع منازعات سياسي 
تا اين لحظه بيش��تر ش��خصيت و خصوصيات اخلاقي 
رهبران احزاب بوده اس��ت ت��ا چالش هاي بزرگ پيش 
روي ايتاليا. جيوواني اورس��ينا اس��تاد علوم سياسي در 
دانش��گاه لوئيس در رم، گفت: »تا اين لحظه كه كارزار 
انتخابات��ي چهره يي زش��ت و آش��فته دارد. بر حملات 
شخصي، تحريك  و مزاح  متمركز است كه هيچ ارتباطي 

با شرايط حقيقي ندارند.«
ايتاليا در ش��رايط كنوني در مقايس��ه با انتخابات 5 
س��ال پيش، در شرايط بهتري اس��ت؛ آن زمان ايتاليا 
درگير ركود ش��ديد اقتصادي بود و با مش��كلات مالي 
دست  و  پنجه نرم مي كرد. انتظار مي رود رشد اقتصادي 
امس��ال ح��دود 1.5 درصد باش��د كه بالاترين رش��د 
اقتصادي از دوران بحران مالي منطقه يورو به بعد است. 
اما در مقايسه با باقي كشورهاي عضو منطقه يورو، ايتاليا 
همچنان عملكرد اقتصادي ضعيفي دارد؛ به ويژه اينكه 
به دليل سطح بالاي بدهي ها و ضعف در نظام بانكداري 
هنوز در برابر شوك هاي مالي آسيب پذير است. بسياري 
از ايتاليايي ه��ا هنوز مزاياي بهبود ش��رايط اقتصادي را 
نچشيده اند و نرخ بيكاري 11.1 درصد است كه خيلي 
بالات��ر از ميانگين اتحاديه اروپاس��ت؛ ن��رخ بيكاري در 

جوانان هم 34.۷ رصد است. 

رهب��ران سياس��ي اصل��ي در اي��ن دور رقابت هاي 
انتخاباتي ماتئو رنتزي 42 ساله رهبر حزب دموكراتيك، 
لوئيگي دي ماريو 31 س��اله رهبر جنبش پنج س��تاره، 
سيلويو برلوس��كني 81 ساله و متئو سالويني 44 ساله 
رهبر ليگ ش��مالي، هس��تند. ماتئو رنتزي تا دسامبر 
2016 كه ايتاليايي ها از راي به اصلاحات پيش��نهادي 
وي در قانون اساس��ي خودداري كردند، به مدت س��ه 
سال نخست وزير بود. طبق نظرسنجي ها، اين حزب در 
انتخاب��ات 23 درصد آرا را به خود اختصاص مي دهد و 
در رده دوم قرار مي گيرد؛ حزب پنج ستاره با 28 درصد 
آراء، بيش��ترين كرسي ها را در پارلمان به دست خواهد 
آورد. 16 درصد محبوبيت حزب فورتزا امكان بازگشت 
به صحنه سياس��ت را براي برلوس��كني نخس��ت وزير 
پيشين كه همچنان در پي رسوايي هاي اخلاقي و فرار 
مالياتي است، فراهم مي آورد؛ اما باتوجه به محكوميت 
برلوسكني وي نمي تواند نخست وزير شود. در اين ميان 
شايد بدترين خبر براي اتحاديه اروپا برتري ليگ شمالي 
باشد؛ حزب مخالف يورو و مهاجرت كه در حال حاضر 

محبوبيتي 13 درصدي دارد. 
با وجود اينكه انتظار مي رود اين انتخابات زودهنگام 
با نتيجه يي نه چندان خوشايند همراه باشد، تحليلگران 
و مقام��ات در رم معتقدند دولت آتي احتمالا توس��ط 
رهب��ري مصالحه گ��ر اداره خواه��د ش��د؛ اگ��ر حزب 
دموكراتيك بتواند آراي خوبي به دس��ت آورد شايد بار 
ديگر جنتيلوني نخست وزيري را برعهده بگيرد. به نظر 
مي رسد جنتيلوني، سومين نخست وزير ايتاليا از زمان 
برگزاري انتخابات در اين كشور در سال 2013، توانسته  

تااندازه زيادي تاييديه مردم را به دست آورد. اگر راست 
ميانه موقعيت بهتري داش��ته باش��د، بخ��ت با آنتونيو 
تاجاني رييس ش��وراي اروپايي يار خواهد شد؛ او متحد 
نزديك برلوسكني و آنگلا مركل صدراعظم آلمان است. 
ناخوشايندترين نتيجه مي تواند ائتلاف نيروهاي مخالف 
اتحاديه اروپا باش��د: زماني كه جنبش پنج ستاره براي 
تشكيل دولت با ليگ شمالي و برادران ايتاليا هم پيمان 
شود. طبق نتايج كنوني نظرس��نجي ها، برادران ايتاليا 
ح��دود 5 درصد آرا را در انتخاب��ات به خود اختصاص 
مي دهند. هر س��ه حزب در س��طوح مختلف عضويت 
ايتاليا در منطقه ارز مش��ترك يورو را زيرس��وال برده و 
وعده داده اند سياس��ت خارجي دوس��تانه تري در قبال 
مس��كو در پيش بگيرند و با توافق هاي تجارت آزاد نيز 
مخالف هستند. دي ماريو معتقد است اگر ايتاليا نتواند 

سياست هاي اقتصادي اتحاديه اروپا را به ويژه در زمينه 
مقررات بودجه تغيير دهد، برگزاري همه پرس��ي براي 
ترك منطقه ي��ورو به عنوان »آخرين راه حل« محتمل 
است. دي ماريو همچنين افزود كه اگر شرايط تغييري 

نكند، خود او هم به ترك يورو راي خواهد داد. 
رنتزي معتقد اس��ت تهدي��د ايتاليا به ت��رك يورو 
تااندازه يي »حماقت« تلقي مي شود، اما هنوز مشخص 
نيس��ت كه بتواند ي��ا بخواهد كمپين��ي در حمايت از 
اتحاديه اروپا راه اندازي كند. اورس��ينا در اين باره گفت: 
»مخالفان اتحاديه اروپا جرات اتخاذ موضعي عليه يورو 
ندارند چون مي دانند اين مس��اله مردم را مي ترس��اند، 
اما سياس��تمداران حامي اتحاديه اروپا هم نمي خواهند 
موضع خود را به طور ش��فاف اعلام كنند چون مي دانند 
ايتاليايي ها علاقه يي به شنيدن حرف هاي آنها ندارند.« 

گروه جهان 
دونالد ترامپ، رييس جمهوري امريكا با متهم كردن 
چين به تخلف از تحريم نفتي كره شمالي گفته تاكنون به 
اميد همكاري بيشتر با پكن براي حل بحران كره در برابر 
اختلافات تجاري دو كشور كوتاه آمده اما كاسه صبرش 
درحال لبريز شدن است. تهديد تجاري ترامپ عليه چين 
در شرايطي است كه برخي ناظران از آغاز واقعي جنگ 

تجاري امريكا و چين در 2018 خبر داده اند. 
به گ��زارش فايننش��ال تايمز، ترام��پ در توييت��ي 
نوشته است:»بسيار نااميد كننده است كه چين اجازه 
مي دهد، نفت به كره ش��مالي برسد. اگر اين وضعيت 
ادامه پي��دا كند، هيچ وقت راه حل دوس��تانه يي براي 
مساله كره پيدا نمي شود.« ترامپ همچنين گفته كه 
از آغاز رياست جمهوري اش در زمينه اختلاف تجاري 
ب��ا چين كوتاه آمده با اين اميد كه رهبران جمهوري 
خلق چين با فش��ار آوردن بر كره شمالي، اين كشور 
را به كنار گذاش��تن برنامه هس��ته يي وادار كنند اما 
اميدها به اين همكاري هر روز كمتر و كمتر مي شود. 
دونال��د ترامپ تلويحا هش��دار داده ك��ه با توجه 
ب��ه اق��دام چي��ن در ف��روش نف��ت به كره ش��مالي 
ممكن اس��ت ش��كيبايي خود را به زودي از دس��ت 
بده��د. رييس جمهوري امريكا گفته اس��ت:»نفت به 
كره ش��مالي م��ي رود. قرار ما اين نب��ود! اگر به ما در 
مورد كره ش��مالي كمك نكنن��د من هم چيزي را كه 
هميش��ه گفته بودم، انجام خواهم داد. آنها)چيني ها( 
مجبورن��د كه به ما بيش��تر از گذش��ته كمك كنند. 
خطرهاي نامعلوم بس��ياري وجود دارد كه براي چين 

اصلا خوب نيست«.
دونال��د ترام��پ در جري��ان مب��ارزات انتخاب��ات 
رياس��ت جمهوري امريكا، ترامپ ب��ا متهم  كردن چين 
به تخط��ي از اصول تج��ارت آزاد گفته بود كه اش��باع 
بازاره��اي امريكا از كالاهاي چيني باعث ورشكس��تگي 
توليدكنندگان و بيكاري كارگران امريكايي ش��ده است 
و وعده داده بود در صورت پيروزي، اين وضعيت را تغيير 
خواهد داد؛ ام��ا تاكنون اقدامي جدي در محدود كردن 
واردات چين ي��ا اقدامات تلافي جويانه تجاري عليه اين 

كشور صورت نداده است. 
مناب��ع كره جنوبي نيز گفته اند كه از انتقال نفت از 
كشتي هاي چيني به كش��تي هاي كره شمالي تصاوير 
ماهواره ي��ي دارند يك منب��ع كره جنوبي در مصاحبه 

ب��ا س��ي ان ان گفته در م��وارد متعددي كش��تي هاي 
بعضي كش��ورها ازجمله چين در آب هاي بين المللي 
به كش��تي هاي كره ش��مالي نفت منتقل ك��رده و در 
مواردي هم از كش��تي هاي كره ش��مالي زغال س��نگ 
تحويل گرفته اند.  س��خنگوي وزارت خارجه چين در 
واكن��ش به اتهام هاي گفته، چنين موضع گيري هايي 

با واقعي��ت همخواني ندارد. هوا چ��ون اينگ جمعه 
در نشس��ت مطبوعاتي در پكن گفته اس��ت:»چين 
به ش��هروندان و ش��ركت ها اج��ازه نمي دهد، خلاف 
قطعنامه ه��اي ش��وراي امنيت عمل كنن��د و با هر 

اقدامي در اين راستا برخورد مي كند«.
مناقش��ه چين و امريكا بر سر رعايت قطعنامه هاي 

ش��وراي امنيت در ش��رايطي ادامه دارد ك��ه اين نهاد 
پنج ش��نبه نيز پهلوگرفتن 4 كشتي كره شمالي متهم 
به انتقال كالاهاي تحريم  ش��ده را در همه بنادر جهان 
ممنوع كرد. به  گفته برخي ديپلمات ها در سازمان ملل 
اين قطعنامه قرار بود برخي كشتي هاي متعلق به ديگر 
كشورها را نيز هدف قرار دهد اما با مخالفت چين تنها 

به اين 4 كش��تي محدود ش��د. برخي از كشتي هايي 
كه در فهرس��ت پيش��نهادي امريكا هس��تند با پرچم 
كشورهاي بليز، چين، هنگ كنگ، پالائو و پاناما حركت 
كرده اند. قطعنامه 239۷ ش��وراي امنيت سازمان ملل 
كه يك هفته پيش به تصويب رسيد، اجازه داده است تا 
كشتي هاي مظنون به شركت در فعاليت هاي غيرقانوني 
كره شمالي توسط ساير كشورها بازرسي و توقيف شوند.

 
 انتقاد مشاور امنيت ملي از رويكرد ترامپ

انتقاده��اي تن��د ترام��پ از چين در ش��رايطي 
خبرساز شده كه مشاور امنيت ملي رييس جمهوري 
اي��الات متحده گفته، رويك��رد غيرعادي ترامپ در 
مس��ائل داخلي و خارجي آس��ايش را از مش��اوران 
او س��لب كرده اس��ت. هربرت مك  مس��تر، مشاور 
امنيت ملي ترامپ به نيويورك تايمز گفته:»رويكرد 
غيرعادي ترامپ آسايش را از بسياري از ما ازجمله 

خود من سلب كرده است.«
مك مس��تر كه به عنوان فرمانده نظامي در عراق 
و افغانستان حضور داشته، سياست خارجي ترامپ 
را واقع گرايي عمل گرا توصيف و نظر منتقدان مبني 
ب��ر انزواگرا بودن آن را رد كرده اس��ت. مك مس��تر 
گفته اس��ت:»اجماع بر اين بوده كه دخالت خارجي 
بدون در نظر گرفتن ش��رايط مطلقا خوب است. اما 
مش��كلاتي در اين رابطه هس��ت كه هم به سختي 
قاب��ل حل اس��ت و هم مناف��ع كمي ب��راي مردم 
امري��كا دارد و مردم س��رمايه گذاري با خون و پول 

را توجيه پذير نمي دانند.«
گفته ش��ده، مش��اوران ترامپ و دست اندركاران 
وزارت خارجه ايالات متحده در مس��ائل بس��ياري 
ازجمله توافق آب وهواي��ي، ناتو، پيمان هاي تجارت 
آزاد، طرح صلح خاورميانه و توافق هسته يي با ايران 
ب��ا رييس جمهور ايالات متح��ده اختلاف دارند و او 
بدون توجه به نظرات آنان در اين باره تصميم گيري 
مي كن��د.« ترام��پ در تازه ترين م��ورد خلاف چند 
دهه سياس��ت روس��اي جمهور پيش از خود مبني 
بر خودداري از انتقال س��فارت امريكا در فلسطين 
اش��غالي به قدس، اين ش��هر را به عن��وان پايتخت 
اس��راييل به رس��ميت ش��ناخت و دس��تور انتقال 
س��فارت را صادر ك��رد، اقدامي كه ب��ا واكنش هاي 

گسترده در سطح بين المللي روبه رو شد.

دونالد ترامپ، رييس جمهوري امريكا از كاهش گسترده دماي هوا در شمال و شرق 
ايالات متحده براي زير س��وال بردن گرمايش زمين اس��تفاده كرده است. به گزارش 
بي بي سي، ترامپ در توييتر نوشته است:»در شرق امريكا ممكن است سردترين شب 
س��ال نو ثبت ش��ده در تاريخ را تجربه كنيم. ش��ايد بتوانيم براي گرم ش��دن اندكي 
از گرماي��ش زمين كه ق��رار بود برايش تريليون ها دلار از پول م��ا را- و نه پول ديگر 
كش��ورها را- صرف كنند، اس��تفاده كنيم. خودتان را بپوشانيد.« ترامپ و بسياري از 

جمهوري خواه��ان گرمايش زمين را باور ندارند و امريكا پس از به رياس��ت جمهوري 
رس��يدن ترامپ از پيمان آب وهوايي پاريس خارج شد. رييس جمهور امريكا فراخوان 
مقابله با گرم شدن اقليم كره زمين را حقه چيني ها براي آسيب زدن به صنايع امريكا 
مي داند. آسوشيتدپرس با انتقاد از توييت اخير ترامپ نوشته كه رييس جمهور امريكا 
ف��رق بي��ن اقليم و آب وهوا را نمي داند. آب وهوا به وضعي��ت جوي در طول يك دوره 
كوتاه تر اشاره دارد درحالي كه اقليم، نمايش طولاني تر از الگوهاي آب و هوايي است.

طعنه به گرمايش زمين
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پرونده8
   اختلال ارتباطات

بحران ديگري پس از زلزله
 ام��روزه ارتباطات و فناوري اطلاع��ات با توجه به افزايش 
جمعيت، ديگر از حالت يك خدمت لوكس خارج شده است؛ 
به ط��وري كه در مواق��ع بحراني مثل وقوع زلزل��ه، برقراري 
ارتباطات براي انجام هماهنگي هاي مربوط به مديريت بحران 

اهميتي كمتر از وجود ديگر تجهيزات ندارد. 
در چن��د زلزله اخير ك��ه يك مورد آن ه��م مربوط به 
شهر تهران بود؛ وسايل ارتباطي نخستين گزينه يي بود كه 
ش��هروندان بعد از رخداد زلزله به س��راغ آن رفتند. كسب 
اطلاع از وضعيت ديگر دوس��تان و اقوام و همچنين  اطلاع 
از چند و چون ماجرا و ش��دت خطر احتمالي از سايت هاي 
خبري اهمي��ت ارتباطات را دوچندان ك��رد؛ به طوري كه 
بخش زيادي از حجم ترافيك ش��بكه مخابراتي در ساعات 

بعد از زلزله مختل شده بود. 
از س��وي ديگر همين زيرساخت هاي ارتباطاتي مي توانند 
به عن��وان مجرايي اصلي براي ايج��اد هماهنگي هاي مربوط 
به كمك رس��اني عمل كنند. تصور كنيد ب��راي جلوگيري از 
تخريب يك س��د بتون��ي بعد از زلزله چقدر برق��راري ارتباط 
بين كارشناسان با مسوولان اجرايي سد مي تواند حياتي باشد؛ 
امري كه در صورتي كه از آن جلوگيري نشود، مي تواند باعث 

وقوع سيل و فاجعه يي ديگر براي شهر باشد. 
ايج��اد مراكز ارتباطي خارج از ش��بكه س��يمي مخابرات 
مي تواند يكي از اقداماتي باشد كه در راستاي مديريت بحران 
در حوزه وظايف مربوط به وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 
صورت گيرد. در همين راس��تا صادق بيگ پور، مشاور وزير و 
رييس كميته پدافن��د غيرعامل وزارت ارتباط��ات و فناوري 
اطلاعات با اش��اره به آزمايش بالن سيار مخابراتي در اربعين و 
زلزله كرمانشاه، تاكيد كرد: براساس دستور وزير ارتباطات اين 
بالن براي تمام اس��تان هاي كشور تهيه مي شود كه در مواقع 

بحران به ايجاد ارتباطات پايدار كمك كند. 
رييس كميته پدافند غيرعامل وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات از تصويب پيشنهاد وزارت ارتباطات براي استفاده از 
ظرفيت دولت الكترونيك و بانك ه��اي اطلاعاتي براي توزيع 
عادلانه و مناسب نيازمندي هاي حياتي مردم در مواقع بحران 
خبر داد و گفت: مهم ترين مشكلاتي كه در حوزه ارتباطات در 
اين مواقع ايجاد مي ش��ود، ترافيك شديد ارتباطي و وابستگي 
بس��يار شبكه زيرس��اختي ارتباطات به برق است.  با توجه به 
اينكه سال هاي بسياري است كه در اين حوزه صحبت مي شود 
و برنامه و مانور اجرا مي كنيم اما در زمان حادثه آمادگي نداريم 
و غافلگير مي شويم كه به هيچ عنوان قابل قبول نيست؛ برخي 
از تجهيزات و امكانات يا فرسوده بودند يا قابليت تحمل شوك 

حادثه را نداشتند. 
بيك پور، ايج��اد و پايداري ارتباطات عم��وم مردم را قدم 
بعدي در مواقع بحران در حوزه ارتباطات دانست و افزود: ايجاد 
اين ارتباطات موجب آرامش و بار مثبت در جامعه مي شود و 
در صورت عدم ايجاد اين ارتباطات همه دچار چالش و مشكل 
مي ش��وند.  وي به اهدافي كه در اين حوزه براي مواقع بحران 
ترسيم شده، اشاره كرد و افزود: نخستين هدف عدم اختلال و 
پايداري ارتباطات در حوادث اس��ت بطوري كه به هيچ عنوان 
قابل پذيرش نيس��ت كه ارتباطات در حادثه يي دچار اختلال 
ش��ود.  اما در بخش ارتباطات، بايد به ش��ناخت  نقش الگوي 
ارتباط��ات در كنش و واكنش هاي  سيس��تماتيك  توجه كرد 
وگرنه تصميم ها در مواقع اضطراري تنها آزمون  و خطا خواهند 
بود؛ كه با توجه به  تنگي زمان و همچنين تهديد و غافلگيري، 
جايي براي آزمون و خطا باقي نمي گذارد. در زمان بروز حوادث 
غيرمترقبه و به ويژه زلزله لازم است تا به پيروي از »الگوهاي 
ارتباطي« به آگاهي رس��اني ميان س��تادهاي مديريت بحران، 
رسانه ها، مسوولان، مردم و آسيب ديدگان توجه بيشتري شود 

تا شاهد آسيب هاي كمتري از پيامدهاي زلزله باشيم.  
ارتباط پيوس��ته سازمان با رسانه ها، نيازمند داشتن برنامه 
كامل س��ازماني اس��ت كه مي تواند در برگيرنده س��خنگوي 
سرشناس ۲۴س��اعته، كمك به رس��انه ها براي دسترسي به 
محل رويداد، پوش��يده نگه نداش��تن واقعيت   ها و حقايق براي 
جلوگيري از ايجاد شايعه در بين مردم، آگاهي رساني همگاني 
در مورد كارهاي انجام ش��ده باش��د.  با توجه به سخت بودن 
كنترل جمعيت شهرهايي بزرگ در مواقعي مانند وقوع زلزله- 
خواه شديد يا خفيف- استفاده از رسانه، فناوري هاي اطلاعاتي 
و ابزارهاي پرش��تاب، انتقال پيام و اعتماد به شهروندان همراه 
با مديريت درس��ت و بني��ادي و نيز تربيت نيروهاي حرفه يي 
خبري مي تواند از ابزارهاي پايه مديريت بحران به شمار  آيد. 

رس��انه ها با توجه به تاثيرشان بر افكارعمومي و همچنين 
كاركردهاشان در قلمرو آگاهي رساني، مي توانند ابزاري بنيادي 
براي كنترل يا گس��ترش بحران باش��ند. بهتر اس��ت در كنار 
راه اندازي س��تادهاي ويژه مديريت بحران به آموزش و تجهيز 
گروه هاي رس��انه يي و خبرنگاري براي پوشش كامل اخبار در 
زمان بحران و جلوگيري از س��خن پراكني ها هم توجه جدي 
ش��ود. اين مس��اله در وهله اول نيازمند فراهم آوردن امكانات 

زيرساختي ارتباطاتي است. 
در اي��ن زمينه علي گرانمايه پور، اس��تاد ارتباطات با بيان 
اينكه هر چه مردم نس��بت به رسانه ها اعتماد بيشتري داشته 
باشند، قطعا در ايجاد آرامش آنها نقش بسياري خواهند داشت 
گفته اس��ت: مس��اله اين اس��ت كه چرا مردم در زمان بحران 
س��يل، زلزله، توفان دچار به هم ريختگ��ي ذهني و اضطراب 
مي شوند؟ به دليل اينكه اگر مطالبي كه رسانه رسمي منتشر 
مي كند با آنچه رسانه غيررس��مي مي گويد، متناقض باشد و 
اعتماد مردم هم به رس��انه غيررس��مي بيش��تر باشد، باعث 
مي ش��ود كه كنترل بحران مس��وولان از طريق رسانه رسمي 
سخت تر شود. همچنين بخشي از اعتماد مردم به رسانه ها به 
اين مساله بستگي دارد كه قبل از هر حادثه طبيعي چه ميزان 
به مردم آموزش داده اند و آنها را آماده بحران كرده اند.  سيستم 
مخابراتي كش��ور امكان فراهم آوري زيرس��اخت ها و ظرفيت 
چند برابري در ترافيك تلفن هاي همراه را دارد اما چون زلزله 
قابل پيش بيني نيست انجام اين كارها هزينه بر است. به نظر 
مي رس��د حالا كه عزم وزارت ارتباط��ات براي ايجاد بالن هاي 
ارتباطاتي در همه ش��هرها براي مواقع اضطراري جدي است؛ 
داشتن برنامه هاي رس��انه يي و ارتباطاتي براي مواقع بحراني 
و مخصوص��ا وقوع زلزله براي كنترل و مديريت افكار عمومي 
ضروري باشد. در همين زلزله اخير تهران)۲۹ آذر۱۳۹۶( تنها 
انتش��ار يك خب��ر از رييس مركز لرزه نگاري كش��ور با عنوان 
»احتم��ال پيش لرزه ب��ودن زلزل��ه رخ داده و در پيش بودن 
زلزله يي بزرگ تر« در رس��انه ها كافي بود تا سيل خودروهاي 
شهروندان در خيابان ها و پمپ بنزين ها روانه شود.  در همين 
راستا جلس��ه كارگروه ارتباطات و فناوري اطلاعات مديريت 
بحران كشور اخيرا با حضور مديران اپراتورهاي ارتباطي برگزار 
و در اين جلسه وضعيت موجود اپراتورها، ميزان آمادگي شبكه 
ارتباطي كشور در شرايط بحران و راهكارهاي افزايش آمادگي 
بررسي شد.  براساس اين گزارش افزايش پايداري شبكه هاي 
موجود، ايجاد شبكه راديو ترانك عمومي در سطح شهر تهران، 
برقراري رومينگ بين اپراتورها، شناس��ايي سايت هاي پايدار 
اپراتورها در س��طح ش��هر تهران و تدوين دستورالعمل نحوه 
اقدام در شرايط بحران از موضوعاتي بود كه در جلسه كارگروه 
ارتباطات و فناوري اطلاعات مديريت بحران كشور درباره آن 

تبادل نظر و تصميم گيري انجام شد. 

گزارش

معرفي نظام بانكي اقتصاد قدرتمند اروپا و مقايسه آن با ايران

ضرورت تقويت همكاري هاي بانكي ايران و آلمان
  زهي�ل چايچي نصرتي| س�يد ميث�م جليلي|

سيد صهيب مدني تنكابني |

 معرفي كشور آلمان
از  يك��ي  آلم��ان  ف��درال  جمه��وري  كش��ور 
قدرتمند تري��ن كش��ور هاي دنيا اس��ت و در طول 
زمان همواره روند توليد ناخالص داخلي اين كشور 
صعودي بوده و بر اساس پيش بيني هاي انجام شده، 
اين رون��د صعودي باقي خواهد مان��د، بعلاوه روند 
تورم نيز طي س��ال هاي اخير در مجموع نزولي بود 

است. 
ب��الا ب��ودن مهارت ني��روي كار و س��طح بالاي 
خلاقيت آنها آلمان را در زمره يكي از قدرتمند ترين 
كشور هاي جهان از لحاظ اقتصادي قرار داده است. 
7۱ درصد از توليد ناخالص داخلي اين كشور مربوط 
به بخش خدمات، ۲8 درصد آن بواسطه فعاليت هاي 
صنعت��ي اس��ت و ۱ درصد مابق��ي ني��ز مربوط به 
توليدات كش��اورزي اين كشور اس��ت. اين كشور با 
دارا ب��ودن پايين ترين نرخ بي��كاري در بين اعضاي 
اتحاديه اروپا، بر اساس آمار OECD بالاترين نرخ 
بهره وري نيروي كار در جهان را دارااس��ت. ش��هر 
فرانكف��ورت يكي از بزرگ ترين ش��هرهاي آلمان به 
عنوان بزرگ ترين مركز مالي اروپا نام گرفته و البته 
مقر بانك مركزي اروپا نيز در اين ش��هر واقع شده 

است. 

 ساختار نظام بانكي آلمان
فعاليت ه��اي بانكي در آلمان به ق��رن پانزدهم 
ميلادي باز مي گردد؛ ب��رن برگ قديمي ترين بانك 
آلماني است كه توس��ط برادران برن برگ در سال 
۱۹50 تاس��يس شده است. در حالي كه تا پيش از 
قرن نوزدهم بانك هاي خصوصي در آلمان بيش��تر 
داراي مالكي��ت خانوادگ��ي بودند، اين س��اختار در 
اواي��ل قرن نوزدهم دچار تغييرات گرديد و در واقع 
نظام بانكي فعلي آلمان كه مبتني بر سه طبقه مجزا 
براي بانك ها است، از آن زمان شروع به شكل گيري 
نم��ود. اين تغيي��رات در ابت��دا منتج به تش��كيل 
گروه هايي با نام ه��اي، بانك خصوصي كه اصطلاحاً 
بانك هاي بزرگ ناميده مي ش��دند، بانك هاي تحت 

نظارت دولت و بانك هاي تعاوني گرديد. 
بحران مالي بزرگ سال ۱۹۳0 ميلادي منجر به 
نگارش نخستين قانون بانكي آلمان در سال ۱۹۳۴ 
ميلادي گرديد. اين قانون مقررات نظارتي يكساني 
را براي هر سه گروه از بانك ها، اعمال مي نمود. پس 
از هم��ه اين اتفاقات، در حال حاضر بانك هاي فعال 
در نظ��ام بانكي آلمان، در س��ه گروه مجزاي زير به 

فعاليت هاي خود ادامه مي دهند: 
• بانك هاي تجاري خصوصي

• بانك هاي پس انداز محور
• بانك هاي تعاوني

در ج��داول زير رون��د توس��عه يي در بانك هاي 
آلمان از نظر تعداد بانك و شعب و سهم هركدام از 

گروه هاي فوق، آورده شده است: 

با توجه به جميع جهات، به نظر مي رس��د نظام بانكي 
آلمان از نظر نوع طبقه بندي بانك ها، بين نظام هاي بانكي 
پيشرفته دنيا منحصر به فرد است و تنها نظام بانكي اتريش 

اس��ت كه شباهت هاي مختصري به اين نظام بانكي دارد.   
با مقايسه آمار و اطلاعات سه گروه فوق مي توان مشاهده 
كرد كه، اولاً نرخ هزين��ه – درآمد در بانك هاي تعاوني و 
پس انداز محور از بانك هاي بزرگ تجاري پايين تر اس��ت، 
ثاني��اً ميانگين بازده حقوق صاحبان س��هام در بانك هاي 
تعاوني و پس انداز محور بسيار باثبات تر و بالاتر از بانك هاي 
بزرگ تجاري است، ثالثاً حاشيه سود براي تمامي بانك ها 
هم��واره در حال كاهش بوده اس��ت ول��ي در تمامي اين 
سال ها، ميانگين حاشيه س��ود براي بانك هايي كه منابع 
تامين مالي اصلي آنها از منابع داخلي و محلي بوده است، 

نسبت به بانك هاي بزرگ بيشتر بوده است. 
نه تنها اطلاعات و نس��بت هاي استاندارد مالي نتيجه 
مي گي��رد كه كارايي بانك هاي تعاون��ي و پس انداز محور 
بيشتر از بانك هاي تجاري بزرگ است، شيوه هاي تجزيه و 
تحليل صنايع مختلف نيز منتج به اين مي شوند كه حداقل 
تا قبل از بحران س��ال ۲007 مي��لادي اين نتيجه گيري 
معتبر است.  بانك فدرال آلمان، بانك مركزي اين كشور 
است كه بخش��ي از سيستم بانك مركزي اروپا است. اين 
بانك در س��ال ۱۹57 ميلادي افتت��اح گرديد. مقر اصلي 
آن ش��هر فرانكفورت است. اين بانك همچنين در ۹ شهر 
مختلف آلمان ادارات منطقه يي دارد و در كل آلمان داراي 
۳5 ش��عبه اس��ت. با توجه به ق��درت و بزرگي، اين بانك 

تاثرگذارترين عضو در سيستم بانك مركزي اروپا است. 

 نظام بانكي آلمان به عنوان عضوي از 
نظام مالي آلمان

يكي از مش��خصه هاي اقتصاد سياس��ي كشور آلمان 
بع��د از جنگ، سيس��تم مالي بانك محور آن اس��ت. در 
دهه ۱۹80سيستم مالي بانك محور از مقبوليت زيادي 

نسبت به سيستم مالي بازار محور برخوردار شده بود، از 
عوامل اين مقبوليت توانايي مالي بانك ها در تهيه سرمايه 
دايمي براي صنايع بود؛ بطوري كه بس��ياري از محققان 

و سياس��تمداران در امريكا و انگلستان از اين سيستم به 
عنوان تسكيني براي كاهش رشد بخش صنعتي خود ياد 
مي كردند. سياست هاي عمومي اغلب در دو گونه مطلق 
ليبرال و غيرليبرال دسته بندي مي شوند )كه نظام ليبرال 
به سيستم مالي بازار محور و نظام غيرليبرال به سيستم 
مال��ي بانك محور منجر مي ش��ود(، اما آلم��ان به دنبال 
تركيب بهينه و مناس��بي از اين دو براي تدوين مقررات 
مالي بود. به نظر مي رس��د كه نهادهاي آلمان از قابليت 
انطباق بيشتري با مقررات اقتصاد آزاد برخوردار باشند. از 
اين رو، اصلاحات مالي در آلمان در شكل قانون حمايت 

از بازار اتفاق افتاده بود. 
آلمان ساختار صنعتي با تمركز بر توليد و درصد بالاي 
SMEها دارد، براي مثال ش��ركت هاي با كمتر از 500 
كارگر در اين كش��ور ۶5 درصد از اشتغال را تشكيل داده 
است، اما در كشورهايي مانند امريكا و انگليس اين بخش 
حدود يك سوم از اشتغال را به خود اختصاص داده است. 
در زمان رش��د خيره كننده اقتصاد اين كش��ور در دوره 
بازسازي بعد از جنگ، صنايع كليدي از طريق وام بانكي 
تامين مالي مي ش��دند و اين كشور داراي سطح نابرابري 
درآمدي پايين و پس اندازهاي بالا بود. در دهه هاي اول 
بعد از جنگ جهاني، آلمان كسري بودجه زيادي داشت، 
بنابراين امكان انتشار اوراق قرضه دولتي در بازار سرمايه 

بسيار ناچيز بود. 
بنيادهاي اجتماعي سيس��تم مال��ي بانك محور اين 
كشور با فش��ارهايي مواجه شدند كه باعث تغيير الگوي 
تامين مالي براي ش��ركت هاي بزرگ از اوايل دهه هفتاد 
گرديد. در اين زمان تقاضا براي تامين مالي از منابع خارج 
شركت بطور كلي شروع به تغيير كرد و بنگاه هاي بزرگ 
بيشتر قادر شدند تا منابع مالي ارزان قيمت تر از وام بانكي 

را دريافت كنند. بنابراين شركت هاي بزرگي كه به سمت 
كاهش بدهي هاي خود حركت مي كردند، حاميان اصلي 
تامين مالي از طريق بازار شدند. در مقابل SMEها بيشتر 

به تامين مالي از طريق بانك وابسته بودند. 
تغيير اساس��ي ديگ��ر، تغيير در الگ��وي تامين مالي 
بخش دولت��ي بود. در حالي كه بدهي هاي بخش دولتي 
در دوران بعد از جنگ پايين و اساس��اً از طريق سيستم 
بانكي مديريت مي شد، دولت در اين كشور اوراق بدهي 
زيادي منتشر مي كرد. تامين مالي دولتي آلمان در دهه 
80 ميلادي تا حدودي كنترل ش��ده بود، اما از اين دهه 
ب��ه بعد دولت حجم زيادي از بدهي جهت كمك به يك 
شكل كردن تامين مالي منتشر كرد. به نظر مي رسد در 
حال حاضر كشور آلمان تمايل زيادي دارد كه از سيستم 

بانك محور به سمت سيستم بازار محور حركت كند. 

 ويژگي هاي متمايز نظام بانكي آلمان
پيش از اين بيان گرديد كه نظام بانكي آلمان به دليل 
شيوه طبقه بندي بانك ها در آن، ذاتا ويژگي هاي خاصي 
دارد كه آن را از س��اير نظام هاي بانكي كش��ورها متمايز 

مي كند. مهم ترين اين خصايص عبارتند از: 
۱- تنها اقليت كوچكي از بانك هاي آلماني كه مجموع 
دارايي هاي آنها حتي به نصف دارايي هاي ساير بانك هاي 
آلماني نمي رسد، كاملًا خصوصي و منحصراً به فكر كسب 
حداكثر سود هستند، ساير بانك ها شامل بانك هاي تحت 
كنترل دولت و بانك هاي تعاوني وظيفه اصلي پشتيباني 
از اقتصاده��اي محلي و منطقه يي و حتي ملي را دارند و 
اهداف س��ودآوري آنها با محدوديت قانوني مواجه است. 
به دليل اينك��ه اين ديدگاه منجر ب��ه تاثيرات منفي بر 
س��ودآوري اين گروه از بانك ها مي گردد، موضوعي است 

كه همواره بحث بر سر آن وجود دارد. 
۲- يكي از پيامدهاي مثبت اين محدوديت در كسب 
سود، ثبات نظام بانكي آلمان است، بطوري كه، تا قبل از 
بحران جهاني مالي سال ۲007 ميلادي، سيستم بانكي 
آلمان تنها نظام بانكي بين كشورهاي صنعتي است كه 

بعد از جنگ جهاني دوم دچار بحران بزرگي نگرديد. 
۳- در ح��ال حاضر بانك ه��اي تعاون��ي و پس انداز 
محلي به اصلي تحت عنوان اصل منطقه يي پيوس��ته اند 
كه مي گوي��د بانك هاي محلي موج��ود در يك منطقه 
نباي��د با يكديگر به رقابت بپردازند، هرچند با وجود اين 
محدوديت در رقابت درون گروهي، هنوز س��طح اينگونه 

رقابت ها بسيار بالا است. 
۴- البته به نظر مي رسد ميزان سودآوري پايين اين 
گروه از بانك ها نسبت به اس��تانداردهاي بين المللي، به 

دليل سطح بالاي رقابت هاي درون گروهي آنها نيست. 
5- حداق��ل اگر بانك هاي تعاوني و پس انداز محور را 
به عنوان يك موسسه در نظر بگيريم، سطح تمركز بانكي 

نيز در مقايسه با استانداردهاي بين المللي پايين است. 
۶- ب��ه دليل اينكه تقريباً تمام��ي بانك هاي آلماني 
جهاني هستند، حتماً بايد حداقل بعضي از خدماتي كه 
در گروه بانك هاي تجاري و س��رمايه گذاري طبقه بندي 
مي شوند را به مشتريان خود ارائه نمايند. براساس مدل 
بانكداري جهاني، عمليات بانك هاي آلماني مي بايس��ت 
مطابق با قوانين بانكي آلمان باشد و علاوه بر اين انتظارات 
مش��تريان خود را در جهت ارائه خدمات بانكي برآورده 

سازد. 
7- به دليل اينكه همواره از گذش��ته تا حداقل چند 
س��ال پيش، ارتب��اط نزديكي بين بانك ه��اي اصطلاحاً 
خانوادگي و مش��تريان بزرگ آنها وجود داش��ته اس��ت، 
همين ارتباط نزدي��ك در حال حاضر نيز بين بانك ها و 
مش��تريان در بازار خدمات بانكي به ش��ركت هاي بزرگ 
وجود دارد. البت��ه در حال حاضر خيلي از اين ارتباطات 
س��نتي بين بانك هاي خانوادگي و مشتريانش��ان از بين 
رفته اس��ت ولي با اين وجود هنوز هم داش��تن اينگونه 
ارتباط��ات بس��يار بااهميت اس��ت. امروزه بس��ياري از 
ش��ركت هاي بزرگ و متوسط براي خود بانك خانوادگي 
يا ي��ك بانك اصلي دارند و اين موضوع دليلي ش��ده بر 
اينكه بانك هاي تعاوني و پس انداز محور اغلب بيش��تر از 

بانك هاي خصوصي بزرگ مورد استفاده قرار مي گيرند. 
8- بطور س��نتي مي��زان حضور بانك ه��اي خارجي 
در آلمان بس��يار محدود است. بر طبق مختصاتي كه از 
بانك هاي آلماني تا اينجا ذكر گرديد، غير منتظره نيست 
ك��ه بانك هاي خارجي به جز ش��يوه خري��د يك بانك 
آلماني، تمايلي نداشته باش��ند كه به گونه ديگري وارد 

بازار آلمان بشوند. 

 بانكداري اسلامي در آلمان
نخس��تين اقداماتي كه در راستاي بانكداري اسلامي 
در كش��ور آلمان صورت پذيرفت، انتشار صكوك توسط 
مقامات ايالت ساكسونس��ي – آن هال��ت به ميزان ۱00 
ميليون يورو در س��ال ۲00۴ بود. علاوه بر اين، تعدادي 
از بانك هاي آلماني طي س��ال هاي اخير مبادرت به ارائه 
خدمات بانكداري اس��لامي به شركت ها ورزيده اند كه از 
جمله آنها مي توان به صندوق اس��لامي نور دويچه بانك 
اش��اره كرد. در كش��ور آلمان تا چند سال اخير توجهي 
به بانكداري خرد نش��ده بود و اي��ن در حالي بود كه به 

عنوان نمونه در انگلس��تان )به عنوان رقيب اصلي آلمان 
از لحاظ اقتصادي( 5 بانك كاملًا اس��لامي مدت ها است 
كه خدمات موصوف را به مشتريان ارائه مي نمايند. البته 
خاطرنشان مي سازد كه دويچه بانك خدمات خاصي را به 
نژاد ترك ارائه مي دهد كه بس��يار هم موفق بوده اما اين 

خدمات مطابق با اصول اسلامي نيستند. 
در ح��ال حاضر در كش��ور آلمان تنها بان��ك تماماً 
اسلامي، كي- تي بانك است. اين بانك وابسته به كويت 
ترك بانك، بزرگ ترين بانك تركيه يي اس��ت. ۶۲ درصد 
سهام اين بانك متعلق به خانه مالي كويت است و بر اين 
اس��اس مي توان اذعان نمود كه مالكيت اصلي اين بانك 
كويتي است. اين مجموعه فعاليت خود را سال ۲0۱0 در 
شهر مانهايم آلمان آغاز نمود و به عنوان شعبه يي از بانك 
مادر، تمامي خدمات بانك��ي را ارائه مي نمود. به عبارت 
ديگر اين مجموعه به يك بانك اسلامي منتسب بود اما 
شيوه بانكداري آن تماماً اسلامي نبود. پس از بررسي هاي 
متعدد و جذاب دريافتن بازار آلمان و اروپا براي استقرار 
بانكي اسلامي و همچنين نبود ممنوعيت هاي قانوني در 
اين كشور، سر انجام اين مجموعه در سال ۲0۱۲ تصميم 
گرفت بانكي منطبق با اصول شريعت و بانكداري اسلامي 
را در آلمان ايجاد نمايد كه اين تصميم در اواس��ط سال 
۲0۱5 بالفعل شد و نخستين بانك كاملًا اسلامي توسط 
گروه مالي كويت ترك در شهر فرانكفورت آلمان افتتاح 
گرديد. اين بانك نخس��تين بانكي است كه مجوز كامل 
اخذ س��پرده و ارائه ابزارهاي مالي و اعتباري بر اس��اس 

قوانين اسلامي را در كشور آلمان دارد. 
كوي��ت ترك بانك ب��ه عنوان تنها مظه��ر بانكداري 
اس��لامي در كش��ور آلمان در نظ��ر دارد در س��ال هاي 
آتي علاوه بر گسترش ش��عب در ساير شهر هاي آلمان، 
س��رمايه گذاري هاي چند گانه يي را انجام دهد و س��بد 
محص��ولات مالي خ��ود را در چارچوب قوانين اس��لام 

گسترش دهد. 

 مقررات و دستورالعمل هاي صنفي در سيستم 
بانكداري آلمان

نظ��ام قب��ل از س��رمايه داري محدوديت هايي را بر 
فعاليت ه��اي مالي از قبيل محدوديت ه��اي رباخواري و 
محدودي��ت در خص��وص انواع بدهي ه��اي بنگاه اعمال 
مي كرد. اين محدوديت ه��ا با نگرش عدم مداخله دولت 
در امور اقتصادي اعمال مي ش��د با اين وضع يك چنين 
فعاليتي در قرن نوزدهم براي توسعه بازارهاي مالي مهم 
بود. اين نوع نگاه به توسعه سيستم مالي با آشفتگي هايي 
ك��ه ركود بزرگ را در ده��ه ۱۹۳0 ميلادي به اوج خود 
رس��اند، همراه بود. شدت بحران مالي يكي از مهم ترين 
فاكتورهاي��ي بود كه نگ��رش جايگزيني ع��دم مداخله 
دول��ت در امور اقتصادي با رژيم ه��اي مقرراتي و قانوني 
مداخله گرايانه را تشديد كرد. قبل از بحران سال ۱۹۳۱ 
مي��لادي مقررات سيس��تم مالي آلمان ب��ا نگرش عدم 
مداخله دولت در اين سيستم تعريف شده بود. در مواجهه 
با بحران بانكداري سال ۱۹۳۱، كه تحت تاثير مشكلات 
مربوط به س��قوط شديد سهام در امريكا بود، تعدادي از 
بانك هاي بزرگ ملي ش��دند و رژيم قانونگذاري صنفي 
پايه گذاري ش��د. مقررات اصلي رژيم قانونگذاري صنفي 
در زم��ان جن��گ نيز ثابت باقي مان��د و در دوران بعد از 
جنگ جهاني دوم دوباره بنا نهاده شد. اين مقررات شامل: 
مقررات صنفي بر نرخ هاي بهره در خصوص سپرده هاي 
بانك��ي و نرخ كارم��زد خدمات پايه، كفايت س��رمايه و 
الزامات و معيارهاي نقدينگي، تعريف مميزي بدهي هاي 
بانكي با مشاركت انجمن هاي بانك هاي دولتي و تعاوني ها 
و همچني��ن محدوديت ه��اي ورود و خ��روج به صنعت 
بانك��داري بود. اگرچ��ه دولت تعهد كاملي به ب��ازار آزاد 
س��رمايه داشت، اما در حقيقت سياست دولت از سرعت 
توس��عه اين بازارها به عنوان منبع تامين مالي بلندمدت 
براي صنعت كاست. كميته صنفي اوراق قرضه عملًا تقدم 
آش��كاري بين اوراق قرضه بانك ها و دولت در مقايسه با 
اوراق قرضه بخش صنعت جهت انتش��ار در بازار سرمايه 
اعمال مي كرد. در نتيجه منابع مالي خارج از دارايي هاي 
بنگاه ها براي بخش صنعت تقريباً به وسيله وام هاي بانكي 
به جاي انتشار سهام و اوراق قرضه تامين مي شد. مشخصه 
ديگر مقررات مالي آلمان، بزرگي بخش بانكداري دولتي 
در سيس��تم مالي اين كشور بود. بخش بانكداري دولتي 
تقريبا نيمي از دارايي هاي سيستم بانكي آلمان را تشكيل 
مي داد. طبق قانون اين بانك ها براي كمك به گروه هاي 
كم درآمد و ارتقاي توس��عه منطقه يي مورد حمايت قرار 
مي گرفتند. كمت��ر از ۲0 درصد از دارايي هاي سيس��تم 
بانكداري براي بخش تعاوني هاي اعتباري كه هدفش��ان 
حمايت از كسب و كارها و حرفه هاي كوچك به حساب 
مي آيد، تخصيص داده مي شد. ديگر ويژگي سيستم مالي 
بعد از جنگ آلمان، حركت سياست هاي مالي به سمت 
ن��رخ ارز پايين جهت ارتقاي صادرات بود. به اس��تثناي 
سياست مالي كه به سمت تثبيت قيمت هاي اوايل دهه 
۳0 حركت كرد، رژيم قانونگذاري مالي در دهه 80 بدون 
تغيي��ر باقي ماند. تعداد محدودي از اصلاحات كوچك با 
هدف مقررات زدايي به وسيله دولت ليبرال- محافظه كار 
در اوايل دهه ۹0 به اجرا گذاش��ته ش��د كه اثرات خيلي 
ناچيزي داش��ت. اين اصلاحات ش��امل ح��ذف ماليات 
مبادله اوراق مش��تقه، ايجاد بازار فرابورس و... مي ش��د. 
مهم تري��ن دليل براي اين اصلاح��ات تغيير در نرخ هاي 
 Gorßbanken بانك ه��اي خصوصي ب��زرگ مانن��د
بود. با وجود معرفي ش��كل جدي��دي از بانكداري به نام 
بانك��داري جهاني، در دوران بع��د از جنگ تصويري كه 
بانك هاي خصوصي بزرگ از فعاليت خود داشتند هنوز 
تصوي��ر س��پرده پذيري و دادن اعتبار به مش��تريان بود. 
در اي��ن دوران هن��وز مردم به عن��وان قرض دهندگان و 
مش��تريان اصلي بانك ها شناخته مي شدند. اين بانك ها 
به ويژه بانك Deutsche و بانك Dresdner ش��روع 
به تطبيق خودش��ان به صورت بانك هاي سرمايه گذاري 
)تامين س��رمايه( امريكايي كردند و تغيير فعاليت خود 
از بانك��داري تجاري آن زمان را ش��روع كردند. در دهه 
80 ميلادي فعاليت هاي انجام شده به وسيله بانك هاي 
آلماني در بسياري از مراكز مالي بين المللي )بالاخص از 
طريق تملك بانك هاي سرمايه گذاري امريكا و انگليس( 
افزايش يافت. اين بانك ها نياز ديدند تا پايه داخلي قوي 
در جه��ت تبديل ش��دن به بازيگران جهان��ي در عرصه 

بانكداري سرمايه گذاري داشته باشند.
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جدول 2: سهم گروه هاي بانك ها در بازار بانكي از سال 2000 الي 2014
سپرده ها و قرض ها)درصد(وام ها )درصد(جمع دارايی ها)درصد(

۲000۲0۱۴۲000۲0۱۴۲000۲0۱۴

۲8۳۹۲۶۲8۲۶۳۶بانك های تجاری خصوصی

۱۶۲5۱5۱۲۱۴۱5بانك های بزرگ

۱0۱۱۱0۱5۱۲۱7بانك های منطقه ای و ساير بانك ها

۲۳۱۱0۴شعب بانك های خارجی

۳5۲8۳5۳۶۳۹۳۴بانك های پس انداز محور

۱5۱۴۱۹۲۲۲۶۲5بانك های پس انداز محور

۲0۱۴۱۶۱۴۱۳۹بانك های منطقه ای

۱۲۱۴۱۲۱۶۱8۱8بانك های تعاونی

۹۱0۱۱۱5۱7۱7بانك های تعاونی

۳۴۱۱۱۱مؤسسات مركزی

۲5۱۹۲7۲0۱7۱۲ساير بانك ها

۱۴8.۶85۳.7۴7۹.۳۹0۱.۳۲۶۱.۲۳۳۹.۳تمام بانك )ميليارد يورو(

جدول 1: تعداد بانك هاي آلمان و شعبه هاي آنها از سال 2002 الي 2014

شعبمؤسسات

2000201420002014

سهم)درصد(تعدادسهم)درصد(تعدادسهم)درصد(تعدادسهم)درصد( تعداد
۲۹۴۱0.7۲۹۶۱۶.۲۶5۲0۱5.۱۹۹55۲8.۲بانك های تجاری خصوصی

۴0.۱۴0.۲۲87۳۶.۶7۴۴۳۲۱.۱بانك های بزرگ

۲007.۳۱77۹.7۳5۶78.۲۲۳۶۴۶.7بانك های منطقه ای و ساير بانك ها

۹0۳.۳۱۱5۶.۳800.۲۱۴80.۴شعب بانك های خارجی

575۲۱۴۲5۲۳.۲۱75۳0۴0.5۱۲۳۶8۳5بانك های پس انداز محور

5۶۲۲0.5۴۱۶۲۲.7۱۶8۹۲۳۹۱۱۹5۱۳۳.۹بانك های پس انداز محور

۱۳0.5۹0.5۶۳8۱.5۴۱7۱.۱بانك های منطقه ای

۱7۹۶۶5.5۱05۲57.5۱5۳57۳5.5۱۱۲80۳۲بانك های تعاونی

۱7۹۲۶5.۴۱05057.۴۱5۳۳۲۳5.۴۱۱۲۶۹۳۱.۹بانك های تعاونی

۴0.۱۲0.۱۲50.۱۱۱0.۱مؤسسات مركزی

75۲.757۳.۱۳887۹۱۶۹۱۴.8ساير بانك ها

۳۱۱.۱۱70.۹۱۹۲0.۴۴80.۱مؤسسات اعتباری

۳۱۱.۱۲۱۱.۲۳۶778.5۱۶۱۹۴.۶مؤسسات ساختمان

۱۳0.5۱۹۱۱80.۱۲۴0.۱بانك های با وظايف تخصصی

۲7۴0۱00۱8۳0۱00۴۳۲۹۴۱00۳5۲۹۴۱00همه بانك ها 
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دو واحد صنعتي و معدني »توسعه ملي« و »اپال پارسيان« با حضور جهانگيري افتتاح شد

معماري دولت در توسعه زنجيره فولاد 
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تطابق سيس��تم مالي داخلي با سيس��تم مالي امريكا 
گام��ي جدي براي قدرتمند ك��ردن اين پايه بود. با تثبيت 
الگوي قانونگذاري صنفي، انجمن ملي بانك هاي خصوصي 
)Banken deutscher Bundesverband( هداي��ت 
پيش��نهادهاي سياس��تي را بر عهده گرفت. نقش دولت به 
عنوان يكي از نهادهاي س��ازمان دهنده فرآيند قانونگذاري 
ب��ود كه فرآيند مذاك��رات را هدايت مي كرد و پيش نويس 
اوليه و نسخه نهايي قوانين را تهيه مي كرد. از مهم ترين اين 
قوانين كه در دهه 80 تهيه ش��د مي توان به قوانين ارتقاي 
بازار مالي دوم و س��وم و قانون كنترل و شفافيت اطلاعاتي 
در بنگاه ها اشاره كرد. قانون توسعه بازار مالي ثانويه )1994( 
مهم ترين گام به سمت تدوين مقررات به شكل امريكايي در 
بازار س��رمايه بود. اين قانون يك نهاد قانونگذاري مستقلي 
 SEC براي سياس��ت گذاري بازارهاي مالي مشابه با كميته
امريكا را تاس��يس كرد. همچنين طبق اين قانون بازار پول 
اجازه يافت تا تامين مالي Bundesbank را بعد از سقوط 
جاي��گاه اي��ن اوراق انجام دهد و همچني��ن قانون فعاليت 
صندوق هاي س��رمايه گذاري خطرپذير رانيز گسترش داد. 
سومين قانون ارتقاي بازارهاي مالي )1997( قانون افزايش 
تع��داد صندوق هاي مجاز س��رمايه گذاري مش��ترك بود، 
بانك هاي بزرگ فعاليت هاي صندوق هاي س��رمايه گذاري 
خ��ود را افزاي��ش دادند، بطوري كه اين ح��وزه از فعاليت، 
حوزه يي س��ودده در آلمان محسوب مي ش��د. تغيير مهم 
بين پيش نويس اوليه و نس��خه نهاي��ي اين قانون، مربوط 
به معافيت هاي مالياتي براي طرح هاي پس انداز بازنشستگي 
بخ��ش خصوصي ب��ود. اي��ن قانون ب��ه خاط��ر مخالفت 
شركت هاي بيمه عمر )كه از واگذاري كسب و كار خود به 
صندوق هاي سرمايه گذاري مستقل يا وابسته به بانك واهمه 
داشتند( و همچنين دايره بودجه وزارت دارايي و اقتصاد به 
شكست انجاميد. قانون ديگري كه در سال 1997 تصويب 
ش��د و براي توس��عه بازارهاي مالي اهميت داش��ت، قانون 
 )KonTraG( شفاف سازي اطلاعاتي و كنترل بر بنگاه ها
بود. برخالف قانون ارتقاي بازارهاي مالي، اين قانون آغازي 
بود براي يك ائتلاف حاكميتي. اين ائتلاف مجبور ش��د تا 
در پاس��خ به تعدادي از ورشكستگي هاي غيرعادي، كنترل 

از طريق هياتهاي نظارت را در دستور كار خود قرار دهد. 
 مهم ترين بخش KonTraG، كه حق اختيار معامله 
سهام و خريد جبراني سهام ها را شامل مي شد، به پيشنهاد 
ائتلاف��ي از انجمن هاي صنعتي و بانك��داري در اين قانون 
تعبيه ش��د. قانون KonTraG براي حدود يك س��ال به 
حالت تعليق درآمده ب��ود؛ زيرا اتحاديه ها به خاطر كاهش 
تعداد اعضاي هياتهاي نظارت( و در نتيجه تعداد نمايندگان 
اي��ن اتحاديه ها( به اي��ن لايحه اعتراض كردن��د. علاوه بر 
اي��ن، دولت هاي منطقه يي و محل��ي نيز مخالف اين قانون 
بودند و اذعان داش��تند كه اين قانون اثرگ��ذاري آنها را بر 
ش��ركت ها به ويژه در مالكي��ت( به عنوان مثال حذف حق 
راي براي گروهي از س��هام ها( آنها كاهش داده است. تنها 
پ��س از اجراي اي��ن اصلاحات بود ك��ه مخالفت ها خوابيد 
و قان��ون KonTraG به تصويب رس��يد. اگرچ��ه از اين 
تغييرات به عنوان تغييرات مهم اساس��ي ياد مي ش��ود؛ اما 
آلمان هنوز خيلي با سيس��تم قانونگذاري امريكايي فاصله 
دارد. اول اينكه، فرآيند سياست گذاري صنف محور و مبتني 
بر رضايت طرفين باقي مانده اس��ت. انجمن هاي بانكداري 
در مركز فرآيند سياس��ت گذاري ق��رار دارند و يك انجمن 
مي تواند به تنهايي تغييرات را وتو كند. دوم، نهاد قانونگذاري 
و نظارت بر اوراق مشتقه، كه در غيبت سيستم قضايي براي 
حمايت از سيس��تم قانون محور نياز اس��ت، بسيار ضعيف 
عمل مي كند. در حقيقت سيستم قانونگذاري مالي كه در 
آلمان استفاده مي ش��ود تركيبي از عوامل صنفي سنتي و 

نهادهاي قانون گذاري ليبرال امريكا است. 

همچنين طي جلس��ه يي كه در سال 2007 در زمينه 
چالش اروپا بوس��يله بانك مركزي آلمان برگزار شد مطرح 
گرديد كه توجه به بانكداري اسلامي منجر به دخيل كردن 
بيش��تر شهروندان مسلمان در امور اقتصادي و مالي آلمان 
خواهد ش��د و اين موضوع مي تواند نقش موثري در عبور از 
چالش ها داشته باشد. علاوه بر حمايت صريحي كه در اين 
نشست از فعاليت هاي بانكداري اسلامي صورت پذيرفت، بر 
قوانين و مقررات بانكي كشور آلمان كه هيچ مانعي را براي 
فعاليت هاي بانكداري اسلامي و ارائه خدمات مالي اسلامي 
نگذاشته است، قوياً تاكيد شد. بعلاوه به عنوان نقطه عطفي 
در فعاليت هاي بانكداري اسلامي مي توان به كنفرانسي كه 
در س��ال 2009 توسط با فين )مقام مسوول خدمات مالي 
فدرال( برگزار شد اشاره نمود. در اين گردهمايي، مديرعامل 
اين مجموعه به صورت شفاف بيان كرد كه هيچ منعي براي 
ص��دور مجوز براي بانك هاي اس��لامي وجود ندارد. همين 
موضوع باعث ش��د كويت ترك بانك به عنوان نخستين و 
تنها بانك اس��لامي موجود در آلمان اين مجوز را در س��ال 

2012 اخذ نمايد. 

 چالش هاي پيش روي بانك هاي آلماني
1- بانك هاي آلماني و بحراني جهاني مالي س��ال هاي 

2007 و 2008 ميلادي
بعضي از بانك هاي آلماني به دليل س��رمايه گذاري هاي 
ريس��كي و فعاليت ه��اي خ��ارج از ترازنامه ي��ي كه بطور 
طبيع��ي براي جلوگيري از بحران هاي قبلي داش��ته اند، به 
صورت بس��يار ش��ديد تحت تاثير اين بحران قرار گرفتند. 
 Hypo Real دو بان��ك خصوص��ي تخصصي به نام ه��اي
 Industrie-Kreditbank و   )Estate )HRE
 Deutshe Bank و دو بان��ك بزرگ به نام ه��اي ))IKB
و Commerzbank از آن جمله هستند. البته سه بانك 
HRE، IKB و Commerzbank به وس��يله مداخلات 
 HRE قابل توجه دولت كه حتي منجر به ملي شدن مورد
گرديد، نجات پيدا كردند و تنها Deutsche Bank بدون 

كمك دولتي خود را از اين بحران نجات داد. 
در مقاب��ل، بانك هاي تعاوني و پس ان��داز محور تقريباً 
هيچ ضرري از بحران متحمل نش��دند و تقريباً همگي آنها 
پايداري و سودآوري خود را در طي سال هاي بحران حفظ 
نمودند. دليل اين موفقيت در درجه نخس��ت داشتن مدل 
تجاري سنتي توسط اينگونه بانك ها بود. دليل دوم و مهم تر 
اين اس��ت كه آنها توانايي بالايي در جمع آوري سپرده هاي 
مشتريان و همچنين حفظ رابطه با مشتريان خود دارند و 
همچنين قوانين موجود مانع ورود آنها به سرمايه گذاري هاي 

ريسكي مي شود. 
با وجود اين، بانك هاي پس انداز محور به عنوان عنصري 
از نظام بانكي آلمان تحت تاثير اين بحران قرار گرفتند. به 
 HSH Nordbank،( عنوان مثال چهار بانك منطقه يي
BayernLB، SachsenLB و WestLB( به صورت غير 
مستقيم و در راستاي اجراي نقش خود به عنوان همكار يا 
ش��ريك تجاري، از اين بحران متاث��ر گرديدند. اين يكي از 
دلايلي است كه منجر به ادغام بعضي از بانك هاي منطقه يي 

كوچك در بانك هاي منطقه يي بزرگ تر گرديد. 
به دليل نقش كمتر بانك هاي تعاوني در ساختار تامين 
مالي و محصولات س��رمايه گذاري نس��بت ب��ه بانك هاي 
پس انداز محور، اين بانك ها موفق شدند خيلي بهتر از ساير 

گروه ها اين بحران را مديريت نمايند. 
2- چالش هاي منتج از نظام نظارتي جديد

بانك هاي بزرگ عمومي و خصوصي آلمان همانند ساير 
بانك هاي اين نظ��ام علاوه بر تحمل ك��ردن اثرات بحران 
مالي مي بايس��ت با تغيير قوانين نظارتي اي كه بعد از وقوع 
بحران مالي به وجود آمده اس��ت نيز مواجه ش��وند. بعضي 
قسمت هاي اين قوانين در حال حاضر در حال اجرا است و 

بعضي ديگر نيز به مرور اجرا مي شوند. 
الزامات افزايش سرمايه و قوانين سخت گيرانه نقدينگي 
كه بر پايه قوانين بازل 3 وجود دارد، توس��ط دستورالعمل 
ض��رورت س��رمايه CRD IV( 4( در حال تبديل ش��دن 
ب��ه قوانين پايه اتحاديه اروپا اس��ت و اين يكي از مهم ترين 
چالش هايي است كه بانك هاي آلماني با آن مواجه هستند. 
اين الزامات حتي براي بانك هايي كه به بازار قرضه عمومي 
دسترسي ندارند و نمي توانند اوراق جديد منتشر كنند نيز 
به همان سختگيري ساير موسسات، مي بايست رعايت شود. 
به عب��ارت ديگر اين الزامات براي هم��ه بانك هاي آلماني 

الزام آور است. 
 )SSM( مكانيزم جدي��د اتحاديه اروپا كه ب��ه اختصار
ناميده مي شود، بانك هاي آلماني را با چالش ديگري مواجه 
مي كند. به دليل اينكه اين بانك ها مجبورند با نهاد نظارتي 
جدي��دي مواجه ش��وند كه درك متقابل كمي نس��بت به 
يكديگ��ر دارند، حتي بانك هاي تعاوني و پس اندازمحور نيز 
مي بايس��ت تحت نظارت SSM قرار بگيرند. جدا از قوانين 
ب��ال 3، دس��تورالعمل ضرورت س��رمايه 4 و SSM، ايجاد 
قوانين نظارتي جديد، گزارش��اتي كه همه بانك ها همواره 
مي بايس��ت ارائه كنند و فش��ار در جهت افزايش كاركنان 
اصلي هزينه هاي بانكي را بط��ور قابل ملاحظه يي افزايش 
داده اس��ت. اين عامل مخصوصاً موجب تحميل هزينه هاي 
سنگين به تعداد زيادي از بانك هاي آلماني شده است و بيم 

آن مي رود كه موجي از ادغام ها در راه باشد. 
در نهايت قوانين جديد آلمان در راستاي قوانين اتحاديه 
اروپ��ا نيز بانك ها را ملزم مي كند ك��ه فعاليت هاي تجاري 
و س��رمايه گذاري خود را از يكديگر ج��دا كنند. در نتيجه 
بس��ياري از بانك هاي بزرگ آلمان مي بايست مدل تجاري 

خود را با اين قوانين جديد تطبيق دهند. 
اين تغييرات با درس هاي سختي كه از بحران اقتصادي 
گرفته شد، از مدتي پيش آغاز گرديد. در حال حاضر بيشتر 
بانك هاي آلماني محصولات و سيستم هاي جبران خسارت 
خ��ود را طراحي مجدد كرده ان��د. اگرچه ارزيابي اينكه اين 
تغييرات چه اثراتي بر س��اختار نظام بانكي آلمان مي تواند 
داش��ته باشد هنوز غير ممكن است ولي دلايلي وجود دارد 
كه نشان مي دهد ساختار بانكداري سنتي آلمان تا زماني كه 
بانك هاي تعاوني و پس انداز محور از عواقب منفي گرايش به 
شبكه بانك هاي جهاني دوري مي جويند، كمتر تحت تاثير 

اين تغييرات قرار مي گيرند. 

 مقايسه نظام بانكي آلمان در سطح بين المللي
ام��روزه تفاوت ه��اي بس��ياري در س��اختار بانكداري 
كشورهاي اروپايي وجود دارد. اين تفاوت ها به دلايل تاريخي 
و توسعه يي طي چندين دهه اخير به وجود آمده است. در 
هر كشور تعداد كمي از بانك هاي بزرگ با شعبات و دارايي 
بس��يار وجود دارند كه مشخصاً بيشترين اهميت را در آن 
كشور دارند. در بعضي از كشورها مانند انگلستان، بانك هاي 
بزرگ نقش غالب را در بازار بانكي ايفا مي كنند، در حالي كه 
در ساير كشورها سهم بازار بين بانك هاي بزرگ و بانك هاي 
پس انداز )يا تعاوني( تقس��يم مي ش��ود. ام��روزه بانك هاي 
پس انداز محور در كشورهاي آلمان، اتريش و اسپانيا نقش 
اساسي را ايفا مي كنند، اما در ساير كشورهاي اروپايي اين 
طور نيست. همچنين در فرانسه و اتريش، بانك هاي تعاوني 
هستند كه قدرت اصلي را در بازار در دست دارند، در حالي 
كه اين بانك ها در س��اير كش��ورهاي اروپايي نقش بسيار 
محدودي را بازي مي كنند. سابقاً اين تفاوت ها بسيار كمتر 
بود. در حدود 20 سال پيش تقريباً تمام كشورهاي اروپايي 
از سيستم 3 طبقه يي استفاده مي كردند. با اين حال از چند 
وقت پيش به تدريج خيلي از كش��ورها سيستم خود را به 
سيستم دوطبقه يي بانك هاي پس انداز محور و تعاوني تغيير 

دادند. خلاصه يي از اين تغييرات به شرح زير است: 

• در اتريش، س��ه شبكه مستقل رس��مي از بانك هاي 
تعاوني و پس انداز محور به گونه يي تغيير ماهيت داده اند كه 
عملًا سازمان مركزي آنها سلطه كاملي بر موسسات محلي 

و منطقه يي دارند. 
• در فرانس��ه، بانك هاي پس انداز محور در حال تبديل 
به گروهي از بانك هاي تعاوني هس��تند كه به مرور به نوع 

خاصي از موسسات مالي تبديل مي شوند. 
• در ايتالي��ا، بانك هاي پس انداز محور تقريباً خصوصي 
ش��ده اند و تعدادي از آنها در بانك هاي تجاري بزرگ مانند 
UniCredit و INTESA ادغام گرديده اند كه باعث لغو 

سياست هاي منطقه يي آنها گرديده است. 
• در اسپانيا، بانك هاي پس انداز محور خصوصي شده اند 

و سياست هاي منطقه يي آنها لغو گرديده است. 
برخ��ي كش��ورها حتي با تغيي��رات بيش��تري مواجه 
ش��ده اند. در بلژي��ك، بانك هاي تعاون��ي و پس انداز محور 
اساساً ناپديد شده اند، و در انگليس، بانك پس انداز عمومي 
 Lioyds Banking( به گروه بانكي لويدرز )TSB( سابق
Group( فروخته شد، همچنين بانك هاي تعاوني زيادي 
به شركت هاي مختلفي مانند شركت هاي جوامع ساختماني 
تبدي��ل گرديدند و بعضي از آنها نيز به بانك هاي خصوصي 
بزرگ فروخته ش��دند. فقط آلمان است كه پايه هاي اصلي 
نظام بانكي خود را بدون تغيير اساسي طي دهه هاي اخير 
ثابت نگه داشته است، تا جايي كه اين عدم تغيير در قوانين، 
س��اختار و اقتصاد، باعث ايجاد نگراني ش��ده اس��ت. مثلًا 
بانك هاي تعاوني و پس انداز محور آلمان دقيقاً به همان گونه 

فعاليت مي كنند كه 80 سال پيش فعاليت مي كردند. 
عوامل مختلفي منجر به تغييرات در اروپا شد. مطمئناً 
ايجاد هماهنگي بين اعضاي اتحاديه اروپا بسيار با اهميت 
اس��ت. با اين وجود فرضياتي وجود دارد مبني بر اينكه در 
تنظيمات سابق، بانك هاي محلي كوچك كه از نظر قوانين 
متفاوت از شركت هاي خصوصي سهامي بودند، رقابتي عمل 
نمي كردند. اين فرض تا حدودي مي تواند درس��ت باشد، و 
شايد اين به دليل اين حقيقت باشد كه در بيشتر كشورها 
بانك ه��اي تعاون��ي و پس انداز محور نس��بت به بانك هاي 
معمولي، درگير قوانين محدود كننده و مس��ائل بيش��تري 
هس��تند. علاوه بر اين، س��ايز كوچك، ساختار نهادي غير 
متعارف و امكانات حكومتي آنها، مي توانند دليلي باش��ند 
مبني بر اينكه اين دسته از بانك ها سطح رقابت پذيري خود 

را كاهش مي دهند. 
اعتقاد بر اين اس��ت كه به��ره وري بانك هاي تعاوني و 
پس انداز محور از س��اير بانك ها پايين تر اس��ت. ولي با نگاه 
دقي��ق به وضعيت آلمان مش��اهده مي ش��ود كه وضعيت 
بانك ه��اي آلماني اين عقيده را تاييد نمي كند. با بررس��ي 
مقايسه يي ساير كشورها نيز مشاهده مي گردد كه هيچكدام 
از آنها نيز اين عقيده را تاييد نمي كنند. در نهايت مي بينيم 
كه اين فرضيه ك��ه تفاوت كارايي به دليل تفاوت قوانين و 
ساختار مالكيتي است، توسط مشاهدات تجربي حداقل قبل 

از بحران مالي سال 2007 تاييد نمي شود. 
در ط��ي بحران مالي، بيش��تر بانك هاي ملي تعاوني و 
پس انداز محور، حتي از رقبايي چون بانك هاي خصوصي 
بزرگ ني��ز بهتر عمل كردن��د. با اين وجود اس��تثنائاتي 
ه��م وجود دارد. مهم ترين اين اس��تثنائات مجموعه يي از 
بانك هاي پس انداز در اسپانيا است. اين مجموعه از بانك ها 
تحت تاثير ش��ديد اين بحران قرار گرفتند، ولي بيشترين 
دلي��ل اين تاثي��رات به اين حقيقت بر مي گ��ردد كه اين 
بانك ها از مدت ها پيش از بحران از عدم تعادل در ترازنامه 
رنج مي بردن��د و از طرفي به دليل تغيي��رات نظام بانكي 
اسپانيا، سياست هاي منطقه يي خود را لغو كرده بودند. به 
عنوان نتيجه مي توان گفت در واقع شروع رقابت شديد در 
آن زمان باعث فشار بر سودآوري و گرفتار شدن در بحران 

مالي گرديد و نه اندازه و ساختار آنها. 

  تفاوت هاي نظام بانكي آلمان نسبت به نظام 
بانكي ايران

• نظام بانكي آلمان با سه طبقه يي كه به شرح زير درون 

خود دارد، سيستم منحصر به فردي حداقل در اروپا است: 
بانك هاي خصوصي تجاري )ش��امل بانك هاي بزرگ با 
شعب خارجي و بانك هاي كوچك تر(، بانك هاي خصوصي و 
منطقه يي تعاوني اعتباري، و بانك هاي عمومي )يا بانك هاي 
تحت نظارت مستقيم دولت( )ش��امل بانك هاي پس انداز 

محور و بانك هاي بزرگ منطقه اي( . 
• اين س��ه گ��روه از بانك ها براي بالغ بر 150 س��ال 
ب��ا كمترين تغيير در س��اختار خود در كن��ار يكديگر به 
فعاليت مش��غول بودند. در صورتي ك��ه اين طبقه بندي 
در نظ��ام بانكي ايران از ابتدا تاكنون چندبار تغيير كرده 
است و در حال حاضر شامل بانك هاي خصوصي و دولتي 
است كه هركدام نيز زيرمجموعه هايي براي خود دارند. 

• نظ��ام بانكي آلم��ان، نظامي با ثبات اس��ت كه طي 
س��اليان معاصر بحران هاي مالي كمترين اثرات مخرب را 
برآن گذاشته اند. هرچند طي بحران مالي سال 2007، چند 
بانك آن ش��ديداً تحت تاثير ق��رار گرفتند و به كمك هاي 
دولتي نياز پيدا كردند و حتي مجبور به ادغام ش��دند، ولي 
كليت نظام بانكي آلمان تحت تاثير بحران مالي قرار نگرفت. 
در صورتي كه در ايران ما با تغييرات گس��ترده يي در نظام 

بانكيمان مواجه بوده ايم. 
• تعداد بانك ها و ش��عبي ك��ه در نظام بانكي آلمان در 

حال فعاليت هستند، قابل مقايسه با ايران نيست. 
• اعتقاد عميقي وجود دارد كه نظام بانكي آلمان حداقل 
در كوتاه مدت و ميان مدت هيچ تغيير اساسي اي در ساختار 
خود ندارد، به دليل اينك��ه دليلي براي ايجاد تغيير وجود 
ندارد و اين نظام با ساختار خاص خود تاكنون توانسته است 
به خوبي عمل كند. ولي مي تواند جالب باش��د كه ببينيم 
اين نظام بانكي با تغييرات آينده مخصوصاً در زمينه تغيير 
قواني��ن نظارت، چه واكنش��ي از خود نش��ان مي دهد. در 
صورتي كه در ايران ما حداقل در 40 س��ال گذشته يك بار 

ساختارهاي نظام بانكي خود را بطور كامل تغيير داده ايم. 
• نظام بانكي ايران، نظامي 100 اسلامي است در حالي 

كه سيستم بانكي آلمان مبتني بر قرض است. 
• همانط��ور كه ملاحظه گردي��د كويت ترك بانك با 
توجه ب��ه نتايج حاصل از مطالعات بازار و تقس��يم بندي 
مش��تريان و در نظ��ر داش��تن اس��تراتژي هاي بازاريابي 
مناس��ب، به بازار كش��ور آلم��ان وارد ش��ده و به عنوان 
نخس��تين و تنه��ا مظهر بانك��داري كاملا اس��لامي در 
اي��ن كش��ور نقش آفريني مي كن��د. از آنجايي كه قدمت 
بانكداري اس��لامي در اين كشور اندك و تجارب مربوط 
به آن محدود اس��ت لذا نمي توان در مورد الگو هاي مالي 
تجهي��ز و تخصيص منابع و موفقيت اس��تراتژي هاي آن 
اظهارنظ��ر دقيقي نمود. در حالي كه در ايران براي بيش 

از 35 سال در حال اجرا است. 

 شباهت هاي نظام بانكي آلمان و ايران
• نظ��ام بانك��ي هردو كش��ور تحت نظارت مس��تقيم 
دول��ت قرار دارد. تحقيقات مختلفي ك��ه در زمينه لزوم يا 
عدم لزوم دخالت دولت در نظام بانكي صورت گرفته است 
ثابت مي كند، دخالت دولت در نظام بانكي حداقل در زمان 
بحران هاي مالي و جلوگيري از اين بحران ها مي تواند بسيار 

مفيد باشد. 
• در هر دو نظام بانك هاي خارجي به سختي مي توانند 

وارد شوند. 
• هر دو نظام بانك محور هستند. 

• در هر دو نظام تغييرات اندكي در قوانين طي ساليان 
اخير را شاهد هستيم. 

 نتيجه گيري
در پاي��ان به نظر مي رس��د با توجه به ش��باهت هايي 
ك��ه بين هر دو نظام بانكي وجود دارد و اين حقيقت كه 
آلمان همواره يكي از كش��ورهاي مهم در زمينه تجارت 
خارج��ي با جمهوري اس��لامي ايران بوده اس��ت، ايجاد 
شعب بانك هاي دو كشور و داشتن روابط كارگزاري قوي 

بين بانك هاي دو كشور، داراي اهميت فراواني است

تعادل | سميه سايش |
دو كارخان��ه ف��رآوري س��نگ آهن در س��نگان روز 
پنج شنبه با حضور معاون اول دولت دوازدهم، وزير صنعت 
معدن و تجارت و رييس هيات عامل ايميدرو افتتاح شد. 
بناب��ه اظهارات دولتمردان ومتوليان صنعتي كش��ور، دو 
واحد صنعتي ومعدني »توس��عه ملي« و »اپال پارسيان« 
را مي توان جز معماري هاي خاص در توسعه زنجيره فولاد 
نام برد. اس��حاق جهانگيري معاون اول رييس جمهور در 
مراس��م افتتاح دو كارخانه فرآوري سنگ آهن در سنگان 
خواف، با اشاره به وجود چالش هاي موجود اقتصادي، تنها 
راه برون رفت از اين وضعيت را اس��تفاده از ظرفيت هاي 
مهم موجود در كش��ور دانس��ت و بر اي��ن موضوع تاكيد 
كرد: به جاي محكوم كردن ديگران، كه چه اقدامي براي 
تحقق اقتصادي مقاومت��ي انجام داده اند، بايد خودمان را 
بازخواس��ت كنيم كه براي تحقق اقتص��اد مقاومتي چه 
كرده ايم. از آنس��و، س��كاندارصنعت، معدن و تجارت نيز 
افزاي��ش صادرات صنايع معدن��ي را از اهداف مهم دولت 
دوازدهم برشمرد و يكي از راه هاي دستيابي به اين اهداف، 
افزايش توليد سنگ آهن، فولاد خام و آهن اسفنجي است. 
همچنين به گفته محمد شريعتمداري، براي رسيدن به 
ظرفيت 55 ميليون تني فولاد كشور به 8.4ميليارد دلار 
براي فعاليت هاي صنايع معدني و معادن و 14.5ميليارد 

يورو براي زير ساخت هاي اين صنعت نياز داريم. 
***

ب��ه گزارش »تعادل«، براي اجراي دو طرح »توس��عه 
ملي« و »اپال پارسيان« سنگان، در مجموع 19 هزار و 80 
ميليارد ريال به صورت ريالي و ارزي سرمايه گذاري شده 
است. ظرفيت توليدي اين واحدها كه در زمينه هاي توليد 
خوراك كنسانتره كارخانجات گندله سازي، سنگ آهن و 
صنايع معدني فعاليت دارند، در مجموع 7.5 ميليون تن 
ذكر شده است. ارزيابي ها نش��ان مي دهد، با فعال شدن 
اين 2 واحد توليدي، براي يك هزار و 400 نفر به صورت 
مس��تقيم اشتغال ايجاد شده است. از سوي ديگر، معادن 
سنگ آهن سنگان خواف در مجموع با ذخيره يك ميليارد 
ت��ن، يكي از 10 معدن بزرگ س��نگ آهن جهان اس��ت 
كه تامين كننده خ��وراك اوليه براي توليد 17.5 ميليون 
تن كنس��انتره، 15 ميليون تن گندله و پنج ميليون تن 

سنگ آهن است. 
همچنين واحد صنعتي كنسانتره سنگ آهن توسعه 
ملي از ظرفيت توليد س��الانه 2.5 ميليون تني برخوردار 

اس��ت، كه ارزش س��رمايه گذاري آن 800 ميليارد تومان 
عنوان ش��د. ظرفيت اشتغال زايي اين واحد صنعتي 200 
نفر بوده اس��ت. از ديگر واحدهاي صنعتي فعال، »گندله 
اپُال پارسيان« با ظرفيت 5 ميليون تني را مي توان نام برد 
كه اين واحد صنعتي نيز با سرمايه گذاري 1100 ميليارد 
توماني راه اندازي و ش��ركت سرمايه گذاري بانك پارسيان 
با س��هم 60درصدي و ايميدرو با س��هم 40درصدي در 
آن سرمايه گذاري كرده اند. به گفته فعالان معدني، توليد 
آزمايش��ي اين كارخانه از تابستان ش��روع شده و ميزان 
اشتغال دومين كارخانه گندله س��ازي شرق كشور، براي 
350 نفر ش��غل مس��تقيم را فراهم كرده اس��ت. اين در 
شرايطي است كه پروژه هاي مطرح شده، به دليل برخي 
بي سياس��تي ها در دولت هاي نهم و دهم تا سال 92 جزو 
طرح هاي راكد به ش��مار مي رفتن��د. اما با همت متوليان 
معدن��ي دولت يازده��م و با مش��اركت بخش خصوصي، 

طرح هاي مذكور فعال و از سرگرفته شد. 

 توجه دولت به معادن
در همين راس��تا، معاون اول رييس جمهور در جريان 
بازدي��د از »دو كارخانه فرآوري س��نگ آهن در س��نگان 
خواف« با اش��اره ب��ه رويكرد دولت دوازدهم نس��بت به 
وضعيت معادن، گفت: معادن از ظرفيت هاي مهم تحقق 
اقتصاد مقاومتي براي كش��ور محسوب مي شوند و دولت 
توجه خاصي به اي��ن بخش دارد. در بخش معادن دولت 
بس��يار توجه كرده و همين امر موجب فعال شدن بخش 

زيادي از معادن كشور شده است. 
اسحاق جهانگيري بيان كرد: معادن سنگ آهن خواف 
از معادن بزرگ جهان به شمار مي رود و اقداماتي كه براي 
توس��عه اين معادن انجام مي شود، بسيار منحصر به فرد 
اس��ت. دولتمردان در س��ال هاي اخير به اين جمع بندي 
رسيده اند كه حل مس��ائل توسعه نيازمند فهم مشترك 
است. او اظهاركرد: همه كساني كه در تصميم گيري هاي 
كش��ور نقش دارند، بايد براي توس��عه و آباداني كشور به 

تفاهم و راهكار مشترك برسند. 
مع��اون اول رييس جمهور افزود: تنها راه برون رفت از 
چالش هاي موجود، اس��تفاده از ظرفيت هاي مهم موجود 
در كش��ور است كه بايد به جاي اينكه ديگران را محكوم 
كنيم كه چه اقدامي براي تحقق اقتصادي مقاومتي انجام 
داده ان��د، خودمان را بازخواس��ت كنيم ك��ه براي تحقق 
اقتص��اد مقاومتي چه كرده اي��م. جهانگيري گفت: تلاش 

كرده اي��م پرچم اقتصاد مقاومتي را ب��ا علم به اينكه اين 
سياس��ت ها مي تواند راه نجات كشور باشد، بالا نگه داريم 
و در همين راستا همه مسوولان، استانداران و فرمانداران 

را پاي كار آورده ايم. 
جهانگيري همچنين در مراس��م بهره برداري مرحله 
دوم مجتمع كاغذس��ازي در ش��هرك صنعت��ي بينالود، 
ني��ز اظهارك��رد: دول��ت دوازده��م از س��رمايه گذاران و 
سرمايه گذاري شركت هاي خارجي كه به صورت مستقيم 
ب��ا توليدكنندگان ايراني ش��راكت مي كنند اس��تقبال و 
حمايت مي كند. اوافزود: بازار بين المللي فقط بازار منطقه 
نيست هرچند متصل شدن به بازار اروپا مشكل است اما 

ورود به اين بازار نيازمند تلاش بيشتر است. 
حال باتوجه به كمبود كاغذ در كشور كه طي ماه هاي 
اخير مورد انتقاد طيف وس��يعي از مصرف كنندگان اين 
محصول قرار گرفت، مع��اون اول رييس جمهوري گفت: 
در بخش كاغذ مورد نياز در صنايع بسته بندي در كشور 
دچار كمبود جدي هستيم. راه اندازي اين نوع كارخانه ها 
در اي��ران اولوي��ت دارد و امي��دوارم اي��ن كارخانه بتواند 
منابع مال��ي مورد نياز خود را براي اج��راي مراحال دوم 
و س��وم كارخانه به دس��ت آورد. او اف��زود: با وجود همه 
محدوديت هاي مالي كش��ور امسال بيش��ترين اعتبارات 
براي تامين سرمايه در گردش به صنايع و صنايع معدني 
اختص��اص يافت كه اميدواريم ب��ه بهره گيري از اين نوع 
مناب��ع مالي صنايع به ويژه بخش كاغذ بتواند نياز داخل 

را تامين كند. 
از سوي ديگر وزير صنعت، معدن و تجارت در جريان 
بازدي��د از معادن س��نگان خواف از افزاي��ش صادرات در 
صنايع معدني سخن گفت. محمد شريعتمداري اظهاركرد 
كه افزايش ص��ادرات صنايع معدني از اهداف مهم دولت 
دوازدهم اس��ت كه بايد با افزايش توليد سنگ آهن، فولاد 
خام و آهن اسفنجي به اين مهم در كشور دست يابيم. او 
افزايش صادرات صنايع معدني و فولاد كشور به ميزان 15 
ميليون تن را از اهداف مهم دولت تدبير و اميد دانس��ت. 
شريعتمداري با بيان اينكه توسعه زيرساخت هاي معدني 
كش��ور نيازمند 14.5 ميليارد دلار سرمايه گذاري است، 
افزود: هيچ مش��كلي براي صنايع و معادن كش��ور وجود 
ندارد و بايد از ظرفيت هاي بخش هاي مختلف و نيز قابليت 
نظام بانكي بيش از پيش در اين زمينه اس��تفاده كرد. او 
گفت: معادن س��نگان خواف از ظرفيت هاي بسيار غني 
براي توس��عه صنايع معدني كشور محسوب مي شود و با 

بهره برداري از طرح هاي در دست اجرا در اين منطقه بستر 
توسعه بيش از پيش فراهم مي شود. 

از س��وي ديگ��ر، رييس هيات عامل ايمي��درو درباره 
وضعيت بخش معدن در س��ال 97 ب��ه »تعادل« گفت: 
سرنوش��ت س��ال آينده در بخش معدن وضعيت بهتري 
را خواهيم داش��ت؛ چراكه در س��ال 96 به توازن طرح ها 
و دس��تيابي به برنامه ها نزديك ش��ديم و افتتاح اين نوع 
كارخانه ها يعني »كنسانتره توسعه ملي« و »گندله سازي 
اپال پارسيان« مي تواند نويد بخش اين باشد كه ما بتوانيم 
زنجيره ف��ولاد را تكميل و ارزش افزوده ي��ي را در داخل 

كشور فراهم و از خام فروشي جلوگيري كنيم. 
مهدي كرباسيان به وضعيت ديگر بخش هاي معدني 
همچ��ون مس و طلا اش��اره كرد وگف��ت: در اين حوزه 
ه��م اقدامات خوبي انج��ام ش��ده در كل باتوجه به نگاه 
وي��ژه دولت و مجلس به بخش مع��دن و صنايع معدني 
پيش بيني ما اين است كه در تبصره بودجه حمايت هاي 
بيش��تري خواهد شد و تاكيدي كه وزير صنعت، معدن و 
تجارت در اين بخش دارند، اين است كه مشكلات كمتر 

و توسعه در سال هاي آتي افزايش يابد. 
 كرباس��يان در پاسخ به پرسش ديگري درباره تعيين 
و تكليف اعمال عوارض بر سنگ اظهاركرد: درباره اعمال 
عوارض بر س��نگ آهن هنوز تصميمي گرفته نشده و در 
اين باره درحال مذاكره هستيم. به گفته او، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بحث عوارض را م��ورد واكاوي قرار داده 
اما هنوز به جمع بندي كامل نرسيده است. رييس هيات 
عامل ايميدرو همچنين درباره پروژه هاي هفت گانه طرح 
فولادي گفت: ماه قبل معدن »شادگان« افتتاح شد و دو 
پروژه »س��بزوار و ني ريز« هم تا پايان دي و بهمن ماه در 

د ستور كار قرار خواهد گرفت. او همچنين ابراز اميدواري 
كرد كه بخش فولاد را بتوانيم فعال كنيم و از اواخر سال 

آينده شاهد اتفاقات مهم در اين حوزه باشيم. 

 افزايش ذخائر معادن سنگان 
مديرعامل سازمان توسعه صنايع معدني ايران ادامه 
داد: با اكتشافات جديد صورت گرفته در مجتمع سنگان 
خ��واف، 200 ميليون تن ب��ه ذخائر معادن اين منطقه 
افزوده ش��ده كه طبق برآوردها افزايش اين رقم تا 300 
ميليون تن هم دور از انتظار نيس��ت. كرباس��يان افزود: 
23 درصد پشتوانه فولاد كش��ور در معادن سنگ آهن 
سنگان است و حدود چهار هزار نفر به صورت مستقيم 
و هشت هزار نفر به صورت غير مستقيم در اين معادن 
مش��غول به كارند. او ارزش افزوده در كنار اشتغال را از 
ديگر ويژگي هاي مهم معادن سنگ آهن سنگان خواف 
ذكر كرد كه مي تواند نقش مهمي در توس��عه اش��تغال 
و رونق اقتصادي كش��ور و منطقه داشته باشد. نماينده 
مردم خواف و رش��تخوار در مجلس شوراي اسلامي نيز 
گفت: اقدامات خوبي در سال هاي گذشته در استخراج 
معادن در سنگان خواف انجام شده و اميدواريم افتتاح 
طرح هاي جديد معدني باع��ث رونق اقتصادي منطقه 
ش��ود. احمد نگهبان س��لامي بر ش��تاب دادن به روند 
اجراي خط آهن خواف، سنگان و هرات و ايجاد منطقه 
ويژه اقتص��ادي در خواف تاكيد كرد و گفت: ايجاد اين 
منطقه اقتصادي به تصويب دولت رس��يده و اكنون در 
مجلس در دس��ت بررسي اس��ت. او همچنين خواستار 
س��هيم كردن مردم شهرس��تان در كارخانجات فولاد 

سنگان خواف شد. 

  ذخاير گوشت مرغ 

كافي است
 مديرعامل شركت پش��تيباني امور دام وزارت 
جهاد گف��ت: مازاد توليد مرغ��داران، با قيمت هر 
كيلو 6650 تومان و گوش��ت مرغ درجه 1 و 2 به 
نرخ ه��ر كيلو 6950 تومان خريداري مي ش��ود و 

كمبودي در توليد نداريم. 
به گزارش مهر و به نقل از صدا وسيما، عليرضا 
ول��ي، با اش��اره به اينكه گوش��ت مرغ ب��ه اندازه 
كاف��ي توليد و م��ازاد آن نيز خريداري مي ش��ود، 
افزود: شركت پش��تيباني امور دام براي حمايت از 
مرغداران و ايجاد ثبات در بازار گوشت مرغ، مازاد 
توليد را خريداري و نهاده هاي مورد نياز مرغداران 

را با قيمت مناسب توزيع مي كند. 
وي افزود: به اي��ن ترتيب مي توان گفت ذخاير 
موجود به اندازه كافي است و حتي بيشتر از آنچه 
كه دولت تكليف كرده اس��ت، خريداري كرديم تا 
در آينده، در صورت ش��يوع احتمال��ي آنفلوآنزاي 

فوق حاد پرندگان، تقاضاي بازار را پاسخ دهيم. 
مديرعامل ش��ركت پش��تيباني امور دام افزود: 
هم اكن��ون بازار گوش��ت مرغ با ثبات اس��ت و هر 
كيلوگرم گوش��ت مرغ با ميانگي��ن قيمت 7500 
تا 7800 توم��ان عرضه مي ش��ود؛ بنابراين توزيع 
گوش��ت مرغ منجمد متوقف ش��ده است. از سوي 
ديگ��ر، 23 ه��زار واحد مرغداري فعال در كش��ور 
داري��م كه نهاده هاي مورد ني��از توليد اين واحدها 

را تامين كرديم. 
اين مقام مس��وول ادام��ه داد: اگرچه مرغداران 
از وضعيت نهاده هاي توليد ش��امل كنجاله سويا و 
ذرت رضاي��ت چنداني ندارند؛ اما با توجه به توزيع 
نهاده ه��ا با قيمت هاي حمايتي، در توليد مش��كل 
چندان��ي ندارن��د. اين ش��ركت در 9 ماه امس��ال، 
بيش از 2ميليون تن كنجاله س��ويا، ذرت و جو در 
واحدهاي مرغداري و دامداري توزيع كرده اس��ت. 
البته ش��ركت پشتيباني امور دام، هيچ محدوديتي 
در تامي��ن نهاده ه��اي دام��ي ب��راي تش��كل ها و 

اتحاديه ها ندارد. 
وي ب��ا تاكيد ب��ر اينكه با اجراي ط��رح توزيع 
نهاده هاي مورد نياز واحدهاي مرغداري و دامداري 
و افزاي��ش عرض��ه اي��ن نهاده ها دس��ت دلالان و 
واس��طه ها از بازار كوتاه شده اس��ت، تصريح كرد: 
در چند ماه گذش��ته ب��راي حمايت از مرغداران و 
دام��داران نهاده ه��ا با قيمت كمت��ر از بازار عرضه 

مي شود. 
ول��ي ادعاي برخ��ي اف��راد را درخصوص ايجاد 
ران��ت در واردات نهاده ه��ا تكذيب ك��رد و گفت: 
تم��ام متقاضيان و بازرگان��ان بخش هاي دولتي و 
خصوص��ي مي توانند بدون مراجعه به وزارت جهاد 
كش��اورزي و با رعايت موازين و دستورالعمل هاي 
بهداش��تي و قرنطينه يي براي واردات نهاده اقدام 
كنن��د. هم اكنون بيش از 90 نفر در زمينه واردات 
نهاده هاي مورد نياز مرغداران و دامداران و 90 نفر 
نيز در زمينه واردات گوشت قرمز فعال اند. معتقدم 
در زمينه تامين نهاده ها و تنظيم بازار گوشت مرغ 
و گوش��ت قرمز دولت بايد كنار برود و اين مهم را 
ب��ه بخش خصوصي واگذار كن��د و ما تلاش داريم 
اين وظايف را دراختيار بخش خصوصي قرار دهيم. 
ولي علت افزايش قيمت نهاده را مشكلات ارزي 
و تاخير در ترخيص محموله هاي وارداتي دانست و 
توضيح داد: هم اكنون 800 هزار تن محموله ذرت 
و 500 ه��زار تن محموله كنجاله س��ويا خريداري 
ش��ده اس��ت و از بندر ترخيص مي ش��ود. اين در 
حالي اس��ت كه به علت مديريت و كنترل بيماري 
آنفلوانزاي ف��وق حاد پرندگان س��خت گيري هاي 
قرنطينه يي افزايش يافته اس��ت. بنابراين ترخيص 
محموله نهاده هاي واردات��ي كه تا پيش از اين در 
ش��بانه روز 15 تا 20 هزار تن انجام مي شد درحال 
حاضر در ش��بانه روز به كمتر از 5 هزار تن كاهش 

يافته است. 
مديرعامل ش��ركت پش��تيباني امور دام درباره 
بازار گوش��ت قرمز گفت: روزانه 100 تن گوش��ت 
وارداتي از كشورهاي آسياي ميانه و استراليا وارد و 
در ميادين ميوه و تره بار و فروشگاه هاي زنجيره يي 
توزيع مي ش��ود و درحال حاضر جلو روند افزايش 
قيم��ت گرفته ش��ده و قيمت گوش��ت قرمز رو به 
كاهش است بنابراين تا زماني كه بازار گوشت قرمز 

به ثبات برسد در بازار مي مانيم. 

 پرداخت 8۰ درصد 
مطالبات چايكاران

ريي��س س��ازمان چ��اي از پرداخ��ت بيش از 
80 درص��د مطالبات چايكاران خب��ر داد و گفت: 
درصدديم تا ميزان تس��هيلات ب��ه چايكاران را تا 
پايان امسال به 30 ميليارد تومان يعني حدود دو 

برابر سال گذشته افزايش دهيم. 
محمدولي روزبهان در گفت وگو با ايس��نا اظهار 
كرد: در سال جاري حدود 108 هزار تن برگ سبز 
چ��اي به ارزش حدود 203 ميليارد تومان توليد و 
از چايكاران خريداري شد كه تاكنون 163 ميليارد 
تومان آن را به حس��اب آنها واريز كرديم و مابقي 

آن به زودي تامين و پرداخت مي شود. 
وي با اش��اره به پرداخت ح��دود 80 درصدي 
مطالبات چايكاران افزود: در س��ال گذشته حدود 
16 ميليارد تومان تسهيلات به چايكاران پرداخت 
ش��ده بود، اما در س��ال جاري اي��ن عدد به حدود 
30ميلي��ارد تومان مي رس��د و از ابتداي امس��ال 
تاكن��ون بي��ش از 8 ميليارد تومان تس��هيلات با 

كارمزد 4 درصد به چايكاران داده شده است. 
رييس س��ازمان چاي با اش��اره به روند افزايش 
توليد برگ س��بز چاي در كشور خاطرنشان كرد: 
توليد چاي كش��ور با افزايش چش��مگيري از 14 
هزار و 600 تن چاي خشك در سال 1393 به 31 
هزار تن در س��ال گذش��ته رسيد و در سال جاري 
نيز با وجود خش��كي شديد توانستيم 24 هزار تن 
چاي خش��ك در كش��ور توليد كنيم كه اين روند 

همچنان ادامه دارد. 
روزبهان با اشاره به احياي 4000 باغ غيرفعال 
چ��اي تصريح كرد: در حال حاضر 21 هزار و 500 
هكت��ار باغ فعال چاي در كش��ور وج��ود دارد كه 

حدود 4000 هكتار آن بهسازي شده اند. 
ب��ه گفته وي، با اصلاح باغ��ات چاي كيفيت و 
كمي��ت محصول تغيير مي يابد كه بايد مورد توجه 

بيشتر قرار گيرد. 

كشاورزي

ضرورت تقويت همكاري هاي بانكي ايران و آلمان



 »P/E« بورس
7.07 مرتبه شد

نس��بت قيمت به عايدي »P/E« محاسبه شده بر 
مبناي ارزش ب��ازار 285 ش��ركت در آذر ماه برابر با 
7.06 مرتبه بوده اس��ت. بر اس��اس اطلاعات منتشر 
شده توس��ط اداره آمار شركت بورس از 327 شركت 
حاضر در بورس تهران، 26 ش��ركت داراي پيش بيني 
س��ود صفر يا منفي بوده كه در محاس��بات اين اداره 
براي نس��بتP/E لحاظ نش��ده اند. همچنين به دليل 
عدم الزام ارائه پيش بيني س��ود ش��ركت هاي واقع در 
صنعت س��رمايه گذاري ها، 17 ش��ركت فعال در اين 
گ��روه نيز در گ��زارش حاضر لحاظ نش��ده اند. بر اين 
اس��اس، نس��بت قيمت به عايدي محاس��به شده بر 
مبن��اي ارزش بازار 285 ش��ركت معادل 361 هزار و 
952 ميليارد و 500 ميليون تومان و سود پيش بيني 
ش��ده 51 هزار و 271 ميليارد و 800 ميليون تومان 
است. به گزارش سنا، بر اساس آخرين اطلاعات اداره 
آمار ش��ركت بورس در آذر ماه س��ال ج��اري، گروه 
وسايل اندازه گيري، پزشكي و اپتيكي با يك شركت و 
رتبه P/E معادل 1.86 مرتبه داراي كمترين نس��بت 
قيم��ت ب��ر درآمد به تفكي��ك صنايع اس��ت كه اين 
مرتبه به نس��بت آذر 95 هيچ تغييري نكرده اس��ت. 
گروه انتشار، چاپ و تكثير نيز با يك شركت و نسبت 
قيمت به عايدي معادل 7.07 مرتبه دقيقاً بر متوسط 
اي��ن واحد ارزش گذاري ب��ازار قرار گرفته اس��ت كه 
نسبت به دوره مشابه س��ال گذشته 3.8 درصد رشد 
كرده اس��ت. گروه محصولات چوبي با يك شركت در 
انتهاي جدول P/E صنايع با نس��بت قيمت بر درآمد 
145.27 مرتبه قرار گرفته اس��ت كه اين نسبت طي 
يك سال گذشته 66.2 درصد افزايش داشته است. بر 
اساس اطلاعات منتشر شده اداره آمار شركت بورس، 
از بي��ن 327 ش��ركت حاضر در بورس، يك ش��ركت 
داراي رتب��ه چهار رقمي، 17 ش��ركت داراي رتبه 3 
رقمي و 127 ش��ركت داراي نس��بت قيمت بر درآمد 
2 رقمي هستند. بر اس��اس اين گزارش، 50 شركت 
نيز داراي نس��بت قيمت بر درآم��د در محدوده 8 تا 
9 هس��تند. بدين ترتيب در تابل��وي معاملات بورس 
تهران 195 شركت معادل 69 درصد نمادها از منظر 
P/E بالاي متوس��ط آذر ماه ايس��تاده اند و فقط 32 
ش��ركت دقيقاً داراي نسبت قيمت به عايدي 7 مرتبه 
هستند. البته 54 ش��ركت نيز p/E كمتر از 7 مرتبه 
دارند. خاطرنشان مي شود، بيشترين نسبت قيمت بر 
درآمد )P/E( مربوط به ش��ركت توليد محور خودرو 
اس��ت كه با آخرين قيمت 2197 ريالي و پيش بيني 
درآمد هر س��هم 2 ريالي، قيم��ت بر درآمد 1098.5 
واحدي را ثبت كرده است. رتبه دوم بيشترين نسبت 
P/E متعلق به ش��ركت سايپا شيشه با نسبت قيمت 
بر درآمد 678 مرتبه يي اس��ت. اين نس��بت ماحصل 
آخرين قيمت 1356 ريالي به پيش بيني سود 2 ريالي 
اس��ت. »كحافظ« با درآمد 5 ريال��ي و قيمت 3276 
ريالي هم اكنونP/E مع��ادل 655 مرتبه يي دارد كه 
بدين ترتيب سومين نماد با بالاترين سطح است. و اما 
س��يمان درود به نماد »سدور« در انتهاي اين جدول 
ق��رار گرفته اس��ت. بطوريكه با قيم��ت 869 ريالي و 
پيش بيني سود هر س��هم منفي P/E ،7 منفي 124 
دارد. ش��ركت شهد ايران و سرمايه گذاري ملت نيز به 
ترتيب با منفي 73 و منفي 66 كمترين نسبت قيمت 
بر عايدي را دارند. و اما افزون بر اين، بررس��ي صنايع 
از نظر ارزش بازار نش��ان مي ده��د، گروه محصولات 
ش��يميايي با در اختيار داش��تن 28 شركت و ارزش 
بازار 788 هزار ميلي��ارد ريالي در رتبه اول قرار دارد 
كه نس��بت به دوره مشابه سال گذش��ته 11.7 رشد 
داشته است. در عين حال، گروه فلزات اساسي با 20 
شركت و 527 هزار ميليارد ريال و گروه فرآورده هاي 
نفتي، كك و س��وخت هس��ته يي با 8 شركت با 324 
هزار ميليارد ريال رتبه هاي بعدي را به خود اختصاص 
داده اند. بر اين اساس ارزش بازار اين صنابع به ترتيب 
نس��بت به دوره مشابه سال قبل 62.4 و 54.4 درصد 
رشد داشته است. خاطرنشان مي شود؛ با حذف اعلام 
EPS شركت ها از اين پس واحد اندازه گيري P/E نيز 

حذف مي شود. 

 متان�ول در صدر توليدات »ش�فن«: ش��ركت 
پتروشيمي فن آوران با سرمايه ثبت شده 950 هزار 
ميليون ريال گزارش فعاليت ماهانه يك ماهه منتهي 
به پايان آذر ماه امس��ال را منتش��ر ك��رد. همچنين، 
ش��ركت در ماه��ي كه گذش��ت 97 هزار ت��ن انواع 
محص��ول توليد كرد. علاوه بر اي��ن، متانول با توليد 
77 هزار تن بيش��ترين حجم توليد را در ميان انواع 
محصولات اين شركت داشت. اين در حالي است كه، 
»ف��ن« در آذر ماه 909 ميليارد و 232 ميليون ريال 
ان��واع محصول فروخت. همچنين اين ش��ركت در 9 
ماهه امس��ال 840 هزار تن انواع محصول توليد كرد 
كه متانول با توليد بيش از 654 هزار تن بيش��ترين 
حجم توليد را از آن خود كرد. بر اساس اين گزارش، 
»ش��فن« در 9 ماهه امسال 8 هزار و 422 ميليارد و 
888 ميليون ريال انواع محصول را به فروش رساند. 
 اع�ام گزارش توليد و ف�روش 9 ماهه پارس 
دارو: ش��ركت پارس دارو با سرمايه ثبت شده 210 
هزار ميليون ريال گ��زارش فعاليت ماهانه يك ماهه 
منته��ي به پاي��ان آذر ماه امس��ال را منتش��ر كرد. 
همچنين، ش��ركت در ماهي كه گذش��ت 98 هزار و 
105 هزار عدد قرص و كپس��ول، ي��ك هزار و 185 
هزار تي��وب كرم درماني، 212 ه��زار بطري محلول 
و 69 هزار شيش��ه ش��ربت توليد كرد. افزون بر اين، 
قرص و كپسول با توليد 98 هزار تن بيشترين حجم 
توليد را در ميان انواع محصولات اين شركت داشت. 
اي��ن در حالي اس��ت كه، »دپ��ارس« در آذر ماه 96 
ميلي��ارد و 715 ميليون ريال انواع محصول فروخت. 
همچنين اين ش��ركت در 9 ماهه امس��ال 964 هزار 
و420 ه��زار عدد قرص و كپس��ول، 12هزار و 382 
هزار تيوب كرم درماني، يك هزار و 557 هزار بطري 
محلول و 74 هزار شيشه شربت توليد كرد كه قرص 
و كپس��ول با توليد 964 هزار و 420 هزار عدد قرص 
و كپس��ول بيش��ترين حجم توليد را از آن خود كرد. 
بر اين اساس، »دپارس« در 9 ماهه امسال يك هزار 
و 3 ميلي��ارد و 354 ميليون ري��ال انواع محصول را 
به فروش رس��اند. افزون بر اين، اين شركت در پايان 
گ��زارش تاكيد كرده اس��ت مبلغ ف��روش به صورت 

خالص درج شده است. 

ذره بين بازار

روي خط شركت ها

دستورالعمل جديد افشاي اطاعات ناشران از امروز اجرايي مي شود

فصل تازه شفافيت در بازار سهام
گروه بورس  مسعود كريمي   

تغيي��ر رويكرد س��كاندار فعلي بورس كش��ور و 
اتخاذ سياس��ت هايي در راس��تاي افزايش شفافيت 
در بازار س��رمايه ايران بس��يار ملموس تر از گذشته 
مش��اهده مي ش��ود. در همين حال، تدوين قوانين 
جديد معاملاتي»دس��تورالعمل افش��اي اطلاعات« 
كه پارامتر  هاي دوگانه ش��فافيت و نقدش��وندگي را 
در پ��ي دارد نيز در ج��اي خود قابل تامل اس��ت. 
چرا كه در گام نخس��ت با ممنوعيت ارائه گزارشات 
پيش بيني سود از طرف شركت ها، نقش تحليلگران، 
شركت هاي پردازش اطلاعات و شركت هاي مشاور 
س��رمايه گذاري داراي مجوز از س��ازمان بورس در 
بازار س��هام پررنگ تر خواهد ش��د كه اين اقدام در 
يك بازه زماني مش��خص موجب افزايش ش��فافيت 
ساير گزارش هاي ش��ركت ها نيز خواهد شد. افزون 
بر اين مشاهده مي شود كه، در ساير بورس هاي دنيا 
همچنين موضوعي )ارائه پيش بيني س��ود( از طرف 
شركت ها مطرح نيس��ت و بازار هاي مالي به سمت 
افزيش تحليل پذيري شركت ها و رشد نقدشوندگي 

حركت مي كنند.
بر اين اس��اس اجراي چنين دستورالعملي براي 
ناشران بورسي بس��يار با اهميت انگار مي شود. چرا 
كه انتش��ار پيش بيني سود شركت بدون هيچ گونه 
پشتوانه عقلايي و بر اساس حدسيات و خوش بيني 
به تم��ام عوامل تاثيرگذار سياس��ي و اقتصادي در 
وضعيت ش��ركت، مس��ووليتي س��نگين را از دوش 

شركت ها بر خواهد داشت. 
در همي��ن حال، افزاي��ش تحليل پذي��ري بازار 
س��هام علاوه بر جذب س��رمايه  جديد، چش��م انداز 
ب��ازار را هم به نوعي براي س��رمايه گذاران تازه وارد 
روش��ن تر خواهد ك��رد. با توجه به تح��ولات اخير 
مشاهده مي شود، ش��ركت  هايي كه اقدام به انتشار 
گزارش ه��اي پيش بيني س��ود در ب��ازار مي كردند 
همچنان مي بايس��ت تا پايان س��ال مال��ي فعلي به 
روي��ه گذش��ته عمل كنند. اين در حالي اس��ت كه 
پس از آن با ش��روع دوره جديد معاملاتي بيش��تر 
ش��اهد گزارش هاي تفسيري از ناشران خواهيم بود 
ام��ا در اين بين با حذف »P/E« ،»EPS« بازار هم 
از تابلو حذف خواهد شد چرا كه معيار اندازه گيري 
P/E  بازار اس��تفاده از قيمت  سهام و EPS شركت 

مورد نظر بود. 
به هر حال، اجراي دستورالعمل افشاي اطلاعات 
در ب��ازار س��هام كه در جاي خود بس��يار مناس��ب 
ارزياب��ي مي ش��ود به نوعي خب��ر از پاي��ان دوران 
غيب گوي��ي ش��ركت ها را نيز مي دهد ام��ا توجه به 
اين نكته كه برخورد با شركت هاي متخلف همانند 

گذش��ته ممنوعيت از داد و ستد نماد شركت ها در 
معاملات خواهد بود نيز حايز اهميت اس��ت چرا كه 
با اين روش برخورد فقط سهامداران بازنده خواهند 
بود و زيان زيادي را متحمل مي شوند. اما در صورتي 
كه سازمان با همكاري قوه قضاييه نوع برخورد را از 
توق��ف نماد تغيير دهد و با عاملان اصلي و متخلف 
در ش��ركت ها برخ��ورد كند بطور قط��ع و به نوعي 
نا خواسته زمينه افزايش اعتماد سازي براي بازيگران 
بازار سهام فراهم خواهد شد. همچنين، توقف نماد 
ش��ركت هايي كه 20 درصد در بازه زماني مشخص 
افزايش و كاهش داش��ته باشند با توجه به عمق كم 
ب��ازار نمي تواند عاملي براي افزايش جذابيت بورس 

محسوب شود. 

 افزايش شفافيت اطاعات و بهبود 
نقدشوندگي 

در همي��ن رابط��ه، مديرعامل ب��ورس تهران در 
تشريح وظايف نظارت بر ناشران كه با دستورالعمل 
اجرايي افش��اي اطلاعات ب��ه ب��ورس اوراق بهادار 
ته��ران واگذار ش��ده اس��ت، گفت: دس��تورالعمل 
افشاي اطلاعات از امروز در بورس اجرايي مي شود. 
به گ��زارش بورس تهران، حس��ن قاليباف اصل در 

تش��ريح بخش��ي از وظايف نظارت بر ناشران كه با 
دس��تورالعمل اجرايي افش��اي اطلاع��ات به بورس 
اوراق به��ادار تهران واگذار ش��ده اس��ت، گفت: در 
راس��تاي افزاي��ش ش��فافيت اطلاعاتي ناش��ران و 
بهب��ود نقدش��وندگي اوراق به��ادار، دس��تورالعمل 
اجرايي افش��اي اطلاعات ش��ركت هاي ثبت ش��ده 
نزد سازمان، دس��تورالعمل پذيرش اوراق بهادار در 
ب��ورس اوراق به��ادار تهران، دس��تورالعمل اجرايي 
نحوه انجام معاملات در ب��ورس اوراق بهادار تهران 
توس��ط هيات مديره س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
اص��لاح و براي اج��را در تاريخ 29 آذرماه امس��ال 
اب��لاغ ش��د. مديرعامل بورس تهران اف��زود: بر اين 
اس��اس تاريخ اجرايي ش��دن اين دس��تورالعمل ها 
طبق ابلاغيه س��ازمان بورس، از امروز اس��ت كه در 
اين راس��تا بخش��ي از وظايف نظارت بر ناشران، به 
بورس اوراق بهادار تهران واگذار شده است. قاليباف 
اصل از جمله مهم ترين اصلاحات صورت گرفته در 
اين دس��تورالعمل ها را مواد 38 و 39 دستورالعمل 
پذيرش عنوان كرد و افزود: برخي مواد دستورالعمل 
اجرايي افش��اي اطلاعات و جايگزين شدن گزارش 
تفس��يري مديري��ت به ج��اي گ��زارش پيش بيني 

عملكرد سالانه است. 

 توقف غيرشفاف ها
وي ادام��ه داد: مطاب��ق اصلاحات اعمال ش��ده 
در اين مواد، چنانچه ناش��ر الزامات دس��تورالعمل 
پذي��رش را رعاي��ت نكند يا در مواعد تعيين ش��ده 
در دس��تورالعمل اجرايي افش��اي اطلاعات اقدام به 
افشاي اطلاعات نكند يا اينكه عملكرد شركت طي 
دو س��ال مالي گذش��ته منجر به زيان ش��ده باشد، 
ب��ورس بايد علاوه بر اطلاع به عموم، نماد معاملاتي 

ناشر را وارد فرايند تعليق كند.
سخنگوي بورس تهران تاكيد كرد: فرايند تعليق 
يعني نماد معاملاتي ناش��ر ب��ا احتياط مورد معامله 
قرار مي گيرد و چنانچه ناش��ر در مهلت ارائه ش��ده 
توس��ط بورس اقدام��ات اصلاحي را انج��ام دهد از 
ش��مول آن خارج مي شود؛ در غير اين صورت نماد 
معاملات��ي ناش��ر تعليق و وارد فراين��د لغو پذيرش 
مي ش��ود. قاليباف اصل توصيه كرد: سرمايه گذاران 
بايد نس��بت به فهرس��ت اعلام ش��ده توسط بورس 
و ريس��كي كه از عدم رعايت الزامات دس��تورالعمل 
پذيرش و افش��ا متوجه آنها اس��ت آگاه باشند. اين 
فهرست ش��امل نماد معاملاتي ناش��ر، دلايل ورود 
ش��ركت به اين فهرست، اسامي اعضاي هيات مديره 
و مديرعامل ناش��ر اس��ت. مديرعامل بورس تهران 

يكي از تغييرات با اهميت دس��تورالعمل افش��ا را، 
جايگزين ش��دن گزارش تفسيري مديريت به جاي 
گزارش پيش بيني عملكرد س��الانه دانست و گفت: 
گزارش تفس��يري مديريت گزارشي از صورت هاي 
مالي و ديگر داده هاي آماري ناش��ر است كه به باور 
مديريت ش��ركت به فهم و درك بيشتر سهامداران 
ش��ركت از وضعيت مالي فعلي و آينده، تغييرات در 
وضعيت مالي و نتايج عمليات شركت كمك خواهد 

كرد. 
وي خاطرنش��ان كرد: ناش��ران پذيرفته شده در 
بورس اوراق بهادار تهران مكلفند گزارش تفس��يري 
مديريت را همراه با صورت هاي مالي ميان دوره يي 
3، 6 و 9 م��اه و صورت ه��اي مالي س��الانه، تهيه و 
افشا كنند. همچنين شركت ها مي بايست اظهارنظر 
حسابرس خود نسبت به گزارش تفسيري مديريت، 
كه همراه صورت ه��اي مالي ميان دوره يي 6 ماهه و 
س��الانه ارائه مي شود را نيز ارائه كنند. به گفته اين 
مقام مس��وول، ضوابط تهيه و راهنماي به كارگيري 
گزارش تفس��يري مديريت طي ابلاغيه يي به اطلاع 
ناش��ران، حسابرس��ان و س��اير اس��تفاده كنندگان 

مي رسد. 

 توقف پرنوسان ها
مديرعام��ل بورس تهران در ادام��ه اصلاح مهم 
ديگر مربوط به دس��تورالعمل نحوه انجام معاملات 
در بورس اوراق بهادار تهران را در خصوص نوس��ان 
قيمت س��هام دانس��ت و اظهار داش��ت: اگر قيمت 
پاياني س��هم طي 5 روز معاملاتي متوالي در دامنه 
عادي نوس��ان قيمت، بي��ش از 20 درصد افزايش 
ي��ا كاهش داش��ته باش��د، بورس موظف اس��ت در 
نخس��تين زمان ممكن از لحاظ فني نماد معاملاتي 
را متوق��ف و از ناش��ر درخواس��ت ارائ��ه اطلاعي��ه 
شفاف س��ازي درخصوص علت نوس��ان قيمت سهم 
كند. البته نماد متوقف شده در روز معاملاتي بعد با 
محدوديت دامنه نوس��ان بازگشايي خواهد شد. وي 
برگزاري كنفرانس اطلاع رس��اني براي شفاف سازي 
نوس��ان هاي ش��ديد قيمتي را مه��م ارزيابي كرد و 
افزود: همچنين در صورتي كه قيمت پاياني س��هم 
ط��ي 15 روز معاملات��ي متوال��ي در دامن��ه عادي 
نوسان قيمت، بيش از 50 درصد افزايش يا كاهش 
داشته باشد، بورس موظف است در نخستين زمان 
ممكن از لحاظ فني نماد معاملاتي را متوقف كرده 
و از ناشر درخواست برگزاري كنفرانس اطلاع رساني 
كند. ضم��ن اينكه نماد معاملات��ي حداكثر پس از 
2 روز كاري با محدوديت دامنه نوس��ان بازگشايي 

خواهد شد. 

مروري بر مهم ترين رويدادهاي بورس كالا
گروه بورس  

در هفته گذشته رويدادها و اظهارنظرهاي مهمي 
پيرامون ب��ورس كالاي ايران صورت گرفت كه ورود 
معاملات كشف پريميوم به بورس كالا تا پايان سال، 
معامل��ه 90 كيلوگرم زعفران در قالب خريد توافقي، 
امضاي تفاهمنامه همكاري سازمان ملي استاندارد و 
بورس كالا تا پايان س��ال و تعادل بازار ش��ب عيد با 
عرض��ه 20 درصد توليد جوجه ي��ك روزه در بورس 
كالا از مهم تري��ن آنها بود. بر اين اس��اس، در هفته 
گذش��ته مديرعام��ل ب��ورس كالاي اي��ران از ورود 
معاملات كش��ف پريمي��وم به ب��ورس كالا خبر داد 
و گفت: احتمالاً تا پايان س��ال 96 معاملات كش��ف 
پريميوم وارد بازار سرمايه مي شود. حامد سلطاني نژاد 
درباره امكان انجام معاملات كشف پريميوم در بورس 
كالا گفت: معاملات كشف پريميوم معاملاتي هستند 
كه بر مبناي قراردادهاي بلندمدت ش��كل مي گيرد 
و جديدترين خدمتي اس��ت كه ب��ه زودي وارد بازار 
سرمايه مي شود. وي ادامه داد: در معاملات پريميوم 
مقدار معيني مابه التفاوت نسبت به قيمت مبنا مورد 
توافق طرفين معامله قرار مي گيرد و طرفين متعهد 
مي شوند كه در زمان مش��خصي در آينده كالا را بر 
اس��اس قيمت نهايي كه عبارت است از قيمت مبنا 
به علاوه مابه التفاوت توافق ش��ده، معامله كنند. وي 
با اش��اره به مزيت معاملات كشف پريميوم گفت: در 
اي��ن روش علاوه بر قيمت پايه، يك قيمت پريميوم، 
كشف مي ش��ود و در سررس��يد قرارداد، قيمت پايه 
و قيمت پريميوم احتساب مي ش��ود. براي ارائه اين 
خدم��ت جديد در بازار منتظر مصوبه آن هس��تيم و 
احتمالاً تا پايان س��ال 96 معاملات كشف پريميوم 

وارد بازار سرمايه مي شود. 

 معامله زعفران در قالب خريد توافقي
مديرعام��ل ب��ورس كالاي اي��ران همچني��ن از 
معامل��ه 90 كيلوگرم زعفران در قالب خريد توافقي 
خب��ر داد و گفت: خريد توافقي زعف��ران از ابتداي 
آذر ماه در سه رقم پوشال معمولي، پوشال مرغوب 
و نگين آغاز ش��ده است و تا 22 آذر ماه بالغ بر 90 
كيلوگرم معامله خريد توافقي صورت گرفته اس��ت. 
وي اف��زود: زعفران در بورس كالا در بازار معاملات 
گواهي س��پرده كالايي معامله مي ش��ود. معاملات 
گواهي س��پرده زعفران از بهمن ماه س��ال گذشته 
آغاز ش��ده است و در حال حاضر دو انبار در مشهد 
و تربت حيدريه پذيرش ش��ده و در اين زمينه فعال 
هس��تند. اين معاملات به ص��ورت روزانه در 7 نماد 
پيوس��ته انجام مي شود. س��لطاني نژاد تصريح كرد: 
در بازار فيزيكي طي س��ال ج��اري تا تاريخ 17 آذر 
م��اه مقدار يك ميليون و 930 هزار تن محصول به 
ارزش 22132 ميلي��ارد ريال در بورس كالا معامله 
ش��ده اس��ت. نيمي از اين معاملات مرتبط با گندم 
بوده اس��ت كه به صورت نقدي معامله ش��ده است. 
همچنين ح��دود 32 درصد از كل معاملات متعلق 
به شكر بوده كه به صورت نقدي معامله شده است. 
ذرت، ج��و، انواع كنجاله ها، م��رغ منجمد، زعفران، 
برنج، ع��دس، روغن خام، تخم م��رغ، مرغ و جوجه 

س��اير محصولاتي هس��تند كه در اين بازار معامله 
مي شوند. 

مديرعامل بورس كالاي اي��ران همچنين گفت: 
ميزان كل س��نگ آهن معامله ش��ده در سال جاري 
تا تاري��خ 17 آذر ماه 924 هزار ت��ن بوده و ارزش 
معام��لات بيش از 88 ميليارد تومان اس��ت. حامد 
س��لطاني نژاد با با بيان اينك��ه انجام معاملات عمده 
مرتب��ط با تامي��ن كالا در زنجي��ره ارزش فولاد در 
ب��ورس كالا، به عن��وان نمادي از يك بازار ش��فاف 
و متمرك��ز، مي توان��د برطرف كنن��ده بس��ياري از 
مش��كلات فعلي اين بازار باشد، تصريح كرد: كشف 
قيم��ت در ش��رايط عادلانه و ش��فاف و ب��ا حضور 
چندين عرضه كننده و خريدار در يك بازار متمركز، 
موجب بازگشت قيمت ها به سطح تعادلي خود شده 

و بازار را متعادل مي سازد. 
وي با بيان اينكه طي س��ال جاري تا تاريخ 17 
آذرماه امسال مقدار 4 ميليون و 672 هزار تن فولاد 
ب��ه ارزش بيش از 100 هزار ميلي��ارد ريال معامله 
ش��ده است، گفت: اين معاملات در قالب نقد، نسيه 
و سلف انجام گرفته كه حدود 98 درصد آن مربوط 
به معاملات س��لف بوده؛ اين حج��م از معاملات به 
لحاظ مقدار نسبت به مدت مشابه در سال گذشته 
ح��دود 8 درصد كاهش و از نظ��ر ارزش حدود 26 

درصد رشد داشته است. 
مديرعام��ل بورس كالا با تاكيد بر اينكه س��نگ 
آه��ن دانه بندي ش��ده در خ��رداد 1390 در رينگ 
صادراتي بورس كالا پذيرش شده است، خاطرنشان 
كرد: پس از آن بسياري از توليدكنندگان سنگ آهن 
محص��ولات خود را از اين طريق روانه بازار كرده اند 
بطوري كه طي س��ال جاري تا تاري��خ 17 آذر ماه 
مق��دار 894 هزار تن به ارزش ح��دود 25 ميليون 
دلار م��ورد معامل��ه ق��رار گرفته، معام��لات فولاد 

تاكنون در رينگ صادراتي صورت نگرفته است. 

 امضا تفاهمنامه سازمان ملي استاندارد و 
بورس كالا 

تا پاي��ان امس��ال تفاهمنام��ه هم��كاري ميان 
ب��ورس كالاي ايران و س��ازمان ملي اس��تاندارد با 
ه��دف هم��كاري در س��ه زمينه استاندارد س��ازي، 
مديريت كيفي��ت و رقابت پذي��ري توليد و تجارت 
كالا امضا مي ش��ود. معاون ارزيابي كيفيت سازمان 
مل��ي اس��تاندارد به نقش ب��ورس كالا در توس��عه 
اس��تانداردپذيري كالاها اشاره كرد و گفت: با توجه 
به بند 24 و 8 سياس��ت هاي كلي اقتصاد مقاومتي، 
بورس كالاي اي��ران مي تواند نقش قابل توجهي در 
گس��ترش فرهنگ استانداردسازي و ارتقا استاندارد 
كيفي��ت و رقابت پذيري كالاها ايفا كند. س��نجابي 
خاطرنش��ان ك��رد: دراي��ن ميان ب��ورس كالا قطعا 
در رقابت پذي��ري كالاه��ا نقش اساس��ي دارد زيرا 
محصولات عرضه شده در بورس كالا براساس عرضه 
و تقاضا و رقابت پذيري كيفيتي، مس��ير خود را در 
حوزه تجارت داخلي و حوزه تجارت بين الملل پيدا 
مي كن��د لذا بورس كالاي ايران مرتبط با دو ضلع از 
اضلاع س��ه گانه بند 8 و 24 سياس��ت هاي اقتصاد 

مقاومتي است. معاون ارزيابي كيفيت سازمان ملي 
استاندارد تصريح كرد: در اين ميان با توجه به اينكه 
حركت در مسير سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي 
از اهداف و در نقش��ه راه بورس كالا قرار دارد، اين 
بورس يكي از عرصه هايي اس��ت كه موجب ارتقاي 
استاندارد و كيفيت كالاهاي توليد داخل شده است 
زي��را عنصر و ابزار رقابت پذي��ري را در اختيار دارد. 
در اين راس��تا بورس كالا شرايط مبتني بر ضرورت 
رعايت اس��تانداردهاي قابل قبول همچنين كيفيت 

قابل قبول براي ورود كالا را ترسيم كرده است. 

 قيمت تضميني گندم به نفع كشاورزان 
سخنگوي كميسيون كش��اورزي مجلس معتقد 
اس��ت كه با اجراي سياست قيمت تضميني گندم از 
سال آينده، ش��اهد بهبود شرايط كشاورزان خواهيم 
بود. علي محمد ش��اعري با تاكيد براينكه جايگزيني 
سياس��ت خريد تضميني با قيم��ت تضميني به نفع 
كش��اورزان بوده و بايد اجرايي ش��ود، گفت: قيمت 
تضميني ب��ه معناي خريد گندم از س��وي دولت با 
رعايت قيمت پايه اس��ت كه اين امر ش��ايد در ابتدا 
با موانعي همراه باش��د اما به نفع كش��اورزان بوده و 
اجرايي مي ش��ود. وي با بيان اينكه هرسال بايد نرخ 
خري��د تضميني گندم مطابق با نرخ تورم باش��د كه 
تاكنون از س��وي ش��وراي اقتصاد اعلام نشده است، 
ادام��ه داد: نرخ خريد تضميني گندم بايد از س��وي 
ش��وراي اقتصاد و براس��اس پيش��نهاد وزارت جهاد 
كش��اورزي ارائه ش��ود بطوري كه در شوراي اقتصاد 
تمام شرايط بررسي شده و بعد از آناليز قيمت، سود 
منطقي قيمت پيشنهادي براي نرخ خريد تضميني 

اعلام مي شود. 

 ورود سيمان به تالار نقره اي 
دبير انجمن صنفي كارفرمايان صنعت س��يمان 
گفت: پيش��نهاد اي��ن انجمن ب��راي كاهش رقابت 
منف��ي توليدكنن��دگان داخل��ي س��يمان، ورود به 
ب��ورس كالا و رين��گ صادرات��ي اس��ت. عبدالرضا 
ش��يخان اف��زود: با ورود س��يمان به ب��ورس كالا و 
رينگ صادراتي مي توان به شفاف س��ازي قيمت ها و 
ترتيبات صادرات دست يافت؛ امروز در گمرك هاي 
كشور نيز برگه هاي معامله در بورس كالا قابل قبول 
اس��ت. وي درباره آخرين وضعيت صادرات سيمان 
به كش��ور عراق يادآوري ك��رد: چندي پيش رايزن 
اقتصادي ايران در بغداد طي مصاحبه يي از كاهش 
تعرفه ه��اي ورود كالا به ع��راق در چهار گروه خبر 
داد كه مصالح س��اختماني نيز يكي از آنها بود. وي 
پيش بيني كرد در صورت مس��اعد ش��دن شرايط، 
س��الانه تا پنج ميليون تن سيمان از ايران به عراق 
صادر ش��ود؛ اين ميزان در زم��ان رونق صادرات به 
اين كشور سالانه تا هفت ميليون تن بالغ مي شد. 

تقويت توليدكنندگان فولاد و سنگ آهن
دبيرانجمن س��نگ آهن ايران گفت: بازار داخلي 
سنگ آهن به دليل فعال شدن تعدادي از طرح هاي 
كنس��تانتره و گندله، شاهد ش��كل گيري تقاضاهاي 

جديدي ب��وده و هرچند هنوز مكانيزم قيمت گذاري 
مشخصي شكل نگرفته است اما شاهد فعاليت مداوم 
بورس كالا در حوزه س��نگ آهن هس��تيم. عليرضا 
سياس��ي راد اظهار كرد: در 8 ماهه نخس��ت امسال، 
از شدت نوس��ان قيمت س��نگ آهن كاسته شده و 
شاهد يك ثبات نس��بي در اين حوزه بوديم بطوري 
كه به جزو چند نوس��ان كوچك، تكانه ش��ديدي در 
اين حوزه وجود نداش��ت. وي تصريح كرد: از آنجايي 
كه معادن، شركت ها و كارخانجات فعال در اين حوزه 
دولتي بودند و مدت كوتاهي است كه روند خصوصي 
شدن شتاب گرفته لذا ضوابط مشخصي در اين حوزه 
شكل نگرفته است بنابراين پيشنهاد انجمن، استفاده 
از بورس كالاست تا قيمت ها شفاف شده و بتوانيم از 
ظرفيت هاي اين بورس جهت تقويت توليدكنندگان 

فولاد و سنگ آهن بهره ببريم. 

 بورس كالا، گره گشاي بحث عوارض 
صادراتي سنگ آهن

رييس سابق هيات مديره انجمن سنگ آهن ايران 
گف��ت: اگر در فرآيند عرضه در بورس كالا مش��تري 
براي محصول پيدا نش��د، مازاد محصول عرضه شده 
در بورس كالا به عنوان محصولي كه امكان صادرات 
دارد، مش��خص مي ش��ود كه بايد ب��دون هيچ گونه 
عوارضي قابليت صادرات داش��ته باشد. قدير قيافه با 
اشاره به عرضه محصولات سنگ آهن در بورس كالا 
گفت: تمام اين بحث ها در حالي است كه طبق ماده 
37 آيين نامه اجرايي قانون رفع موانع توليد، فهرست 
كالاهاي پيشنهادي جهت وضع عوارض كميته ماده 
3 مطرح شده است كه در همان جلسات اين كميته 
برخي دوستان با وضع عوارض صادراتي سنگ آهن 
دانه بندي ش��ده مخالفت كردند اما با فش��اري كه از 
طرف معاونت معدني وارد ش��د، در آخر جلسه وضع 
عوارض 5 و 10 درصدي بر صادرات س��نگ آهن به 
تصويب تعدادي از حاضران رسيد كه البته خود من 
ب��ه عنوان نماينده اتاق ايران اس��تدلالات خود را در 
مخالف��ت با وضع ع��وارض به صورت ش��فاهي بيان 
نم��وده و در ذيل صورتجلس��ه مربوط��ه اعتراض و 
مخالفت خود را بصورت كتبي اعلام كردم. وي ادامه 
داد: اما در قانون راهكارهايي پيش بيني شده است كه 
موضوع صادرات به ش��كل شفاف قابل تصميم گيري 
باش��د. چرا ك��ه در يكي از بندهاي هم��ان ماده 37 
ذكر ش��ده كه براي تش��خيص نياز سنگ آهن، اين 
محصول بايد در رينگ داخلي بورس كالا عرضه شود 
كه قيمت آن هم بر اس��اس كسري از قيمت جهاني 
محاس��به قيمت پايه تعيين شده و بسته به شرايط 
طي س��ه مرحل��ه در بورس كالا عرض��ه و به فروش 
خواهد رسيد. با توجه به ساز و كارهاي شفاف بورس 
در پرداخ��ت ارزش معامله يكي از بهترين روش هاي 
فروش مواد معدني و به ويژه سنگ آهن است. قيافه 
افزود: اما اگر در فرآيند عرضه در بورس كالا مشتري 
براي محصول پيدا نش��د، مازاد محصول عرضه شده 
در بورس كالا به عنوان محصولي كه امكان صادرات 
دارد، مش��خص مي ش��ود كه بايد ب��دون هيچ گونه 

عوارضي قابليت صادرات داشته باشد. 

 تعادل بازار شب عيد 
دبي��ر انجم��ن توليدكنندگان جوج��ه يك روزه 
گفت: با عنايت به تجربه تلخ س��ال گذشته در ورود 

نهادهاي نظارتي به بازار قيمت جوجه يكروزه و ايام 
پيش رو كه مصادف با جوجه ريزي هاي منتج به ايام 
نوروز يعني از دي ماه به بعد خواهد شد، اين انجمن 
بار ديگر بر لزوم رعايت تعادل در بازار فروش جوجه 
يك��روزه در ايام مزبور تاكي��د دارد. غلامعلي فارغي 
افزود: در همين راس��تا، طبق توافقات س��ه جانبه 
بي��ن معاونت توليدات دام��ي، بورس كالاي ايران و 
اين انجمن به عمل آمده و با توجه به ش��فافيت در 
مكانيزم كش��ف قيمت در بورس و كاهش نوسانات 
فاح��ش قيم��ت در عرضه از اين طريق، مقرر ش��د 
توليدكنن��دگان اين كالا حداقل 20 درصد از توليد 
ماهانه خود را به عرضه در اين بازار اختصاص دهند. 
وي اف��زود: اين تصميم با اين هدف گرفته ش��د 
تا ضمن افزايش شفافيت قيمتي و ايجاد تعادل هر 
چه بيشتر در معاملات، سهم بيشتري از بازار سنتي 
جوج��ه يك روزه به عرضه در بورس اختصاص يابد 
ك��ه در نتيج��ه آن هم ط��رف عرض��ه و هم طرف 
تقاضا با بازار بورس و مزاياي آن آش��نايي بيشتري 
پي��دا خواهند كرد. وي با اع��لام اينكه زمان اجراي 
اي��ن اطلاعيه از ابتداي دي ماه اس��ت، گفت: الزام 
توليدكنندگان به عرضه حداقل 20 درصد از توليد 
ماهانه آنهاست تا اين ميزان به تدريج تا عرضه كل 
جوجه يك روزه توليدي در بورس كالا افزايش يابد. 

 تنظيم بازار و افزايش كيفيت گندم 
عض��و هيات علمي دانش��گاه علام��ه طباطبايي 
در خص��وص فروش گندم از س��ال آينده در بورس 
كالا گفت: ب��ا عرضه گندم در بورس كالا مي توانيم 
شفاف س��ازي كنيم و چنانچه دولت به آنچه در اين 
طرح آمده، عمل كند و برنامه اجرايي ش��ود شاهد 
تنظيم ب��ازار فروش گندم و نظم��ي واحد در بازار 
گن��دم خواهيم بود. مهدي تق��وي تاكيد كرد: اين 
شيوه اجرايي از كشورهاي پيشرفته اقتباس شده و 
مي تواند نقش موثري در تنظيم بازار گندم داش��ته 
باش��د. تقوي ادامه داد: همانطور ك��ه بورس اوراق 
به��ادار مزايايي دارد فروش گندم در بورس كالا نيز 
داراي حس��ن بالايي است و اجراي اين طرح منجر 
به ش��فافيت در خريد و فروش، افزايش سرعت در 
پرداخت مطالبات به كش��اورزان و در نتيجه بهبود 

كيفيت گندم خواهد شد. 

 شفافيت قيمت و كيفي سازي محصول 
يك كارش��ناس بازار سرمايه گفت: عرضه گندم 
در بورس كالا، س��بب ش��فافيت مالي كش��اورزان 
مي ش��ود. مهدي طحان��ي در خصوص عرضه گندم 
در ب��ورس كالا اظهار كرد: قيم��ت گندم در بورس 
كالا براس��اس نظام عرضه و تقاضا توس��ط خريدار 
و فروشنده مشخص ش��ده و سبب شفافيت قيمت 
و تامين مالي س��ريع تر كش��اورزان مي شود.وي در 
ادام��ه افزود: در گذش��ته گندم توليدي در كش��ور 
از س��وي دولت خريداري مي ش��د، اما با عرضه اين 
محصول در ب��ورس كالا، خريد توس��ط خريداران 
و مصرف كنن��دگان واقع��ي صورت مي گي��رد. اين 
كارش��ناس بازار س��رمايه اضافه كرد: اجراي قيمت 
تضميني از س��وي دولت به كيفي س��ازي و بازاري 
ش��دن محصولات كشاورزي كمك كرده و مي تواند 
گام��ي مهم ب��راي حركت اقتصاد به س��مت ايجاد 

بازاري مستمر براي محصولات كشاورزي باشد.
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11 بنگاهها

چهره هاي استاني

 وزش ب�اد، آتش مهار ش�ده جنگل هاي رودبار 
را ش�عله ور ك�رد- رودبار| سرپرس��ت مناب��ع طبيعي 
رودبار گفت: آتش س��وزي جنگل هاي نقله بر و جمشيدآباد 
رودبار كه مهار ش��ده بود، به دليل وزش باد، دوباره ش��روع 
ش��ده اس��ت. »اميدي«، سرپرس��ت اداره منابع طبيعي و 
آبخيزداري شهرستان رودبار، اظهار كرد: حدود يك هكتار 
از جنگل هاي نقله بر و 5 هكتار از جنگل هاي جمش��يدآباد 
اين شهرستان ديشب طعمه حريق شد. وي افزود: با تلاش 
50 نفر از عوامل و نيروهاي فرمانداري، بخشداري مركزي، 
آتش نشاني هاي رستم آباد، منجيل و توتكابن، يگان حفاظت 
منابع طبيعي، بس��يج و هلال احمر س��اعت 4 بامداد مهار 
شد. اميدي خاطرنشان كرد: آتش سوزي جنگل هاي نقله بر 
و جمش��يدآباد رودبار كه مهار ش��ده بود، به علت وزش باد، 

دوباره آغاز شده است. 
 كش�ف 20 ت�ن چ�وب قاچ�اق در لاهيج�ان- 
لاهيجان| فرمانده انتظامي لاهيجان از كشف 20 تن چوب 
جنگلي قاچاق به ارزش 70 ميليون ريال در اين شهرستان 
خبر داد. سرهنگ »محمود قاسمي« با اعلام اين خبر اظهار 
كرد: در پي دريافت گزارش مردمي مبني بر اينكه فردي در 
يكي از روستاهاي لاهيجان نسبت به قطع درختان جنگلي 
به صورت غيرمجاز اقدام مي كند، ماموران انتظامي از صحت 
موضوع اطلاع حاصل كردند. اين مقام انتظامي با بيان اينكه 
مام��وران با انجام تحقيقات موفق به شناس��ايي محل دپو 
چوب ها شدند، تصريح كرد: در بازرسي از اين مكان 20 تن 
چوب جنگلي قاچاق كش��ف و ضبط شد. وي افزود: ارزش 

چوب هاي كشف شده 70 ميليون ريال است. 
 ري�ل سراس�ري ب�ه بيرجند نزديك تر ش�د- 
بيرجند|  با آغاز عمليات اجرايي قطعه نخس��ت در مسير 
شمال به جنوب راه آهن زاهدان - مشهد از ايستگاه يونسي 

به گناباد، ريل سراسري به بيرجند نزديك تر شد. 
راه  آه��ن زاه��دان - مش��هد نقط��ه اتص��ال ريلي بين 
استان هاي سيستان و بلوچستان، خراسان جنوبي و خراسان 
رضوي معرفي ش��ده و اين طرح بخشي از كريدور ترانزيتي 
ش��مال - جنوب ش��رقي است. استان خراس��ان جنوبي با 
اج��راي خط راه آهن بيرجند-كالش��ور )خراس��ان رضوي( 
به شبكه راه آهن سراس��ري متصل خواهد شد و آرزوي به 
حق و ديرينه مردم اين اس��تان محقق مي شود. مديرعامل 
شركت ساخت و توسعه زيربناهاي حمل و نقل كشور عصر 
روز )پنج ش��نبه( در آيين آغاز عمليات اجرايي اين طرح در 
خراسان رضوي گفت: ساخت قطعه نخست از مسير ريلي 
شمال به جنوب با دستور معاون اول رييس جمهوري كه به 
خراسان رضوي سفر كرده است، آغاز شد. خيرالله خادمي، 
اعتبار لازم براي اين طرح را 542 ميليارد ريال اعلام كرد و 
گفت: اميدواريم خط ريلي اين مسير طي سه سال آينده به 
بهره برداري برسد. وي ادامه داد: همچنين عمليات ساخت 
خط آهن چابهار - زاهدان از جنوب به شمال به طول 610 
كيلومتر به هشت قطعه اجرايي تقسيم و از سه سال پيش 
آغاز شده  و عمليات اجرايي آن شامل زيرسازي، روسازي و 
ساخت ايستگاه ها توسط پيمانكاران ايراني در دست انجام 
اس��ت. وي گفت: اتصال چابهار به مشهد و توسعه ترانزيت 
محور شرق به خصوص به كشورهاي آسياي ميانه و مركزي، 
دسترسي افغانستان به آب هاي آزاد و ارتباط هند به آسياي 

ميانه و مركزي از مزاياي اين خط ريلي است. 
 اجراي طرح ملي جنگلانه در استان اصفهان- 
اصفهان| همزمان باسراس��ر كش��ور، جنگل كاري بيش از 
150هكتار از اراضي منابع طبيعي استان اصفهان آغاز شد. 
ريي��س اداره جن��گل كاري اداره كل مناب��ع طبيع��ي 
و آبخي��زداري اس��تان اصفه��ان گفت: اين ط��رح با همت 
بيش از هفت س��ازمان مردم نه��اد در اراضي منابع طبيعي 
شهرستان هاي خوانسار، لنجان، كاشان و گلپايگان آغاز شد. 
مرتضي برزو با اش��اره به اينكه بي��ش از 100كيلوگرم 
بادام كوهي براي كش��ت در اراضي منابع طبيعي اين شهر 
ستان به طور رايگان در اختيار سازمان هاي مردم نهاد قرار 
گرفته است افزود: اين طرح مردمي با توجه به خشكيدگي 
وسيع رويشگاه هاي جنگلي و مرتعي كشور به دليل اقدامات 
مخرب انس��اني، صنعتي، چراي دام، سرشاخه زني، تغيير 
اقليم، و خشكسالي اجرا مي شود. وي گفت: اصلاح و احياي 
مراتع تخريب شده، جلوگيري از فرسايش خاك، جلوگيري 
از هدر رفت آب، نگهداري و ذخيره نزولات آسماني، تلطيف 
هوا و ايجاد محيط تفرجگاهي، ايجاد اشتغال، جلوگيري از 
مهاجرت روس��تاييان به شهرها و كمك به توسعه پايدار از 

مهم ترين اهداف اجراي اين طرح است. 
 بهره برداري از اس�تراحتگاه خيرساز بيماران 
س�رطاني در سنندج- سنندج| چهل و يكمين مركز 
بيمارس��تاني خيرساز در بيمارس��تان توحيد سنندج به 
بهره برداري رس��يد. مديرعامل مجمع خيرين س��لامت 
دانش��گاه علوم پزش��كي كردس��تان، گفت: استراحتگاه 
بيماران سرطاني مركز پزش��كي توحيد، اهدايي مرحوم 
»حاج زين الدين قاس��مي« در زميني به مس��احت 400 
مترمربع احداث شده اس��ت. مهدي علي، مسيمر افزود: 
براي ساخت اين مركز 650 ميليون تومان هزينه شده و 
شامل 10 سوئيت با تمام امكانات و ۳0 تخت براي بيماران 
س��رطاني است. از ابتداي فعاليت مجمع خيرين سلامت 
كه 6 س��ال از آن مي گذرد تاكنون، 41 مركز بيمارستاني 
خير س��از با ۳1 ميليارد تومان احداث ش��ده است. چهار 
پروژه ديگر هم با اعتبار 2 ميليارد تومان تا سال آينده به 

بهره برداري مي رسد. 
 راهكار استفاده مناسب از ظرفيت هاي معدن 
و صنايع معدني-قزوين| معاون هماهنگي امور عمراني 
اس��تاندار بر ض��رورت همكاري و تعامل ميان تش��كل ها 
براي اس��تفاده مناس��ب از ظرفيت هاي مع��دن و صنايع 
معدن��ي تاكيد كرد. علي فرخزاد مع��اون هماهنگي امور 
عمراني اس��تاندار قزوين در نشست شوراي معادن استان 
قزوين گفت: استفاده از تشكل هاي نظام مهندسي معدن 
و خان��ه معدن در بخش فعاليت مع��ادن بايد پررنگ تر و 
بيش��تر ص��ورت گي��رد و سياس��ت گذاري در اين بخش  
براساس مش��اركت اين بخش ها انجام ش��ود. وي افزود: 
در بهره برداري اكتش��اف معادن در دستگاه هاي مختلف 
از اداره كل محيط زيست و ميراث فرهنگي و گردشگري 
گرفته تا اداره كل راه و شهرس��ازي بحث هايي وجود دارد 
كه بايد بررسي و حل شوند. وي خاطرنشان كرد: بايد در 
بهره برداري از معادن در برخي از مناطق حفاظت ش��ده از 
سازمان محيط زيس��ت، در مناطق گردشگري از سازمان 
ميراث فرهنگي و س��اير سازمان ها مجوزهاي لازم كسب 
شود و ساير مس��ائل مرتبط با معدن نيز در نشست هاي 

تخصصي مورد رسيدگي قرار گيرد. 

اخبارشهرستانها

كارشناسان اقتصادي راهكارهاي اجرايي و اقتصادي براي رسيدن به توسعه كسب و كار را بررسي كردند

الزامات رشد فزاينده بنگاه هاي اقتصادي

 وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي:

 خدمات درماني 4 سال گذشته معادل 40 سال پيش از آن است

گروه بنگاه ها|
در ش��رايطي كه دولت دوازدهم اعلام كرده به دنبال 
جهش اقتصادي و رش��د فزاينده اش��تغال زايي در كشور 
اس��ت، كارشناسان معتقدند براي رسيدن به افق هاي در 
نظر گرفته شده، چاره يي جز ارتقاي بهره وري در ساختار 

بنگاه هاي اقتصادي كشور وجود ندارد. 
 كارشناس��ان و دست اندركاران بخش صنعت و توليد 
كشور معتقدند بهبود بهره وري، بهره گيري از فناوري هاي 
جديد علمي و استفاده از تجارب كشورهاي توسعه يافته و 
شركت هاي برتر راه عبور بنگاه هاي اقتصادي از سد چرخه 

مشكلات و نردبان ترقي براي رشد اقتصادي ملي است. 
حمايت دولت از صنايع كوچك و متوسط، برند سازي، 
تشكيل ش��ركت هاي بزرگ و كنسرسيوم هاي اقتصادي، 
ارتقاي سطح علمي و دانش نيروي كار و توجه به آموزش 
و تحقيق از ديگر راه ها و عواملي بود كه روز پنج ش��نبه از 
س��وي فعالان صنعت و توليد در پنجمين دوره همايش 
ي��ك روزه طرح »ايران تك« در تالار پتروش��يمي تبريز 
ب��راي رفع مش��كلات بنگاه هاي اقتص��ادي و حركت در 
مسير رشد اقتصادي مطرح شد. سخنرانان اين همايش 
منطقه يي كه با حضور شركت هاي برتر و فعالان صنعتي 
اس��تان هاي آذربايجان ش��رقي و غربي، اردبيل و زنجان 
برگزار ش��د، نبود بهره وري، انتخاب مديران سياس��ي در 
بنگاه هاي اقتصادي، به روز نبودن و عقب ماندگي فناوري 
در بنگاه هاي اقتصادي و فرسودگي دستگاه هاي صنعتي 
را ازجمله دغدغه هاي اي��ن بنگاه ها براي رقابت با رقباي 

اقتصادي ساير كشورها اعلام كردند. 

 عامل اصلي رشد
مديرعامل س��ازمان مديريت صنعتي كش��ور در اين 
همايش با بيان اينكه مديران واحدهاي صنعتي سرمايه 
اصلي جامعه و عامل اساسي رشد و توسعه كشور هستند، 
گفت: براي عبور كشور از چرخه مسائل و مشكلات بايد به 
عامل بهره وري در بنگاه هاي اقتصادي كشور توجه بيشتري 
ش��ود. به گزارش ايرنا، محمدعلي محمدي افزود: داشتن 
منابع در دنياي كنوني خيلي ارزش��مند نبوده و امتيازي 
به حساب نمي آيد بلكه مديريت اين منابع ارزشمند بوده 
و براي رس��يدن به رشد اقتصادي بايد از امكانات و منابع 
بيشتري به شكل مناسب و بهينه استفاده كرد. وي اظهار 
كرد: در كش��ور ما برنامه ريزي شده كه يك سوم از رشد 
اقتصادي در برنامه هاي چهارم تا شش��م توسعه از طريق 
بهره وري و دو س��وم آن از طريق به  كارگيري از س��رمايه 
و منابع بيش��تر حاصل شود. مديرعامل سازمان مديريت 
صنعتي كشور يادآوري كرد: براي رشد اقتصادي 8 درصد 
در سال برآورد شده كه به 680 هزارميليارد تومان منابع 

نياز است و درآمدهاي حاصل از فروش نفت و ساير منابع 
جوابگو نبوده و نياز به سرمايه گذاري خارجي وجود دارد. 
محمدي ادامه داد: در كش��ورهاي توسعه يافته 50 سال 
تجربه نش��ان مي دهد كه 49درصد از رشد اقتصادي آنها 
از طريق بهره وري حاصل ش��ده و در كش��ورهاي درحال 
توس��عه اين ميزان ۳1درصد و كش��ورهاي ش��رق آسيا 
۳2درصد است. وي با بيان اينكه سهم بهره وري در رشد 
اقتصادي يك كشور نشان دهنده ميزان توسعه يافتگي آن 
اس��ت، گفت: هر قدر رشد و توسعه از طريق به  كارگيري 
منابع بيشتر باش��د آن جامعه محتاج منابع و مبتني بر 
كارايي منابع و داده گراست. مديرعامل سازمان مديريت 
صنعتي كشور اظهار كرد: شاخص بهره وري در كشور ما 
در سال 1۳95 نسبت به سال 90 حدود 5 درصد كاهش 
يافته و به جاي روند صعودي روند نزولي طي كرده است. 
محمدي افزود: با وجود افزايش صادرات غيرنفتي از سال 
84 ت��ا 91و افزايش درآمد حاص��ل از آن از 167ميليارد 
دلار طي س��ال هاي 76تا 8۳ ب��ه 6۳1.5 ميليارد دلار در 
س��ال هاي 84 تا 91 شاخص رشد اقتصادي كشور ما در 
سال هاي 84 تا 91 كمتر از سال هاي 76تا 8۳ بوده است. 
وي يادآوري كرد: نرخ رشد اقتصادي كشور ما از سال 76تا 

91 كمتر از نصف هدف ما يعني 8 درصد بود و اين رشد 
حدود ۳.7 بوده درحالي كه اكنون متوسط رشد اقتصادي 
كشورهاي منطقه 9تا 12درصد است. محمدي، افزايش 
دارايي هاي موجود، اس��تفاده از س��رمايه گذاري خارجي 
و تقوي��ت منابع داخلي را از راه هاي دس��تيابي به رش��د 
اقتص��ادي 8 درصد اعلام كرد و ادام��ه داد: براي افزايش 
بهره وري دارايي ها بايد فضاي مناس��ب كسب وكار ايجاد 

شود و بهبود مديريت در بنگاه هاي اقتصادي روي دهد. 

 نوسازي صنايع كوچك
معاون وزير صنعت، معدن و تجارت و رييس سازمان 
صنايع كوچك و ش��هرك هاي صنعتي كشور نيز در اين 
همايش نوس��ازي و ايجاد بازار براي واحدهاي كوچك و 
متوس��ط را از برنامه هاي اين سازمان اعلام كرد و گفت: 
هم اكن��ون از 80 هزار واحد صنعتي حوزه ش��هرك هاي 
صنعتي كشور حدود 40هزار واحد فعال و نيمه فعال بوده 

و تلاش مي شود 20هزار از اين واحدها فعال شود. 
صادق نجفي افزود: با فعال سازي اين واحدها براي حدود 
161هزار نفر به صورت مستقيم اشتغال ايجاد مي شود و 
از راه هاي مختلف منابع مالي اين واحدها تامين مي شود. 

نماينده تبريز، آذرشهر و اسكو در مجلس شوراي اسلامي 
نيز در اين همايش گفت: دنياي كنوني دنياي شركت هاي 
كوچك نبوده بلكه دنياي برندهاس��ت و بايد شركت هاي 
كوچك و متوسط با اتحاد هم شركت هاي بزرگ به وجود 
بياورند و اقدام به تشكيل هلدينگ و كنسرسيوم اقتصادي 
كنند. ش��هاب الدين بيمقدار با انتق��اد از تصويب و اجراي 
نادرست اصل 44 قانون اساسي افزود: بخش خصوصي بايد 
راهكار و پيشنهاد براي رفع موانع بر سر راه توسعه و رشد 
اقتص��ادي را به نمايندگان مجلس ارائه دهد تا با تصويب 
قوانين درست راه را براي فعاليت آنها باز كنيم. وي اظهار 
ك��رد: بخش خصوصي و بنگاه هاي اقتصادي بايد از منابع 
موجود در صندوق توسعه ملي جهت رشد اقتصادي و به 
 كارگيري فناوري هاي جديد و نوسازي واحدهاي توليدي 

براي توسعه صادرات استفاده كنند.
 

 تحول پرشتاب در بخش اقتصاد
استاندار آذربايجان ش��رقي نيز در اين همايش با 
اش��اره به تحول سرسام آور و پرشتاب فناوري در دنيا 
گفت: از الزامات تداوم حيات شركت هاي توليدي در 

بازار، برتري در توليد، صادرات و بهره وري است. 

مجي��د خدابخش اف��زود: واحدهايي كه به لحاظ 
فناوري عقب مانده ان��د با بحران هاي كارگري مواجه 
ش��ده و مش��كل اين واحدها فقط سرمايه در گردش 
نيست بلكه اگر اين واحدها از فناوري به روز استفاده 

نكنند، امكان رقابت با دنيا را از دست خواهند داد. 
وي اظهار كرد: در آذربايجان ش��رقي واحدهايي 
ك��ه به لحاظ فناوري قديمي بوده و از ماش��ين آلات 
فرس��وده اس��تفاده مي كنن��د بايد خ��ود را از لحاظ 
نرم اف��زاري و س��خت افزاري ب��ا فناوري ه��اي جديد 
تطبي��ق دهن��د و در اي��ن راه از توان دانش��گاه هاي 

صنعتي استان استفاده كنند. 
خدابخ��ش با بي��ان اينك��ه س��رمايه گذاران بايد 
بپذيرند ك��ه مالكيت با مديري��ت دو مقوله متفاوت 
است، ادامه داد: قرار  نيست، سرمايه گذار ما هم مدير 
باش��د و توليد كننده نيز صادر كنن��ده بلكه هر كدام 
مي تواند در حوزه تخصصي خود فعاليت كند. رييس 
هيات مديره خانه توسعه آذربايجان و رييس دانشگاه 
خوارزمي نيز در كارگاه تخصصي اين همايش گفت: 
بهره وري از دغدغه ه��اي اصلي بخش صنعت بوده و 
انتقال اطلاعات و فناوري، توجه به آموزش و تحقيق 
و توسعه آر اند دي از راه هاي رفع اين دغدغه به شمار 
مي رود. محمدعلي س��بحان اللهي انتق��ال تجربيات 
ش��ركت هاي برتر به ساير شركت ها را خواستار شد و 
افزود: مشكل كشور ما ورود سياست به مديريت بوده 
و بايد هر كدام در حوزه خود فعاليت كند. رييس اتاق 
بازرگاني، صنايع و معادن و كش��اورزي تبريز نيز در 
اين همايش با تاكيد بر لزوم اس��تفاده از فناوري هاي 
جديد در راس��تاي ارتقاي بهره وري و توليد ثروت در 
كش��ور گفت: براي انجام كار نيازي به ماش��ين آلات 
سنگين و س��رمايه نيست بلكه با استفاده از امكانات 
كم و فناوري هاي جديد مانند اس��تارت آپ مي توان 
كارآفرين شد و به رشد اقتصادي بالايي دست يافت. 
صمد حس��ن زاده افزود: در كشورهاي توسعه يافته با 
انج��ام كارهاي علمي و كارشناس��ي به ثروت بزرگي 
دس��ت مي يابند و در كش��ور ما نيز مي توان از توان 
اساتيد دانشگاه ها و ش��ركت هاي دانش بنيان در اين 

زمينه استفاده كرد. 
پنجمي��ن هماي��ش معرفي برترين ش��ركت هاي 
غرب و ش��مال غرب كشور)ايران تك( به همت اتاق 
بازرگاني تبريز و سازمان مديريت صنعتي آذربايجان 
ش��رقي با مشاركت 6 استان برگزار و از چند شركت 
برتر در گروه هاي مختل��ف به نمايندگي از 100برتر 
استان هاي آذربايجان شرقي و غربي، اردبيل و زنجان 

با اهداي لوح يادبود تجليل شد. 

 وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي با اش��اره به خدمات درماني و بهداشتي 
قاب��ل توج��ه و بي نظير اين وزارتخانه در دولت تدبي��ر و اميد گفت: خدمات 
درماني تامين اجتماعي 4س��ال گذش��ته در آذربايجان غربي معادل و حتي 

بيش از 40سال پيش از آن بوده است. 
علي ربيعي عصر روز پنج شنبه در مراسم آغاز عمليات اجرايي بيمارستان 
68 تختخوابي مهاباد اظهار كرد: حدود 40سال گذشته ۳ مركز درماني تامين 
اجتماعي در آذربايجان غربي وجود داشت اما در 4سال گذشته 5 بيمارستان 

ديگر در اين استان ساخته شده است. 
وي افزود: سياس��ت دولت و وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي تلاش 
در جهت توس��عه عدالت منطقه يي است و بر اين اساس مناطق مرزي، 
ميزان درآمد و اش��تغال در تخصيص بودجه دخالت داشته است. ربيعي 
تاكيد كرد: فقرزدايي و اشتغال 2 شاخص اصلي دولت در تدوين بودجه 
س��ال آينده بوده كه با هدف ارتقاي رفاه اجتماعي طراحي ش��ده است. 
وي با بيان اينكه كشور در مدت فعاليت دولت تدبير و اميد رشد خوبي 

در زمينه هاي مختلف داشته و در عين حال تورم هم كنترل شده است، 
اظهار كرد: دولت اهتمام خود را در راس��تاي تداوم رش��د در بخش هاي 
مختلف ازجمله ايجاد اش��تغال، افزايش رفاه و توسعه اجتماعي در كنار 
مهار تورم روز به روز بيش��تر مي كند. وزير تع��اون، كار و رفاه اجتماعي 
گفت: راه ان��دازي اورژانس اجتماعي و ايجاد مراكز خدمات مش��اوره يي 
ازجمل��ه اقدامات انجام ش��ده وزارت رفاه در مهاباد بوده و بيمارس��تان 
تامين اجتماعي اين شهرس��تان نيز با پيش بيني سرمايه گذاري بيش از 
600 ميليارد ريال امروز گلنگ زني ش��د. وي درخصوص ورزشگاهي كه 
در اختيار اداره كار مهاباد بوده و نيمه كار مانده اس��ت، اظهار كرد: براي 
ساماندهي و اتمام اين ورزشگاه تلاش مي كنيم. ربيعي با تاكيد بر اينكه 
ايران متعلق به تمام قوميت هاس��ت، گفت: دوشادوش هم و در كنار هم 
براي ساختن ايران تلاش مي كنيم و خدمات خود را در مناطق مختلف 
به ويژه مناطق مرزي توسعه خواهيم داد. وي از تخصيص 7ميليارد ريال 
اعتبار از محل اعتبارات ويژه اش��تغال فراگير و 4ميليارد و 800 ميليون 

ريال تس��هيلات 4و 6 درصدي به آذربايجان غرب��ي خبر داد. نماينده 
مهاباد در مجلس ش��وراي اسلامي نيز در اين مراسم گفت: 100هزار نفر در 

اين شهرستان بيمه شده تامين اجتماعي هستند. 
جلال محمود زاده اظهار كرد: شاخص هاي بهداشتي نيز در شهرستان 
پايين تر از كشوري و استاني قرار دارد و بر اين اساس ساخت بيمارستان 
در مهاب��اد ض��رورت دارد. وي يادآوري كرد: قدمت تنها بيمارس��تان 
مهاباد بيش از 40سال بوده و فرسوده شده و از طرفي درصد اشتغال 
تخت هاي بيمارس��تاني بيش از 80 درصد اس��ت و اين موضوع نيز 
ضرورت س��اخت سريع تر بيمارستان را نشان مي دهد. وزير تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي در س��فر يك روزه خود به شهرس��تان مهاباد 
بيمارس��تان 68 تختخواب��ي مهاباد را كلنگ زني ك��رد و در ادامه 

18دستگاه خودرو زامياد با اعتبار 50 ميليارد ريال بر اساس 
تفاهمنام��ه بين كميت��ه امداد امام خمين��ي)ره( و صندوق 

كارآفريني اميد با اشتغال 160نفر تحويل مددجويان شد. 

يزد|
براي اجراي سيستم هاي قطره يي به 
ازاي هر هكتار مبل��غ 10ميليون تومان 
تسهيلات و براي سيستم هاي كم فشار 
تا 4.5ميليون تومان به صورت بلاعوض 

پرداخت مي شود. 
به گ��زارش صداوس��يما، مديركل 
سازمان جهاد كشاورزي استان يزد در 
جلس��ه حوزه كشاورزي شهرستان مهريز با حضور نماينده مردم 
مهريز، ابركوه، بافق، بهاباد، خاتم و فرماندار و مسوولان شهرستان 
مهريز گفت: يك ميليارد تومان جهت احياي قنوات شهرس��تان 
مهريز تخصيص داده شده است كه قطعا مي تواند در احياي قنوات 
با توجه به خشكس��الي هاي اخير كمك كند. سجادي پور افزود: 
براي سيس��تم هاي نوين آبياري تحت فش��ار 11 ميليارد تومان 
اعتبار براي شهرستان مهريز در نظر گرفته شده است كه در اين 
راستا براي اجراي سيستم هاي قطره يي به ازاي هر هكتار مبلغ 10 
ميليون تومان و براي سيستم هاي كم فشار تا 4.5ميليون تومان 

به صورت بلاعوض پرداخت مي شود.
وي اش��اره كرد: مقدمات كار و اجراي اين پروژه انجام شده و 
دو تا از پروژه هاي 24هزار متري صدور مجوز ش��ده شكل گرفته 
و ظ��رف مدت 18ماه آينده اين پروژه ها به بهره برداري مي رس��د 
و ب��راي اجراي واحد هاي گلخانه يي تا س��قف ۳000متر از محل 
تسهيلات روس��تايي تامين اعتبار مي شوند كه افراد متقاضي به 

جهاد كشاورزي شهرستان مراجعه كنند.

اختصاص ۱۱ميليارد تومان براي سيستم آبياري 
تحت فشار در مهريز 

كرمانشاه|
 اس��تاندار كرمانش��اه با بي��ان اينكه 
مردم مناطق زلزله زده اس��تان علاوه بر 
خس��ارات جاني و مادي از لحاظ روحي 
و رواني آس��يب زي��ادي ديده اند تاكيد 
ك��رد كه مردم اي��ن مناطق به خصوص 
كودكان بايد م��ورد حمايت هاي جدي 
روحي، رواني قرار گيرند. به گزارش ايرنا؛ 
هوشنگ بازوند پنج شنبه شب در ديدار وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي 
در اس��تانداري كرمانشاه افزود: حضور هنرمندان و اجراي برنامه هاي 
فرهنگي و هنري مي تواند در تقويت روحيه و ايجاد انگيزه و اميد به 

مردم اين مناطق كمك شاياني كند. 
وي اظهار كرد كه كودكان اين مناطق به ش��دت نيازمند و تش��نه 
برنامه هاي فرهنگي و هنري هس��تند و در هر مرحل��ه از بازديدهاي 
ما س��راغ هنرمندان را مي گيرند. وي از وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي 
خواس��ت با دعوت هنرمندان و اجراي برنامه هاي فرهنگي و هنري در 
مناطق زلزله زده به تسكين آلام مردم اين مناطق كمك كنند. استاندار 
كرمانش��اه با بيان اينكه كودكان در اين حادثه تلخ خسارت بيشتري 
ديده اند گفت: برخي از اين كودكان والدين خود را از دس��ت داده اند و 
از لحاظ روحي و رواني آسيب زيادي ديده اند و به شدت نياز به حمايت 
روحي و رواني ما دارند. وي با بيان اينكه زيرساخت هاي استان در اين 
زلزله در مجموع يك هزار و 241ميليارد تومان خس��ارت ديده اس��ت 
گفت: براي تامين بودجه بازسازي اين زيرساخت ها نيازمند همكاري 

وزارتخانه ها و دستگاه هاي اجرايي هستيم. 

 مردم مناطق زلزله زده نيازمند حمايت 
روحي و رواني هستند

قم|
ش��هردار قم با اش��اره به اينكه قطار 
شهري تا پايان سال آينده از قلعه كامكار 
كار خود را آغ��از مي كند، گفت: نزديك 
به 10 كيلومتر تونل زده ش��ده اس��ت و 
سال آينده مترو با مسيري به طول 5.2 
كيلومتر راه اندازي و در اختيار شهروندان 

قرار مي گيرد. 
به گزارش روابط عمومي شهرداري قم، »سقاييان نژاد« در ديدار با 
اهالي خيابان شهيد جمراسي واقع در منطقه 6 شهر قم كه در مسجد 
معصوميه اين منطقه انجام شد، با بيان اينكه در ابتداي مسير نزديك 
به 1600 ميليارد تومان به بانك ها و ۳80 ميليارد تومان به پيمانكاران 
بده��كار بوديم، اظهار كرد: در دوران��ي وجود 14 پروژه نيمه تمام در 
شهر قم ظاهر اين شهر را نامناسب كرده بود. شهردار قم خاطرنشان 
كرد: هم اكنون بخش قابل توجهي از بدهي هاي ش��هرداري پرداخت 
و 97 درصد پروژه هاي نيمه تمام ش��هر قم تكميل شده و در اختيار 
شهروندان قرار گرفته است از همين رو در شرايط مطلوبي قرار داريم 
و فقط نزديك به 200 ميليارد تومان باقي مانده است. سقاييان نژاد با 
تاكيد بر اينكه پروژه 45 متري عمار ياسر از 20 متري بيگدلي تا بلوار 
جمهوري اسلامي در سال 97 دنبال مي شود، گفت: بايد 970 منزل 
در اين پروژه تملك ش��ود به همين علت اعتبارات مورد نياز را بايد 
پيش بيني كنيم و در مرحله بعدي به دنبال اجرا باش��يم. وي يادآور 
شد: پروژه شهيد كاظمي در خيابان صفاييه نيز به صورت مشاركتي 

دنبال شده كه اكنون درگير مشكلات حقوقي هستيم. 

 آغاز به كار مترو قم
تا پايان سال

قزوين|
اس��تاندار قزوين گفت: در اس��تان 
50 معدن غيرفعال وجود دارد كه بايد 
سازمان صنعت نسبت به ابطال مجوز يا 

واگذاري دوباره آنها اقدام كند. 
ب��ه گ��زارش ايس��نا، عبدالمحمد 
زاه��دي در نشس��ت ش��وراي معادن 
اس��تان قزوي��ن اظه��ار ك��رد: معادن 
از مرحله اكتش��اف ت��ا فرآوري بايد مورد نظ��ارت و پيگيري قرار 
بگيرند و جلسات اين شورا نيز بايد به منظور بررسي و حل مسائل 
و مش��كلات اين بخش به شكل مس��تمر برگزار شود. وي اضافه 
كرد: ملاك ما در حل وفصل مش��كلات مرب��وط به معادن اجراي 
قوانين و مقرراتي است كه مصالح و منافع منطقه را مدنظر داشته 
باش��د. استاندار قزوين خاطرنشان كرد: پرداخت حقوق دولتي در 
زمينه فعاليت معادن و بخش ش��ن و ماس��ه حتماً بايد با جديت 
پيگيري ش��ود و از طرف وزارتخانه نيز موردتوجه قرار بگيرد تا از 
سهم اعتبارات اس��تان براي بازسازي راه هاي روستايي كه توسط 
ماش��ين هاي معادن تخريب شده اند، اختصاص يابد. وي ادامه داد: 
اضافه تناژ ماشين هاي معادن خسارت زيادي به راه ها وارد مي كند 
و بايد با همكاري س��ازمان صنعت و نيروي انتظامي از برداش��ت 
اضافه بار جلوگيري ش��ود. زاهدي بر حفظ محيط زيست در كنار 
بهره برداري لازم از منابع معدني تاكيد و تصريح كرد: بهره برداري از 
معادن بايد به گونه يي باشد كه كمترين تخريب ها در منابع طبيعي 

و محيط هاي حفاظت شده را به همراه داشته باشد. 

 ضرورت تعيين تكليف 
معادن غيرفعال قزوين
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اقتصاد اجتماعي12
هورالعظيم به بهانه 

استخراج نفت خشك شد 
عض��و مجمع نمايندگان اس��تان خوزس��تان، با 
انتقاد از رويكرد غيرمس��وولانه دولت درحل مشكل 
ريزگرده��اي خوزس��تان، گف��ت: دول��ت ب��ه جاي 
نگهداري آب پشت س��دها هورالعظيم را از خشكي 

نجات دهد. 
ج��واد كاظم نس��ب الباجي با اش��اره ب��ه اينكه 
خوزس��تان درحال حاضر با مش��كل بي آبي مواجه 
است، به خانه ملت گفت: هفت كانون ريزگرد دراين 
استان فعال بوده و زمين هاي حاصل خيز خوزستان 
ازكمب��ود آب رنج مي برد، بنابراي��ن بطورطبيعي به 
مرور زمان اين زمين ها ش��وره زار شده و با كمترين 
نس��يم ريزگردها به ش��هرهاي خوزس��تان منتقل 

مي شوند.
نماينده مردم اهواز درمجلس ش��وراي اسلامي، 
اف��زود: تامين مناب��ع آب يكي ازعوام��ل مهم مهار 
ريزگرده��ا ب��وده و تامي��ن آب هورالعظيم و تالاب 
ش��ادگان يكي ديگر از راهكارهاي مورد نياز اس��ت 
كه تمامي اين مسائل به تامين آب مورد نياز وابسته 
اس��ت، اما متاس��فانه دراين خص��وص درحق مردم 
خوزس��تان اجحاف شده و رييس س��ازمان محيط 
زيست به جاي انجام وظايف خود تاكيد مي كند در 

خوزستان آب مازاد وجود دارد. 
او تاكيد كرد: اگر آب مازاد درخوزس��تان وجود 
دارد، چ��را ازهمين آب براي مهاركانون هاي ريزگرد 
اس��تفاده نمي ش��ود، دولت با رويكرد غيرمسوولانه 
و سياس��ت فعلي دراين بخ��ش موفق نخواهد بود و 
نمي تواند نسبت به مشكلات موجود پاسخگو باشد؛ 
متاس��فانه آب مورد نياز خوزستان پشت سدها نگه 
داري ش��ده و به نقاط ديگر كشور منتقل مي شود، 
اين درحالي است كه درگام اول به جاي انتقال آب 

بايد مشكلات خورستان را حل كرد.
عضو مجمع نمايندگان استان خوزستان، با بيان 
اينكه خوزستان استاني اس��تراتژيك درحوزه نفت، 
گاز، پتروشيمي و بنادر است، گفت: خوزستان قلب 
اقتصادي كشوربوده و دولت به اين نكته توجه كند 
كه تامي��ن امنيت و آرامش درخوزس��تان درتامين 
آرامش كشور نقش مستقيمي دارد، بطورحتم دولت 
بايد درگذش��ته اقدام��ات لازم را درتامين آب مورد 
نياز، مالچ پاش��ي و درختكاري انجام مي داد؛ ضمن 
اينكه به بهانه اس��تخراج نفت ت��الاب هورالعظيم را 
خش��ك نمي كرد؛ اما دس��تگاه هايي مانند سازمان 
محيط زيست، وزارت نيرو و سازمان برنامه و بودجه 

در رفع مشكل كوتاهي مي كنند. 

 تاخير ۱۵ ماهه
در پرداخت كارانه پرستاران

عضو كميس��يون اجتماعي مجلس ب��ا انتقاد از 
اينكه بخت قانون تعرفه گذاري پرستاري با گذشت 
۱۰ س��ال هنوز باز نش��ده اس��ت بهب��ود وضعيت 
پرس��تاران را مستلزم تامين منابع پايدار براي طرح 

تحول سلامت دانست. 
محم��د وحدتي ه��لان با انتق��اد از اينكه قانون 
تعرفه گ��ذاري خدمات پرس��تاري بعد از گذش��ت 
۱۰ س��ال هنوز اجرايي نشده و خاك مي خورد، به 
خانه ملت گفت: اين قانون در شش��م تيرماه توسط 
مجلس ش��وراي اس��لامي تصويب شد كه بر اساس 
آن بت��وان از هزينه هاي بيمه ها كاس��ت و در كنار 
اين خدمات پرس��تاري نيز ديده شود اما متاسفانه 
بخت اين قانون با گذش��ت ۱۰ سال هنوز باز نشده 
و اجراي آن به س��بب كمبود منابع به تعويق افتاده 

است.
نماين��ده مردم بس��تان آباد در مجلس ش��وراي 
اس��لامي، با بيان اينكه جامعه پرس��تاري در صف 
مق��دم درمان بيماران قرار دارند، افزود: پرس��تاران 
نقش بس��يار عمده يي در بهبود وضعيت بيماران و 
تامين سلامتي آنها بر عهده دارند و در واقع كار آنها 
تمامي ندارد به گونه ي��ي كه برخي از آنان به علت 
سختي و فشار كار جان خود را از دست مي دهند. 
او با انتقاد از اينكه اضافه كار اجباري پرس��تاران 
س��لامت آنها و ايمني بيماران را به خطر مي اندازد، 
تصري��ح كرد: هر چند اجراي طرح تحول س��لامت 
نتايج خوبي در جامعه به همراه داش��ته اس��ت اما 
متاس��فانه در اين طرح به پرستاران بي توجهي شد. 
اي��ن نماينده م��ردم در مجلس دهم، ب��ا يادآوري 
اينك��ه با اجراي طرح تحول س��لامت فش��ار كاري 
پرس��تاران چندين برابر افزايش يافت اما متاسفانه 
افزاي��ش حقوق آنها مورد توجه واقع نش��د، تصريح 
كرد: از س��ويي فاصله كارانه پرداختي پرستاران با 
پزشكان افزايش يافت و باعث عميق تر شدن شكاف 

پرداختي كارانه ها نسبت به گذشته شد. 
وحدتي هلان با تاكيد بر ضرورت كاهش فاصله 
بين پرداختي پزش��كان و پرس��تاران، افزود: حق و 
حقوق پرستاران بايد ايفا شود تا بتوانند به درستي 

به وظيفه خود عمل كنند. 
وي با انتقاد از تاخير ۱5 ماهه در پرداخت كارانه 
پرس��تاران، گفت: بي توجهي نس��بت ب��ه پرداخت 
كارانه ظلمي بزرگ و آشكار در حق آنان است براي 
پرداخت سريع تر كارانه پرستاران مي طلبد مجلس 
و دولت همكاري لازم را با وزارت بهداش��ت داشته 

باشند. 

 نگاه ويژه مجلس به رفع مشكلات پرستاران و 
حوزه سلامت در لايحه بودجه 97

نماين��ده مردم بس��تان آباد در مجل��س دهم، با 
تاكيد بر اينكه مجلس نگاه ويژه يي به رفع مشكلات 
پرس��تاران و حوزه س��لامت در لايح��ه بودجه 97 
خواهد داش��ت، افزود: در لايحه بودجه 97 به رفع 
مشكلات طرح تحول سلامت توجه شده است البته 
ب��راي تصويب بندهاي مربوط به اين طرح و جامعه 
پرستاري در بودجه تلاش لازم را خواهيم داشت. 

 تمامي خدمات پرستاري بايد تعرفه گذاري شود
عض��و كميس��يون اجتماع��ي مجلس ش��وراي 
اس��لامي بهبود وضعيت پرستاران را مستلزم تامين 
منابع پايدار براي طرح تحول س��لامت دانس��ت و 
گفت: با تامين منابع پايدار پرداختي هاي پرستاران 
به موقع انجام مي ش��ود البت��ه تعرفه هايي كه براي 
خدم��ات پرس��تاري وج��ود دارد ش��فاف نبوده و 
باي��د تمام��ي خدماتي كه اين قش��ر ارائه مي كنند 
تعرفه گذاري ش��ده و براي پرداخت آن بودجه لازم 

پيش بيني شود. 

اخبار

خانه تاريخي پشت مسجد جامع تخريب شد

هجوم لودرها به بافت تاريخي يزد

معتادان براي »درمان« چقدر پول مي پردازند؟
س��ال 9۲ بود كه مصوبه »بيمه درم��ان اعتياد« 
ابلاغ و اجراي آن الزام آور شد، اما با گذشت سال ها از 
ابلاغ اين قانون مي بينيم كه اس��تقبال چنداني از آن 
نشد؛ بطوريكه نه كلينيك هاي درمان اعتياد تمايلي 
به عقد قرارداد با بيمه داشتند و نه افراد معتاد آشنايي 

چنداني با اين مراكز... 
حالا با گذشت پنج سال از ابلاغ اين مصوبه بايد به 
سوالاتي پاسخ دهيم كه شايد ذهن بسياري از مردم 
درگير با بيماري اعتياد را به خود مشغول كرده است؛ 
چه كس��اني مي توانند از بيمه درمان اعتياد بهره مند 
ش��وند، اين بيمه چه خدماتي را ش��امل مي شود، آيا 
ميزان استفاده از بيمه درمان اعتياد سقف دارد، چند 
كلينيك درمان اعتياد در كشور خدمات شان را تحت 
پوش��ش بيمه ارائه مي كنند، براي اس��تفاده از بيمه 
درمان اعتياد چقدر باي��د پول پرداخت كرد، تكليف 
معت��ادان متجاهر يا زندانيان��ي معتادي كه تمايل به 

ترك اعتياد دارند، چيست؟ و... 
كوروش فرزين، مدي��ركل دفتر مديريت خدمات 
بيمه سلامت عمومي س��ازمان بيمه سلامت ايران با 
اش��اره به جزييات بحث بيمه درمان اعتياد، به ايسنا 
گف��ت: اعتبارات تخصي��ص يافته به س��ازمان بيمه 
سلامت در سال 9۶ جهت پوشش هزينه هاي درمان 
سر پايي ترك اعتياد رقمي بالغ بر 7۸ ميليارد تومان 
بوده كه در رديف اعتباري تخصيصي سازمان برنامه 
و بودجه با س��قف جمعيتي بالغ ب��ر ۶۰ هزار نفر در 
نظر گرفته ش��ده اس��ت، اما عملا اين بودجه ماهيت 
سرانه يي ندارد. او با بيان اينكه از ابتداي شروع طرح 
بيمه درمان اعتياد در كل كش��ور تاكنون حدود ۳۴ 
ه��زار نفر در قالب اي��ن برنامه از س��ازمان، خدمات 
دريافت كرده اند، افزود: اين افراد فقط بيمه ش��دگان 
سازمان بيمه س��لامت نيس��تند، بلكه بيمه شدگان 
داراي دفترچ��ه معتبر كليه س��ازمان هاي بيمه گر را 
ش��امل مي ش��وند. بنابراين افراد داراي دفترچه بيمه 
معتبر پايه مي توانند در صورت مراجعه به مراكز طرف 
قرارداد سازمان، خدمات موصوف را با پوشش بيمه يي 

درياف��ت كنن��د. فرزين با بيان اينكه س��رانه مصوب 
جهت پوش��ش خدمات بس��ته بيمه پايه درمان، در 
س��ال 9۶ مبلغ ۴۰ هزار تومان است، ادامه داد: البته 
اعتبارات درمان اعتياد خارج از اين س��رانه بوده و به 
صورت جداگانه و نش��اندار به س��ازمان بيمه سلامت 
تخصيص مي يابد. اين اعتبارات تنها قابليت هزينه كرد 
در اين س��رفصل را خواهد داش��ت و در صورت عدم 
هزينه كرد اعتبارات در پايان س��ال ب��ه خزانه دولت 

برگشت داده مي شود. 
فرزين با بيان اينكه خدمات بس��تري جزو بسته 
خدمتي بيمه درمان اعتياد نيست، ادامه داد: خدمات 
ترك اعتياد س��رپايي م��ورد تعهد بالغ ب��ر 9 رديف 
خدمتي اس��ت كه اين رديف ها در برخي سرفصل ها 
به صورت بسته اي، ش��امل ريز خدماتي است كه در 
طول مدت تنظيم ش��ده هر بسته، به فرد بيمه شده 
ارائه مي شود. اين رديف ها به پيشنهاد مشترك وزارت 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��كي، وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي و س��ازمان مديرت و برنامه ريزي 
وقت، به تصويب هيات دولت رسيده و جهت اجرا به 
سازمان بيمه س��لامت ايران ابلاغ شده است. بر اين 
اساس افراديكه تمايل به دريافت اين خدمات دارند، 
مي توانن��د با پرداخت ۳۰ در ص��د تعرفه هاي دولتي 
به عنوان فرانش��يز، در مراكز طرف قرارداد از مزاياي 

پوشش بيمه يي درمان اعتياد برخوردار شوند. 
مديركل دفت��ر مديريت خدمات بيمه س��لامت 
عموم��ي س��ازمان بيمه س��لامت ايران با اش��اره به 
پرداخت سهم 7۰ درصدي اين سازمان براي خدمات 
درم��ان اعتياد، گفت: در س��ال هاي گذش��ته ميزان 
اعتبارات تخصيص يافته به سازمان بيمه سلامت در 
حوزه درمان اعتياد متفاوت بوده و خوشبختانه از يك 
س��ير صعودي برخوردار بوده است. نكته قابل توجه 
در اين باره اين اس��ت كه هزينه م��ا در حوزه درمان 
اعتياد تاكنون معمولا كمتر از اعتباري اس��ت كه به 
سازمان بيمه سلامت داده شده است كه اين موضوع 
مي تواند دلايل متعددي داش��ته باشد، از قبيل عدم 

استقبال مراكز در عقد قرارداد با سازمان يا عدم تمايل 
افراد جهت دريافت خدمات به صورت بيمه يي و ثبت 
اطلاع��ات هويتي آنها با وج��ود اينكه كليه اطلاعات 
ثبت ش��ده از بيمه شدگان در سازمان جنبه يي كاملا 

محرمانه دارد. 
وي در پاس��خ به اينكه با توجه به بازگش��ت پذير 
بودن اعتياد آيا ارائه درمان هاي ترك اعتياد به صورت 
بيمه، سقف دارد؟ گفت: در سال 9۳ كه ابتداي اجراي 
طرح بيمه درمان اعتياد بود، اعلام كردند كه هر فرد 
فقط يكس��ال مي تواند از اين بسته استفاده كند، اما 
در حال حاضر اس��تفاده از بيم��ه درمان اعتياد براي 
افراد س��قفي ندارد. البته اگر زمان��ي اعتبارات  كفاف 
هزينه هاي اين حوزه را ندهد، ممكن است براي ارائه 

خدمات سقف گذاري اعمال شود. 
فرزي��ن با بيان اينكه در ابتداي اجراي طرح بيمه 
درمان اعتي��اد قرار بود اين خدم��ات براي جمعيت 
هدف يعني زنان، ك��ودكان و افراد بي بضاعت هزينه 
ش��ود، گفت: اين درحالي است كه به دليل كم بودن 
تع��داد مراجعين، فعلا اين محدوديت اعمال نش��ده 
است. اما اگر يك زماني اعتبارات  كفاف ندهد، ممكن 
است سقف قائل ش��ده يا يك جمعيت هدف برايش 
تعيي��ن كنند. البته در حال حاضر همه معتاداني كه 
داراي بيمه پايه هستند، بدون هيچ سقفي مي توانند 
به مراكز ط��رف قرارداد ما مراجع��ه كرده و خدمات 

ترك اعتياد را دريافت كنند. 

 تعداد كلينيك هاي درمان اعتياد با
بيمه سلامت 

مديركل دفت��ر مديريت خدمات بيمه س��لامت 
عمومي س��ازمان بيمه س��لامت درباره تعداد مراكز 
ت��رك اعتياد طرف قرارداد ب��ا بيمه نيز گفت: در اين 
حوزه ما با تمام كلينيك هاي دولتي سراس��ر كش��ور 
عقد قرارداد كرده ايم. بعد از اجراي اين برنامه در سال 
ابتدايي، محدوديت ها براي مراكز خصوصي برداشته 
ش��د؛ بطوريكه در حال حاضر هم مراكز دولتي و هم 

برخي از مراكز خصوصي با ما طرف قرارداد هس��تند. 
همچنين طي جلس��اتي كه امس��ال با كميته درمان 
داش��تيم، مراكز درمان اعتياد دولتي مكلف شدند تا 
حتما با سازمان بيمه س��لامت طرف قرارداد باشند. 
بنابراي��ن اگر مركزي هم طرف قرارداد ما نبوده، طي 

سال گذشته و امسال عقد قرارداد كرده اند. 
فرزين با بيان اينكه در حوزه درمان اعتياد و عقد 
قرارداد با مراك��ز درمان اعتياد خصوصي يك كميته 
استاني متشكل از معاون درمان دانشگاه هاي ذي ربط، 
ادارات كل س��ازمان بيمه سلامت و س��تاد مبارزه با 
مواد مخدر و... وجود دارد كه كار سياس��ت گذاري را 
در استان هاي خودشان انجام مي دهند، گفت: چراكه 
نمي توان در يك اس��تان با همه مراكز خصوصي عقد 
قرارداد كرد. بنابراين بستن قرارداد با مراكز خصوصي 
كه در حاش��يه شهرها هس��تند و جمعيت بيشتري 
را پوش��ش مي دهند، در اولويت اس��ت و بر اس��اس 
نظر كميته درمان اس��تان با آنه��ا عقد قراراداد انجام 
مي شود. مگر اينكه آن مركز خودش نخواهد با ما عقد 
قرارداد كند، زيرا اين كار براي مراكز خصوصي درمان 

اعتياد اجباري نيست. 

 براي درمان اعتياد چقدر بايد پول پرداخت؟
وي با بي��ان اينكه البته مراك��ز خصوصي درمان 
اعتياد مجاز نيستند كه هر تعرفه يي را از افراد دريافت 
كنند و حتم��ا بايد در چارچ��وب تعرفه مصوب كار 
كنند، گفت: سازمان بيمه سلامت هم بر اساس تعرفه 
دولتي پرداخت هايش را انجام مي دهد. بر اين اساس 
ما به مراكز خصوصي طرف قراردادمان اجازه داده ايم 
كه مانند س��اير مراكز ط��رف ق��رارداد، مابه التفاوت 
تعرف��ه دولتي و خصوصي را از مراجعه كننده دريافت 
كنن��د. يعني ما 7۰ درصد تعرف��ه دولتي را پرداخت 
مي كني��م و مراجعه كنن��ده بيمه ش��ده ۳۰ درص��د 
فرانش��يز را مي پردازد. ح��ال اگر مراجعه كننده يي به 
يك مرك��ز خصوصي درمان اعتياد ط��رف قرارداد با 
بيمه مراجعه كند، علاوه بر ۳۰ درصد فرانش��يز بايد 
مابه التفاوت تعرفه بخش دولتي و خصوصي را هم از 
جيب پرداخت كند. به عنوان مثال بابت يك بس��ته 
۲۰ ه��زار توماني، ۱۳ هزار توم��ان را بيمار به عنوان 
فرانش��يز و مابه التفاوت تعرف��ه دولتي و خصوصي از 
جيب مي پ��ردازد و 7 هزار تومان هم س��ازمان بيمه 

سلامت پرداخت مي كند. 

ريحانه جاويدي 
بيش از يك س��ال از ثبت شهر يزد در فهرست 
ميراث جهاني يونس��كو مي گ��ذرد و در اين يك 
س��ال هر بار گوش��ه يي از بافت تاريخي اين شهر 
تخريب ش��د. روز گذش��ته نوبت به تخريب يك 
س��ازه خش��تي ديگر در قلب باف��ت تاريخي يزد 
رس��يد، اما اين بار قانون با ش��دت هر چه تمام تر 
زيرپا گذاش��ته شد تا تخريب س��ازه هاي خشتي 
يزد، در غفلت مس��وولان سرعت بيشتري بگيرد، 
در حال��ي كه طب��ق قان��ون ورود ماش��ين آلات 
س��نگين و لودر ب��ه بافت تاريخي ممنوع اس��ت، 
تخريب گران ضوابط را زير پا گذاش��تند و با لودر 
به باف��ت تاريخي آمدند. اين در حالي اس��ت كه 
مسوولان ميراث فرهنگي، استان يزد معتقدند بنا 

فاقد ارزش تاريخي بود. 
 پرون��ده ثبت جهان��ي بافت تاريخ��ي يزد در 
حالي به ش��وراي ميراث جهاني يونسكو رفت كه 
گفته مي شد اين شورا به دلايلي از جمله ساخت 
وساز غيرقانوني در حريم بافت تاريخي، تجاوز به 
حريم باغ دولت آباد و عدم امكان ساخت وس��از با 
مصالح خش��ت وگلي در شهر يزد، نظر مثبتي بر 

ثبت جهاني بافت تاريخي يزد نداشت.
مهم ترين ايراد اين شورا به پرونده ثبت جهاني 
يزد، ساخت س��ازه هاي بتني در محله زرتشتيان 
بود، همچنين نبود مديريت يكپارچه در مديريت 
ش��هري بافت تاريخي و نبود امكان ساخت و ساز 
خشت و گلي در شهر يزد طبق ضوابط شهرسازي، 
از جمله ديگر ايرادات مهم شورا ميراث جهاني به 
اين پرونده بود با اين حال س��ال گذشته تلاش ها 
نتيجه داد و شهر تاريخي يزد با 7۰۰ هكتار حريم 
و ۲۰۰ هكت��ار عرصه در فهرس��ت ميراث جهاني 
ثبت ش��د اما آنطور كه از ش��واهد پيداست، عزم 
براي تخريب بافت تاريخي اين ش��هر جزم ش��ده 
است. هر بار يك گوشه از سازه هاي خشت و گلي 
به دس��ت تخريب سپرده ش��د و روز گذشته هم 
نوبت به يك خانه ديگر درس��ت در پشت مسجد 
جامع ش��هر رسيد آن هم نه به صورت دستي و با 
ابزارها سبك، بلكه با بيل مكانيكي و ماشين آلات 
س��نگين. مالك بنا معتقد است براي اين پروژه از 
سوي ش��هرداري و ميراث فرهنگي مجوز گرفته 
اس��ت،  حال آنكه طبق ضوابط مي��راث فرهنگي، 
بع��د از ثبت جهاني اجازه انج��ام چنين اقداماتي 

در بافت تاريخي شهر وجود ندارد. 

 بازبيني در پروانه هاي صادر شده پيش از 
ثبت جهاني

مدي��ركل مي��راث فرهنگي، يزد معتقد اس��ت 
مجوز مالك براي س��ال ۱۳9۲و مربوط به پيش از 

ثبت جهاني يزد بوده است.
فاطم��ه دانش ي��زدي با اعلام اينك��ه عمليات 
آواربرداري پلاك ثبتي شماره ۳۱۲۶ بخش ۳ يزد، 
ب��ا حضور يگان حفاظت مي��راث فرهنگي،  متوقف 
شده اس��ت، درباره اين موضوع به تعادل مي گويد: 
»مالك اين بنا در س��ال 9۲، از طريق ش��هرداري، 
 از اداره كل مي��راث فرهنگ��ي، صناي��ع دس��تي و 
گردش��گري اس��تان يزد جهت س��اخت و س��از و 
اخذ پروانه براي ۳ طبقه اس��تعلام گرفته اس��ت و 
مسوولان وقت اين اداره كل هم با توجه به مخروبه 
بودن بنا و عدم وج��ود ارزش تاريخي با تخريب و 
نوسازي موافقت كرده بودند اما اين موافقت منوط 
ب��ه تاييد نقش��ه هاي معماري طب��ق ضوابط بافت 
قديم يزد در طبقات زيرزمين و همكف بوده است. 
در سال ۱۳9۳ مالك نس��بت به ارسال نقشه هاي 
معم��اري جهت بررس��ي اقدام و در س��ال ۱۳9۴ 
نقشه ها با توجه به ضوابط بافت تاريخي يزد تاييد 
و به شهرداري ناحيه تاريخي ارسال و براساس آن 

پروانه ساخت توسط شهرداري صادرشد. 
او افزود: »با توجه به اينكه بخشي از ساختمان 
از س��ال ۱۳9۲ مخروبه بوده، مالك براساس مجوز 
قبلي نس��بت به تخريب بخش ه��اي باقي مانده به 
صورت دستي اقدام كرده است. در حالي كه بعد از 
ثبت جهاني يزد ضوابط تغيير كرده است. با توجه 
به ثبت جهاني بافت تاريخ��ي يزد، و تغيير برخي 
ش��رايط، ورود ماش��ين آلات س��نگين به محدوده 
عرصه بافت جهاني مش��كل آفرين اس��ت و بايد با 
روش هاي ديگري آواربرداري انجام شود كه در اين 
مورد با مالك اين بنا مذاكره ش��ده است تا تجديد 
بناي مورد نظر با نظارت هاي لازم از س��وي ميراث 
فرهنگ��ي و در نظر گرفتن كلي��ه ضوابط عرصه و 
صرفاً با بهره مندي از ش��يوه ساخت و تكنيك هاي 
س��نتي انجام ش��ود و براين اس��اس بايد براساس 
ش��رايط جديد پروانه صادره و نقشه هاي معماري 

مورد تجديد نظر قرار گيرد.«
در حال��ي ك��ه بيش از يكس��ال از ثبت جهاني 
يزد مي گذرد، هنوز ضوابط س��اخت و س��از كه مد 
نظر ش��وراي جهاني ميراث فرهنگي است از سوي 
مسوولان اين س��ازمان به ش��هرداري ابلاغ نشده 
است. دانش يزدي درباره اين موضوع افزود: »طبق 

ضواب��ط ش��وراي جهاني مي��راث فرهنگ��ي، ورود 
ماش��ين هاي سنگين و همچنين ساخت سازه هاي 
بتن��ي در مح��دوده بافت تاريخي ممنوع اس��ت و 
اين موضوعي اس��ت كه طبق يك دستورالعمل به 
شهرداري ابلاغ شود، اگرچه شهرداري خود به اين 
ضوابط آگاه اس��ت اما ميراث هم بايد دستورالعمل 
آن را اب��لاغ كرده و مجوزهاي��ي كه پيش از تاريخ 
ثب��ت جهاني صادر ش��ده اند،  م��ورد بازبيني قرار 

گيرند.«
اظه��ارات دان��ش ي��زدي در حالي اس��ت كه 
محمد حس��ن طالبي��ان،  معاون مي��راث فرهنگي 
كشور، در پاس��خ به پيگيري تعادل درباره تخريب 
روز گذش��ته در بافت تاريخي ي��زد، مي گويد:  »به 
دليل اينكه بناي تخريب ش��ده داخل عرصه بافت 
تاريخي قرارد دارد،  با شوراي عالي ميراث فرهنگي 
مكاتبه مي كنم كه مصوبه ش��وراي جهاني ميراث 
فرهنگي،  در تخريب ها و س��اخت و س��ازها رعايت 
ش��ود. از طرف ديگ��ر پروانه هايي كه براي تخريب 
و س��اخت و ساز داخل بافت تاريخي از چهار سال 
پيش صادر ش��ده ملغي هستند و از اين به بعد هر 
گونه مجوزي بايد بر اساس مصوبه شوراي جهاني 

ميراث فرهنگي باشد.«

 ساختمان تخريب شده ارزش تاريخي نداشت
س��اختمان تخريب ش��ده در بافت تاريخي يزد، 
 در قس��مت پشتي مس��جدجامع و در كنار كنيسه 
تاريخ��ي موجود در آن منطقه قرار داش��ته اس��ت، 
با اين حال مانند بس��ياري از بناهاي تخريب ش��ده 
در چندي��ن ماه اخير،  مع��اون ميراث فرهنگي يزد، 

 معتقد است اين بنا ارزش تاريخي نداشت.
ساش��ا رياحي مق��دم ضمن تاكيد ب��ر اظهارات 
دان��ش يزدي درباره مراحل اخ��د پروانه تخريب از 
س��وي مالكان اين خانه،  به تعادل مي گويد: » ورود 
بي��ل مكانيكي به بافت تاريخ��ي غيرقانوني بوده به 
همي��ن دليل هم اداره كل مي��راث فرهنگي با اين 
موضوع برخ��ورد مي كن��د اما باف��ت تاريخي يزد، 
 يك بافت زنده اس��ت اس��ت كه نمي ت��وان جلوي 
تخريب و س��اخت و س��از در ان را گرفت. بخش��ي 
از بناه��اي قديمي كه در اين محدوده وجود دارند، 
 امكان مرمت داش��ته و مرمت مي ش��وند اما برخي 
ديگ��ر كه به لحاظ تاريخي داراي ارزش نيس��تند و 
ميزان مخروبگي بيش از حدي اس��ت كه بتوان آن 
را مرمت كرد،  تخريب ش��ده و طب��ق ضوابط بافت 

تاريخي ساخته مي شود.«
او افزود: »اينكه بافت تاريخي يزد جهاني ش��ده 
اس��ت به اين معني نيست كه ساخت و ساز نداشته 
باش��يم اما بايد نظارت داش��ته باش��يم. در عرصه و 
حريم 9۰۰ هكتاري ثب��ت جهاني نمي توان جلوي 
توس��عه را گرفت اما بايد هدفمند باشد. اگر بناهاي 
مخروب��ه در بافت رها ش��وند،  ي��ك پارچگي بافت 
تاريخ��ي را از بي��ن مي برد و در واقع بازس��ازي به 
ايج��اد يكپارچگي كمك مي كن��د اما بايد با مصالح 
سنتي و به شكل مورد تاييد ميرا فرهنگي بازسازي 
صورت گيرد كه تاكنون هم هر بنايي كه بازس��ازي 
ش��ده،  ضوابط در آن رعايت شده و مصالح انتخابي 
مورد تاييد بوده اس��ت.« رياحي مقدم در حالي به 
رعاي��ت ضوابط ميراث فرهنگ��ي در انتخاب مصالح 
براي بازس��ازي هاي اخير تاكيد مي كند كه شواهد 
چيز ديگري را نش��ان مي دهد، از س��ال گذشته كه 
چندين مورد بازس��ازي و س��اخت وس��از در بافت 
تاريخي يزد انجام ش��ده است هر بار معاون ميراث 
فرهنگي اين استان بر رعايت ضوابط تاكيد مي كند 
حال آنكه تصاوير گوياي اين است كه چندين مورد 
ساخت و ساز بتني، خارج از ضوابط ميراث فرهنگي 
و بدون اس��تفاده از مصال��ح مجاز،  در بافت تاريخي 

ثبت جهاني انجام شده است. 

سرپرست آموزش و پرورش عش��اير وزارت آموزش و پرورش 
حذف »س��رباز معل��م« جهت آم��وزش دانش آموزان عش��اير و 
راه اندازي دوباره »تربيت معلم عشاير« را از جمله راهكارهاي برون 
رفت از ش��رايط فعلي آموزش و پرورش عش��اير دانست و گفت: 
به كارگيري معلم��ان چندمهارتي در مناطق عش��ايري مي تواند 
بس��ياري از مش��كلات را حل كند. اين معلمان تصويري از طرح 
چندپيش��گان اوايل انقلاب هس��تند كه مهارت هاي مختلفي در 
زمينه بهداش��ت، ورزش، كتابداري، مهارت هاي فني و مشاوره را 

همزمان دارا بودند. 
محمدرضا سيفي دانش آموزان عشاير را به چهار دليل نيازمند 
توجه بيش��تر دانست و اظهار كرد: محروم بودن اين دانش آموزان 
از منابع آموزشي يكسان، تغذيه مناسب و مانند آن، كمتر توسعه 
يافته بودن مناطق زندگي آنها، سكونت در ۱۳ نقطه مرزي كشور 

و دوزبانه بودن اين چهار علت است. 
او اف��زود: اكنون ح��دود 7۰۰۰ دانش آموز دوزبان��ه داريم، در 
حالي كه هيچ دانش آموز ديگري اين ش��رايط را ندارد كه دوزبانه 
باش��د و در منطق��ه مرزي و با دش��واري هاي خ��اص آن زندگي 
كند و از ابتدايي ترين امكانات زندگي نيز محروم باش��د و استان 
مح��ل زندگ��ي اش حتي از محبت آس��مان هم بي بهره باش��د و 

دچارخشكس��الي شود. سرپرست آموزش و پرورش عشاير وزارت 
آموزش و پرورش حذف س��رباز معلم جهت آموزش دانش آموزان 
عشاير و راه اندازي دوباره تربيت معلم عشاير را از جمله راهكارهاي 
برون رفت از ش��رايط فعلي دانس��ت و به ايسنا گفت: به كارگيري 
معلم��ان چندمهارتي در مناطق عش��ايري مي تواند بس��ياري از 
مشكلات را حل كند، اين معلمان تصويري از طرح چندپيشگان 
اوايل انقلاب هستند كه مهارت هاي مختلفي در زمينه بهداشت، 
ورزش، كتابداري، مهارت هاي فني و مشاوره را همزمان دارا بودند 
و بر اس��اس ماده ۶ اساس��نامه مدارس عش��ايري ك��ه به امضاي 
رييس جمهور به عنوان رييس ش��وراي عال��ي آموزش و پرورش 
رس��يده اس��ت؛ س��ازمان آموزش فني و حرفه يي كشور و جهاد 
كشاورزي موظف شده اند آموزش هاي مهارتي و فني و حرفه يي را 

با ايجاد كارگاه هاي سيار آموزشي ايجاد كنند. 
س��يفي خواس��تار اجراي كامل ماده ۱۴ اساس��نامه مدارس 
عشايري شد كه بر اس��اس آن »وزارت آموزش و پرورش موظف 
است براي تحقق عدالت آموزشي و پرورشي و بسترسازي توسعه 
مت��وازن در مناطق عش��ايري، رديف اعتباري خاص��ي با عنوان 
»توسعه آموزش و پرورش عشايري« با هماهنگي سازمان مديريت 
و برنامه ريزي كشور تعيين و در لوايح بودجه سالانه منظور كند. 

درخواست حذف »سرباز معلم« از آموزش و پرورش عشاير
وزير بهداشت گفت: در بيمارستان هاي تهران موضوع پدافند 
غيرعامل رعايت نش��ده و بيمارس��تان ها در محل هايي ساخته 
ش��ده اند كه امروز از شلوغ ترين مناطق شهر هستند و در مواقع 

بحراني، دسترسي به آنها دشوار مي شود. 
حس��ن قاضي زاده هاش��مي تاكيد كرد: بايد زلزله هاي اخير 
تهران كه مانند مانور بود را جدي بگيريم و در مورد بازسازي و 
نوس��ازي بيمارستان هاي تهران، تصميمات مهمي بگيريم و آن 
را عملي كنيم. شهرداري مي تواند زمين مورد نياز براي ساخت 
مراك��ز بهداش��تي و درماني را در اختيار ما ق��رار دهد و وزارت 
بهداش��ت يا خيرين س��لامت اقدام به س��اخت بيمارستان هاي 
مقاوم كنند چراكه هر لحظه ممكن است دچار زلزله يا حوادث 
طبيعي ديگر شويم. وزير بهداشت ضمن تاكيد بر پيشگيري در 
مواقع بحراني، يادآور ش��د: در بيمارس��تان هاي تهران، موضوع 
پدافند غيرعامل رعايت نش��ده و بيمارس��تان ها در محل هايي 
س��اخته شده اند كه امروز از ش��لوغ ترين مناطق شهر هستند و 
در مواقع بحراني، دسترسي به آنها دشوار مي شود بنابراين بايد 
مس��وولان بايد براي ساخت بيمارس��تان هاي جديد در تهران، 

توجه ويژه يي داشته باشند. 
وزير بهداش��ت از اضافه شدن شش بالگرد ويژه اورژانس در 

تهران خبر داد و از ش��وراي ش��هر خواس��ت كه زميني را براي 
س��اخت بيمارستان در اختيار وزارت بهداش��ت قرار دهد. او با 
اش��اره ب��ه زلزله اخير تهران و قفل ش��دن خيابان ه��ا به دليل 
ترافي��ك و لزوم اس��تفاده از اورژانس هواي��ي در تهران، گفت: 
در اين حوزه اقداماتي انجام ش��ده و به زودي ش��ش دس��تگاه 
آمبولانس هوايي را وارد مدار مي كنيم تا براي تهران اس��تفاده 
ش��وند البته تا ام��روز هوانيروز، ارتش و ني��روي انتظامي بطور 
اجاره ي��ي ۳5 بالگ��رد را در اختي��ار ما ق��رار داده بودند اما اين 
بالگرده��ا نمي توانند در هر جاي تهران بنش��ينند اين در حالي 
اس��ت كه بالگردهاي ويژه اورژانس دو موتوره اند، وزن شان كم 
اس��ت و مي توانن��د در هر كجا ف��رود آيند بنابراي��ن اميدواريم 

بتوانيم اين خدمت را هرچه سريع تر ايجاد كنيم. 
وي در ادام��ه مح��ل اس��تقرار بيمارس��تان هاي ته��ران را 
نگران كنن��ده خواند و گفت: اين بيمارس��تان ها در گذش��ته در 
حاش��يه ش��هر بودند اما اكنون در مركز شهر قرار گرفته اند. در 
ش��ب زلزله تهران به بيمارس��تان هاي امام خميني و شريعتي 
در تهران و بيمارس��تان ش��هيد مدني در كرج فكر مي كردم. ما 
طي س��ال هاي اخير اقدامات خوبي انج��ام داده ايم اما توجه به 

بيمارستان ها در كارهايمان مغفول مانده است. 

دسترسي دشوار به بيمارستان هاي تهران هنگام بحران 

تخريب يك بناي قديمي با ماشين آلات سنگين در بافت تاريخي يزدساخت سازه بتني در بافت تاريخي يزد برخلاف ضوابط ميراث فرهنگي
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افزايش فعاليت فرودگاه هاي كوچك با ATRها

مردمومسوولانبهلزومايمنيباورندارند

تجهيزتهرانبه»شتابنگار«نيازمندبودجه

ايرانايرباهدفارزيابيدقيقعملكردهواپيماهايبرجامي،ماهانهگزارشدهد
گروهراهوشهرسازي| زهرهعلامي|

امروز دو فروند هواپيماي جديد ATR به ناوگان 
 هما افزوده مي  شود و تعداد هواپيماهاي ATR ايران اير

به 8 و تعداد هواپيماهاي برجامي به 11فروند مي  رسد. 
۲1 فروردين سال جاري ايران اير با ATR قراردادي 
را امضا كرد كه براس��اس آن هم��ا ۲۰ فروند هواپيما 
از اين ش��ركت س��ازنده خريداري كرد و قرار شد كه 
هواپيماها براس��اس برنامه از پيش طراحي شده و به 
صورت مرحله يي به ناوگان هما افزوده ش��وند.  در اين 
ميان اهدافي هم از س��وي مديران اي��ران اير براي به 
كارگيري هواپيماهاي جديد مطرح شد. در زمان ورود 
نخستين هواپيماهاي ATR مديرعامل ايران اير اعلام 
كرد كه يك��ي از مقاصد اصلي پ��رواز اين هواپيماها، 
فرودگاه هاي كوچك و بومي هستند اما پس از گذشت 
دو سه ماه از ورود 4 فروند هواپيماهاي ATR و عدم 
به كارگيري اي��ن هواپيماها در فرودگاه هاي كوچك، 
اعتراض��ات مدي��ران فرودگاه هاي كوچك بلند ش��د. 
اگرچ��ه به تازگي پروازهايي ب��ه فرودگاه هاي كوچك 
با هواپيماهاي ATR انجام مي  شود اما همچنان اين 
سوال مطرح است كه آيا ورود اين هواپيماها در اجراي 
اهداف اصلي ايران اير و فعال نگه داشتن فرودگاه هاي 

كوچك راهگشا بوده اند يا نه؟ 
در همي��ن رابطه عليرضا منظري، معاون اس��بق 
هوانوردي و امور بين الملل سازمان هواپيمايي كشوري 
درب��اره ميزان اثرگ��ذاري ورود هواپيماهاي جديد در 
حوزه هوانوردي به »تعادل« مي  گويد: تا زماني كه آمار 
مربوط به ميزان پروازهاي 6 فروند هواپيماي جديد و 
حجم جابه جايي مسافران توسط اين هواپيماها منتشر 
نشود، نمي توان با قطعيت در اين باره اظهارنظر كرد و 
درب��اره تاثيرگذاري ورود اين 6 فروند هواپيما و اضافه 
شدن ۲ فروند جديد به ناوگان هوايي تحليلي ارائه داد. 
منظ��ري ادام��ه مي  دهد: ب��ا توجه ب��ه اينكه اين 
هواپيماها ملخي و كوتاه برد هس��تند، مي  توانند براي 
فعال ماندن فرودگاه هاي كوچك و بومي مفيد باشند 
و ت��ا حدودي هم بر حج��م جابه جايي ها و پروازها به 

فرودگاه هاي كوچك و محلي اثرگذار بوده اند. 

ب��ه گفت��ه او، آم��ار مربوط ب��ه حج��م پروازها و 
جابه جايي هاي انجام ش��ده با هواپيماهاي جديد بايد 
در فواصل 6 ماه تا يك س��ال منتش��ر ش��ود در واقع 
باي��د مدتي از پرواز هواپيماه��اي جديد بگذرد تا اين 
هواپيماها جايگاه خود را در مس��يرهاي تعريف شده 
پيدا كنند س��پس آمارهاي مربوط به پروازها منتشر 
ش��ود. اين كارش��ناس ارش��د حوزه صنع��ت هوايي 
مي  افزايد: البته پيش��نهاد مي  ش��ود كه ايران اير آمار 
مربوط ب��ه حج��م پروازه��ا و جابه جايي مس��افران 
توس��ط اين هواپيماه��ا را به صورت ماهانه منتش��ر 
كند تا كارشناس��ان بتوانند تحليل درستي از فعاليت 
هواپيماهاي جديد داشته باشند. منظري درباره فعال 

نگه داش��تن فرودگاه هاي كوچ��ك و محلي از طريق 
هواپيماهاي ATR اظه��ار مي  كند: با توجه به اينكه 
اين هواپيماها كوتاه برد هس��تند ب��راي پروازهاي در 
مسيرهاي كوتاه مورد استفاده قرار مي  گيرند زيرا اغلب 
مسيرهاي كوتاه مربوط به فرودگاه هاي كوچك هستند 
كه مي  توان از فرودگاه هاي بندرلنگه، جاس��ك و... نام 
برد ك��ه با ورود هواپيماهاي ATR به ناوگان صنعت 
هوانوردي، فعاليت اين فرودگاه ها بيشتر شده و بعد از 
ورود اي��ن هواپيماها پروازها به اين فرودگاه ها افزايش 
يافته است. او درباره انتقاد مديران برخي فرودگاه هاي 
كوچك مبني بر ع��دم پرواز ها به اين فرودگاه ها بيان 
مي  كند: در يكي دو ماه گذشته پروازهاي مختلفي از 

فرودگاه هاي كوچك ازجمله ف��رودگاه بندرعباس به 
 ATR س��اير مقاصد انجام شده و دو فروند هواپيماي
از اين فرودگاه به ساير فرودگاه ها ازجمله بندر لنگه و 
ATR جاسك انجام مي  شود. او تصريح مي  كند: ورود

ها به ناوگان هوايي ايران اير، حجم نشست و برخاست 
فرودگاه ه��اي كوچك را افزايش داده و با به كارگيري 
اين دو هواپيماي جديد شاهد بهبود حجم نشست و 

برخاست ها خواهيم بود. 

تداوممانعتراشيهابرايورودبويينگ
اگرچ��ه ق��رارداد ايران اير ب��ا ATR فروردين ماه 
س��ال جاري امضا ش��د در ارديبهشت ماه شاهد ورود 

4 فرون��د از اين هواپيماها بوديم و با گذش��ت 9ماه 8 
فرون��د از اين هواپيما در اختي��ار ايران اير قرار گرفت 
اين درحالي اس��ت كه ورود 3 فرون��د ايرباس نتيجه 
قرارداده��اي بويينگ و ايرباس اس��ت ك��ه در پاييز و 
زمستان سال گذشته امضا شده ضمن اينكه طي اين 
يك سال گذش��ته بويينگ بارها در اين مدت هشدار 
داده است كه در صورت موافقت، دولت امريكا مي  تواند 
به ايران اير هواپيما بفروشد و به تازگي هم دو شركت 
بويينگ و ايرباس ش��ركت بويينگ اعلام كرده اند كه 
درخصوص تمامي معاملات خود با »ايران اير« دقيقا 
از رويكرده��اي دولت ايالات متح��ده پيروي كرده و 

خواهد كرد. 
در اي��ن مي��ان مجل��س نماين��دگان امريكا هم 
مصوبه يي داش��ت كه براس��اس آن وزارت خزانه داري 
را موظ��ف مي  كند تا درباره فعاليت هاي اين ش��ركت 
ايراني)ايران اير( كه هواپيماها را خريداري كرده است 
همچنين تامين مالي اس��تفاده شده براي اين معامله 
كنگره را مطلع كند. همچنين براس��اس اين مصوبه 
وزارت خزانه داري امريكا بايد تاييد كند كه ايران اير به 
تلاش هاي ايران براي اشاعه تسليحات كمك نكند. با 
اين حال قانون گذاران امريكايي تاكيد كرده اند كه اين 
مصوبه مانع فروش هيچ هواگردي به ايران نمي شود. 

به گزارش تسنيم به نقل از ترند، سخنگوي شركت 
هواپيماس��ازي امريكايي بويينگ مي  گويد:»بويينگ 
در س��ال ۲۰16 مجوزي از دولت ايالات متحده براي 
تكميل فروش 8۰ هواپيما ب��ه ايران اير دريافت كرده 
اس��ت كه تا اين تاريخ اين تنها )فقره( فروش��ي است 
كه اختيار نهايي ك��ردن آن را از دولت ايالات متحده 

دريافت كرده است«.
ب��ه گفته او بويينگ درباره اينكه سياس��ت ايالات 
متح��ده در قب��ال ايران ممكن اس��ت در آينده دچار 
تغيير ش��ود، گمانه زني نخواهد ك��رد. او افزود: آنچه 
كه مي  توانيم به ش��ما بگوييم اين اس��ت كه دقيقا از 
رويكردهاي دولت اي��الات متحده درخصوص تمامي 
تعاملاتمان با خطوط هوايي مسافربري ايراني پيروي 

مي  كنيم و به اين كار ادامه خواهيم داد«.

كاهشآلودگيهوا
باورودسامانهبارشيازشنبه

تحليل نقشه هاي هواشناسي نشان مي دهد با ورود يك 
سامانه بارشي به غرب كشور از روز شنبه، غلظت آلاينده هاي 

هوا كاهش مي يابد. 
به گزارش ايرنا، س��ازمان هواشناسي كشور براي جمعه 
و شنبه جوي پايدار پيش بيني كرد كه باعث سكون نسبي 
هوا در شهرهاي پرجمعيت و صنعتي مي شود. اين شرايط، 
افزايش آلاينده هاي جوي را در پي دارد. از شنبه در پي ورود 
يك س��امانه بارشي از غرب كش��ور، بارش ها در آن مناطق 
آغاز مي ش��ود. پيش بيني مي ش��ود، غبار محلي در دو روز 
آينده مهم ترين پديده هواشناسي براي تهران باشد. بيشينه 
دماي هواي ديروز تهران 15درجه س��انتيگراد بود كه امروز 
 به 16درجه سانتيگراد مي رسد. كمينه دماي فردا صبح نيز

6 درجه سانتيگراد پيش بيني شده است. 

تكذيبوجود
موشهايآدمخواردرتهران

رييس مركز مديريت محيط زيس��ت و توس��عه پايدار 
شهرداري تهران از برخي خبرها درخصوص حضور موش هاي 
آدم خوار در پايتخت در زمان بروز زلزله احتمالي انتقاد كرد. 
به گ��زارش مهر، صدرالدين عليپور ب��ا بيان اين مطلب 
افزود: موش به عنوان يك آفت در اكوسيستم شهري در همه 
جاي دنيا وجود دارد اما طبيعتا وجود منابع غذايي بيشتر يا 
كنترل غيرموثر موجب ازدياد جمعيت و بعضا خروج از روند 

طبيعي اين جاندار مي شود. 
وي با اش��اره به اينكه اس��تفاده از سموم شيميايي براي 
كنترل جمعيت موش هم به دليل آلودگي ايجاد شده براي 
آب ه��اي زيرزميني و خاك و هم بخارات و گازهاي ناش��ي 
از آن ضررهاي��ي دارد، گف��ت: اخيرا ب��راي كنترل جمعيت 
موش ها در دنيا استفاده از سموم بيولوژيك، تله هاي چسبي 
و خوراك هاي عقيم كننده و حتي از استفاده از تفنگ بادي 
رايج شده است. رييس مركز مديريت محيط زيست و توسعه 
پايدار شهرداري تهران به وضعيت پايتخت در اين خصوص 
اش��اره كرد و گف��ت: در ماه هاي آخر دوره قبل ش��هرداري 
تهران اين موضوع كمي رها ش��ده بود، برنامه هاي جدي از 
سوي مديريت شهري تهران براي كنترل و كاهش جمعيت 
موش ها با روش هاي بي خطر براي محيط زيس��ت در دست 
اجراس��ت. وي افزود: ش��هرداري تهران در تلاش است تا با 
استفاده از آخرين يافته هاي علمي دنيا به مقابله با اين جونده 
موذي برود و قطعا نتايج اجراي اين طرح ها به اطلاع عموم 
مي رسد. رييس مركز مديريت محيط زيست و توسعه پايدار 
ش��هرداري تهران گفت: اما اينكه عنوان ش��ده اين موش ها 
آدم خوار هس��تند، اغراقي بيش نيس��ت و ب��ازي كانال هاي 

مجازي براي جلب مخاطب است. 
وي با بي��ان اينكه طرح اين موضوع كه زلزله يي بيايد و 
انس��ان ها زير آوار بمانند و موش ها بخواهند عامل را تشديد 
كنند بحثي كاملا حاشيه يي و درجه چندم است، تاكيد كرد: 
اين مورد در مقايسه با ده ها موردي كه در تهران بر وخامت 
فاجعه مي افزايند مانند انش��عابات گاز و مخاطرات احتمالي 
كانال هاي فاضلاب، لوله هاي پوسيده انتقال آب و نشت آب 
و آلودگي سراسري آن، آلودگي ناشي از پسماندهاي پخش 
شده مواد عفوني، آلودگي خاك و شيوع بيماري هاي مسري، 
پخش شدن مواد آزبس��تي و مواد خطرناك و بيماري هاي 
متاثر از آنها و... در قياس با اين بحران ها موضوع موش ها نه 
تنها موضوع حاشيه يي درجه چندم محسوب مي شود بلكه 
در كنار موارد عنوان شده كه در دنيا مورد مشابه در زمان بروز 
زمين لرزه داشته اند اصلا موضوع موش هاي آدم خوار موضوع 
گزارش شده يي در زلزله هاي جهان نيست. عليپور با تاكيد 
بر اينكه شهرداري تهران بنا به وظايف خود تمام تلاش خود 
را ب��راي كنترل جمعيت موش هاي پايتخت انجام مي دهد، 
افرود: در عين حال دغدغه اصلي شهرداري مديريت بحران 
زلزله احتمالي پايتخت است كه در اين راستا برنامه ريزي هاي 
گس��ترده يي درحال انجام است و شهروندان مطمئن باشند 

شهرداري تهران با تمام توان در كنار مردم است. 

وجود۲۳۰۰مكانامنبراي
پايتختنشيناندرزمانزلزله

عضو شوراي شهر تهران در بازديد از ستاد مديريت بحران 
شهر تهران از وجود دو هزار و 3۰۰ مكان امن در شهر تهران 
در زمان بروز زلزله براي مردم خبر داد و گفت: اين مكان ها 

بايد به شهروندان معرفي شوند. 
به گزارش تسنيم، احمد مسجدجامعي در بازديد از مراكز 
درگير با زلزله در س��تاد مركزي مديريت بحران و س��ازمان 
زمين شناسي و اكتشافات معدني كشور گفت: دو هزار و 3۰۰ 
مكان امن در شهر تهران براي مردم وجود دارد اما هيچ كدام 

از مردم اين مكان ها را نمي شناسند. 
وي با تاكيد بر اينكه هيچ برنامه منس��جم و هماهنگي 
براي مديريت بح��ران در تهران وجود ندارد، عنوان كرد: در 
يك لرزه بسيار كم شرايط كاملا به حالت اضطراري تبديل 

شد و اين يعني نهادهاي اجرايي بايد آماده تر  باشند. 

اخبار

گروهراهوشهرسازي|
 با گذشت دو هفته از زلزله تهران اظهارنظرهاي مسوولان حكايت از 
اين دارد كه هنوز استراتژي دقيق و برنامه ريزي جدي براي مقابله با زلزله 
بزرگ تهران وجود ندارد و مانند هميش��ه كه بعد از هر اتفاقي تا مدتي 
مسوولان و رسانه ها به آن مي پردازند و بعد مساله فراموش مي شود، زلزله 
تهران نيز از اين قاعده مستثنا نيست و اگر همين روند ادامه يابد، نبايد 

انتظار عكس العمل مناسب مسوولان را در برابر زلزله داشته باشيم. 
موضوع ايمني در برابر زلزله موضوعي اس��ت كه هم شهروندان و هم 
مسوولان توجه چنداني به آن ندارند و به همين دليل معاون پيشگيري 
س��ازمان آتش نش��اني و خدمات ايمني ش��هر تهران معتقد است كه در 
زمينه ايمني بين م��ردم و مديران يك عدم باور وجود دارد به طوري كه 
حتي بعضي از افراد حادثه ديده هم به اين مس��اله توجه نمي كنند و فكر 
مي كنند »حادثه، كوپني اس��ت« و اگر يك ب��ار رخ دهد ديگر براي آنها 

اتفاق نمي افتد. 
قديري در پاسخ به اين سوال كه در زمينه ايمني چه عواملي اولويت 
دارد، اظه��ار كرد: اگر بخواهيم بين عوامل اولويت بندي كنيم به نظر من 
فرهنگ مردم در زمينه پرهيز از رفتار خطرناك اهميت بيشتري دارد و 
شايد ميزان اهميت اين موضوع نسبت به ايمني فيزيكي 7۰ به 3۰ باشد. 
اگر بحث رفتار افراد مدنظر نباشد، حتي در ساختمان ايمن هم مي تواند 
شرايط غيرعادي ايجاد شود و در پي حادثه يي حتي مرگ هم اتفاق بيفتد 

كه تجربه هاي اينچنيني را هم در گذشته داشته ايم. 

ساختساختمانرويگسلها
احمد صادقي رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران 
نيز با انتقاد از وضعيت پيشگيري و مقابله با خطرات احتمالي شهر گفت: 
در حالي كه نقشه هاي دقيق گسل ها را در دست داشتيم و در اختيار همه 
قرار داده بوديم؛ اما 1۰س��ال است كه برخي پروژه ها دقيقا روي گسل ها 
س��اخته مي ش��وند. به گزارش مهر، احمد صادقي با بيان اينكه در سال 
1394، از جايكا خواستيم كه طرح هاي قبلي خود در تهران را به روز كند، 
گفت: مقرر ش��ده تا در خردادماه سال 98 جايكا خروجي هاي اوليه اين 

تحقيقات را به ما ارائه دهد. براس��اس مطالعات 5۰ پروژه تعريف شده تا 
بتوانيم به كاهش 9۰درصدي خسارات ناشي از زلزله برسيم. 15پروژه از 
5۰پروژه را اولويت دار كرده ايم كه تعدادي از آنها انجام شده اند و تعدادي 
هم در نوبت قرار دارند. صادقي محور اصلي اين پروژه ها را مقاوم س��ازي 
دانس��ت و گفت: اين امر خارج از توانايي و ظرفيت يك دس��تگاه اس��ت 
كه در كنار مقاوم س��ازي بافت فرسوده، سيستم آموزش و هشدار و مركز 
فرماندهي هم جزو همان 15 پروژه اولويت دار اس��ت. وي تصريح كرد: از 
جمله اين 15 پروژه، ساخت همين مركز فرماندهي مديريت بحران است 
كه در س��ال 1387 به بهره برداري رسيد و از جمله اين سامانه ها ارتباط 
با مراكز رس��مي اعلام و رصد و پايش موقعيت همچون مركز ژئوفيزيك 
تهران اس��ت. صادقي تخليه تهران در ش��رايط ضروري را جزو وظايف و 
امكانات مركز مديريت بحران برش��مرد و گفت: ما براساس برنامه پنجم 
بايد 5۰ دستگاه شتاب نگار در تهران داشته باشيم كه متاسفانه بيشتر از 
14عدد در اختيار نداريم. سيستم هوشمند پيش بيني و هشدار سريع اين 
قابليت را دارد كه اگر سنسورها و دستگاه هاي آن به اندازه كافي در سطح 
شهر وجود داشته باشند تا قبل از 1۰ ثانيه در سطح شهر به مردم اطلاع 

دهد، اين هشدار از طريق پيامك يا بلندگوهاي سطح شهر خواهد بود. 
به گفته صادقي، در حال حاضر فقط يك نمونه از اين سيس��تم روي 
گسل مشا قرار دارد، اين درحالي است كه بايد 56 سيستم روي گسل هاي 
سطح شهر قرار گيرد. به گفته صادقي هر يك از دستگاه هاي هشداردهنده 
مذكور بايد 56 عدد باشند كه هزينه آن حدود 15۰ميليون تومان مي شود 
و هر يك از دكل ها حدود يك ميليارد و ۲۰۰ ميليون تومان هزينه دارد. 
وي با بيان اينكه در سال 1384 بودجه سازمان مديريت بحران بيش از 
8۰ ميليارد تومان بود، اذعان كرد: در حال حاضر حدود ۲3 ميليارد تومان 
به اين س��ازمان تخصيص داده شده است. وي در خصوص تخمين هاي 
جايكا براي س��ناريو خسارات و كشته شدگان زلزله تهران نيز گفت: اين 
تخمين ها با تكيه بر اطلاعات و ش��رايط دهه 137۰ بود و اكنون شرايط 
ش��هر بهبود يافته اس��ت و اگر الان تخميني ارائه شود، شامل 1۰درصد 
تخميني اس��ت كه جايكا در آن سال ارائه داده بود. صادقي با بيان اينكه 
اگر زلزله تهران واقعا براي همه مهم باشد، بايد موضوع آماده سازي تهران 

براي زلزله در اولويت مديريت شهري قرار گيرد، افزود: مطالعات جهاني 
نشان مي دهد كه اگر در مديريت و پيشگيري بحران يك دلار هزينه كنيم، 
يعني 15دلار صرفه جويي كرده ايم. به گفته رييس سازمان پيشگيري و 
مديريت بحران شهر تهران، ساخت ساختمان هاي حساس مثل مدرسه و 
بيمارستان روي گسل ممنوع است و سه سال است كه نتيجه تحقيقات 
اين س��ازمان به مركز مطالعات ساختمان ارس��ال شده اما تاكنون هيچ 
تدبيري اتخاذ نش��ده است، اين در حالي اس��ت كه در سال 138۲ يك 
س��اختمان روي بستر رودخانه فرحزاد وجود نداشت، اما الان يك محله 

كامل روي آن ساخته شده است. 

احداثبرجهاياصليتهرانرويگسل
صادقيان رييس پژوهش��كده علوم زمين نيز عنوان كرد كه برج هاي 
اصل��ي و بزرگ تهران دقيقا روي گس��ل ها بنا ش��ده اند. به گزارش مهر، 
صادقي��ان گف��ت: برج هاي اصلي و بزرگ تهران دقيقا روي گس��ل ها بنا 
شده اند، چراكه يك گسل سنگ هاي محكم را به سوي روي زمين هدايت 
مي كند و چون براي س��اخت برج ها خاك منطقه را آزمايش مي كنند به 
اين نتيجه مي رسند كه محل خوبي را براي ساخت برج انتخاب كرده اند. 

۲عاملخطرناكديگربرايتهران
وي با بيان اينكه غير از زلزله دو خطر ديگر تهران را تهديد مي كند، 
افزود: يكي از اين دو خطر بزرگ فرونشس��ت زمين اس��ت كه يك خطر 
پنهان محسوب مي شود و رصدهاي ما نشان مي دهند، در حال پيشروي 
به سمت شرق و مركز تهران است. رييس پژوهشكده علوم زمين با اشاره 
به خطر بعدي كه گرد و غبار است، اذعان كرد: در حال تشخيص منابع 
گرد و غبار هستيم كه علتش برداشت بي رويه از آب هاي زيرزميني است. 
اطراف تهران رسوبات نرم دانه يي داريم كه با كوچك ترين جريان هوا بلند 

مي شوند و به داخل پايتخت مي آيند. 

دچارخوابخرگوشيشدهايم
مازيار حسيني استاد مهندسي سازه و زلزله نيز در گفت وگويي با بيان 
اينكه بايد علاوه بر بحث آمادگي به موضوع مقابله، بازس��ازي و بازتواني 
بازماندگان حوادث نيز توجه ش��ود، گفت: اساسي ترين مساله اين است 
كه ما در كش��ورمان به فاز قبل از وقوع حادثه كم توجه هستيم و دچار 
خواب خرگوش��ي شده ايم و منتظر هستيم تا يك حادثه رخ دهد و بعد 
موجي ايجاد ش��ده و وقتي همه پاي كار آمدند، موضوع تمام مي شود و 
خدا را ش��كر مي كنيم تا اتفاق بعدي!به گزارش ايسنا، وي با بيان اينكه 

دانش فني و مهندس��ي به جايي رسيده اس��ت كه مي توان با استفاده از 
قطعاتي همچون »ميراگرها« و »ايزولاتورها يا جداسازها« كاري كرد كه 
حتي لرزه زلزله اصلي نيز در ساختمان ها احساس نشود، گفت: همانند پل 
صدر كه در طراحي آن از اين سيستم استفاده شد اجزا استوانه يي مشكي 
رنگي كه روي سرستون ها و زير عرشه پل ديده مي شوند، در واقع همان 
جداسازها هستند كه اجازه انتقال ارتعاش از پايه به عرشه پل را نمي دهند. 
اين درست همان درسي است كه زلزله بزرگ سال 1995 كوبه ژاپن به 
مهندسان آموخت، چرا كه در آن زلزله بزرگراه دو طبقه هانشين-آواجي 
كه در ظاهر ش��بيه پل صدر است دچار خرابي گسترده شد كه علت آن 
عدم جداسازي عرشه و دوخته شدن عرشه پل در پايه هايش بود كه آن 
پايه ها نيز تاب فش��ار و خمش ناشي از جابه جايي عرشه پل را نداشتند 
و پل فرو ريخت. وي با بيان اينكه بايد ش��يوه و اس��تراتژي كشور در فاز 
مقابله با بحران تعيين تكليف شود، گفت: يك شيوه اين است كه صفر تا 
1۰۰ پاسخگويي به حوادث را به سازماني دهيم كه به آن سازمان »دفاع 
غيرنظامي« اطلاق مي شود و در يك شيوه ديگر هر سازماني در زمان بروز 
حادثه كار خود را انجام مي دهد كه به آن »سيستم گروهي يا هماهنگي 
بين سازماني« مي گويند و از آنجايي كه در ايران رودربايستي زياد است 
و همه بايد باشند وگرنه يك جاي كار مي لنگد، سيستم گروهي مديريت 
بحران انتخاب شده است. منتها اشكال كار اينجاست كه در زمان بحران 
به ش��دت به توان نيروهاي مسلح نياز است اما تبعيت نيروهاي مسلح از 
نيروهاي غيرمس��لح خوب نيست و در نتيجه تداخلي در امر امدادرساني 
ايجاد مي ش��ود كه يا بايد از قبل مديريت بحران را به نيروهاي مس��لح 
بس��پاريم يا بايد از قبل هماهنگي هاي لازم و دستورات لازم را از سلسله 

مراتب مربوطه اخذ كرده باشيم. 

الزاماتقبلازوقوعزلزله
حس��يني با بيان اينكه كار مديريت بحران تنها با س��لام و خس��ته 
نباشيد پيش نمي رود، گفت: لازم است قبل از وقوع بحران در هر شهري 
ليستي از تمام امكانات و استعدادهاي شهر مذكور احصا شود و در اختيار 
مسوولان مديريت بحران قرار گيرد تا در صورت لزوم بتوان از اين امكانات 
استفاده كرد. به عنوان مثال در حادثه پلاسكو از معادن اطراف تهران بيل 
مكانيكي 8۰۰ آورده ش��د كه تاكن��ون در تهران نيامده بود و حالا تصور 
كنيد اگر ما اطلاعي از وجود اين بيل ها در معادن اطراف تهران نداشتيم 
چگونه مي توانستيم به كار آواربرداري پلاسكو سرعت دهيم؟ و بر همين 
اساس لازم است، مسوولان در قالب اتوماسيون يا يك ليست از امكانات و 

تجهيزات و آماده به كار بودن آنها باخبر باشند. 

محمدعلي نجفي با اشاره به فرصت كم باقي مانده تا 
پايان سال، ابراز اميدواري كرد كه طرح شهرداري تهران 
در زمينه حذف آرم طرح ترافيك مورد تصويب شوراي 
عالي ترافيك و شوراي شهر قرار گرفته و از اول فروردين 

ماه سال آينده اجرايي شود. 
به گزارش ايسنا، ش��هردار تهران در پاسخ به سوالي 
درباره سرنوش��ت اجراي طرح ترافيك در س��ال آينده، 
عنوان كرد: نظر ما اين اس��ت ك��ه تغييراتي را در طرح 
ترافيك اعمال كنيم اما اين نظر اول بايد در شوراي حمل 
و نقل و ترافيك به تصويب برسد. ما يك جلسه در شورا 
داشتيم و به جمع بندي نرس��يديم. بعد بايد در شوراي 

شهر به تصويب برس��د و در ادامه در دولت مطرح شود 
ت��ا دول��ت در جريان قرار گرفته و نظ��ارت خود را به ما 

منتقل كند. 
وي درباره جزئيات طرح شهرداري تهران گفت: در 
اين ط��رح صدور آرم طرح ترافي��ك را به كلي منتفي 
مي كنيم. چرا كه هر س��اله 1۰۰هزار آرم طرح ترافيك 
به ش��كل هاي مختل��ف در كنار ۲۰هزار كارت ش��ناور 
توزي��ع مي ش��ود و اين بدان معني اس��ت ك��ه روزانه 
1۲۰هزار خ��ودرو اجازه ورود به طرح ترافيك را دارند. 
اين در حالي اس��ت كه ضابطه خيل��ي دقيقي بر نحوه 
توزيع آرم هاي طرح ترافيك حاكم نيس��ت و مفاسد و 

مسائلي هم در گذش��ته درباره توزيع اين آرم ها وجود 
داشته است. 

شهردار تهران ادامه داد: به جاي اينكه براي ورود 
به مناطق زوج و فرد و طرح ترافيك آرم بفروش��يم، 
اع��لام مي كنيم كه هر خودرويي ب��ه هر دليلي وارد 
اين مناطق ش��ود، بايد ع��وارض خاص آن منطقه را 
بپ��ردازد. اين طرح تقريبا در همه ش��هرهاي بزرگ 
دنيا كه طرح هاي محدود كننده براي ورود به هسته 
مركزي شهر دارند، به همين شكل اجرا مي شود و در 
حال حاضر فروش كارت و آرم ترافيك در هيج جاي 

دنيا مرسوم نيست. 

سرنوشتمبهمطرحترافيكپايتختدرسالآينده

نايب رييس انجمن انبوه س��ازان با اش��اره به اينكه با 
وجود اجباري بودن صدور شناس��نامه فني س��اختمان 
ب��راي واحدهاي با متراژ ۲هزار متر اين اقدام به ش��كل 
ضعيف انجام مي شود، گفت: سازنده ها، دفترچه راهنماي 

ساخت به خريداران مسكن ارائه كنند. 
اي��رج رهبر در گفت وگو با ف��ارس در مورد اينكه آيا 
قرار نيست صدور شناسنامه فني ساختمان به واحدهاي 
با متراژ زير دو هزار متر نيز انجام شود، گفت: شناسنامه 
فني س��اختمان براي س��اختمان هاي ۲هزار متر به بالا 
اجباري است كه اجرا براي همين متراژها هم با مشكلات 

خاصي روبه رو است. 
وي افزود: به هر حال شناسنامه فني يعني شناسنامه 
و اعتبار آن ساختمان كه گزارش آن از پي ساختمان و 

فونداس��يون آغاز و تا به محل عب��ور لوله ها و حتي نوع 
مصالح ادامه مي يابد و همه  چيز در آن دفترچه نوش��ته 

مي شود. 
رهبر ادامه داد: به هر حال داش��تن شناسنامه فني 
ساختمان به خريداران مسكن كمك خواهد كرد كه به 
راحتي از مصالح به كار رفته، سيس��تم هاي گرمايشي و 

سرمايشي و حتي سازنده آن ساختمان مطلع شوند. 
وي گفت: همانطور كه دس��تگاه هاي لوازم خانگي و 
خودرو دفترچه و راهنما دارند، واحدهاي مس��كوني نيز 
بايد داراي دفترچه راهنما كه همانا شناسنامه فني است، 
باشند. وي ادامه داد: درحالي كه اجراي شناسنامه فني 
س��اختمان كه در همين واحدهاي مسكوني زير ۲هزار 

متر اجباري است به شكل ضعيف انجام مي شود. 

نايب ريي��س انجم��ن انبوه س��ازان ادام��ه داد: هنوز 
مشخص نيست كه به هر حال وظايف صدور شناسنامه 
فني ساختمان را به شهرداري يا سازمان نظام مهندسي 
مح��ول كرده اند پس همين موضوع باعث ش��ده داراي 

مشكلاتي باشد. 
رهب��ر گفت: اش��كالي ك��ه در قان��ون پيش فروش 
س��اختمان وج��ود داش��ت، همين ب��ود ك��ه بايد در 
پيش فروش واحدها، شناس��نامه فني ساختمان وجود 
داشته باشد تا در پيش فروش لحاظ شود اما مي بينيم كه 

اين موضوع در اين قانون گنجانده نشده بود. 
وي تاكي��د ك��رد: حتي اگر صدور شناس��نامه فني 
ساختمان اجباري هم نشده باشد، سازنده ها براي آگاهي 
بيشتر خريداران مسكن بايد اين دفترچه را داشته باشند. 

اجرايضعيفصدورشناسنامهفنيساختمان
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صنعت، معدن و تجارت14
مرتضي آقايي مدير ارتباطات 

ايران خودرو شد 
مديرعام��ل گ��روه صنعتي 
ايران خ��ودرو با صدور حكمي، 
مرتضي آقايي را به عنوان مدير 
ارتباطات و امور بين الملل اين 
گ��روه صنعتي منص��وب كرد.  
به گ��زارش ايكوپرس، در حكم 
مهندس هاشم يكه زارع خطاب 
به مدير جديد ارتباطات و امور 
بين الملل گ��روه صنعتي ايران 

خودرو آمده است: »جناب آقاي مرتضي آقايي
با سلام

نظر به س��وابق و شايس��تگي هاي جنابعال��ي به موجب 
اين حكم با حفظ س��مت، به عنوان مدي��ر ارتباطات و امور 
بين الملل منصوب مي شويد.  انتظار دارم با بهره گيري از توان 
و قابليت هاي منابع كارشناسي و تخصصي موجود و كارآمد، 
طرح ريزي و برنامه ريزي مديريت فوق به نحوي ساماندهي 
شود كه سياست هاي ارتباطات عمومي در تعامل با كاركنان 
و كلي��ه ذي نفع��ان و همفكري ب��ا س��ازمان ها و نهادهاي 
تخصصي و بهره گيري از ظرفيت كليه رسانه ها براي انعكاس 
رخدادها و اقدامات انجام شده و تقويت فعاليت هاي اثرگذار، 
در جهت ارتقاي جايگاه و تصوير بيروني گروه صنعتي ايران 
خودرو به نحوي اثربخش محقق گردد.  اميد است با اتكال به 
خداوند متعال و با هماهنگي و همكاري قائم مقام ها، معاونين 
و مديران و س��اير دس��ت اندركاران در پيشبرد اهداف گروه 
صنعتي ايران خودرو موفق و مويد باش��يد. توفيق روزافزون 
ش��ما را از درگاه اي��زد منان مس��الت دارم.« مرتضي آقايي 
ليس��انس مديريت صنعتي و فوق ليسانس مديريت اجرايي 
دارد و پيش از اين رياست اداره هاي روابط عمومي و فناوري 
ارتباطات مديريت ارتباطات گ��روه صنعتي ايران خودرو را 
برعهده داشته اس��ت. معاونت مديرعامل در امور پشتيباني 
شركت ايس��اكو و رياست هيات مديره شركت بهمن گشت 
از ديگر س��وابق مديريت��ي و اجرايي مرتضي آقايي اس��ت.  
همچنين مهن��دس يكه زارع با صدور حكمي، علي مصريان 
را به س��مت قائم مقام معاونت بازرس��ي گروه صنعتي ايران 
خودرو منصوب كرد.   گفتني اس��ت مصريان پيش تر مدير 
ارتباط��ات و امور بين الملل گروه صنعت��ي ايران خودرو بود 

كه روز چهارشنبه ششم دي ماه از سمت خود استعفا كرد.

اختصاص منابع براي حمايت 
از صادركنندگان

مهر  رييس فراكسيون اصناف مجلس شوراي اسلامي، 
از ردي��ف بودج��ه هزارميلي��ارد توماني با ه��دف حمايت 
از صادركنن��دگان و تخصي��ص جوايز صادرات��ي خبر داد. 
حس��ن پور بيگلري درباره حمايت از صادركنندگان اظهار 
كرد: علاوه بر اختصاص اين بودجه، مصوب ش��ده تا سال 
آينده درصدي به تعرفه واردات همه كالاها اضافه ش��ود و 
درآم��د دولت از محل افزايش تعرفه واردات، مس��تقيم به 
صندوقي واريز ش��ود و موجودي اين صندوق به حمايت از 
صادر كنندگان اختصاص يابد. نماينده سيرجان در مجلس 
ش��وراي اسلامي با بيان اينكه رونق توليد داخلي راهي جز 
صادرات محور ش��دن اين توليدات ن��دارد، گفت: ما زماني 
مي توانيم محصولات را صادرات محور كنيم كه از نظر قيمت 
و كيفيت قدرت رقابت با نمونه هاي خارجي را داشته باشيم. 
او با بيان اينكه علاوه بر حمايت دولت، توليد كنندگان ايراني 
هم بايد تلاش كنند تا توليداتش��ان را با قيمت تمام شده 
نازل و كيفيت بالا به دس��ت مشتري برسانند، گفت: بازار 
تعارف ن��دارد و چنانچه محصولات ايراني ت��وان رقابت با 
نمونه هاي خارجي را نداشته باشند از ميدان خارج مي شوند 
و در آن صورت حمايت دولت هم نتيجه يي نخواهد داشت. 
بيگلري مح��دود بودن بازارهاي هدف صادراتي كش��ور را 
يكي ديگر از مشكلات صادرات محور شدن كالاهاي ايراني 
دانس��ت و افزود: درحال حاضر از حدود ۲۰۰كشور جهان 
تنها ۱۰كش��ور بازارهاي هدف صادراتي ما هس��تند كه با 
اين تعداد بازار هدف نمي توان جهش��ي در صادرات ايجاد 
كرد. او تش��كيل معاونت اقتصادي در وزارت امور خارجه را 
يكي ديگر از برنامه ها براي افزايش بازارهاي هدف كالاهاي 
ايراني دانست و افزود: اميدواريم با بهره گيري از ديپلماسي 
اقتص��ادي و اس��تفاده از اف��راد توانمند به عن��وان رايزنان 
اقتصادي بتوانيم بيش از گذش��ته محص��ولات با كيفيت 

ايراني را به جهان معرفي كنيم. 

مدير روابط عمومي منطقه آزاد 
كيش مشخص شد

مه�ر  محمدابراهيم انصاري لاري، مديرعامل س��ازمان 
منطق��ه آزاد كي��ش طي حكمي اي��رج ش��رف زاده را براي 
مديري��ت روابط عمومي و اطلاع رس��اني منطقه آزاد كيش 
برگزي��د. محمدابراهي��م انصاري لاري، مديرعامل س��ازمان 
منطقه آزاد كيش كه مهر ماه گذش��ته پس از تاييد شوراي 
عال��ي مناطق آزاد با حكم مرتضي بانك، دبير اين ش��ورا به 
اين س��مت منصوب شد طي حكمي ايرج شرف زاده را براي 
مديري��ت روابط عمومي و اطلاع رس��اني منطقه آزاد كيش 
برگزيد. او در اين حكم ضمن اش��اره به س��وابق و تجربيات 
ارزشمند ايرج ش��رف زاده براي نامبرده در مسووليت جديد 
آرزوي موفقي��ت كرده اس��ت. ايرج ش��رف زاده روزنامه نگار 
شناخته ش��ده، فعاليت كاري خود را در سال ۶۹ به عنوان 
خبرنگار روزنامه سلام آغاز كرد و پس از آن در كسوت معاون 
سردبير روزنامه آزاد كه به مديرمسوولي محمدرضا يزدان پناه 
منتش��ر مي ش��د به فعاليت ادامه داد. عضويت در ش��وراي 
سردبيري چند روزنامه سياسي و اقتصادي، مشاور برخي از 
بنگاه هاي بزرگ اقتصادي و فعاليت در حوزه روابط عمومي 
و بين الملل س��ازمان منطقه  آزاد كيش از ديگر سوابق ايرج 
ش��رف زاده است. او در سال هاي گذشته مديرعاملي شركت 

تعاوني كاركنان سازمان منطقه آزاد كيش را عهده دار بود. 

تجارت با چين به نفع ايران 
شد

ايس�نا   اتاق مش��ترك بازرگاني ايران و چين از رشد 
۲۷درص��دي ص��ادرات غيرنفتي ايران در ۱۱ماهه س��ال 
۲۰۱۷ خبر داد. طبق اعلام اتاق مش��ترك بارگاني ايران و 
چين صادرات غيرنفتي ايران به چين از نظر ارزش و وزن 
ب��ه ترتيب ۲۷.۱و ۲۷.۷درصد نس��بت به ۱۱ماهه ۲۰۱۶ 
رشد داشته است. بر اين اساس تراز تجاري ۱۱ماهه ۲۰۱۷ 
در مقايس��ه با سال گذش��ته به ۴۰۰ميليون دلار رسيده 
اس��ت. همچنين در ۱۱ماهه ۲۰۱۷ ارزش صادرات ايران 
به چين ۲8.8درصد در مقايس��ه با دوره مشابه در ۲۰۱۶ 
افزايش داشت. صادرات نفت ايران به چين نيز در اين دوره 
برابر ۱۰.8ميليارد دلار بود كه نسبت به مدت مشابه سال 

۲۰۱۶ با ۲8.5درصد افزايش مواجه بوده است.

روي موج خبر

در گردهم آيي جديد كميسيون صنعت و معدن اتاق تهران تشريح شد

دل نگراني از بودجه صنعتي 97
تعادل   

لايحه بودجه س��ال ۹۷ كه چندي پيش از سوي 
ريي��س دولت دوازدهم ب��ا عنوان »رش��د اقتصادي 
فراگير، اشتغال زا و ضد فقر« براي بررسي تقديم نهاد 
قانونگذار ش��د، نگراني بخش خصوص��ي را به دنبال 
داش��ت. بطوريكه همزمان با ارسال نقشه مالي سال 
آينده به بهارس��تان، اتاق ته��ران طي نامه اي خطاب 
به رييس مجلس شوراي اس��لامي، ايرداتي را به آن 
وارد كردند. حال اعضاي كميس��يون صنعت ومعدن 
اتاق تهران نيز در جديدترين نشست خود، به بررسي 
جاي��گاه دو بال اصلي اقتصاد كش��ور يعني »صنعت 
و معدن« در لايحه بودجه س��ال آت��ي پرداختند. از 
آنس��و، با توجه به اينكه نه تنه��ا فعاليت هاي دولتي، 
بلك��ه عملكرد بخش خصوصي نيز به ش��دت متاثر از 
سياس��ت گذاري  بودجه ي��ي دولت اس��ت، از اين رو، 
تنظيم و تخصيص منابع مالي و استفاده سازنده آنها 
نياز ب��ه بازخوردهاي فعالان بخ��ش خصوصي دارد. 
برهمي��ن اس��اس، يكي از مهم تري��ن نقدهايي كه از 
سوي فعالان اقتصادي به لايحه بودجه سال ۹۷ وارد 
مي ش��ود، »عدم تطابق دخل و خرج بودجه« اس��ت. 
»افزايش ۲.۱۹ درصدي بودجه ش��ركت هاي دولتي، 
افزايش ۹ درصدي هزينه هاي جاري، كاهش س��هم 
بخ��ش خصوصي از بازار س��رمايه با توجه به تصميم 
دولت براي استقراض از اين بازار، عدم كوچك سازي 
دس��تگاه دولت و بلاتكليف مان��دن تك نرخي كردن 
ارز« از ديگر ايرادات وارده به اين س��ند مالي اس��ت. 
بنا به اظهارات آنها، اين لايحه اگر چه از روي اضطرار 
تدوين شده، اما عرصه را براي بخش خصوصي تنگ تر 
مي كند. از ديگر موضوعاتي كه در اين نشس��ت مورد 
واكاوي فعالان اقتصادي قرار گرفت، »تفكيك وزارت 
صنعت، مع��دن و تجارت« بود. طرحي كه موافقانش 
از فواي��د آن مي گويند و در مقاب��ل مخالفان از آثار 
س��وء اين تصميم س��خن به ميان مي آورند. اما فارغ 
از اينكه بحث تفكيك با چه هدفي دنبال مي ش��ود، 
بخ��ش خصوصي ب��ه عنوان يار كمك��ي دولت، بايد 
نظرات خود را با پشتوانه كار كارشناسي به نهادهاي 

ذي صلاح ارائه كند. 
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دولت دوازدهم در حالي نقش��ه مالي سال ۹۷ را 
تقديم بهارستان كرده، كه اهداف بودجه سال ۱3۹۷ 
را مي توان دستيابي به »رشد اقتصادي 8 درصدي«، 
»ت��ورم 8.8 درصدي«، »نرخ بيكاري ۶.8درصدي« و 
»نرخ رشد صادرات غيرنفتي ۷.۲۱ درصدي« عنوان 
كرد. همچنين منابع عمومي دولت عبارتند از منابع 
حاصل از نف��ت ۱۰۱ هزار ميليارد تومان، درآمدهاي 
مالياتي ۱۲8 هزار ميليارد تومان، استقراض از بخش 
خصوص��ي 3۹ ه��زار ميلي��ارد تومان و س��اير منابع 
درآمدي ۶۹ ه��زار ميليارد تومان. مصارف نيز حدود 
۲۷۶ هزار ميليارد تومان برآورد ش��ده كه ۲۰۴ هزار 
ميليارد تومان آن صرف حقوق و دس��تمزد كاركنان 
فعلي و مس��تمري بازنشس��تگان، ۶۰ ه��زار ميليارد 
تومان اعتب��ارات عمراني و ح��دود 3۱ هزار ميليارد 
تومان صرف بازپرداخت بدهي هاي دولت خواهد شد. 
همچنين براس��اس لايحه بودجه ۹۷ تقديمي دولت، 
بودج��ه مال��ي ۹۷ وزارت صنعت، مع��دن و تجارت، 
معادل ۱۴ه��زار و ۱۹۶ ميليارد و ۲5۰ ميليون ريال 
ذكر شده، كه ارزيابي ها نشان مي دهد، دولت در اين 
لايحه، ۷۶ ميليارد تومان به س��ازمان زمين شناسي و 
اكتشافات معدني اختصاص داده و درآمد بخش معدن 
براي دولت ۱۰۶5 ميليارد تومان با ۱۱ درصد رشد و 
درآمد حاصل از بهره مالكانه ۱۰5۰ ميليارد تومان با 
۱۶.۶ رشد تعيين شده است. همچنين درآمد حاصل 

از تبصره ه��اي )۲( و )3( م��اده ۶ قانون اصلاح قانون 
مع��ادن كه به پرداخ��ت مبالغي از س��وي دارندگان 
پروانه اكتشاف اش��اره دارد، ۱5 ميليارد تومان است. 
درآمد حاصل از ماليات بر فروش سيگار 53۴ ميليارد 
تومان با ۱3 درصد رش��د و ماليات بر مصرف سيگار 
۱۴8۶ ميليارد تومان برآورد ش��ده اس��ت. همچنين 
۱۴.5ميليارد توم��ان براي ارتقا و بهب��ود بهره وري، 
تثبيت و افزايش سهم صادراتي و بازاريابي هاي داخلي 

و خارجي فرش دستباف اختصاص يافته است. 
لايحه بودجه ۹۷ در شرايطي از سوي دولتمردان 
تقديم مجلس ش��ده، ك��ه نگراني هاي��ي زيادي را 
در بين بخش هاي مختلف به دنبال داش��ته اس��ت. 
بطوريكه اتاق تهران در نشس��ت ماه گذش��ته خود 
در نامه اي خطاب به علي لاريجاني، رييس مجلس 
ش��وراي اس��لامي، اش��كالاتي را به اين لايحه وارد 
كردن��د. غيرواقعي بودن بودجه، نرخ غير واقعي ارز، 
در نظر نگرفتن كاهش حجم دولت، تامين بخش��ي 
از منابع مالي دولت با اس��تقراض از بازار س��رمايه 
و مواردي از اين دس��ت را مي توان جزو اش��كالات 
وارده از س��وي بخش خصوصي عنوان كرد. حال با 
توجه به اينكه بخش صنعت و معدن نقش��ي مهمي 
را در اقتصاد كشور بازي مي كند، كميسيون صنعت 
و معدن اتاق تهران طي يك نشست تخصصي، سهم 
اين دو بخش پيش��ران اقتصادي از بودجه سال ۹۷ 

را مورد واكاوي قرار دادند. 
حس��ين حقگو، كارشناس كميس��يون صنعت و 
مع��دن اتاق ته��ران به تاثير بودج��ه دولت بر بخش 
خصوصي اش��اره و عنوان كرد كه سند مالي دولت از 
طريق اثرگذاري بر ثبات اقتصاد كلان، بازارهاي مالي، 
واگذاري شركت هاي دولتي، تسهيلات بانكي از منابع 
صندوق توسعه ملي و ساير منابع، پرداخت مطالبات 
بخش خصوصي و مش��وق ها و معافيت ه��ا مي تواند 
فضاي كس��ب و كار را تحت تاثير قرار دهد. او گفت: 
با فرض محقق ش��دن تمام منابع پيش بيني شده و 
كنترل هزينه هاي جاري در س��طح س��ال جاري و با 
توجه به لزوم باز پرداخت بدهي هاي س��ر رسيد شده 
در سال ۹۷، منابع قابل تصميم گيري معادل۲3 هزار 

ميليارد تومان خواهد بود. 
حقگ��و در ادام��ه ب��ه محاس��ن لايح��ه بودجه 
س��ال ۱3۹۷ اش��اره كرد وگفت: تقدي��م لايحه در 
موع��د قانوني، رعايت ش��فافيت و انضب��اط مالي و 
صرفه جويي در ه�زينه ها، حركت به سمت عملياتي 
شدن بودجه، انقباضي شدن بودجه با توجه به رشد 
۱.۶ درص��دي مناب��ع و مصارف عموم��ي دولت در 
مقاب��ل تورم ۱۰ درصدي، اس��تفاده از ظرفيت هاي 
بخش خصوصي و تعاوني و تاكيد بر مشاركت بخش 
خصوصي در فعاليت هاي اقتصادي و افزايش س��هم 
ماليات از درآمدهاي دولت از ۱۱۶ به ۱۲۹ ميليارد 
تومان، چنانچه مبني بر رويكرد حذف معافيت هاي 
غيرضروري براي برخي دستگاه ها و نهادهاي معاف 
از مالي��ات باش��د، از جمله مزيت ه��اي اين لايحه 

محسوب مي شود. 
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او سپس به نقدهاي مطرح شده درباره اين لايحه 
پرداخت و عدم تطابق دخل و خرج بودجه در س��ال 
آتي را از جمله مهم ترين اين نقدها برش��مرد و ادامه 
داد: افزاي��ش ۲.۱۹ درص��دي بودج��ه ش��ركت هاي 
دولتي و افزايش ۹ درصدي هزينه هاي جاري و عدم 
كوچك سازي دس��تگاه دولت و همچنين بلاتكليف 
ماندن تك نرخي كردن ارز از جمله اين ايرادات است. 
حقگو با اش��اره به اينكه دولت در لايحه، نرخ35۰۰ 
تومان را براي ارز مبادله يي در سال آينده اعلام كرده 

است، گفت: البته درج منابع ۱۰ هزار ميليارد توماني 
در رديف ه��اي بودجه يي بابت مابه التف��اوت نرخ ارز، 
نشان از محاسبه قيمت 3۹۰۰ تومان براي ارز در سال 
آتي دارد. او كاهش بودجه عمراني از ۷۱ به ۶۰ هزار 
ميليارد تومان را نيز از ديگر انتقادات وارد شده به اين 
لايحه دانست و گفت: كاهش سهم بخش خصوصي از 
بازار سرمايه با توجه به تصميم دولت براي استقراض 
از اي��ن بازار نيز جزو انتقادات بوده اس��ت. در س��ال 
گذشته، ۱8 درصد از منابع مورد نياز بخش خصوصي 
در سال گذشته از محل بازار سرمايه تامين شده بود. 
او همچنين به گزارش ۷ ماهه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت از رشد توليد در ۴3 كالا از مجموع 55 كالاي 
منتخب اش��اره كرد وگفت: طب��ق اين گزارش از ۲۹ 
كالاي منتخب صنعتي ۲3 كالا با رش��د مواجه شده، 
از ۱3 كالاي منتخ��ب معدني و صنايع معدني 8 كالا 
رش��د داشته و تمامي ۱۲ كالاي منتخب شيميايي و 

پتروشيمي هم افزايش توليد داشته است. 
پ��س از ارائه اين گزارش، اعضاي كميس��يون نيز 
ديدگاه هاي خود را مطرح كردند. محمدرضا بهرامن، 
با اش��اره به ماده ۴3 برنامه شش��م توسعه كه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت را به تشكيل صندوقي مكلف 
مي كند گفت: بر اس��اس اين م��اده، تمام درآمدهاي 
حاصل از بخش معدن بايد در اين صندوق قرار گيرد و 
اين درآمدها از طريق وزارتخانه صرف زيرساخت هاي 
معدني شود. بنابراين آنچه دولت به عنوان درآمدهاي 
بخ��ش معدن براي خ��ود در نظر گرفت��ه احتمالا از 
س��وي مجلس رد مي ش��ود. در واقع اگر دسترس��ي 
دولت به اين درآمد محدود شود، مي توان حدود ۱.3 
ميليارد تومان به توسعه زيرساخت ها در بخش معدن 
اختصاص داد. او همچنين با اش��اره به كاهش بودجه 
ايميدرو گفت: اگرچه بودجه اين سازمان كاهش يافته 
اما بايد براي جبران اين كسري از ظرفيت هاي بخش 

خصوصي كمك بگيرد. 
مش��اور عالي رييس اتاق تهران نيز گفت: اگرچه 
دول��ت در لايح��ه اع��لام ك��رده، ك��ه 3۲ درصد از 
درآمده��اي نفتي را به صندوق توس��عه ملي تزريق 
خواهد كرد، اما ظاهرا قرار اس��ت، بخشي از منابع را 
به عنوان اهرمي كردن منابع صندوق براي كمك به 
بخش خصوصي يا به عناويني چون مشاركت دولت و 
بخش خصوصي به طرح هاي مورد نظر خود اختصاص 
دهد كه اين نوعي انحراف از كاركرد صندوق توس��عه 

ملي خواهد بود. 
ابراهيم بهادران��ي، همچنين با بيان اينكه بودجه 
س��ال آينده، رشد بالايي را نس��بت به عملكرد سال 
ج��اري تجربه كرده، ادام��ه داد: يكي ديگر از ايرادات 
اين لايحه اين است كه هيچ شاخصي كه نشان دهنده 
كوچك س��ازي دولت باشد، در آن مشاهده نمي شود. 
اين لايح��ه اگر چه از روي اضطرار تدوين ش��ده اما 

عرصه را براي بخش خصوصي تنگ تر مي كند. 
مرتضي لطفي، ديگر عضو اين كميسيون، از تلاش 
مجلس براي حل مساله صندوق هاي بازنشستگي خبر 
داد و گفت: رييس مجلس ش��وراي اسلامي، جلسه يي 
با مس��وولان صندوق هاي بازنشستگي برگزار كردند و 
در اين جلس��ه چنين بحث ش��د كه ۶۰ هزار ميليارد 
تومان بودجه به صندوق ها اختصاص يابد، بدون آنكه به 
بودجه دولت فشاري وارد شود. بر اين اساس مقرر شده، 
كميسيون هاي اقتصادي پيشنهادات خود را ارائه كنند. 
رييس كميسيون صنعت و معدن اتاق تهران نيز با 
بيان اينكه بودجه وزارت صنعت، معدن و تجارت ۲.5 
برابر شده، اين پرسش را مطرح كرد كه چه برنامه يي 
قرار اس��ت در اين وزارتخانه انجام گيرد؟ و استراتژي 

دولت براي خروج از ركود چه خواهد بود؟
مهدي پورقاضي نيز با اش��اره به افزايشي كه در 

رقم بودجه وزارت صنعت، معدن و تجارت مشاهده 
مي ش��ود گفت: بهتر نبود به ج��اي اين افزايش به 
همي��ن مي��زان از بودج��ه وزارت صنعت، كاس��ته 
مي ش��د؟ چرا كه هدف از ادغام اي��ن دو وزارتخانه 
كوچك س��ازي دولت بود. ضمن آنكه ايجاد حساب 
ي��ا صندوقي جديد براي درآمدهاي بخش معدن به 
معن��اي اداره اي��ن بخش به ش��كل ملوك الطوايفي 
اس��ت و چه تضميني وجود دارد كه در آينده براي 
ساير بخش هاي نيز حساب يا صندوق ايجاد نشود؟ 
فريال مس��توفي، ديگ��ر عضو اين كميس��يون نيز 
گفت: آنچه در مورد  س��رمايه گذاري ش��ركت ها در 
بخش بالادس��ت صنعت نفت در اي��ن لايحه آمده، 
گنگ اس��ت. در تبصره ۱۹ اين لايح��ه هم به اين 
نكته اشاره ش��ده كه اموال دولت مي تواند در قالب 
رهن در اختيار پروژه ها قرار گيرد كه اين تبصره هم 

گنگ و نامفهوم است. 
ن��وري اميري، مدي��ركل بودجه و مجام��ع وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت، با اع��لام اينكه برخي اعداد 
اعلام ش��ده در گزارش ناصحيح است، گفت: به موجب 
بند پ ماده ۴3 قانون برنامه ششم، تمركز درآمد بخش 
معدن در حسابي ويژه تكليف شده است و به دليل آنكه 
دس��تگاه اجرايي اين ماده قانون، وزارت صنعت، معدن 
وتجارت است، درآمدهاي اين حساب جزو درآمدهاي 
وزارتخانه محس��وب شده اس��ت. او توضيح داد: دولت 
براي نخس��تين بار بودجه خوبي براي بخش صنعت و 
معدن اختصاص داده كه چنانچه محقق شود، اثر خوبي 

بر توليد و اشتغال خواهد داشت. 
ابراهيم بهادراني نيز با اش��اره به غيرمحتمل بودن 
تحق��ق درآمدهاي پيش بيني ش��ده در لايحه بودجه 
سال ۱3۹۷، گفت: درآمدهاي مالياتي در لايحه بودجه 
سال آينده به غلط رشد داشته است. چراكه در بودجه 
س��ال ۱3۹۶، درآمدهاي ماليات��ي ۱۱۲ هزار ميليارد 
تومان پيش بيني ش��د كه حدود ۱۰3 ه��زار ميليارد 
توم��ان محقق ش��د. اما در لايحه بودجه س��ال آينده 
درآمدهاي مالياتي ۱۲8 هزار ميلياردتومان برآورد شده 
اس��ت. بهادراني با بيان اينكه درآمدهاي دولت از سه 
منبع »نفت، ماليات و اس��تقراض« تامين خواهد شد، 
ادامه داد: اين رويه مشاهده مي شود كه براي آن دسته 
از اوراق بدهي كه به موعد سررس��يد مي رسد، دوباره 
اوراق منتشر مي ش��ود و اين به شكل گيري بهمني از 
بدهي ها منجر خواهد شد. به گفته بهادراني، در لايحه 
بودج��ه ۹۷ براي ايجاد رونق، نوس��ازي صنايع و براي 

تشويق صادرات، منابعي در نظر گرفته نشده است. 

 ادغام يا تفكيك؟
پ��س از پايان بحث بودجه، »ط��رح انتزاع وزارت 
صنع��ت و معدن و تج��ارت« نيز مورد بررس��ي قرار 
گرف��ت. رييس موسس��ه مطالع��ات و پژوهش هاي 
بازرگان��ي با ارائه تحليلي بر س��اختار وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت گف��ت: تاكن��ون ۱۲ مرتبه تغيير 
س��اختار در طول عمر اين وزارتخان��ه رخ داده و اين 
تغييرات بدون تحول جدي در اس��تراتژي هاي حاكم 

بوده اس��ت؛ چرا كه راهبرد تج��اري- صنعتي غالب 
جايگزين��ي واردات ب��وده اس��ت. محمدرضا رضوي 
افزود: تعدد اين تغييرات ساختاري در يك وزارتخانه 
كليدي با توجه به تجربيات مشابه جهاني نوعي ركورد 
محسوب مي شود و از منظر ايجاد بي ثباتي در فضاي 
تصميم سازي سياست گذاران و فعالان حوزه توليد و 
تجارت، شوك بزرگي در مسير بهبود رقابت پذيري و 

توسعه صادراتي ايجاد كرده است. 
رضوي با اش��اره به تصميم دول��ت دوازدهم براي 
انتزاع گفت: با توجه به جهت گيري هاي تعيين شده 
در اس��ناد بالادس��تي براي بخش صنع��ت،  معدن و 
تجارت آيا س��اختار فعلي از كفايت لازم براي ايفاي 
نقش مورد انتظار و همچنين پاس��خگويي مترتب بر 
آن برخ��وردار اس��ت؟ در صورت منفي بودن پاس��خ 
علت و دلايل آن چيس��ت؟ آيا ساختار فعلي نيازمند 
تغيير اس��ت؟ در صورت مثبت بودن پاس��خ مستلزم 
چه تغييراتي اس��ت؟ آيا تفكيك دو وزارتخانه توصيه 
مي ش��ود؟ او در عين ح��ال، »كوچك ش��دن اندازه 
دولت، تس��هيل در اجراي اصل ۴۴ قانون اساس��ي، 
تسهيل بس��ترهاي مديريت كل نگر و واحد، تسهيل 
فضاي يكپارچه سازي سياس��ت هاي بخش صنعتي، 
معدني و تجاري، تسهيل فضاي كسب و كار و ايجاد 
تنوع بالاتر در مقاصد صادراتي« را از جمله اين نقاط 

قوت دانست. 
بن��ا به اظهارات او، پس از ادغام اين دو وزارتخانه، 
كاهش۴3۲ نفري از پرس��نل نسبت به ساختار قبلي 
در س��ال ۱3۹5، كاه��ش ۱3 درصدي پس��ت هاي 
سازماني نسبت به ساختار قبلي و كاهش3۰ درصدي 
پس��ت هاي مديريتي و سرپرستي نسبت به ساختار 

قبلي به وقوع پيوسته است. 
رض��وي در ادامه ب��ه مطالع��ات پيمايش صورت 
گرفت��ه از گروهي از خب��رگان دانش��گاهي، فعالان 
اقتص��ادي، مس��وولان دولتي، و صاحبنظ��ران حوزه 
مربوط��ه در اين زمينه اش��اره كرد ك��ه حدود ۴۲.۴ 
درصد به تداوم تمرك��ز وظايف حوزه صنعت، معدن 
و تج��ارت در ي��ك س��اختار مديريتي واح��د و رفع 
كاس��تي هاي آن راي داده ان��د و گزين��ه تفكيك دو 
وزارتخانه و بازگشت به وضعيت سابق نيز 3۰ درصد 
آرا را ب��ه خود اختصاص داده اس��ت. پس از ارائه اين 
گزارش مهدي پورقاضي با اشاره به ديدگاه بخشي از 
بازرگانان كه مخالف س��اختار يكپارچه اين وزارتخانه 
هس��تند، گفت: از نظر آنها حوزه بازرگاني در ساختار 
فعلي ناديده انگاشته ش��ده و اين وزارتخانه به حوزه 
تجارت نمي انديشد. حتي تغيير در تعرفه ها نيز براي 
كاهش فش��ار بر واحدهاي توليدي صورت مي گيرد. 
آنها وزارت صمت فعلي را در برابر فشارهاي سياسي 
منفعل مي پندارند و اينكه حقوق مصرف كنندگان نيز 
مورد غفلت واقع ش��ده است. بهادراني نيز با اشاره به 
اينكه تصميم گيري در مورد س��اختار وزارت صنعت، 
معدن و تجارت به يك مس��اله سياسي تبديل شده، 
گفت: بخش خصوصي بايد نظرات خود را با پشتوانه 

كار كارشناسي به نهادهاي ذيصلاح ارائه كند. 

واردات تخم مرغ طي روزهاي گذش��ته آغاز ش��ده و قيم��ت اين محصول نيز 
تا حدي در بازار كاهش يافته اس��ت. به نظر مي رس��د همچنان واردات و ارزاني 
آن ادام��ه پيدا كند. طي ماه هاي اخير تخم م��رغ همواره جزو محصولاتي بود كه 
بيش��ترين افزايش قيمت را در ميان ديگر محصولات كشاورزي و مواد غذايي در 
س��بد خانوار داش��ت به گونه يي كه طي هفته هاي اخير گراني آن شدت بيشتري 
گرفت تا جايي كه قيمت آن در هر ش��انه به حدود ۲۰هزار تومان رس��يد. البته 
وزارت كش��اورزي در اواخر آذرماه اجازه واردات اين محصول را براي تنظيم بازار 
آن صادر كرده بود تا به گفته حس��ن ركني معاون وزير جهاد كش��اورزي در امور 

دام، در صورت كاهش نيافتن قيمت، تخم مرغ وارد شود.
البته پيش از اين علي اكبر مهرفرد معاون توس��عه بازرگاني و صنايع كشاورزي 
وزارت جهاد كش��اورزي در اين باره گفت: مجوز واردات تخم مرغ از كش��ورهاي 
مختلف غير از آنهايي كه با بيماري آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان درگير هستند، 
صادر ش��ده است و اين مجوز تنها به اتحاديه مرغداران مرغ تخم گذار داده نشده 

و هر كسي مي تواند اين محصول را با تعرفه 5درصد وارد كند. 
او با بيان اينكه تخم مرغ وارداتي بايد مش��ابه نرخ مصوب محصول داخلي آن 
عرضه ش��ود، افزود: دولت در آخرين مصوبه خود زمان ثبت س��فارش تخم مرغ را 
ت��ا پايان امس��ال و زم��ان واردات آن را تا پايان فروردين ماه س��ال آينده تمديد 
كرده اس��ت. البت��ه واردكنندگان براي توزيع تخم مرغ بايد ب��ا اتحاديه مرغداران 
مرغ تخم گذار هماهنگي هاي لازم را انجام دهند تا محصول آنها در ش��بكه توزيع 
تنظيم بازار عرضه شود و امروز ۶كانتينر تخم مرغ وارد شده اندازه حدود ۱5۰ تن 

در بازار در حال عرضه است. 
ب��ه گزارش ايس��نا معاون توس��عه بازرگاني و صنايع كش��اورزي وزارت جهاد 
كش��اورزي با بيان اينكه واردكنندگان با هماهنگي سازمان دامپزشكي مي توانند 
نس��بت ب��ه واردات تخم مرغ اقدام كنند، عنوان كرد: تخم م��رغ تركيه يي در ابتدا 
مورد مخالفت سازمان دامپزشكي قرار گرفت، اما پس از انجام بررسي هاي متعدد 
به پاك بودن اين كش��ور پي برد و اجازه واردات تخم مرغ از اين كش��ور را صادر 
كرد و تنها واردكردن تخم مرغ از كش��ورهايي كه همچنان آلوده به اين محصول 

هستند، ممنوع است. 
مهرفرد همچنين در خص��وص قيمت تخم مرغ وارداتي گفت: قيمت تخم مرغ 
وارداتي بايد با نرخ اين محصول كه در داخل توليد مي ش��ود، برابر باشد كه براي 
محصول داخلي هر ش��انه تخم مرغ بايد به قيمت مصوب ۱۱ هزار و ۶۰۰تومان و 
هر ش��انه تخم مرغ شيرينگ پك )بسته بندي شده( ۱۲هزار و ۶۰۰تومان در بازار 

مصرف فروخته شود. 
پس از توزيع تخم مرغ وارداتي در بازار شاهد كاهش نسبي قيمت اين محصول 
بوده ايم به گونه يي كه براس��اس آمارهاي رسمي موجود از فرداي عرضه تخم مرغ 
وارداتي )پنجم مردادماه( قيمت اين محصول در مراكز عرضه كننده آن به صورت 

عمده فروشي نيز با كاهش نسبي مواجه بوده است.

ريي��س انجمن واردكنندگان برنج با تاكيد بر اينكه واردات قاچاق برنج متوقف ش��ده 
است، گفت: قيمت تمام شده بالا و عدم توانايي مردم در خريد از عوامل ركود در بازار برنج 
ايراني اس��ت. به عبارت ساده تر به عقيده رييس انجمن واردكنندگان برنج، كاهش تقاضا 
موجب بروز ركود در بازار برنج ايراني شده است. به گزارش فارس، مرتضي شاه حسيني با 
بيان اينكه ميزان عرضه و تقاضاي برنج وارداتي با هم برابري نمي كند، گفت: براساس آمار 
طي ۱۰ تا ۱5س��ال گذش��ته به طور متوسط ميزان مصرف برنج خارجي در هر ماه حدود 
۱۱۰ تا ۱۲۰هزار تن بوده اس��ت كه در 3 سال گذشته حدود ۷۰۰ تا 8۰۰ هزار تن از آن 
از طريق واردات رسمي و حدود ۶۰۰هزار تن هم از طريق قاچاق به كشور وارد مي شد. او 
افزود: يك ميليون و ۶۰هزار تن برنج از ابتداي امسال از طريق واردات قانوني به كشور وارد 
ش��ده و به دليل اينكه مقدار واردات قانوني امس��ال بيش از سال هاي گذشته بوده، وزارت 
جهاد كشاورزي بدون توجه به ميزان وارداتي كه طي سال هاي قبل از طريق قاچاق انجام 
مي شد و بخشي از نياز داخلي را پوشش مي د اد، طي بخشنامه يي به سازمان توسعه تجارت، 

ثبت سفارش واردات برنج را به صورت موقت متوقف كرد. 
شاه حس��يني با بيان اينكه واردات برنج قاچاق متوقف شده است، گفت: كاهش تعرفه 
واردات برن��ج از ۴۰ ب��ه ۲۶درصد و ح��ذف مبلغ 5۰۰تومان مابه التف��اوت واردات برنج و 
همچنين اقدامات انجام شده در جلوگيري از واردات كالاي قاچاق و افزايش هزينه واردات 

كالاي قاچاق از عوامل موثر در توقف واردات برنج قاچاق به كشور بوده است. 
ريي��س انجمن واردكنن��دگان برنج با انتق��اد از تصميمات ناگهان��ي وزارت جهاد 
كشاورزي در جلوگيري از ثبت سفارش واردات برنج گفت: سايت ثبت سفارش واردات 
برنج س��ال گذش��ته به علت گران بودن برنج ايراني باز ش��د تا با واردات قيمت ها را 
متعادل كند، اما امس��ال وزارت جهاد كش��اورزي سايت ثبت س��فارش واردات برنج را 
بس��ت تا فروش برنج داخلي رونق بگيرد و با افزايش قيمت برنج داخلي كش��اورزان را 

ترغيب به كشت اين محصول كند. 
شاه حس��يني افزود: با اين اقدامات نمي توان از توليد داخلي حمايت كرد، زيرا افزايش 
قيمت برنج داخلي براي حمايت از توليد كننده منجر به آسيب به مصرف كننده مي شود. 
وي علت بازار راكد برنج ايراني را عدم توانايي مردم در خريد برنج داخلي عنوان كرد و اظهار 
داشت: وزارت جهاد كشاورزي با جلوگيري از واردات برنج خارجي مي خواهد قيمت برنج 
ايراني را براي توليد كننده به صرفه كند و با افزايش قيمت اين كالا، كشاورزان را ترغيب به 
كشت بيشتر كند، در حالي كه بايد قيمت  تمام شده توليد را براي كشاورز كاهش دهد تا 
بدين وسيله قيمت تمام شده محصول كاهش يابد و مردم بتوانند برنج داخلي را خريداري 
كنن��د. رييس انجمن واردكنندگان برن��ج افزود: خريد برنج ايراني با قيمت ۱۲ تا ۱3هزار 
تومان براي اقش��ار كم درآمد امكان پذير نيس��ت، بنابراين با واردات برنج مي توان در بازار 
تعادل ايجاد كرد. شاه حسيني با بيان اينكه توقف ثبت سفارش واردات برنج منجر به افزايش 
قيمت برنج خارجي شده است، گفت: وزارت صنعت، معدن و تجارت به صورت دقيق آمار 
واردات برنج و ميزان برنج هاي موجود در انبارها را دارد، بنابراين بهتر است قبل از جلوگيري 
از ممنوعيت واردات برنج ميزان موجودي انبارها رصد و برآورد ش��ود تا مشخص شود كه 

ركود برنج داخلي مربوط به واردات برنج است يا عامل ديگري دارد.

در نهايت با ابلاغ قانون تقويت و توسعه نظام استاندارد تكليف سياست گذاري، نظارت و 
هدايت نظام اس��تاندارد در حوزه تجهيزات پزش��كي، لوازم آرايشي و بهداشتي و مواد غذايي 
مش��خص شد. تعيين تكليف در خصوص سياس��ت گذاري، نظارت و هدايت نظام استاندارد 
در س��ه بخش تجهيزات پزش��كي، مواد غذايي، مواد آرايشي و بهداشتي مساله يي بود كه با 
اختلاف نظر س��ازمان ملي استاندارد ايران و س��ازمان غذا و دارو همراه شد تا با ورود مجلس 
شوراي اسلامي، شوراي نگهبان و مجمع تشخيص مصلحت نظام سرنوشت آن مشخص شود. 
به گزارش ايسنا،  مجلس شوراي اسلامي به موجب تبصره يك بند يك ماده هفت طرح 
تقويت و توسعه نظام استاندارد تصميم گرفت تا سازمان ملي استاندارد را متولي نظارت در 
حوزه تجهيزات پزشكي، مواد غذايي و مواد آرايشي و بهداشتي تعيين كند. موضوعي كه با 
راي مخالف ش��وراي نگهبان مواجه شد و اين شورا اعلام كرد كه نظارت عاليه بايد بر عهده 
دستگاه ديگري باشد. بنابراين در نهايت تصميم در اين خصوص به دليل راي اختلافي بين 

مجلس شوراي اسلامي و شوراي نگهبان به مجمع تشخيص مصلحت نظام ارجاع شد. 
مجمع تش��خيص مصلحت نظام نيز در ابتداي امر پس از ورود به موضوع اختلافي بين 
مجلس شوراي اسلامي و شوراي نگهبان پيرامون ماده 3 طرح تقويت و توسعه نظام استاندارد، 
نظر مجلس را مورد تاييد قرار داد تا بر اين اس��اس سياس��ت گذاري، نظارت و هدايت نظام 
استاندارد در حوزه تجهيزات پزشكي، مواد غذايي و لوازم آرايشي و بهداشتي بر عهده سازمان 
ملي استاندارد ايران باشد، اما پس از اعتراض صورت گرفته توسط سازمان غذا و دارو مجددا 
تصميم بر اين است كه در اين مساله تجديدنظر شده و نظارت بر حوزه لوازم آرايشي و مواد 

غذايي به سازمان غذا و دارو محول شود كه در نهايت اين اتفاق رخ نداد. 
بعد از ابلاغ قانون تقويت و توسعه نظام استاندارد توسط رياست جمهوري به سازمان 
ملي اس��تاندارد ايران تكليف سياس��ت گذاري، نظارت و هدايت نظام استاندارد در حوزه 
تجهيزات پزش��كي، مواد غذايي لوازم و آرايشي و بهداش��تي و نيز درماني مشخص شد. 
براساس ماده 3 قانون تقويت و توسعه نظام استاندارد سازمان ملي استاندارد ايران مرجع 
رسمي حاكميتي در كشور بوده كه عهده دار سياست گذاري، حسن نظارت و هدايت نظام 
استاندارد و اطمينان بخشي به كيفيت كالاها و خدماتي است كه در داخل كشور توليد يا 
ارائه يا به كش��ور وارد يا از كشور صادر مي شود. همچنين رعايت سياست هاي كلي نظام 
از قبيل سياست هاي كلي سلامت و بند ۲۴ سياست هاي مقاومتي در اين خصوص الزامي 
است. براساس تبصره ۴ ماده 3 قانون تقويت و توسعه نظام استاندارد خدمات بهداشتي، 
درماني و دارويي مش��مول حكم اين ماده نمي ش��وند. بنابراين پس از چالش پيش آمده 
بين س��ازمان ملي استاندارد ايران و نيز س��ازمان غذا و دارو در نهايت دولت با ابلاغ اين 
قانون تكليف سياست گذاري نظارت و هدايت نظام استاندارد در حوزه تجهيزات پزشكي، 

مواد غذايي و لوازم آرايشي و بهداشتي را تعيين كرد. 
طبق قانون تقويت و توس��عه نظام اس��تاندارد كه توسط رييس جمهوري به سازمان ملي 
اس��تاندارد ابلاغ شده است، مقوله سياست گذاري، نظارت و هدايت نظام استاندارد در حوزه 
تجهيزات پزشكي، مواد غذايي و لوازم آرايشي و بهداشتي برعهده سازمان ملي استاندارد ايران 
و نيز موضوع سياس��ت گذاري نظارت و هدايت نظام اس��تاندارد در حوزه خدمات بهداشتي، 

درماني و دارويي بر عهده سازمان غذا و دارو محول شده است.

معاون صنايع كشاورزي وزارت جهاد كشاورزي: 

واردات تخم مرغ را ارزان كرد
رييس انجمن واردكنندگان برنج: 

توقف در واردات قاچاق برنج
مجلس شوراي اسلامي تصميم گرفت 

تعيين  تكليف نظام استاندارد
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15 نفت و انرژي
 باشگاه خبرنگاران جوان| چين قرارداد پالايشي 
يك  ميلي�ارد دلاري ب�ا ايران امضا ك�رد. به گزارش 
پايگاه خبري نيكي؛ ش��ركت مهندس��ي سينوپك چين 
اع��ام كرد كه يك قرارداد مهندس��ي، تامين تجهيزات و 
ساخت با شركت ملي مهندس��ي و ساختمان نفت ايران 
در رابطه با فاز دوم پروژه نوسازي پالايشگاه آبادان به امضا 
رسانده است. گفتني اس��ت، ارزش كل اين قرارداد حدود 
6.86 ميلي��ارد ي��وان )1.05ميليارد دلار( اس��ت. چندي 
پيش بلومبرگ در گزارش��ي نوش��ته بود؛ ايران قصد دارد 
با كمك شركت هاي چيني پالايش��گاه صدساله آبادان را 
از مجتمعي كه سالانه 700ميليون دلار هزينه روي دست 
دولت مي گذارد به يك منبع درآمد مهم براي تهران تبديل 
كند كه بتواند نيازهاي داخلي ايران به سوخت باكيفيت را 
مرتفع كند و جلو واردات را بگيرد. شركت سينوپك چين 
در ماه ژانويه قراردادي 2.7ميليارد دلاري با ش��ركت ملي 
نفت ايران براي احداث واحدهاي توليد بنزين با كيفيت به 

امضا رسانده بود. 

 تس�نيم| يك مق�ام ارش�د ش�ركت پرتاميناي 
اندونزي گفت: اين ش�ركت انتظ�ار دارد، بتواند در 
آوريل سال آينده به صورت نهايي مجوز فعاليت در 
ميدان منصوري ايران را به دس�ت بياورد. به گزارش 
پايگاه خبري پاتس، سيامسو آلام مدير بخش بالادستي 
شركت پرتاميناي اندونزي گفت: اين شركت دولتي قصد 
دارد در سال 2018 ميادي 3.324ميليارد دلار در بخش 
بالادستي سرمايه گذاري كند كه 21.16 درصد نسبت به 
سال 2017 رش��د خواهد داشت. وي افزود: پرتامينا سال 
آين��ده در چارچوب برنامه كس��ب مالكيت ميادين جديد 
روي اي��ران تمرك��ز خواهد كرد، ضمن اينك��ه به ارزيابي 
بلوك هاي داراي پتانس��يل در چند كشور ديگر نيز ادامه 
خواهد داد. اين مقام ارش��د شركت پرتامينا گفت: شركت 
پرتامينا انتظار دارد، بتواند در آوريل سال آينده به صورت 
نهاي��ي يك مجوز فعاليت در مي��دان منصوري ايران را به 
دست بياورد. انتظار مي رود، روزانه حدود 250 تا 300هزار 

بشكه نفت از اين بلوك استخراج شود.  

از  يك�ي  اكسپلوريش��ن  ان  آر   تس�نيم| ش��ركت 
شركت هاي تابعه روسنفت روس�يه دفتري را براي 
مدت يك س�ال در ته�ران اج�اره خواهد ك�رد. به 
گزارش ريانووستي، از 10ژانويه 2018 تا 10ژانويه 2019 
دفتري به مساحت 148.61مترمربع در تهران به شركت 
جي اس سي روس��نفت اجاره داده خواهد شد. روسنفت و 
ش��ركت ملي نفت ايران در اوايل ماه نوامبر نقشه راهي را 
در زمينه اجراي پروژه هاي اس��تراتژيك توليد نفت و گاز 
در ايران به امضا رس��اندند. ايگور س��چين رييس شركت 
دولتي روس��نفت گفته، رزنفت و ش��ركت ملي نفت ايران 
ممكن است اجراي مش��ترك پروژه هاي توليد نفت و گاز 
با س��رمايه گذاري 30 ميليارد دلار و به حجم س��الانه 55 

ميليون تن نفت را آغاز كنند. 

 ش�انا| مدير برنامه ريزي تلفيقي شركت ملي پالايش و 
پخش فرآورده هاي نفتي از تامين اعتبار يك ميليارد و 
۹۰۰ ميليون يورويي طرح بهبود فرآيند و بهينه سازي 
پالايشگاه اصفهان با فاينانس كره جنوبي و با عامليت 
بان��ك ملت خب��ر داد. به گزارش ش��ركت ملي پالايش و 
پخش فرآورده هاي نفتي ايران، عليرضا آرمان مقدم با اعام 
اين خبر گفت: قرارداد طرح بهبود فرآيند و بهينه س��ازي 
پالايشگاه اصفهان اسفندماه پارسال امضا شد كه بر اساس 
آن مقرر شد از محل خط اعتباري كره جنوبي اعتبار مورد 
نياز اين طرح تامين شود. وي با تاكيد بر اينكه بانك ملت 
امروز موافقت خ��ود را براي تامين مالي اين قرارداد اعام 
كرد، گفت: انتخاب بانك مل��ت به عنوان بانك عامل گام 
بزرگي براي اس��تفاده از خط اعتباري كره جنوبي اس��ت 
كه براي اجراي بهبود كيفيت و بهينه س��ازي پالايش��گاه 
اصفه��ان در زمينه كاهش توليد نفت كوره و تبديل آن به 

فرآورده هاي سبك و با ارزش اختصاص مي يابد. 

 ايسنا| نايب رييس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي 
اسامي گفت كه مجلس پيش از اين در برنامه ششم 
مج�وز افزايش قيمت حامل هاي ان�رژي را به دولت 
داده ب�ود اما باي��د اقدامات جايگزين ب��راي دهك هايي 
كه نمي توانند فش��ار تورمي را تحمل كنند، انجام ش��ود. 
سيد فريد موسوي با اش��اره به پيش بيني افزايش قيمت 
حامل ه��اي انرژي در بودجه 97 گفت: اين افزايش قيمت 
تاثي��ر منفي بر دو ش��اخص اقتصادي مه��م يعني تورم و 
رشد اقتصادي دارد كه از دستاوردهاي دولت هم به شمار 
مي رود، اما دولت براي هزينه كرد اين مبالغ در بهس��ازي 
بافت هاي فرس��وده، توسعه حمل و نقل عمومي و افزايش 
اشتغال پيش بيني هايي كرده كه به زعم خود مي تواند آثار 
اين تبعات منفي را كنترل كند. وي افزود: اينكه هزينه كرد 
در اين س��ه حوزه مي تواند آثار و تبعات منفي روي اقشار 
جامعه داش��ته باشد، موضوعي اس��ت كه در حال بررسي 
اس��ت. ما اميدواريم با اقدامات اصاحي در اقتصاد تبعات 
منف��ي را هم كنترل كنيم و زمينه مناس��بي براي بهبود 

شاخص ها يعني رشد اقتصادي داشته باشيم. 

سرخط انرژي

»تعادل« روند پيشرفت احداث نيروگاه در استان هرمزگان به دست روس ها را بررسي مي كند

نيروگاه سيريك در انتظار بودجه 2018 روسيه
گروه انرژي   حميد مظفر   

دومي��ن روز اس��فند ماه س��ال گذش��ته جزيره 
س��يريك در استان هرمزگان روز ش��لوغي را پشت 
سر گذاش��ت. الكس��اندر نواك، وزير انرژي روسيه و 
حمي��د چيت چيان با بالگرد و تش��ريفات ويژه يي به 
اين جزيره وارد ش��وند تا كلنگ ساخت يك نيروگاه 
1400مگاوات��ي را زمي��ن بزنند. 10م��اه از آن روز 
گذشته است اما خبرهاي منتشر شده، نشان مي دهد 
پروژه يي كه س��ال گذشته همه از اهميت آن سخن 
مي گفتند پيش��رفت چنداني نداش��ته و تنها زمين 
آن به پيمانكار يعني ش��ركت »تكنوپروم اكسپورت« 

تحويل داده شده است. 
س��ال گذش��ته و همزمان با امضاي اي��ن قرارداد 
»تع��ادل« در گزارش هاي��ي ب��ا عناوي��ن »تبع��ات 
همكاري نيروگاهي با ش��ركت تحريم شده روس« و 
»تناقض گوي��ي روس ها درباره تكنوپروم اكس��پورت« 
اعام كرد كه پيمانكار انتخاب شده براي ساخت اين 
نيروگاه تحت تحريم هاي اتحاديه اروپا و ايالات متحده 
امريكاست و اين مساله مي تواند در راه تامين تجهيزات 

مورد نياز اين پروژه مشكل زا شود. 
براي بررس��ي جزئي��ات اين پ��روژه و اينكه آيا در 
10ماه اخير مس��اله تحريم هاي تكنوپروم اكس��پورت 
عاملي در كندي پيش��رفت س��اخت نيروگاه بوده به 
سراغ محسن طرزطلب، مديرعامل شركت توليد برق 
حرارتي و وحيد بيات رييس واحد امور بين الملل اين 

شركت رفتيم. 
طرزطلب در گفت وگو با »تعادل« اعام كرد با توجه 
به اينكه تس��هيات اين پروژه از محل بودجه عمومي 
دولت روسيه تامين مي شود در انتظار تصويب لايحه 
بودجه اين كش��ور هس��تيم. همچنين براساس اعام 
طرزطلب، تكنوپروم اكسپورت براي فرار از تحريم هاي 
اعمال شده عليه اين شركت، شركت حقوقي مستقلي 
تحت عنوان »مهندسي تكنوپروم اكسپورت« به ثبت 
رسانده است كه پيمانكار پروژه نيروگاه سيريك است. 
همچني��ن رييس ام��ور بين الملل ش��ركت توليد 
ني��روي برق حرارت��ي نيز در رابط با م��راودات بانكي 
بين ايران و روس��يه توضيحاتي ارائه كرد كه در ادامه 

مي خوانيد. 
اواخر ماه نوامبر س��ال جاري بودجه روس��يه براي 
سال 2018 به تاييد مجلس دوماي اين كشور رسيد. 
بودجه جديد روسيه از اين جهت براي ايراني ها حائز 
اهميت اس��ت كه ش��امل  بندي در رابطه با وام دولت 
روسيه به دولت ايران براي اجراي چند پروژه صنعتي 
مي شود. يكي از اين پروژه ها كه قرار است با وام دولت 
روس��يه در ايران احداث شود، نيروگاه 1400مگاواتي 

سيريك در استان هرمزگان است. 
انتظار كارفرما و پيمانكار براي تصويب منابع مالي 
اين پروژه در لايحه بودجه روس��يه سبب شده كه از 
اسفند سال گذش��ته تا به امروز پيشرفت چنداني در 
س��اخت نيروگاه مشاهده نش��ود. محسن طرزطلب، 
مديرعامل شركت توليد برق حرارتي كشور به عنوان 
كارفرماي اين پروژه در گفت وگو با »تعادل« جزئيات 
رون��د اخذ اين وام را بدين صورت تش��ريح كرد:»قرار 
اس��ت براي احداث اين پ��روژه از وام دولت روس��يه 

استفاده كنيم.
روند كار بدين صورت است كه دولت روسيه براي 
طرح هايي كه خود مص��وب مي كند و از محل منابع 
دولتي تامين اعتبار شود در بودجه سنواتي منابع مورد 
ني��از را پيش بيني مي كند. از اي��ن  رو كارفرماي طرح 

نامه يي)شامل جزئيات هزينه پروژه( را تهيه ديده و به 
وزارت اقتصاد ايران ارس��ال كرده است. وزارت اقتصاد 
نيز مراتب امر را ب��ه وزارت امور خارجه منتقل كرده 
است و اين وزارتخانه از طريق مبادي ديپلماتيك اين 

موضوع را به طرف روسي منتقل مي كند«.
البته طرزطلب معتقد اس��ت كه پ��روژه از برنامه 
عقب نيست. چون تاريخ شروع قرارداد از زماني است 
كه پول پرداخت شود. وي عنوان مي كند كه كارهاي 
اداري قرارداد انجام ش��ده اما براي نافذ ش��دن چند 
شرط نياز است. نخس��ت اينكه قرارد امضا و مبادله 
شود، دوم اينكه زمين تحويل داده شود و سوم اينكه 
پيش پرداخت واريز و نهايتا  اينكه ال سي باز شود. اين 
مدير دولتي اعام كرد تا زماني كه ال سي باز نشود، 

ايران سهم 15درصد خود را پرداخت نخواهد كرد. 
مديرعامل ش��ركت توليد برق حرارتي پيش بيني 
مي كند كه تا چند روز آينده بخش��ي از وام مورد نياز 
پروژه تامين ش��ود. وي در اين ب��اره گفت:»اين روند 
انجام ش��ده است. روس ها به ما گفته اند كه اين طرح 
در بودجه دولت روس��يه ديده ش��ده و از ابتداي سال 
2018 مي توانيد روي پول آن حس��اب باز كنيد. حال 
بايد ديد كه پس از گذشت تعطيات سال نو ميادي، 
چه مقدار زمان نياز اس��ت تا روس ها به وعده خود در 

اين رابطه عمل كنند«.
وي در مورد پيش بيني خود از حجم پولي كه قرار 
اس��ت پس از س��ال جديد ميادي از طرف روس ها 
برسد، گفت:»چيزي كه ما خواستيم و با توجه به اينكه 
پايان سال نخست پروژه است و قرار بوده كه خريدها و 
پيش پرداخت ها را خود شركت پيمانكار پرداخت كند، 

مبلغ 85 ميليون يورو است«.
طرزطلب اعام كرد كه مقدمات اجراي اين پروژه 
آغاز ش��ده و در چند ماه گذش��ته، شركت مهندسي 
تكنوپروم اكسپورت به عنوان پيمانكار پروژه، كارهاي 
اجراي��ي و ژئوتكني��ك را در كارگاه آغاز كرده اس��ت 
اما س��رعت آن زياد نيس��ت.« او در ادامه عنوان كرد: 
»اميدواري��م در چند روز آينده وام را دريافت كنيم تا 

شركت روس��ي نيز كارهاي خود را با قدرت بيشتري 
انجام دهد«.

 چالش هاي تحريم تكنوپروم اكسپورت
روزي ك��ه خبرنگاران به جزيره س��يريك و محل 
كلنگ زني احداث پروژه س��يريك رسيدند در مسير، 
پرچم هاي ايران، روس��يه، شركت توليد برق حرارتي 
و شركت روسيه تكنوپروم اكسپورت را مشاهده كردند. 
تكنوپروم اكس��پورت زيرمجموعه هلدينگ روس��تك 
اس��ت كه به عل��ت فعاليت هاي خود در ش��به جزيره 
كريمه توسط خزانه داري ايالات متحده و اتحاديه اروپا 

تحريم شده است. 
محسن طرزطلب در پاسخ به اين پرسش »تعادل« 
كه آيا تحريم هاي اين شركت روسي در مسير اجراي 
اين پروژه مش��كل زا ش��ده اس��ت، موضوع مهمي را 
ف��اش كرد و آن اينكه تكنوپروم اكس��پورت براي دور 
زدن تحريم ه��ا ش��ركت ديگري به نام »مهندس��ي 
تكنوپروم اكس��پورت« ثبت كرده و اين شركت جديد 
طرف قرارداد ايران در نيروگاه سيريك است. طرزطلب 
گفت:»قرارداد ما با تكنوپروم اكس��پورت نيست بلكه 
با ش��ركت »مهندس��ي تكنوپروم اكس��پورت« است. 
س��هام دار اين شركت روس��تك نيست و عمده سهام 
آن براي بخش خصوصي اس��ت. اين دو ش��ركت دو 
ش��خصيت حقوقي مس��تقل هس��تند و »مهندسي 
تكنوپروم اكس��پورت« نه از طري��ق اتحاديه اروپا و نه 

امريكا تحريم نيست.«
حتي پس از امضاي قرارداد س��اخت اين نيروگاه 
ميان حميد چيت چيان وزير نيروي ايران و الكساندر 
نواك وزير انرژي روس��يه، سرگي شمزوف مديرعامل 
هلدينگ روس��تك روس��يه كه تكنوپروم اكس��پورت 
زيرمجموعه آن محس��وب مي ش��ود، عنوان كرد كه 
اين ش��ركت براي تامين نيروگاه هاي خود در كريمه 
اوكراين روي توربين هاي س��اخت مپنا حساب كرده 

است. 
البته چند ماه بعد و در مرداد ماه سال جاري، اين 

ش��ركت اعام كرد كه بر س��ر اين موضوع با ايران به 
توافق نرسيده اس��ت. طرزطلب نيز در اين باره گفت: 
»توربين ه��ا و تجهيزات نيروگاه س��يريك عمدتا قرار 
اس��ت از روسيه تامين شود و قرار نيست، توربين هاي 
مپنا مورد استفاده قرار بگيرد. روستك بنا داشت براي 
پروژه هاي كريمه از توربين هاي مپنا استفاده كند اما 
نهايت��ا توربين ها را از زيمنس خريداري كردند كه در 

اين باره سر و صدا نيز ايجاد شد«.
وحيد بيات، رييس واحد امور بين الملل ش��ركت 
توليد برق حرارتي نيز در گفت وگو با »تعادل« جزئيات 
بيشتري از اين موضوع را اعام كرد و گفت:»روس ها 
دقيقا از كلمه Engineering در نام گذاري شركت 
جديد استفاده كردند تا از شركت مادر مجزا شود. به 
لحاظ مفاهيم حقوقي اگر بخواهند چنين شركت هايي 
را نيز تحريم كنند بايد مجددا براي اينها حكم بگيرند 
با اس��م تجاري جديد اگرچه عل��م دارند كه اين دو تا 
شركت يكي هس��تند. اين كار غيرمرسوم نيز نيست. 
الان ش��ركت خاتم الانبيا نيز تحريم امريكاس��ت ولي 
تعداد زيادي شركت زيرمجموعه دارد كه ممكن است 

يكي از آنها تحريم نباشد«.
توضيحات بيش��تر بيات نشان مي دهد كه در اين 
پ��روژه طرف ايران��ي قدرت چانه زني بالاي��ي در برابر 
روس ها نداش��ته و به واس��طه تعامات سياس��ي دو 
كشور، بسياري از موضوعات حساس در اصول نگارش 
قرارداد ناديده گرفته شده است. رييس واحد بين الملل 
برق حرارتي اظه��ار كرد:»ظاهرا يكي دو فرد حقيقي 
سهام دار ش��ركت مهندسي تكنوپروم اكسپورت است. 
روس ها خيلي اين جزئي��ات را براي ما باز نمي كنند. 
اين يك موضوع سياسي است و شركت هاي معتبر و 
بانك هاي روسيه اغلب از ماموران حفاظتي و امنيتي 
اين كشور هستند. ما خيلي نمي توانيم تجسس كنيم 
و توضيح بخواهيم. هر چه در سايت خود انتشار دهند 

ما مي پذيريم«.
بيات در پاس��خ به اين موضوع كه چرا يك شركت 
تحريم ش��ده براي اح��داث اين پروژه انتخاب ش��ده 

اس��ت، گفت:»اين ش��ركت را خ��ود روس ها معرفي 
كردند. اين بحث از حدود 2سال پيش مطرح بود. اين 
ني��روگاه بحث دو وزارت نيرو نيس��ت، اراده دو دولت 
و دو رييس جمهور اس��ت. رييس جمهور روس��يه به 
رييس جمهور ما اعام كرده است كه از بودجه دولت 
روس��يه به شما مبلغي وام مي دهم و شما چند پروژه 
معرفي كنيد تا ما اج��را كنيم. ما هم يكي از پروژه ها 
را نيروگاه سيريك معرفي كرديم حالا اگر اتفاقي هم 

بيفتد براي روسيه بد مي شود نه براي ما.«
وي ادامه داد:»ما به دنبال كار خودمان هس��تيم و 
چاره يي نداريم. آنه��ا پذيرفتند از محل وام دولتي به 
يك ش��ركت دولتي روس پول بدهند كه براي ما يك 
نيروگاه احداث كند. حالا از هر كلكي و با هر روش��ي 
اين كار را براي ما بكنند، ضرورتي ندارد وارد جزئيات 
بش��ويم. ما يك نيروگاه مي خواهيم حالا ممكن است 
كمي ارزان تر يا گران تر ش��ود ولي نبايد خيلي مته به 
خش��خاش بگذاريم. اين تصميم سياسي گرفته شده 
است. همكاري دو دولت به خيلي از هزينه هاي ريالي 

و يورويي مي چربد«.

 يك بانك تحريم  شده روسيه
واسطه انتقال پول

بيات در پاس��خ به سازوكار انتقال پول و معامات 
بي��ن بانك��ي اين پ��روژه گف��ت: »بانك ونش��خنوم 
Vnesheconombank و بان��ك صنعت و معدن 
كارگزار هس��تند ت��ا مبادله پول به درس��تي صورت 

بگيرد«.
بررس��ي هاي »تع��ادل« نش��ان مي ده��د كه اين 
بانك دولتي روس��يه نيز در ليست تحريم هاي اروپا و 
امريكا قرار دارد. پايگاه خبري كوارتز)وابسته به بنگاه 
 VEB رسانه يي امريكايي آتانتيك مديا( در گزارشي
را بانك��ي مي داند كه مختص تامي��ن مالي پروژه هاي 
خاصي است كه مد نظر ولاديمير پوتين، رييس جمهور 
روس��يه است. اين بانك همچنين ارتباط تنگاتنگي با 
س��رويس اطاعاتي روس��يه دارد. س��رگي گوركوف، 
مديرعامل اين بانك تحصيلكرده مدرس��ه وابسته به 
سرويس امنيت فدرال روسيه است. اين بانك در سال 
1922 توس��ط ولاديمير لني��ن و به عنوان يك بانك 
تجاري تاس��يس شد اما در س��ال 2007 پوتين آن را 
به يك بانك توسعه يي تبديل كرد و از منابع آن براي 
اج��راي پروژه هايي كه بانك هاي خصوصي تمايلي به 
آن ندارند، استفاده مي ش��ود. ازجمله هزينه هاي اين 
بانك مي ت��وان به هزينه  50 ميليارد دلاري برگزاري 

المپيك سوچي 2014 اشاره كرد. 

 يك وام نادر
در نهايت، وحيد بيات پروژه نيروگاه سيريك را يك 
اتفاق نادر مي داند چراكه دولت روسيه از محل بودجه 
عموم��ي، وامي را به اين پروژه اختصاص داده اس��ت. 
وي در اين باره مي گويد:»كش��ورهاي مختلف معمولا 
تسهيات و خط ارتباطي مي دهند. اما اين پول دولت 
روسيه است. اگر روزي روسيه به اين نتيجه برسد كه 
اين پول از ايران برنمي گردد، مي تواند قانوني تصويب 
كند كه اي��ن پول را از ايران پس نگي��رد. اما اگر كار 
دست سيستم بانكي بود و ما از يك بانك روسي چنين 
وامي را مي گرفتيم، بانك نمي توانست پول را ببخشد 

چون پول در بانك ها براي سپرده گذاران است«.
ب��ه گفته بيات، س��ودي كه قرار اس��ت به اين وام 
1.4ميليارد دلاري تعلق بگيرد معادل 2.7درصد است. 

عبور نفت از مرز 6۰ دلار
باشگاه خبرنگاران جوان 

روز گذش��ته بازارهاي بين المللي ش��اهد رسيدن 
نفت به بالاترين س��قف قيمتي 3 س��ال گذشته خود 
بود. دليل اصلي اين موضوع ادامه كاهش توليد توسط 

اوپك و روسيه و تقاضاي بالا از سوي چين است. 
به گ��زارش رويترز، عاوه بر كاهش توليد ناش��ي 
از تواف��ق اوپك و قاب��ل توجه بودن مي��زان تقاضاي 
چين، گزارش اي��ن هفته اداره اطاع��ات امريكا هم 
باعث افزايش بيش از پيش قيمت ها شد. اين گزارش 
نش��ان مي دهد كه ميزان توليد نفت امريكا در هفته 
گذش��ته كاهش يافته و مي��زان ذخاير تجاري آن نيز 

همچنان مس��ير نزولي خود را طي مي كند. با كاهش 
غيرمنتظ��ره در توليد نفت امريكا و كاهش در ذخاير 
تجاري اين كشور كه سبب شدت گرفتن خريدها شد، 
قيمت نفت اين كشور )وست تگزاس اينترمدييت( در 
آخرين روز مبادلات تجاري س��ال 2017 به بالاترين 
قيمت از نيمه س��ال 2015 رسيد. قيمت نفت برنت 
نيز در بازارهاي بين المللي با ادامه كاهش توليد توسط 
اوپك و روس��يه و تقاضاي بالا از س��وي چين افزايش 
يافت. هر بش��كه نفت خام برنت با 47س��نت افزايش 
66.63دلار فروخته ش��د. هر بشكه خام امريكا نيز با 
40س��نت افزايش 60.24 دلار معامله شد. نفت خام 

امريكا به 60.30 دلار بالاترين رقم از ژوئن 2015 نيز 
رس��يده بود. نفت برنت ني��ز در اوايل اين هفته براي 
نخستين بار از ماه مه  2015 به بالاي 57 دلار رسيد. از 
ابتداي سال نفت برنت و نفت خام امريكا به ترتيب 17 
و 12درص��د افزايش ارزش را ثبت كردند، هرچند كه 

افزايش قيمت ها از نيمه 2017 قوي تر بود. 
افزايش قيمت نفت خام امريكا در روز گذشته نيز 
ناش��ي از كاهش غافلگير كننده توليد نفت امريكا بود 
كه بر اس��اس آمار اداره اطاعات انرژي امريكا در روز 
پنج شنبه، اين ميزان هفته گذشته به 9.754ميليون 
بشكه در روز كاهش يافت. اين رقم از 9.789ميليون 

بشكه در روز در هفته قبل از آن كمتر است. 
توليد نفت امريكا هنوز بالاست و تقريبا 16 درصد 
از نيمه سال 2016 بيشتر است، اما بيشتر تحليلگران 

انتظار داشتند كه توليد تا پايان امسال به 10ميليون 
بش��كه در روز برسد. همچنين از ديگر عوامل افزايش 
قيم��ت نفت، بروز يك كاهش در س��طح ذخاير نفت 
تجاري امريكا بود كه بر اس��اس آم��ار اداره اطاعات 
انرژي امري��كا، در هفته منتهي به 22 دس��امبر 4.6 
ميليون بشكه كاهش يافت و به 9.431ميليون بشكه 
رسيد. اكنون سطح ذخاير نفت امريكا به نسبت ركورد 
بي س��ابقه در ماه مارس تقريب��ا 20درصد كمتر و به 
نسبت مدت مشابه پارسال يا سال 2015نيز به ميزان 

قابل ماحظه يي كمتر است. 

 يك سالگي توافق اوپك
س��هميه  بين الملل��ي،  بازاره��اي  در  چي��ن 
121.32ميليون تني 44 شركت خود را در نخستين 

مجموعه از مجوزهاي سال 2018 منتشر كرد. براساس 
اين سهميه ها، واردات نفت چين كه اكنون در حدود 
8.5 ميليون بشكه در روز است و بزرگ ترين در جهان 
محسوب مي شود، انتظار مي رود كه ركورد جديدي در 
سال 2018 به ثبت برساند. از نظر عرضه، قيمت نفت 
برنت با توافق كاهش توليد اوپك و روسيه تقويت شده 
است. اين كاهش از ماه ژانويه آغاز شد و تا پايان سال 
2018 ادامه دارد. توقف فعاليت يك خط لوله در ليبي 
و همچني��ن خط لوله »فورتيز« درياي ش��مال نيز از 
عوامل تقويت كننده قيمت ها بوده اند، البته هر دو اين 
توقف ها انتظار مي رود تا اوايل ماه ژانويه 2018 برطرف 
شوند. موسسه مشاوره انرژي جي بي سي عنوان كرده 
كه اختال در خط لوله ليبي »اثر قابل ماحظه يي بر 

بازار نداشته است«.

شانا 
وزير نفت گفت: به دنبال كارهاي تبليغاتي نيس��تم و از هر تاشي كه منجر به 
بهبود و ارتقاي س��طح كيفي كاركنان قراردادي صنعت نفت شود، دريغ نمي كنم. 
بيژن زنگنه پنج شنبه شب و پس از بازديد از منطقه عملياتي رگ سفيد، در منطقه 
عملياتي بهرگان حاضر شد و بر توسعه همه جانبه در اين منطقه تاكيد كرد. وي گفت: 
وزارت نفت به طور جدي پيگير برطرف كردن مشكات كاركنان قراردادي و كاركنان 
مناطق عملياتي صنعت نفت از جمله كاركنان شركت نفت فات قاره است. وزير نفت 
عنوان كرد: وزارت نفت همواره در حوزه عمل به مسووليت هاي اجتماعي پيشرو بوده 
و مديريت كمك به عمران مناطق نفتخيز نيز تاكنون اقدامات ارزش��مندي در اين 
زمينه انجام داده است. وي افزود: تاكنون ده ها جلسه براي بررسي و برطرف كردن 
مشكات مردم بومي منطقه برگزار و كارهاي بسيار خوبي نيز انجام شده اما از آنجا 
كه حجم مشكات بسيار زياد است شايد برطرف كردن آن از توانايي يك وزارتخانه 
خارج باش��د. به گفته وي، وزارت نفت هم اكنون با چالش هاي بي ش��ماري از جمله 
كمبود نقدينگي روبه روست و اميدواريم با بهبود وضع اقتصادي كشور، شرايط صنعت 
نفت نيز تغيير كند. زنگنه با بيان اينكه وزارت نفت پيگير برقراري عوارض آلايندگي و 
اختصاص آن به مناطق نفتخيز است كه در صورت تحقق اين موضوع بخش عمده يي 
از مشكات اين مناطق برطرف مي شود، به مشكات كاركنان اقماري اشاره كرد و 
گفت: پيگيري مشكات معيشتي كاركنان قراردادي صنعت نفت به ويژه در مناطق 
عملياتي و ش��ركت نفت فات قاره به طور جدي در دس��تور كار است. بنده در اين 
زمينه به دنبال كارهاي تبليغاتي نيستم و از هر تاشي كه منجر به بهبود و ارتقاي 
س��طح كيفي كاركنان قراردادي نفت ش��ود، دريغ نمي كنم. زنگنه از همه كاركنان 
صنعت نفت به ويژه كاركنان مناطق عملياتي كه با همه س��ختي ها و دشواري ها با 
عاقه مندي و جديت كار خود را انجام مي دهند قدرداني كرد. براساس اعام شركت 
نفت فات قاره ايران، غامرضا تاجگردون رييس كميسيون برنامه و بودجه مجلس 
نيز در اين جلسه گفت: كميسيون تلفيق در زمينه ارتقاي معيشت كاركنان قراردادي 
نفت آمادگي جدي دارد و اميدواريم با كمك آقاي زنگنه مشكات آنان را حل كنيم. 

 وعده وزير نفت براي
      آگهی مناقصه عمومی رفع مشكلات كاركنان قراردادي

    شماره ۹6/118567
ش��هرداری در نظر دارد عمليات احداث س��اختمان ايستگاه آتش نشانی 
واق��ع در كمربندی ش��رقی محوطه ترمينال دول��ت را از طريق مناقصه 

عمومی به پيمانكاران و شركت های واجد الشرايط واگذار نمايد.
1- برآورد اوليه انجام كار: 273/427/373/688 ريال براس��اس فهارس 

بهای ابنيه – تاسيسات مكانيكی و برقی سال 96
2- تاريخ خريداری اسناد: از تاريخ نشر آگهی 96/10/9 لغايت 96/10/12

3- محل خريداری اسناد: دبيرخانه شهرداری مركزی ساری
4- س��پرده ش��ركت در مناقص��ه: 5% مبل��غ ب��رآورد اولي��ه ب��ه ميزان 

13/671/368/684 ريال است.
5- ش��ركت كنندگان می بايس��ت جه��ت ش��ركت در مناقص��ه مبل��غ 
1/000/000 ريال بابت خريداری اسناد به حساب سيبا درآمد شهرداری 

به شماره 0108598799000 واريز نمايند.
6- ش��ركت كنندگان می بايس��ت دارای حداقل رتبه 3 رش��ته ابنيه از 
معاونت برنامه ريزی اس��تانداری و فرم ثبت نام مالي��ات بر ارزش افزوده 

براساس اسناد مناقصه را دارا باشند.
7- شهرداری در رد يا قبول يك يا كليه پيشنهادات مختار است.

8- س��اير اطاعات و جزئيات مربوط به معامله در اسناد مناقصه مندرج 
می باشد.

مهدی عبوری
شهردار ساری
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»شاهراه«باكارهايقبليامفرقدارد
س��ینا دادخواه مي گويد در سومین رمانش »ش��اهراه« هم تهران مورد توجه است اما به لحاظ پي رنگ و شخصیت ها با كارهاي 
قبلي اش متفاوت است. اين داستان نويس درباره رمان جديدش كه به تازگي منتشر شده است به ايسنا گفت: اين كتاب رمان سوم 
من است كه سال گذشته نوشتن آن را به اتمام رساندم، امسال هم مجوز نشر گرفت و منتشر شد. قهرمان اين رمان يك پسر است 
كه زندگي اش از دوران كودكي، نوجواني و جواني تعريف مي شود. اين كتاب شخصیت هاي متفاوت و بستر ملودرام خانوادگي دارد. 
در خلال حوادثي كه در اين ملودرام اتفاق مي افتد، آن پسر قرار است به درك روشني از زندگي، مرگ، عشق، مهرباني، خشونت و 
مريضي برس��د. رمان از يك جنبه  درگیر مفهوم دوگانه بیماري و ش��فا و تاثیر آن روي آدم ها نیز مي شود. او افزود: زمان اصلي وقوع 
حوادث »شاهراه« از اوايل دهه ۷۰ تا نیمه دوم اين دهه و سال هاي معروف به جريان دوم خرداد است. البته اين كتاب پي رنگ سیاسي 
مشخصي ندارد و نگاهش بیشتر متوجه جنبه هاي مدني و شهري آن  سال هاست. در اين كتاب نیز مانند كتاب هاي ديگرم شهر تهران 

و محلات خاصي از شهر تهران و به طور مشخص امیرآباد مورد توجه است. 

چهرهروز

نگاهيبهشيوههايمختلفبرگزاريجشنهايكريسمسدرميانمردمامريكا

كريسمسخودراچگونهميگذرانيد
گروهگوناگون

رس��وم مختلفي براي كريس��مس در 
سراس��ر جهان وجود دارد. در اين میان، 
رس��مي كه براي همه يكسان اس��ت، تزيین درخت 
اس��ت. در برخ��ي نقاط آغاز س��ال نو با ش��ركت در 
نمايش ها، كنس��رت ها و مراس��م عبادي در كلیسا ها 
همراه اس��ت. با اين حال به نظر مي رس��د، سنت هاي 
كريس��مس از كش��ور به كش��ور و خانواده به خانواده 
متفاوت اس��ت. طبق تازه ترين گزارش هاي به دس��ت 
آم��ده ح��دود 11درص��د از امريكايي ه��ا تمايلي به 
برگزاري جش��ن كريس��مس ندارند. در میان عده يي 
ممكن اس��ت اين موضوع ريش��ه هاي مذهبي داشته 
باشد، مانند افرادي كه اعتقاد دارند حضرت مسیح )ع( 
از پیروان خود خواس��ته كه به مناسبت مرگش براي 
او س��الگرد بگیرند، نه تولدش. از طرفي شرايط مالي 
خانوارها يا گاهي دلسردي هاي اجتماعي ممكن است 

آنها را از برگزارش جشن كريسمس منصرف كند. 
در بس��یاري از گزارش ه��ا گفته ش��ده ك��ه اكثر 
امريكايي ها س��ال نو را با تب��ادل هدايا آغاز مي كنند. 
طبق تازه ترين آمارهاي منتش��ر ش��ده نیز حدود 52 
درص��د از امريكايي ها بی��ش از 1۰۰دلار براي خريد 
هديه هاي كريسمس هزينه مي كنند. از طرفي حدود 
13درصد از امريكايي ها تمايل دارند كه در جشن هاي 
كريسمس، لوازم خانگي به عنوان هديه دريافت كنند. 
همچنی��ن حدود 16درص��د از م��ردم امريكا ترجیح 
مي دهند، جشن خود را در رستوران ها برگزار كنند و 
پرداخت هزينه هاي شام را به عنوان دريافت و اهداي 

هديه مي دانند. 
 در آخرين گزارش هاي صورت  گرفته، در آس��تانه 
س��ال نو می��لادي در امريكا بیش از 3ه��زار میلیارد 
دلار براي خريد درخت كريس��مس صرف شده است. 
براي بسیاري از امريكايي ها، ماه دسامبر زمان مهمي 
براي خريد و آماده كردن درخت كريس��مس به شمار 
مي رود. اين تجربه مي توان��د آرامش زيادي براي آنها 
به همراه داشته باش��د، به خصوص زماني كه درخت 

به طور كامل تزيین ش��ده و آماده جش��ن آغاز س��ال 
نو مي ش��ود. آن طور كه در اين آمار نیز اعلام ش��ده، 
حدود 58درصد از امريكايي ها در آغاز سال نو درخت  

كريسمس خريداري مي كنند. 
جش��ن هاي كريس��مس يك م��اه پی��ش از آغاز 
تعطیلات رس��مي ش��روع مي ش��ود. مراك��ز خريد تا 
نیمه شب باز اس��ت و مردم در فعالیت ها و برنامه هاي 
مختلف مربوط به اين ايام ش��ركت مي كنند. كودكان 
نیز در كارناوال ها لباس هاي بابانوئلي، فرشته يي و ساير 
شخصیت ها را مي پوشند. معمولا غذاهاي ويژه يي نیز 
براي اين مراسم سرو مي شود. در اين میان طبق آمار 
منتش��ر ش��ده تنها حدود 2درص��د از امريكايي ها در 
جشن هاي كريسمس به بي خانمان ها كمك مي كنند. 
بر اس��اس بس��یاري از گزارش هاي منتش��ر شده، 
تاريخ برگزاري جش��ن كريس��مس در امريكا مربوط 
به قرن نوزدهم اس��ت. در سال هاي 18۰۰ اين مراسم 
توس��ط مهاجران مس��یحي جمهوري چ��ك برگزار 
مي شد و در سال 183۰ نیز در امريكا محبوبیت پیدا 
كرد. تزيین درخت آن نیز از سال 184۰ در ايالات آن 

رونق گرفت. از س��ال 186۰ نیز بابانوئل به كريسمس 
پیوس��ت. بس��یاري از مردم براي بابانوئل ريش��ه هاي 
مذهبي قائل هس��تند، برخي نیز حض��ور نويددهنده 
زمس��تان را مربوط به سال ها قبل از میلاد مسیح )ع( 
و س��نتي قومي مي دانند. طبق تازه ترين آمار منتشر 
ش��ده حدود 4۰درصد از امريكايي ها به طور جدي به 
بابانوئل به عنوان نويد دهنده اعتقاد دارند. در اين میان 
نیز گفته شده كه اغلب كودكان امريكايي و بريتانیايي 
به وجود او باور دارند و هر س��اله منتظرند تا هداياي 
خود را از او دريافت كنند. با اين حال حدود 11درصد 
از امريكايي ه��ا نی��ز بابانوئ��ل را ش��خصیتي تاريخي 
و داس��تاني در فرهن��گ عامیانه كش��ورهاي غربي و 

مسیحي مي دانند. 
آن طور كه در ادامه اين گزارش نیز آمده، حدود 4 
درصد از امريكايي ها نیز تعطیلات جشن كريسمس را 
زمان مناسبي براي شناسايي كلاهاي مورد نظر خود 
مي دانن��د. آنها در اين ايام در فروش��گاه ها محصولات 
مورد نظر خود را انتخاب و مدتي بعد آن را به صورت 

آنلاين خريداري مي كنند. 

آمارنامه

بازارهنر

برگزيدگانجشنوارهسالانههنرايران
فرصت برگزيدگان جش��نواره سالانه 
هنر ايران كه از دوم دي ماه وقت داشتند 
آثار خود را براي نمايش ارائه دهند، ديروز 

8 دي ماه به پايان رسید. 
به گزارش ايسنا، برگزيدگان جشنواره 
س��الانه هنر ايران در س��ال ۹6 و در دو 
بخش عكاس��ي و نقاش��ي اعلام ش��دند 
و 11دي م��اه تندي��س خ��ود را دريافت 
مي كنند. هیات داوران در بخش نقاش��ي 

به ترتیب بهار مجدنفر، زهیر حس��ین جواهري، ارشاد 
رفتاري، احسان ضیا، سمیه فعال محمدعلي، مهنوش 
پورحس��یني اكبريه، الهام قاس��مي صوفلو، زهرا پركاه، 
نیلوفر محمدي و س��لمان پاري��زي را نفر اول تا دهم 
اعلام كرد. در بخش داوري مردمي نقاش��ي نیز جواد 
محمدي صبا، به��اره غنیان، ملیحه غفوريان، ارش��اد 
رفتاري و مهري پ��ور بزرگ لنگرودي به ترتیب اول تا 
پنجم ش��دند. در بخش هیات داوران عكاس��ي میلاد 
كارآم��وز، فراز حبیب اللهیان، مهس��ا علافر، س��میرا 
سلیماني نژاد، س��هیلا مرادي، مهدي اوجاقي، مهدي 
ناظري، س��پهر سهامي فرد، ش��ورش مباشري و علي 

خاتم ساز به ترتیب نفرات اول تا دهم شدند. 

محمد پورنعمتي، فراز حبیب اللهیان، 
پژمان دياني، مرجانه پورحس��ین و آرزو 
صادقي نجف آب��ادي نی��ز از س��وي مردم 
داوري و ب��ه ترتیب نفرات اول تا پنجم را 

كسب كردند. 
جش��نواره هن��ر اي��ران ي��ك رويداد 
تخصصي در زمینه هنرهاي تجس��مي و 
با محوريت نقاش��ي و عكاسي به صورت 
»موضوع و س��بك آزاد« است كه امسال 
براي دومین بار برگزار مي ش��ود. اين رويداد به عنوان 
محلي ب��راي پیدا ك��ردن نخبگان هن��ري و معرفي 
پتانس��یل هاي فرهنگي و هنري كش��ور عمل كرده و 
برگزيدگان آن به جوامع هن��ري داخل و خارج ايران 
معرفي مي شوند. جشنواره هنر ايران رويدادي مستقل 
در بخش خصوصي اس��ت كه با همكاري سازمان هاي 
دولت��ي، انجمن هاي تخصص��ي و همچنین گروه هاي 
خصوصي فعال در شاخه هاي مادر مربوط به هنرهاي 
تجس��مي فعالیت مي كند. 5 اثر برگزي��ده در بخش 
مردمي و همچنین 1۰ اثر برگزيده در بخش داوري از 
هر رشته در گالري »علیها« تهران سپس خانه فرهنگ 

پاريس به نمايش درخواهند آمد. 

نابوديبخشيازتاريخ
در  نمايش��گاه »پ��لاكارت« درحالي 
تهران برپا مي ش��ود ك��ه در آن تعدادي 
از س��ردرهاي قديمي س��ینما به نمايش 
درمي آي��د؛ نمونه هايي كه مش��ابه آن را 

نمي شود در جاي ديگر ديد. 
عل��ي بختی��اري، دارن��ده مجموع��ه 
س��ردرهاي سینمايي در گفت وگو با مهر 
با اشاره به برگزاري نمايشگاه »پلاكارت« 
گفت: اين نمايش��گاه ب��ه بهانه پنجمین 

دوس��الانه »س��رو نقره اي« برگزار مي ش��ود و يكي از 
دلايلي اصلي برگزاري نمايش��گاه اي��ن بود كه ايمان 
صفايي، دبیر پنجمین دوره »س��رو نقره اي« تاكید بر 
نمايش گرافیك عامیانه داشت. اين مجموعه دار تاكید 
ك��رد: از ط��رف ديگر اين س��ردرها زماني كه طراحي 
مي شد، موزه گرافیك يا موزه سینمايي وجود نداشت 
كه اين سردرها را بعد از استفاده جمع آوري كرده و از 
آنها حفاظت كنند به همین دلیل غالب اين آثار از بین 
رفته است. در واقع مي توان گفت، قسمت عمده تاريخ 
گرافیك ما كه ارتباط مس��تقیم با سینما دارد و تاريخ 
مهمي از لحاظ مطالعات اجتماعي اس��ت از بین رفته 
اس��ت. بختیاري گفت: در 1۰سال گذشته محصولات 
گرافیكي را جمع آوري مي كردم و خوشبختانه توانستم 
در اين سال ها تعدادي از اين سردرها را هم از جاهاي 
مختلف ازجمله سینماها، سینماداران و گاهي مغازه ها 

گ��ردآوري كن��م. وي با اش��اره به اينكه 
ايم��ان صفاي��ي دبیر دوس��الانه »س��رو 
نقره اي« نس��بت به اين مجموعه آگاهي 
داشت و پیش��نهاد برگزاري نمايشگاهي 
از س��ردرهاي س��ینمايي را داد، گف��ت: 
س��ردرهاي س��ینما موضوعي اس��ت كه 
چندان به آن توجه نمي شود و مطالعه يي 
روي آن صورت نگرفته اس��ت البته براي 
اين نمايشگاه محسن ش��هرنازدار، من و 

علیرضا محمودي يك مقاله كامل نوشته ايم. 
اين هنرمند توضیح داد: با توجه به اينكه نخستین 
سردرها به س��ال هاي دور برمي گردد از همان ابتدا تا 
امروز تنها 2مقاله درباره س��ردرها نوش��ته شده است 
كه اين مقاله ها توسط مرتضي ممیز و آيدين آغداشلو 
نوش��ته شده و حالا بعد از گذشت ۹۰سال، دومین بار 

است كه نمايشگاهي درباره سردر برگزار مي شود. 
به گفته او نخستین نمايشگاه از سردرهاي سینما 

در دهه 5۰ توسط فريدون آو برگزار شده بود. 
بختی��اري تاكید كرد: قديمي ترين قطعه يي كه در 
اين مجموعه وجود دارد، مربوط مي شود به چند تكه از 
يك سردر كوچك براي سال 42 كه كامل نیست. البته 
در اين نمايشگاه بي شك به مدل هايي از اين دست زياد 
بر خواهید خورد و آخرين محصول اين نمايشگاه براي 

سال 1381 است. 

سدمعبر100ميليوني
در میان آثار اجتماعي و كمدي كه از 
روز چهارشنبه بر پرده سینماها به نمايش 
درآمد سد معبر با اقبال خوبي مواجه شد. 
به گزارش فارس از روز چهارش��نبه 4 
فیلم بر پرده س��ینماها آم��د و اين آثار با 
موضوعات اجتماع��ي، كمدي و كودك و 
نوجوان اكران شدند كه در میان آثار اكران 
شده »سد معبر« و »دختر عمو پسرعمو« 
موفق عم��ل كردند. حبیب اس��ماعیلي، 

مدير دفتر پخش رسانه فیلمسازان مولود درباره اكران 
فیلم »دختر عمو پسرعمو« گفت: هم اينك 21 سالن 
در ته��ران در اختیار داريم و اكران شهرس��تان فیلم از 
امروز در شهرهايي مانند اصفهان و مشهد آغاز مي شود. 
فیل��م كمدي و مفرح اس��ت و ظ��رف 2 روز به فروش 
4۰میلیون تومان رس��ید. احمد مختاري، مدير پخش 
دفت��ر هدايت فیلم درباره ف��روش فیلم هاي اين دفتر 
گفت: فیلم »س��د معبر« با اقبال خوبي مواجه ش��د و 
25س��الن در تهران در اختی��ار دارد و فروش فیلم در 
ته��ران به رقم ۷۷میلیون رس��ید و در شهرس��تان به 
فروش 23میلیون دس��ت يافت و در كل فروش فیلم 
به رقم 1۰۰میلیون تومان رس��ید. وي ادامه داد: فیلم 

»ثبت با س��ند برابراس��ت« در تهران به 
فروش يك میلیارد و ۷18میلیون تومان 
و در شهرس��تان به ف��روش ۹2۰میلیون 
تومان رس��ید ك��ه در كل فروش فیلم به 
رق��م 2میلی��ارد و 638 میلی��ون تومان 
دس��ت يافت. علي س��رتیپي، مديرعامل 
دفت��ر پخش فیلمی��ران درب��اره فروش 
فیلم هاي اين دفتر گفت: فیلم سینمايي 
»قاتل اهلي« به فروش 2 میلیارد و 25۰ 
میلی��ون تومان رس��ید و »آينه بغل« در هفته س��وم 
نمايش همچنان با اقبال مواجه اس��ت و فروش فیلم 
به رقم ۷میلیارد و 35میلیون تومان رس��ید. همايون 
امكانی��ان، مدير دفتر پخش نیكان فیلم درباره فروش 
فیلم هاي اين دفتر گفت: فیلم س��ینمايي »شكلاتي« 
به فروش 42۰میلیون تومان رسید و »آذر« به فروش 
۷3۰میلی��ون تومان دس��ت يافت. بناب��ر اين گزارش 
براس��اس سیستم مكانیزه فیلم »آپانديس« به فروش 
44میلی��ون و 8۷2 هزار تومان، »كلیل��ه و دمنه« به 
فروش 2میلیون و 43۰هزار تومان، »فهرست مقدس« 
به فروش ۷4میلیون و 24۹هزار تومان، فیلم »صفر تا 

سكو« به فروش 332میلیون و ۹1هزار تومان رسید. 

حملهانتحاريبه
»صدايافغان«
والاستريتژورنال:
غ��رب  در  حمل��ه 
كاب��ل 41كش��ته و 84 
گذاشت.  برجاي  زخمي 
طبق گزارش��ي كه اين 
روزنام��ه در صفحه اول 
ك��رده، منتش��ر   خ��ود 
بر اثر حمله انتحاري روز 
پنج ش��نبه گروه داعش 
به يك مرك��ز فرهنگي 

به  نام »تبیان« در پايتخت افغانستان دست كم 
41 يك نفر كشته و بیش از 8۰نفر ديگر زخمي 
ش��دند. آژانس خبري صداي افغان نیز زير نظر 
اين مركز بوده اس��ت. پس از اين حمله، سايت 
اعماق ك��ه متعلق به گروه تروريس��تي داعش 
اس��ت، مسوولیت اين انفجارها را برعهده گرفته 
و اع��لام كرده كه از س��ه بم��ب و يك مهاجم 
انتحاري در اين عملیات اس��تفاده ش��ده است. 
سخنگوي وزارت كشور افغانستان اعلام كرد كه 
قب��ل از انفجار بمب، تع��دادي مهاجم انتحاري 
در داخ��ل مركز فرهنگي، حضور داش��تند. اين 
حمله مرگب��ار به دلیل جانباخت��ن تعدادي از 
خبرنگاران صداي افغان با محكومیت نهادهاي 
مدافع حقوق خبرنگاران نیز رو به رو شده است. 

واشنگتنپست:
در  روزنام��ه  اي��ن 
خ��ود،  اول  صفح��ه 
گزارش��ي از دادگاه هاي 
ويژه جرايم تروريس��تي 
در عراق منتش��ر كرده 
گ��زارش  ب��ه  اس��ت. 
شمار  واشنگتن پس��ت، 
محكوم��ان ب��ه اع��دام 
دادگاه ه��ا  اي��ن  در 

نگران كننده اس��ت؛ چرا كه ممكن است دولت 
از اين طريق به سركوب مخالفان سیاسي خود 
بپردازد. طبق آمار منتش��ر شده در 14 دسامبر 
حك��م اع��دام در ح��ق 38محكوم ب��ه جرايم 
تروريس��تي پس از صدور حكم نهايي در عراق 
اجرا ش��د. پیش از اين نیز در 24 سپتامبر 42 
محكوم به جرايم تروريستي را اعدام كرده بود. 
در ماه هاي گذش��ته نیز س��فیر عراق در بلژيك 
اعلام كرد: نزديك به 1۰۰تروريس��ت اروپايي با 

احكامي مانند اعدام مواجه خواهند شد. 

نيويوركتايمز:
چند  در  آتش سوزي 
ساختمان  يك  از  طبقه 
محل��ه  در  مس��كوني 
برانكس ش��هر نیويورك 
در امري��كا 12 كش��ته 
برج��اي گذاش��ت. ب��ه 
گفته شهردار نیويورك، 
حال 4 نفر از مصدومان 
اين حادثه  است.  وخیم 

از نظ��ر تعداد كش��ته ها، يك��ي از بدترين 
حوادث آتش سوزي در ش��هر نیويورك معرفي 
شد. اين آتش س��وزي در يك آپارتمان 5طبقه 
در منطقه برانكس و تنها در فاصله يك خیابان 
ت��ا باغ وحش اي��ن محل��ه روي داد. به گزارش 
نیوي��ورك تايمز آتش از طبقه اول س��اختمان 
آغاز ش��د. يكي از مس��وولان اداره آتش نشاني 
نیويورك نیز به خبرنگاران گفت: آتش س��وزي 
ابت��دا از طبق��ه اول ش��روع ش��د و س��پس به 
طبقات بالاتر سرايت كرد. همچنین گفته شده 
تحقیقات در خصوص علت اين آتش سوزي آغاز 
شده اس��ت. مقامات آتش نش��اني بامداد ديروز 
خب��ر دادند كه اين آتش س��وزي با تلاش 16۰ 
آتش نش��ان مهار ش��د. هنوز دلیل آتش نشاني 
اعلام نشده اما اين اتفاق در حالي روي داده كه 
ش��هر نیويورك دماي 1۰- سانتیگراد را تجربه 

مي كند. 

كيوسك

ميراثنامهايستگاه

فكرميكردمدرتنهاييواعتيادميميرم
»جین فون��دا« بازيگر برن��ده دو جايزه 
اس��كار كه اخی��را وارد 8۰س��الگي ش��ده 
مي گويد: تصور نمي كردم حتي تا 3۰سالگي 
زنده بمانم. اين بازيگر اسطوره يي هالیوود در 
مصاحبه يي كه به بهانه جش��ن 8۰سالگي 
خود با مجله »پیپل« انجام داده عنوان كرده 

است: »فكر مي كردم عمر طولاني نخواهم نداشت و در تنهايي و اعتیاد خواهم مرد. 
اما حالا سرزنده و سلامت هستم و هنوز فعالیت مي كنم. خدا را شكر كه در طول 
اين 8۰ س��ال بهتر ش��ده ام، كمتر قضاوت مي كنم، بیشتر مي بخشم. در طول اين 
س��ال ها براي اينكه انسان بهتري باشم، سخت كار كرده ام.« مادر »جین فوندا« در 
زماني كه »جین« 12س��الش بود، خودكشي  كرد و در همان سال پدرش »هنري 
فوندا« بازيگر مطرح هالیوودي ازدواج كرد. »جین« در گذشته و در مصاحبه هايي 
از ابتلا به پرخوري عصبي، استفاده از داروهاي توهم زا و همچنین مورد سوءاستفاده 

قرار گرفتن در دوران كودكي پرده برداشته بود. 
»جین س��یمور فوندا« متولد 21دسامبر 1۹3۷ در نیويورك در نخستین نقش 
سینمايي خود در فیلم »داستان بلند« با »آنتوني پركینز« همبازي شد اما موفقیت 
فیلم وس��ترن »كت بالو« موجب ش��د تا او يك ش��به ره صدس��اله را بپیمايد و در 
فیلم »تعقیب« با بزرگان س��ینماي آن دوران از جمل��ه »مارلون براندو« و »رابرت 
ردفورد« همبازي شود. »فوندا« در فیلم »مگر آنها اسب ها را خلاص نمي كنند؟« با 
بازي درخشان خود اين فیلم را براي همیشه جزو يكي از آثار به يادماندني سینما 
تبديل كرد. او در س��ال 1۹6۷ وارد فعالیت هاي سیاس��ي شد و به جمع مخالفان 
ريیس جمهور امريكا پیوس��ت و با مخالفت شديد با جنگ ويتنام در تظاهرات ضد 
جنگ شركت كرد. »جین فوندا« در سال هاي 1۹۷1 براي فیلم »كلوت« و در سال 
1۹۷8 براي فیلم »بازگشت به خانه« دو بار برنده جايزه اسكار شد و در سال 1۹۹5 
توسط مجله انگلیسي»امپاير« به عنوان سي ودومین بازيگر برتر همه دوران انتخاب 
ش��د و در سال 1۹۹4 نیز سفیر صلح سازمان ملل نام گرفت. او در سال 2۰15 در 
فیلم »جواني« به كارگرداني »پائولو سورنتینو« و همچنین فیلم »پدران و دختران« 
از »گابريلیه موچینو« ايفاي نقش كرد و در چند س��ال اخیر در چندين س��ريال 

تلويزيون از جمله »گريس و فرانكي« نیز مقابل دوربین رفته است. 

درآرزويپايانرنج»پيسا«
تپه باستاني »پیسا« نخستین سكونتگاه 
مردم همدان كه پیشینه يي به قدمت تاريخ 
دارد، سالیاني دراز جولانگاه معتادان متجاهر 
بود و با وجود ظرفیت هاي باستان شناس��ي، 

همواره از نابساماني رنج مي برد. 
تپ��ه باس��تاني پیس��ا ك��ه ب��ه اعتقاد 

تاريخ شناس��ان مربوط به يك هزار و 5۰۰س��ال قبل از میلاد مسیح است، قدمتي 
بس��یار قديمي تر از تپه هگمتانه همدان دارد و در س��ي ام خردادماه سال 13۷۷با 
شماره ثبت 2۰23 به  عنوان يكي از آثار ملي ايران به ثبت رسید تا از اين طريق بر 

ارزش تاريخي اين مكان باستاني صحه گذاشته شود. 
منطقه يي كه كارشناسان میراث فرهنگي معتقدند انجام برنامه هاي حفاري در 
اين تپه مي تواند به آشكار شدن رازهاي تاريخ نهفته در دل آن كمك شاياني كند 
و با داش��تن پیشینه يي كهن و ظرفیت هاي پژوهشي غني به يكي از مراكز جهاني 

مطالعه باستان شناسي تبديل شود. 
بس��یاري از كارشناسان و مس��وولان معتقدند كه اين منطقه يكي از مهم ترين 
تپه هاي تاريخي استان همدان است و پس از بررسي و پژوهش هاي باستان  شناسي 
مي تواند يكي از جاذبه هاي گردشگري استان همدان باشد. اما در سال هاي اخیر به 
دلیل عوامل متعددي از جمله كمبود اعتبارات، گستردگي فضا، نیمه تمام ماندن 
كاوش  ها و گس��ترش زمین هاي كشاورزي آن طور كه انتظار مي رفت از اين منطقه 
حفاظت نمي ش��د تا اينكه پهنه تاريخي آن كه تاريخ كهن اين ديار را در دل خود 

جاي داده به جولانگاه معتادان و خرده فروشان مواد مخدر تبديل شد. 
تهديد جايگاه تاريخي اين منطقه، خطرهاي حضور معتادان در نزديكي مناطق 
مسكوني و قرار گرفتن اين تپه در مسیر جاذبه هاي گردشگري استان همچون شهر 
جهاني س��فال و غار علیصدر، مسوولان و مديران شهري را بر آن داشت تا با اعلام 

يك ضرب الاجل به جمع آوري معتادان و ساماندهي اين فضا بپردازند. 
در اين راس��تا معاون سیاس��ي، امنیتي و اجتماعي اس��تاندار همدان با تاكید 
بر ضرورت س��اماندهي تپه پیسا ش��هر همدان گفت: طرح ساماندهي منطقه تپه 
پیس��ا شهر همدان بايد به صورت مس��تمر اجرايي شود تا شاهد حضور معتادان و 

خرده فروشان در اين منطقه نباشیم. 

تاريخنگاري

خروج انگليسي ها و امريكايي ها از ايران 
نهم دي 1324 نیروهاي انگلیسي و امريكايي 6 ماه پس از پايان جنگ جهاني 
دوم، خ��اك ايران را ترك كردند، نیروهاي اين 2 كش��ور با وجود اعلام بي طرفي 
اي��ران در اين جنگ در ش��هريور 132۰ از مرزهاي جنوب��ي و غربي، ايران را به 

اشغال خود درآورده بودند. 
اگرچه در آن زمان بهانه  متفقین براي حمله وجود عده يي جاسوس آلماني در 
ايران عنوان ش��د اما حوادث بعدي نشان داد، اشغال ايران بخشي از نقشه جنگي 
متفقین علیه هیتلر بوده است. چرچیل بعدها در اين باره در خاطرات خود نوشته 
است: لزوم ارسال انواع و اقسام ساز و برگ و مهمات براي شوروي از يك طرف و 
اش��كالات روزافزون راه اقیانوس منجمد شمالي و نقشه هاي استراتژيكي متفقین 
در آينده از طرف ديگر بیش از پیش ما را بر آن مي  داشت كه براي استفاده كامل 

از ايران براي ارتباط با شوروي اقدام فوري معمول داريم.
چاه ه��اي نفت ايران ب��ه منزله  عامل مهمي در جنگ به ش��مار مي رفت، عده  
كثیري از آلماني ها در تهران استقرار يافته و جبهه  آلمان در ايران روز به روز بهتر 
مي شد و در نقشه شورش در عراق و اشغال سوريه از طرف انگلیس و فرانسه كه 
در فاصله كمي صورت گرفت،  نقشه هاي هیتلر را در خاورمیانه مواجه با اشكالات 
بس��یار نمود. بنابراين ما از موقعیت اس��تفاده كرده و بر آن شديم كه به روس ها 
دس��ت اتحاد بدهیم و به اتفاق مبادرت به لشكركش��ي به اي��ران كنیم. با يورش 
متفقین تمامي راه هاي كش��ور به خصوص خطوط راه آهن و شوسه تحت كنترل 
نیروهاي اشغالگر درآمد و نیروي كار ايراني براي تهیه تداركات ارتش هاي درگیر 
در جنگ با نازل ترين دس��تمزد به كار گرفته شدند. منابع نفتي كشور غارت شد 

و بحران غذايي در كشور به اوج خود رسید. 
زمزمه هاي بركناري ش��اه نیز از جلس��ه اضطراري دولت ش��نیده شد؛ فرداي 
اش��غال ايران هیات وزيران در حضور ش��اه در كاخ سعدآباد تشكیل جلسه داد و 

رضاخان در اين جلسه اعلام كرد كه ابتدا تصمیم به خروج از كشور داشته است 
اما به توصیه مش��اورانش ابتدا در دولت تغییراتي صورت  مي دهد. بر اين اس��اس 
محمدعل��ي فروغي را به نخس��ت وزيري منصوب و او را مامور ك��رد با انگلیس و 

شوروي مذاكره كند اما شرط متفقین كنار رفتن رضاشاه از قدرت بود.
 س��رانجام رضاش��اه ناچار به استعفا شد و توس��ط بريتانیايي ها بازداشت و به 
آفريقاي جنوبي س��پس جزيره  موريس تبعید ش��د و سلطنت به پسر و ولیعهد او 

محمدرضا منتقل شد. 
نیروه��اي انگلیس��ي و امريكايي اما 4 س��ال بعد و دي س��ال 1324 از ايران 

خارج شدند. 
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